
W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R

مشکلاتی همچون برخی واگذاری ها 
در اراک و خوزستان نتیجه کارهای 

نسنجیده یا فساد است

 به  شبهه افكني ها 
 درباره حادثه آرامكو 

پاسخ دادیم

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار رييس و 
نمايندگان مجلس خبرگان رهبري:

رييس جمهوري پس از شركت در اجلاس 
سران مجمع عمومي سازمان ملل:

نيـاز اقتـصاد ايـران

 صفحه2  صفحه 2 

   Vol.6  No .1486  Sat. Sep 28. 2019  دلار شنبه 6 مهر 1398  28  محرم 1441  سال ششم  شماره 1486 16صفحه  قيمت:4000 تومان
--

يورو
--

تمام سكه
4030000  تومان

شاخص بورس
--

منصور  بيطرف|
سردبير|

بهمن ماه سال 1382 بود كه هيات واگذاري سازمان 
خصوصي س��ازي مصوبه اي را صادر كرد كه بر اساس 
آن بيش از 35 درصد از سهم شركت صنعتي دريايي 
ايران )صدرا( را در بورس به عرضه گذاشته مي شد. اين 
مصوبه در آن زمان كه بورس در اوج و رونق خود بود و 
نيز صدرا كه در ساخت سكوهاي نفتي، كشتي سازي 
و... بسيار سرش��ناس بود بالطبع غوغايي به پا كرد. با 
توجه به سرمايه و دارايي و سود صدرا قيمت هر سهم 
ان در بورس بيش از 2000 تومان ب��ود. صدرا واگذار 
ش��د و بزرگ ترين واگ��ذاري تاريخ ب��ورس را با 400 
ميليارد تومان به خود اختصاص داد. با اين واگذاري به 
سرعت قيمت هر سهم به بيش از 4000 تومان رسيد. 
س��رمايه گذاري ملي ايران با خريد صدرا در پوس��ت 
خود نمي گنجيد اما هرگز فك��ر آن را نمي كرد كه دو 
سال بعد س��ود آن بيش از 60 درصد كاهش مي يابد 
و در چهار س��ال بعد قيم��ت هر س��هم آن به حدود 
100 تومان مي رس��د و هيچ كس حاضر نبود از كنار 

ساختمان آن رد شود كه مباد نفرين آن او را بگيرد. 
س��ال 1385، هيات واگذاري س��ازمان خصوصي سازي 
تصميم گرفت كه بيش از 60 درصد از سهام شركت هپكو، 
فعال در ساخت ماشين آلات سنگين و راهسازي را عرضه 
كند. رقابت براي خريد اين شركت كه در آن سال ماقبل 
بيش از 15 ميليارد تومان سود داشت شروع شد. آخر سر 
واگن سازي كوثر توانست آن را بيش از 70 ميليارد تومان 
بخرد. دو سال اول هيچ مشكلي نبود اما كم كم مشكلات 
آن داش��ت رو مي آمد زيرا به تدريج سود سالانه هپكو كم 
مي شد تا اينكه از سال 1389 دچار زيان انباشته شد. سال 
1393 واگن س��ازي كوثر به دنبال رفع مسووليت از هپكو 
بود و در سال 1395 هپكو با 16 ميليارد تومان به شركت 
هيدرواطلس واگذار ش��د اما اين شركت هم يك سال بعد 
از خريد انصراف داد. در سال 1397 زيان انباشته هپكو به 

600 ميليارد تومان رسيد.
نيم��ه دوم س��ال 1394 هي��ات واگ��ذاري س��ازمان 
خصوصي س��ازي تصميم به واگذاري ش��ركت كش��ت 
و صنعت نيش��كر هفت تپه گرفت. اين ش��ركت يكي از 

بزرگ ترين شركت هاي توليد نيشكر و فرآورده هاي وابسته 
در خاورميانه به حساب مي آمد. اما به دلايل متعدد زيان ده 
شده بود ولي با اينحال يكي از شركت هاي واگذاري بود كه 
خريدار زياد داشت. زيرا ش��رايط واگذاري بسيار مطلوب 
بود. در همي��ن ارتباط س��ايت تابن��اك در خصوص اين 
شركت چنين نوشته بود، »تا سال 1394 اين شركت كه 
يكي از بزرگ ترين كارخانه هاي صنعتي استان خوزستان 
محسوب مي ش��د، صددرصد در اختيار دولت بود. نحوه 
اداره اين شركت توسط دولت به گونه اي بود كه اين شركت 

تا مرز ورشكستگي نيز پيش رفته بود..«
به گفته علي اش��رف عبدالله پوري حسيني رييس سابق 
سازمان خصوصي سازي زيان انباشته اين شركت در سال 
1394 و قب��ل از واگذاري به ح��دود 345 ميليارد تومان 
رسيده و حقوق كارگران و كاركنان شركت هفت ماه بود 
كه پرداخت نشده بود.اين شركت قبل از واگذاري حدود 
150 ميليارد تومان به سازمان تأمين اجتماعي بدهكار بود 
كه اين موضوع نشان مي داد، بيش از 10 تا 15 سال، حق 
بيمه كارگران پرداخت نشده. همچنين هدف گذاري توليد 
شكر در اين شركت، 100 هزار تن بود كه در زمان واگذاري 

اين ميزان به 35 هزار تن رسيده بود. “
 در 27 مه��ر ماه 1394 ب��ود كه روابط عمومي س��ازمان 
خصوصي سازي خبر مزايده اين ش��ركت را منتشر كرد 
و سرانجام اين ش��ركت دولتي در بهمن ماه 1394 و طي 
يك فرآيند قانوني در س��ازمان خصوصي سازي به بخش 
خصوصي واگذار ش��د. ب��ا اين واگ��ذاري صاحبان جديد 
شركت كش��ت و صنعت نيش��كر هفت تپه، دو شركت 
زئيوس و آرياك بودند كه با پيش پرداخت 60 ميليارد ريال 
صاحب اين شركت عظيم شدند. مهرداد رستمي چگني و 
اميد اسدبيگي به  عنوان دو جوان 28 ساله و 31 ساله بودند 

كه توانستند در مزايده اين شركت را خريداري كنند.
اين سه واگذاري عملا نحوه خصوصي سازي شركت هاي 
بزرگ و به نوعي مادر را در ايران نشان مي دهد. شركت هايي 
كه در ابتدا با هدف ارتقاي صنعتي اي��ران و تبديل كردن 
اقتصاد ايران به يك اقتصاد توسعه يافته كه بتواند در منطقه 
خاورميانه حرف اول را بزند بنيان گذاري و راه اندازي شده 
بودند اما بعدا باري بر روي شانه هاي دولت شدند كه دولت 

قادر به اداره آنها نبود. 

اين ش��ركت ها، همگي يك ويژگي مش��خص دارند: آنها 
صنعتي حرفه اي هس��تند. يعني آنكه سطح معلومات و 
تحصيلات كاركنان و كارمندان آن بالاتر از فوق ديپلم بايد 
باشد. نمي توان با تحصيلات عادي براي مثال در صدرا كار 
كرد. ساخت سكوهاي نفتي يا كشتي در دنياي مدرن كه با 
فناوري هاي بالا سروكار دارد كار يك فرد ديپلمه نيست. 
آنها افرادي تحصيلكرده عالي را مي طلبن��د. هپكو و نيز 
شركت نيشكر هفت تپه هم در همين مقياس كار مي كرده 
اس��ت. به همين دليل اس��ت كه واگذاري آنها - البته جز 

شركت نيشكر هفت تپه - در وهله اول دندان گير بوده اند. 
ش��ركت هاي صنعت��ي حرف��ه اي در ن��وع خ��ود 
جاه طلبي هايي دارن��د كه در اين مق��ال نمي توان به 
آنها پرداخت و در نوبه هاي بعدي آنها را مي ش��كافيم. 
اما اين خصوصي سازي ها در زمانه خود با سه مشكل 
عمده روبرو شدند. يك مشكل در همه آنها مشترك 
بود و سه مشكل خاص: مشكل مشترك همه آنها اين 
بود كه پس از واگذاري از توليدات آنها حمايت نش��د. 
اگر صدرا را پس از واگذاري حماي��ت مي كردند و آن 
را از پروژ ه هاي نفتي كنار نمي گذاش��تند بدون شك 
مي توانست همچنان به كار خود با ظرفيت كامل ادامه 
دهد. اما سه مشكل خاص: سلايق سياسي. متاسفانه 
اين مورد در خصوص ص��درا پس از واگ��ذاري اوليه 
آن بيش��تر نمود پيدا كرد. تغيير مالكيت و مديريت 
عملا سبب ش��ده بود كه از توليد شركتي مثل هپكو 
حمايت نشود. دوم، جهاني س��ازي. خصوصي سازي 
در زماني صورت گرفته و مي گيرد كه دولت به نوعي 
وارد روند جهاني س��ازي ش��ده بود. يكي از مهم ترين 
دلايل ورشكسته ش��دن ش��ركت هپكو،  براي مثال، 
اين بود كه ماشين آلات راهسازي و سنگين چيني با 
قيمت نازل تري وارد بازار ايران شده بود و محصولات 
هپكو روي دس��تان صاحب��ان آن مانده بود. س��وم، 
داخلي س��ازي. اگر سهام ش��ركت ها عرضه خارجي 
مي داشت،  مثلا،  سهام صدرا را اگر يك شركت خارجي 
مثل ساينوپك چين يا توتال فرانسه مي خريد آيا با آن 
بحران مواجه مي شد يا اگر شركت هپكو را يك شركت 
ژاپني مي خري��د نمي توانس��ت از مزيت هاي اقتصاد 

ايران استفاده كند و شركت هم توسعه يابد؟ 

نفرينخصوصيسازي
سرمقاله

يك مقام مس��وول با اش��اره به اينكه همزمان با اصلاح 
قيمت نان در شهر تهران، نرخ نان آزادپزها نيز نظام مند 
ش��ده، گفت: قيمت نان س��نگك 1800 تومان، بربري 
1500تومان، تافتون 800 تومان و ل��واش 450 تومان 
است. سيدجواد احمدي در گفت وگو با مهر با بيان اينكه 
نرخ هاي اعلام شده براي نان، تنها براي شهر تهران است 
و قيمت استان ها توسط كارگروه ساماندهي گندم، آرد 
و نان تعيين و از سوي استانداران ابلاغ مي شود، گفت: با 
توجه به اينكه از سال 93، قيمت نان رسما تغيير نكرده 
بود، نوعي بي نظمي در وضعيت نانوايي ها و توليد و عرضه 
نان به وجود آمده كه بر اس��اس آن، علاوه بر اينكه مردم 
از چندگانگي قيم��ت در نانوايي ها متضرر مي ش��دند، 
هر نانوايي يك وضعي��ت خاص را ب��راي تعيين قيمت 
خود لحاظ مي كرد؛ به نحوي كه قيمت نان، متناس��ب 
با قيمت منطقه محل عرضه تعيين مي شد و در نهايت، 
امكان نظارت هم بر قيمت نان و عملكرد نانوايي ها وجود 
نداش��ت. معاون س��ازمان حماي��ت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان افزود: با هدف نظام مند كردن ارايه نان و 
ساماندهي وضعيت نانوايي ها، برنامه هايي با تاكيد دولت، 
از سوي سازمان حمايت و وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
برنامه ريزي ش��د ك��ه در گام اول در جه��ت اصلاح اين 
فرآيند، اصلاح قيمت نان بود كه با توجه به هماهنگي هاي 
صورت گرفته با اتحاديه نانوايان و تشكل هاي مرتبط در 
كنار اس��تانداري ها، فرمانداري ها و وزارت كشور، اصلاح 
قيمت نان انجام شد و در گام هاي بعدي، اقدامات ديگري 
انجام خواهد شد. به گفته او، تمامي گام هايي كه در اين 
فرآيند طراحي ش��ده، طبق برنامه بايد عملياتي شده و 
طبق برنامه پيش بروند تا موضوع نظام مند شدن قيمت 
نان محقق شود كه بر اين اساس، طي روزهاي گذشته، 
جلسات متعددي با اتحاديه هاي مربوطه و دستگاه هاي 
ذيربط برگزار شده و قرار بر اين است كه در گام دوم بعد از 
اصلاح قيمت، اعضاي صنف نانوايي در تمامي رشته ها از 
جمله سنگك، بربري، تافتون و لواش، از سوي مسوولان 

اتحاديه ها و اتاق اصناف هماهنگ شوند.

    نصب نرخ نامه واحد قيمت مصوب نان
احمدي گام بع��دي را اطلاع رس��اني عموم��ي درباره 

قيمت ها دانس��ت وگفت: ب��ه زودي و ظ��رف چند روز 
آينده، با هماهنگ��ي اتحاديه هاي مربوط��ه، تابلوهاي 
متحدالشكلي در سطح نانوايي ها نصب خواهد شد كه بر 
روي آن، وزن چانه نان، قيمت، نوع نان عرضه شده اعم 
از ساده و كنجدي، ش��ماره تلفن رسيدگي به شكايات 
كه همان ش��ماره تلفن اتحاديه  نانوايان، س��تاد خبري 
سازمان حمايت و س��ازمان هاي صمت )124( و 190 
كه مربوط به امور بهداشتي وزارت بهداشت است، روي 
اين تابلوهاي متحدالشكل درج مي ش��ود و نرخ نامه به 
همه واحدها تحويل داده ش��ود تا در اين تابلوها، در ديد 
عموم قرار گيرد. او عنوان ك��رد: در گام بعدي، نظارت بر 
حس��ن اجراي اين نرخ نامه در دس��تور كار قرار دارد؛ به 
نحوي كه دستگاه هاي نظارتي همچون اتحاديه ها، اتاق 
اصناف، سازمان حمايت و تعزيرات حكومتي كار نظارت 
بر قيمت و كيفيت نان را انجام خواهند داد؛ البته در كنار 
اين، بخشي نيز به نظارت هاي مردمي اختصاص مي يابد؛ 
به نحويكه وقتي تابلوهاي نرخ نامه در واحدهاي صنفي 
نصب مي ش��ود، عموم مردم اطلاعات قيمت و كيفيت 
نان را در اختيار دارند و اعم از اينكه اين نانوايي آزادپز يا 
يارانه اي اس��ت و نوع نان توليدي آن، وزن چانه و قيمت 
بايد چقدر باشد، كاملا در ديد عموم قرار دارد. او بر اين باور 
است كه مردم به عنوان اولين ناظران، بر قيمت و كيفيت 
نان نظارت مي كنند و اگر يك واحد نانوايي خلاف آنچه 
در نرخ نامه درج شده، عمل كرد، مردم مي توانند مراتب 
تخلفات را به تلفن هاي اتحاديه يا شماره  تلفن هاي 124 
يا 190 كه البته متمركز بر مباحث بهداشتي و كيفي نان 
است، اطلاع دهند. احمدي افزود: نظارت هاي ما به عنوان 
سازمان حمايت و سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت 
قطعا بعد از اينكه تابلوهاي نرخ نام��ه در تمام نانوايي ها 
نصب شد، به صورت مداوم و متمركز انجام خواهد شد 
و براي اينكه مطمئن شويم كه اين نرخ ها اعمال مي شود، 
گشت هاي مشتركي را برنامه ريزي كرده ايم تا به تمامي 
واحدهاي نانوايي اعم از دولتي و آزادپز سركشي كرده و 
همراه با ماموران بهداشت، سازمان تعزيرات و تعزيرات 
آرد و نان، بازرس��ي هاي متمركزي را انج��ام دهيم و در 
جايي كه نرخ ملاك عمل قرار نمي گيرد، برخورد جدي 

صورت دهيم.

  نرخ نان در آزادپزها ارزان مي شود
معاون سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
با بيان اينكه همزمان با اصلاح قيمت نان در شهر تهران، 
نرخ نان آزادپزها نيز نظام مند شده، افزود: در واحدهاي 
آزادپز تهران، قيمت جديد نان س��نگك 1800 تومان، 
بربري 1500تومان، تافتون 850 توم��ان و لواش 450 
تومان اس��ت؛ اين در حالي اس��ت كه نرخ نان بربري در 
نانوايي هاي دولتي 1000 تومان، سنگك 1200 تومان، 
تافتون 550 تومان و لواش 300 تومان اس��ت. به گفته 
احمدي، به هر حال نان يك موضوع بس��يار مهم براي 
دولت به ش��مار مي رود و مردم هم روزانه با اين كالا سر 
و كار دارند، بنابراين تلاش داريم تا ساماندهي مناسبي 
براي بازار اين كالاي اساس��ي و عرضه و قيمت آن انجام 
دهيم. او درباره نرخ نان در نانوايي هاي آزادپز نيز گفت: 
نرخ انواع نان در نانوايي هاي آزادپز كاملا مشخص است 
و آزادپزها حق ندارند كه نان را به هر قيمتي ارايه دهند. 
البته بايد توجه داشت كه در آرد تحويلي به آزادپزها هم، 
به هر حال يارانه هاي پنهاني وجود دارد؛ بنابراين آزادپزها 
مكلف هس��تند كه از اين نرخ مش��خص تبعيت كنند، 
بنابراين نرخ نان در نانوايي هاي آزادپز حتما معقول شده 

و در بسياري از موارد كاهش خواهد يافت.
بنابه اظهارات اين مقام مسوول، نكته اصلي اين است 
كه در واحدهاي نانوايي، باي��د اولويت عرضه با نان 
مورد نظر قاطبه مردم باشد؛ يعني پخت نان سنگك 
ساده نسبت به نان سنگك كنجدي در اولويت قرار 
دارد و اگر فردي درخواست خريد نان كنجدي يا نان 
سبزيجات داش��ت، در اولويت بعد از متقاضيان نان 
ساده قرار مي گيرد. او افزود: قرار بر اين است كه براي 
نان هاي كنج��دي يك رو و دو رو ني��ز نرخ نامه اي از 
سوي اتحاديه نانوايان تهيه شود تا از رفتار سليقه اي 
خودداري شود، چراكه بعضا در نانوايي هاي آزادپز، 
نرخ هاي س��ليقه اي ب��ر روي نان كنج��دي اعمال 
مي شد و بعضا يك نان س��نگك تا 5 هزار تومان نيز 
عرضه مي ش��د، در حالي كه آزادپزه��ا از اين به بعد 
مكلف هس��تند كه در چارچوب نرخ نامه تاييد شده 
اتحاديه ها و سازمان حمايت حركت كرده و قيمت را 

در اين چارچوب تعيين كنند.

جزيياتقيمتجديدنانآزادپزها

شيوهنظارتبرقيمتوكيفيتناننظاممندشد

گزارش

 همین صفحه  

سرمقاله

نفرين خصوصي سازي
بهمن ماه س��ال 1382 
بود كه هي��ات واگذاري 
سازمان خصوصي سازي 
مصوبه اي را ص��ادر كرد 
كه ب��ر اس��اس آن بيش 
از 35 درص��د از س��هم 
شركت صنعتي دريايي 
ايران )صدرا( را در بورس 
به عرضه گذاشته مي ش��د. اين مصوبه در آن زمان 
كه بورس در اوج و رونق خ��ود بود و نيز صدرا كه در 
ساخت س��كوهاي نفتي، كشتي س��ازي و... بسيار 
سرشناس بود بالطبع غوغايي به پا كرد. با توجه به 
سرمايه و دارايي و سود صدرا قيمت هر سهم آن در 
بورس بيش از 2000 تومان بود. صدرا واگذار شد و 
بزرگ ترين واگذاري تاريخ بورس را با 400ميليارد 
تومان به خود اختص��اص داد. با اي��ن واگذاري به 
س��رعت قيمت هر س��هم به بيش از 4000 تومان 
رسيد. س��رمايه گذاري ملي ايران با خريد صدرا در 

پوست خود نمي گنجيد...

منصور بيطرف

 صفحه 5  

بازار سرمايه

جنگ تعرفه اي با قيمت ها 
چه مي كند؟

محمد امين خدابخش|
داد وستدهاي هفته گذشته در بازارهاي جهاني با 
آرامشي نسبي دنبال شد و طي اين هفته با وجود 
فراواني اخبار سياس��ي و اقتصادي بازارها نوسان 
شديدي كه موجب تغيير پايدار روند قيمت ها شود 
را شاهد نبودند. طي اين هفته معاملات بازارهاي 
جهاني در شرايطي نسبتاً متفاوت آغاز شد. بازارهاي 
سهام، فلزات گرانبها، فلزات اساسي و ساير كالاهاي 

اساسي كه همواره اهميت فراواني...

ايرانشهر

 نمره منفي تهران
در زيست پذيري شهري 

 آزاده كاري| 
براس��اس گزارش اكونوميست س��ال گذشته 
شاخص زيست پذيري تهران از ميان 206 شهر 
دنيا 193 برآورد شده بود كه قطعا رتبه خوبي 
براي تهران نيس��ت. اصطلاح زيس��ت پذيري 
اش��اره به درجه تامين ملزومات يك جامعه بر 
مبناي نيازه��ا و ظرفيت هاي اف��راد آن جامعه 
دارد. يك جامعه غير زيس��ت پذير به نيازهاي 
افراد آن جامعه بي اعتنا است و به خواسته هاي 
نمي گ��ذارد. زيس��ت پذيري  احت��رام  آنه��ا 
به طور كلي به س��ه بعد اقتصادي، اجتماعي و 
زيست محيطي تقسيم مي ش��ود كه هر كدام 
شاخص هاي جداگانه اي دارند. زيست پذيري 
و توسعه پايدار مفاهيم و رويكردهايي هستند 
كه در نهايت، ش��هري به دور از انواع مشكلات 
زيس��ت محيطي، اقتصادي، اجتماعي را براي 

شهروندان به ارمغان مي آورد. 
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 صفحه 3 

اقتصاددانبلغاريسكانهدايتIMFرابهدستميگيرد

»تعادل«ازبررسيكارنامه18سالهخصوصيسازيدرايرانگزارشميدهد

»جورجيوا« جانشين» لاگارد« شد 

ظهور و سقوط خصوصي سازي

صنعت،معدن و تجارت

اعلام مختصات جديد 
تنظيم بازار

14 15

مديركل پيش بيني س��ازمان هواشناس��ي در تشريح 
آخري��ن وضعيت ج��وي در مناطق مختلف كش��ور، 
گفت: بعدازظهر امروز )شنبه( با شمالي شدن جريانات 
روي درياي خزر، بارش پراكنده در س��واحل خزر آغاز 
مي ش��ود. احد وظيفه در گفت وگو با فارس، ادامه داد: 
روز ش��نبه بارش ها در س��واحل خزر تقويت مي شود 
و در ش��مال اس��تان هاي اردبيل، آذربايجان شرقي و 

آذربايجان غربي رگبار پراكنده و رعد و برق در بعدازظهر 
شنبه پيش بيني مي شود.  وظيفه افزود: روز يكشنبه با 
تقويت جريانات شمالي در نوار شمال كشور، بارش ها 
در سواحل خزر بيشتر مي شود و درياي خزر هم مواج 
خواهد شد، كه اين ش��رايط موجب كاهش محسوس 
دما در نوار ش��مالي كشور خواهد ش��د، همچنين روز 
يك ش��نبه بعدازظهر در ش��مال خراس��ان رضوي و 

خراسان شمالي بارش خواهيم داشت.  او بيان كرد: تا 
ظهر روز يك شنبه در بخش هايي از اردبيل و ارتفاعات 
شمال آذربايجان شرقي بارندگي خواهيم داشت و روز 
دوشنبه بارش ها محدود به سواحل خزر است.  مديركل 
پيش بيني سازمان هواشناس��ي اضافه كرد: در دو روز 
آينده طي ساعات بعدازظهر در ش��مال غرب كشور و 

دامنه هاي البرز غربي وزش باد خواهيم داشت. 

كاهشدماتا7درجهدرتهران

هواشناسي

مديرعامل سازمان حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران 
گفت: دولت بدهي 8 س��اله خود به ش��هرداري در حوزه 
پارك حاشيه اي را پرداخت نكرده اس��ت تا بتوانيم براي 
پايتخت پاركينگ بسازيم. يوس��ف حجت در گفت وگو 
با فارس، درباره پارك حاش��يه اي هوش��مند اظهاركرد: 
درآمد حاصل از اين موضوع براي شهرداري نااميدكننده 
و پيش بيني هاي انجام گرفته محقق نشده است، چرا كه 
براساس بررسي هاي به عمل آمده قرار بود روزانه از محل 

هر جاي پارك 6 هزار و 500 تومان درآمد براي شهرداري 
حاصل ش��ود ولي اكنون اين رقم حتي به يك س��وم هم 
نرسيده اس��ت.  او افزود: درآمد حاصل از پارك حاشيه اي 
مستقيما به خزانه دولت واريز مي شود، البته بايد صددرصد 
اين پول به شهرداري بازگردد و ما از اين طريق براي شهر 
پاركينگ بسازيم. مديرعامل سازمان حمل و نقل و ترافيك 
شهرداري تهران ادامه داد: تاكنون خزانه دولت هيچ پولي 
به ش��هرداري در اين زمين��ه واريز نك��رده و حتي درآمد 

حاصل از پاركومترها هم كه مربوط به 8 سال پيش تاكنون 
بوده به شهرداري تعلق نگرفته است.  حجت عنوان كرد: 
رايزني هايي در اين راستا با خزانه دولت انجام گرفته تا هر 
چه سريع تر درآمد حاصل از پارك حاشيه اي به شهرداري 
واريز شود، اما به دليل مطرح كردن بروكراسي هاي پيچيده 
و اداري، اين موضوع محقق نش��ده اس��ت.  او عنوان كرد: 
درآمد حاصل از طرح ترافيك، مستقيم به شهرداري واريز 

مي شود و به خزانه دولت نمي رود .

دردسرهايبدهي8سالهدولتبهشهرداري

شهرداري



روي موج خبر

    هدف بيانيه ضد ايراني اروپا تحت الشعاع 
 ق�رار دادن ط�رح صل�ح هرم�ز اس�ت؛

خانه ملت|
يك عضو فراكسيون اميد معتقد است اروپايي ها 
در چند سال اخير امتحان خوبي در رابطه با ايران 
پس نداده اند.الياس حضرتي رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس دهم ضمن ابراز نااميدي نسبت 
به توان اروپايي ها ب��راي حمايت از برجام گفت: 
اروپايي ها درگير مش��كلات اقتص��ادي فراواني 
هس��تند و از طرفي نيز آنقدر نس��بت به امريكا 
وابستگي دارند كه توانايي تصميم گيري مستقل 

نسبت به آينده را ندارند.
حضرتي در ادامه افزود: اروپايي ها در چند سال 
گذشته امتحان خوبي پس نداده اند و از چند جنبه 
از جمله استقلال در شخصيت سياسي، عمل به 
تعهدات، برجام و مواضع مرتبط با منطقه، تقريبا 
به عنوان يك تابع از ايالات متحده عمل كرده اند. 
من شخصا در ابتدا ديدگاه مثبتي نسبت به اروپاي 
مستقل داشتم اما اكنون پس از اتفاقاتي كه بعد از 
برجام و عدم اجراي تعهدات از طرف هاي اروپايي 

رخ داد، اين ديدگاه تغيير پيدا كرد.
نماينده مردم تهران، ري، شميرانات و اسلامشهر 
در پايان هدف از طرح اتهام س��ران س��ه كشور 
اروپايي در نقش جمهوري اسلامي ايران در حمله 
به تاسيسات نفتي آرامكو عربستان سعودي، را 
تحت الشعاع قرار گرفتن طرح صلح هرمز دانست 
و گفت: س��ران سه كشور اروپايي سعي كردند با 
طرح اتهام عليه كشورمان طرح صلح هرمز را كه 
از طرف جمهوري اسلامي ايران ارايه شده است 

تحت الشعاع قرار بگيرد.

    اعتراف به نقض قانون ممنوعيت ارسال 
سلاح به عربستان؛تعادل|

سفير ايران در انگليس خبر داد كه دولت انگليس 
با نقض قانون اين كشور، محموله هاي سلاح به 
عربستان ارس��ال كرده است. حميد بعيدي نژاد 
با انتش��ار پس��تي در صفح��ه توييت��ر خبر داد 
دولت انگليس اعتراف ك��رده كه با نقض قانون، 
محموله هاي سلاح به عربستان ارسال كرده است.

بعيدي نژاد در صفحه توييتر خود نوشت: » دولت 
انگليس به دنبال فشارهاي پارلمان اعتراف كرد 
كه با نقض رأي دادگاه بريتانيا، چندين محموله 
سلاح و تجهيزات نظامي به عربستان صادر كرده 
است. دادگاه بريتانيا از چند ماه پيش با توجه به 
امكان استفاده از تسليحات در جنگ عليه مردم 
بي گناه يمن، صادرات سلاح به عربستان را ممنوع 

كرده است.«
 

    گزينه هاي روي ميز دشمن را به زير ميز 
منتقل كرديم؛ايسنا|

رييس سازمان پدافند غيرعامل كشور با تاكيد 
بر اينكه با اتكا به فرهنگ عاشورايي دفاع مقدس 
گزينه هاي روي ميز دشمن را به زير ميز منتقل 
كرده ايم، گفت: ما به جاي سلاح به محور مقاومت 
فرهنگ خوداتكايي و “ما مي توانيم “ صادر كرديم.

سردار غلامرضا جلالي در مراسم بزرگداشت 25 
شهيد روستاي شيخ حسن شهرستان نظرآباد با 
تاكيد بر اينكه كمك ما به مقاومت مردم منطقه، 
ارسال س��لاح نيس��ت، افزود: ما به مردم لبنان، 
عراق، س��وريه و يمن فرهنگ دف��اع مقدس را 
منتقل كرديم و به آنان آموختيم مي توانند به آنچه 
مي خواهند با اتكا به توان داخلي خود دست يابند.

اس�تقبال روسيه از پيش�نهاد ايران براي 
تشكيل »ائتلاف اميد«؛ايلنا|

مقام هاي روس اعلام كردند كه از پيشنهاد ايران 
براي تشكيل »ائتلاف اميد« استقبال مي كنند.به 
گزارش روسيا اليوم، »ميخاييل بوگدانف« معاون 
وزير امور خارجه روس��يه با اعلام اينكه پيشنهاد 
ايران براي تشكيل ائتلاف اميد با رويكرد روسيه 
درباره امنيت جمعي در منطقه همخواني دارد، 
گفت كه مسكو از اين پيشنهاد استقبال مي كند. 
وي تصريح كرد كه اين طرح با رويكرد روس��يه 
درباره امنيت جمعي كه شامل تشكيل مجموعه اي 
با هدف آمادگي براي كنفرانس بين المللي امنيت 
خليج فارس و تشكيل سازمان امنيت و همكاري 

منطقه اي است، همسو خواهد بود.

    برگزاري رزمايش »محرم« سپاه در غرب 
كشور؛سپاه نيوز |

رزمايش امنيتي مح��رم در ارتفاعات ش��اهو و 
منطقه اورامانات استان كرمانشاه توسط قرارگاه 
منطقه اي نجف اشرف نيروي زميني سپاه برگزار 
شد. به گفته سردار پاكپور فرمانده نيروي زميني 
سپاه، ۹۰ درصد نيروهاي عملياتي در رزمايش 
محرم، نيروهاي بومي از شهرستان هاي منطقه 
اورامان��ات بودند ك��ه در اين رزمايش ش��ركت 
كرده ان��د. اين رزمايش با محوري��ت اطلاعاتي، 
امنيتي و ب��ا بهره گيري ازتجهيزات پيش��رفته 
مخابراتي، پهپادي، آتش سنگين توپخانه و تازش 

هوايي عليه موانع فرضي دشمن انجام شد.

    موش�ك در حكوم�ت زورگويان حرف 
نخست را مي زند؛مهر|

عضو هيات رييسه مجلس خبرگان رهبري گفت: در 
حكومت گرگ ها و زورگويان موشك حرف نخست 
را مي زند اما ما به تمام زورگويان دنيا اعلام مي كنيم 
كه ما نيز براي دفاع از حريم خود موش��ك به وفور 
داريم. حجت الاسلام سيد احمد خاتمي ديروز در 
يادواره 225 شهيد شهرستان فريدن گفت: راه حل 
مشكلات كشور مقاومت و نه مذاكره كردن است، 
شاهد بوديم كه امريكايي ها چگونه برجام را زيرپا 
گذاش��تند و به تعهدات خود عم��ل نكردند. امروز 
دشمنان با فشارهاي اقتصادي قصد دارند مقاومت 
مردم را در هم ش��كنند و با آوردن ايران به پاي ميز 
مذاكره به جهانيان بفهمانند كه بالاخره ايران را با 

تحت فشار قرار دادن تسليم كرديم.

ايران2

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار رييس و نمايندگان مجلس خبرگان رهبري: 

مشکلاتی همچون برخی واگذاری ها در اراک و خوزستان نتيجه کارهای نسنجيده يا فساد است

اروپا به تحريم هاي امريكا پايبند ماند بايد از آنها قطع اميد كرد

حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح 
روز پنج شنبه در ديدار منتخبان ملت در مجلس خبرگان 
ضمن ارايه تحليل جامع از شرايط كشور و گسترش شعارها 
و اقتدار انقلابي و سياسي نظام جمهوري اسلامي و امتداد 
آن در منطقه، بهره گيري از درس هاي دوران دفاع مقدس 
و تعميق آن را در جامعه بس��يار ضروري و مهم خواندند 
و تأكيد كردند: لازمه و اس��اس استمرار پيشرفت كشور، 
»توكل بر خدا«، »ايستادگي و مقاومت«، »اميد به آينده«، 
»اعتماد به جوانان به وي��ژه جوانان انقلابي«، »وحدت و 
انسجام آحاد مردم به خصوص در ميان نيروهاي انقلاب«، 
»حمايت واقعي از تولي��د داخلي« و »قطع اميد كامل از 

بيگانگان« است.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام معظم رهبري، 
رهبر انقلاب اسلامي در ابتداي اين ديدار با گراميداشت 
هفت��ه دفاع مقدس و با اش��اره به درس ه��اي اين دوران 
درخشان و لزوم گسترش و تعميق اين درس ها در جامعه 
افزودند: توكل امام)ره( به خداوند متع��ال در زمان آغاز 
جنگ و در طول هش��ت سال دفاع مقدس، با وجود همه 
مشكلات و كمبودها و فش��ارها، يك موضوع شگفت آور 
بود كه بايد اين توكل امروز ني��ز در همه عرصه ها وجود 

داشته باشد.
ايش��ان گفتند: برخي اوقات به دليل برخي مشكلات در 
جامعه، برخ��ي بزرگان و محترمين دچار دس��تپاچگي 
مي شوند در حالي كه بايد به خدا توكل و با تلاش آن مشكل 
را برطرف كرد. رهبر انقلاب اسلامي با اشاره به الطاف الهي 
در چهل سال گذشته و عبور نظام اسلامي از گردنه هاي 
سخت خاطرنشان كردند: عزت و اقتدار و اعتبار مادي و 
معنوي كشور در دنيا و خيل عظيم جوانان انقلابي آماده 
به كار و پيشرفت ها و جهش هاي كشور غيرقابل مقايسه با 
ابتداي پيروزي انقلاب اسلامي است و همه اين موفقيت ها، 
مرهون لطف و عنايت الهي اس��ت، بنابراين توكل به خدا 

هيچ گاه نبايد فراموش شود.
حضرت آي��ت الله خامنه اي »امي��د به آين��ده و اعتماد 
ب��ه جوانان« را از ديگ��ر درس ه��اي دوران دفاع مقدس 
برش��مردند و گفتند: بايد جوان��ان را وارد ميدان كرد و از 
نيروي آنان غفلت نكرد، البته به كارگيري جوانان به معناي 
از صحنه خارج شدن افراد غيرجوان نيست زيرا هر فردي به 

تناسب تجربه و عملكرد خود جايگاهي دارد.
رهبر انقلاب اس��لامي با تأكيد بر اينك��ه غفلت از نيروي 
جوان اشتباه است و نيروهاي جوان بايد به كمك نيروهاي 
غيرجوان بيايند، گفتند: يكي از شاخص هاي مهم دوران 
دفاع مقدس، حضور جوانان در مناصب فرماندهي و در بدنه 
عظيم بسيج و سپاه و ارتش بود و امروز نيز بايد اين فرصت 
را مغتنم شمرد و از جوانان در رده هاي مديريتي بالا و به 

ويژه مياني استفاده كرد.
حضرت آيت الله خامنه اي »عزم و اراده ملي« را درس ديگر 
دفاع مقدس دانستند و تأكيد كردند: دشمن تلاش زيادي 
را براي سست كردن عزم و اراده مردم و نااميد كردن آنان 
به كار بسته است كه بايد در مقابل، عزم و اراده ملي تقويت 
شود و اين مهم نيز، با دس��تور امكان پذير نيست بلكه با 
استدلال هاي صحيح و با حضور به موقع صاحبان فكر در 

ميان مردم محقق مي شود.
ايشان با تأكيد بر اينكه اس��اس همه امور كشور و لازمه 
موفقيت در عرصه هاي مختلف »ايستادگي و مقاومت« 
اس��ت، افزودند: برخي امور نيازمند ايس��تادگي طولاني 
مدت است، بنابراين نبايد از گستردگي جبهه دشمنان و 
قلدري ها ترسيد بلكه بايد همانند دوران دفاع مقدس، با 

مقاومت و ايستادگي، ثابت كرد كه »ما مي توانيم«.
رهبر انقلاب اس��لامي با اش��اره به تلاش دش��من براي 

تأثيرگذاري بر فهم و ادراك تصميم سازان، تصميم گيران 
و آحاد مردم به منظور القاي »نمي توانيد« و »نمي شود« 
گفتند: برخلاف تلاش دشمن براي منحرف كردن فهم 
و ادراك مردم و مسوولان از واقعيت هاي كشور و تعريف 
منافع و مصالح ملي براس��اس اهداف خ��ود، ظرفيت ها 
و توانايي هاي كش��ور به گونه اي است كه همه گره هاي 
اقتصادي و مش��كلات معيش��تي با تدبير و با پيگيري و 
مشورت درست، قابل حل شدن هستند. حضرت آيت الله 
خامنه اي به سخنان اخير رييس جمهور امريكا مبني بر 
اينكه اگر ايران خواس��ته هاي امريكا را انجام دهد وضع 
مردم بهتر خواهد ش��د، اشاره كردند و افزودند: مقامات و 
رسانه هاي امريكايي و اروپايي به صورت مستمر با تكرار 
چنين مطالبي در تلاش براي القاي اين موضوع هستند كه 
»شما نمي توانيد« اما مردم ايران به اين تبليغات و القائات 

توجهي نمي كنند.
ايش��ان گفتند: يكي از نكات ديگري كه تلاش مي شود 
اذهان و ادِراك مردم و مس��وولان را از آن منحرف كنند، 
موضوع پايبندي به ش��عارهاي انقلاب است و اخيراً نيز 
برخي مقامات اروپايي گفته بودند كه ايران بايد دست از 

شعارهاي انقلابي بردارد.
رهبر انقلاب اسلامي علت بيان و القاي چنين مطالبي را 
ترس و واهمه امريكا و اروپايي ها از شعارهاي انقلاب و راه 
سومي كه انقلاب اسلامي به وجود آورده است، دانستند 
و تأكيد كردند: علاج مسائل و مشكلات كشور پافشاري 
بر شعارها و راه انقلابي است. حضرت آيت الله خامنه اي با 
اش��اره به جنگ احزاب و آيات مربوط به اين جنگ، صف 
آرايي دشمنان و شياطين اعم از امريكا و اروپاي خبيث را 
نشانه حقانيت و قدرت نظام جمهوري اسلامي دانستند و 
گفتند: كشور علاوه بر حركت رو به جلو، در مواردي جهش 
نيز داشته و دشمن از اين موضوع ناراحت و نگران است و 
علت اصلي تحريم ها هم جلوگيري از اين جهش ها است 
اما به لطف خداوند در آينده نه چندان دور، در زمينه هاي 
مختلف شاهد جهش هايي خواهيم بود. ايشان در ادامه 

سخنان خود مطالبي را در خصوص اروپا بييان كردند.
رهبر انقلاب اسلامي با تأكيد بر اينكه راه تعامل و مذاكره 
با هيچ كشوري به غير از امريكا و رژيم صهيونيستي بسته 
نيس��ت، افزودند: اما به هيچ وجه نبايد به كشورهايي كه 
پرچم دشمني با نظام اسلامي را در دست گرفته اند و در 
رأس آنها امريكا و اين چند كشور اروپايي، اعتماد شود زيرا 
آنها صريحاً با ملت ايران دشمني مي كنند. حضرت آيت الله 
خامنه اي با تأكيد بر اينكه انگيزه هاي دشمني اروپايي ها 
با جمهوري اسلامي تفاوت اصولي با دشمني امريكا ندارد، 
گفتند: اروپايي ها در ظاهر به عنوان ميانجي وارد مي شوند 

و حرف هاي طولاني هم مي زنند اما همه آنها پوچ است.
ايشان با اشاره به عملكرد اروپايي ها بعد از توافق هسته اي 
و عمل نكردن به وعده ها و همچنين نحوه عملكرد اروپا 
بعد از خروج امريكا از برجام و اعمال ظالمانه تحريم هاي 
ثانويه افزودند: اروپايي ه��ا با وجود وعده هاي خود، عملًا 
به تحريم ه��اي امريكا پايبند ماندند و هيچ اقدامي انجام 
ندادند و از اين پس هم بعيد اس��ت كاري براي جمهوري 
اس��لامي انجام دهند، بنابراين بايد به كل��ي از اروپايي ها 

قطع اميد كرد.
رهبر انقلاب اس��لامي خاطرنش��ان كردند: رفت و آمد و 
بستن قرارداد اش��كالي ندارد اما مطلقا نبايد به آنها اميد 
داش��ت و اعتماد كرد. حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره 
به عمل نك��ردن اروپايي ها به تعه��دات يازده گانه خود 
افزودند: همان افرادي كه مذاكره كردند، اكنون مي گويند 
اروپايي ها به هيچ يك از تعهدات خود عمل نكرده اند و اين 
موضوع، قوي ترين دليل بر اين است كه در هيچ مساله اي 

نبايد به آنها اعتماد كرد. ايشان جريان امور را با وجود همه 
اين دشمني ها، به نفع جمهوري اسلامي ارزيابي كردند 
و گفتند: امروز نظام اسلامي نه تنها قوي تر از چهل سال 
پيش است بلكه از ده سال پيش نيز قوي تر شده و اقتدار 
انقلابي و سياسي آن در منطقه گسترش يافته و ريشه هاي 
انقلاب عميق تر شده است. رهبر انقلاب اسلامي با اشاره 
به پيشرفت هاي نظام اس��لامي در عرصه هاي گوناگون 
خاطرنشان كردند: البته وظايف سنگيني بر عهده همه 
است زيرا مش��كلات مختلفي در عرصه هاي فرهنگي و 
اقتصادي وجود دارد و دشمن نيز به شدت در زمينه نفوذ 
و اقدامات فرهنگي فعال است، اما اگر مسوولان ملاك كار 
خود را عدم اعتماد به دشمن قرار دهند، قطعا مي توان در 

مقابل توطئه ها ايستاد و آنها را خنثي كرد.
حضرت آيت الله خامنه اي در ادام��ه به ارزيابي وضعيت 
اجتماعي، سياسي و اقتصادي امريكا و اروپا پرداختند و 
گفتند: امريكا كه دشمن اصلي ما است، امروز منفورترين 
دولت در دنيا است و اروپايي ها نيز خودشان در حال اعتراف 

به ضعف ها و افول قدرتشان هستند.
ايش��ان با اشاره به سخنان يكي از س��ران اروپا در مجمع 
عمومي س��ازمان ملل متحد افزودند: اي��ن مقام اروپايي 
صراحتاً و با اس��تدلال به افول تمدن غ��رب اذعان كرد، 
البته در همين ش��رايط ضعف نيز خوي استكباري خود 
را فراموش نمي كنند. رهبر انقلاب اس��لامي به آمارهاي 
مراكز بين المللي درخصوص بدهي  كش��ورهاي معروف 
اروپايي اش��اره كردند و گفتند: مشكلات اقتصادي اين 
كش��ورها جدي است و گرفتاري هاي سياسي انگليس و 
فرانسه نيز در مقابل چشم همگان است، بنابراين بايد از 
اين موقعيت استفاده كرد. حضرت آيت الله خامنه اي در 
جمع بندي سخنان خود، چند وظيفه مهم را براي تداوم راه 
پر افتخار انقلاب و غلبه بر دشمني ها مورد تأكيد قرار دادند. 
»اعتماد و اطمينان به وعده الهي« اولين نكته اي بود كه 
رهبر انقلاب اسلامي به آن اشاره كردند و گفتند: هدف ما 
تحقق دين خدا و پياده شدن شريعت الهي در جامعه است، 
بنابراي��ن خداوند طبق وعده خود ما را ياري خواهد كرد، 

همچنانكه تاكنون نيز به اين وعده عمل كرده و با وجود 
انبوه مشكلات، جمهوري اسلامي در قله عزت قرار دارد و 
مايه افتخار و مباهات براي اسلام است. ايشان همگان به 
ويژه مسوولان و مديران را به »تقوا، صداقت و كار جهادي« 
توصيه كردند و با اشاره به وظيفه مهم ديگر يعني »مبارزه 
جدي با فساد« افزودند: البته در مبارزه با فساد، پيشگيري 
مقدم بر درمان است، يعني بايد زمينه هاي فساد را از بين 
برد، ضمن آنكه مبارزه با فساد مخصوص قوه قضاييه نيست 
و همه قواي كشور بايد در اين خصوص احساس مسووليت 
كنند. حضرت آيت الله خامنه اي برخ��ي از واگذاري  ها را 
نمونه هايي از كارهاي نس��نجيده يا فسادآلود دانستند و 
گفتند: در حالي كه از يك طرف عده اي از جوانان در تلاش 
پرانگيزه ب��راي رونق توليد در كش��ورند، در طرف ديگر 
برخي خرابكاري هاي ناشي از فساد توليد را نابود مي كند 
كه نبايد اجازه داد اين موارد و مشكلاتي همچون قضاياي 

كارخانه ها در اراك و خوزستان شكل بگيرد.
رهبر انقلاب اسلامي، »كمك به توليد« را وظيفه مسوولان 
و كليد حل مسائل كشور دانس��تند و افزودند: اگر توليد 
رونق بگيرد، بسياري از مشكلات كشور از جمله سقوط 
ارزش پول ملي، تورم و قدرت خريد مردم حل خواهد شد، 
البته بايد جلوي واردات بي رويه نيز گرفته شود. »تقويت 
نيروهاي وفادار به انقلاب« توصيه ديگر حضرت آيت الله 
خامنه اي بود. ايشان نگاه نظام اسلامي به حقوق عمومي 
آحاد مردم فارغ از مذهب و طايفه آنان را يكسان خواندند و 
گفتند: فارغ از اينكه يك فرد مسلمان است يا غيرمسلمان، 
يا به نظام اس��لامي وفادار است يا نيست، حقوق عمومي 
آن بايد محفوظ باش��د، مثلًا نبايد در كشور ناامني وجود 
داشته باش��د و بايد آزادي و نگاه عادلانه براي همه مردم 

يكسان باشد.
رهبر انقلاب اسلامي با تأكيد بر اينكه در كنار اين موضوع، 
»حمايت از نيروهاي وفادار به انقلاب و معتقد به استقلال 
كشور« ضروري است و نبايد با برچسب هايي همچون تند 
و افراطي اين نيروهاي پر انگي��زه را از ميدان خارج كرد، 
افزودند: نيروهاي مومن و انقلابي كه مجموعه عظيمي از 

مردم را در برمي گيرند، بايد در همه جا و در مقابل تعرض ها 
حمايت شوند و امكان حضور آنها در مراكز حساس فراهم 
شود، چرا كه آنها همان كس��اني هستند كه در قضيه ۹ 
دي ۸۸ يا در قضاياي س��ال ۹۶ با آن حركت عظيم وارد 
ميدان شدند و دشمنان را ناكام گذاشتند. حضرت آيت الله 
خامن��ه اي توصيه مكرر خود به مس��وولان در خصوص 
استفاده از نيروهاي انقلابي را يادآور شدند و گفتند: بنده 
به روساي جمهور در چند دوره گفته ام كه براي پيشرفت 
كارتان از نيروهاي وفادار به انقلاب اس��تفاده كنيد، زيرا 
آنها هس��تند كه در هنگام خطر براي كمك به نظام، به 

صحنه مي آيند.
ايش��ان اتحاد مردم با يكديگر را مورد تأكيد قرار دادند و 
افزودند: اتحاد نيروهاي انقلاب نيز بس��يار مهم اس��ت و 
اختلاف سلايق افراد با يكديگر نبايد به مخالفت و معارضه 
منجر شود. رهبر انقلاب اسلامي در پايان با انتقاد از برخي 
افراد كه در سخنان خود يا در فضاي مجازي مردم را مأيوس 
مي كنند، گفتند: پرهيز از نااميد كردن مردم از مهم ترين 
كارها اس��ت، چون اگر اميد نباشد هيچ كار بزرگي انجام 
نمي شود، البته اميد به آينده يك اميد كاذب نيست، بلكه 

آينده كشور واقعاً روشن و اميدواركننده است.
پيش از س��خنان رهبر انقلاب اسلامي، آيت الله جنتي 
ريي��س مجل��س خب��رگان گزارش��ي از فعاليت هاي 
كارگروه هاي هيات هاي انديش��ه ورز اين مجلس بيان 
ك��رد. همچنين آي��ت الله موحدي كرماني نايب رييس 
مجلس خبرگان گزارشي از مهم ترين نكات و دغدغه هاي 
اعضاي خبرگان ك��ه در نطق هاي اجلاس بيان ش��ده 
ب��ود، ارايه ك��رد و گفت: نماين��دگان مجلس خبرگان 
بر »اميدآفرين��ي«، »استكبارس��تيزي و نفي هرگونه 
مذاكره با امريكا«، »هدايت نقدينگي انباشته در كشور 
به س��مت توليد«، »حمايت از قوه قضاييه در مبارزه با 
فساد«، »اجراي كامل قوانين مربوط به حجاب و عفاف«، 
»اصلاح اشكالات ساختاري در نظام مالياتي، نظام بانكي 
و خصوصي سازي« و »دقت ش��وراي نگهبان در احراز 

صلاحيت نامزدهاي انتخابات مجلس« تأكيد كردند.

رييس جمهوري پس از شركت در اجلاس سران مجمع عمومي سازمان ملل: 

به شبهه افكني ها درباره حادثه آرامكو پاسخ داديم
گروه ايران| 

»پاسخ به شبهه افكني ها در خصوص حادثه آرامكو«؛ 
مهم ترين دليلي اس��ت كه به اعتقاد رييس جمهوري 
در جريان س��فر كاروان تدبير و اميد ب��ه نيويورك در 
دس��تور كار هيات ايراني قرار گرفت. سفري كه دونالد 
ترام��پ رييس جمهوري امريكا باره��ا درخصوص آن 
گفته بود ك��ه »با روحاني ديدار خواه��د كرد.«و اعلام 
كرده بود »ط��رف ايران��ي مايل به ملاق��ات دوجانبه 
اس��ت.«؛ اما رييس جمهوري ايران همان طور كه قبلا 
نيز اعلام كرده بود »با كس��ي عكس يادگاري نگرفت« 
و دعوتنامه هاي پي در پي ب��راي ملاقات با ترامپ را نيز 
كه توسط »جانسون« و »مكرون« رزرو شده بود را نيز 
كنار گذاشت تا اين پيام مشخص به جهان مخابره شود 
كه ايران تا زمان بازگش��ت امريكا به برجام هيچ برنامه 
ملاقات و مذاكره اي را جدي نخواهد گرفت. جمله اي كه 
روحاني در سال گذشته نيز به شكل و شمايلي متفاوت 
آن را تكرار كرده بود و خطاب به ترامپ اعلام كرده بود: 

»به ميز مذاكره اي كه خودتان برهم زديد، بازگرديد.«
رييس جمهورايران پس از شركت و سخنراني در هفتاد 
و چهارمين اجلاس سران مجمع عمومي سازمان ملل 
متحد در فرودگاه مهرآباد با اش��اره به حضور گسترده 
هياته اي عالي رتبه كش��ورها در اجلاس امسال مجمع 
عمومي سازمان ملل گفت: امسال وقتي وارد نيويورك 
ش��ديم احس��اس كرديم دو فضاي منفي چه در ميان 
ديپلمات ها و بيشتر در ميان رسانه ها نسبت به ايران به 
وجود آورده اند. اولين فضاي منفي بر محور اين شايعه و 
اتهام بود كه حوادث آرامكوي عربستان، از توان يمني ها 
و ارتش يمن خارج بوده است و در واقع در سازمان ملل 
و رسانه ها يك شبهه افكني را شروع كرده بودند كه اين 
حادثه از كجا رخ داده و دنبال اين بودند كه افكار عمومي و 
همچنين سياسيون را دور اين محور اتهامي جمع كنند.

روحاني با بيان اينكه »به آنان صراحتا و محكم گفتم اين 
مدرك را نياز دارم و حتما براي من بفرستيد«، گفت: آنان 
پاس��خ دادند با بررسي هايي كه كارشناسان ما كرده اند 
گفته اند كه توانمندي يمني ها و به تعبير آنها حوثي ها 
كمتر از اين عمليات است. گفتم حالا فرض مي گيريم 
كمتر است پس چه كسي اين كار را كرده است؟ گفتند 
ما نمي دانيم اما جهتش، جهت شمال و غرب بوده است!

رييس جمه��ور افزود: ب��ه آنان گفتم آي��ا اين منطق و 
استدلال شد؟ اولا اطلاعات  شما نسبت به يمن و حوثي ها 
چقدر اس��ت. اطلاعات شما نس��بت به دشمنان يمن 
زياد است چون اسلحه آنها را شما مي دهيد اما از اينكه 
يمني ها و حوثي ها چقدر توانمند هستند، خبر و اطلاع 
نداريد. ثانيا شما وقتي اتهامي را متوجه جايي مي كنيد آيا 
معنايش را مي فهميد؛ معناي آن، آشوب و شعله ور شدن 
فتنه و آتش در منطقه است. روحاني گفت: آنها پاسخي 

نداشتند و گفتم در تهران منتظرم شما مدارك تان را براي 
ما بفرستيد. اين موضوع را هم در نطق سازمان ملل، در 
مذاكرات دوجانبه، دو جلسه مهمي كه با فرهيختگان 
و انديشمندان امريكا و مديران مسوول رسانه هاي آن 
كشور داش��تم و همچنين در دو مصاحبه اختصاصي و 

يك مصاحبه جمعي، باز كرده و مفصل توضيح دادم.

   كمرنگ شدن توطئه هاي دشمنان
روحاني با اشاره به اهميت ديدارها و مصاحبه هاي انجام 
شده در نيويورك تصريح كرد: توطئه اي كه توسط امريكا 
و عربستان و برخي از كشورهاي ديگر طراحي شده بود، 
بعد از توضيحاتي كه داده شد، بسيار كمرنگ شده است. 
ضمن اينكه برخي از مقامات كشورهاي مهم از جمله 
روسيه وتركيه نيز به صراحت اعلام كردند كه اين اتهام 
نسبت به ايران اتهام نادرستي است.روحاني در ادامه با 

اشاره به اينكه چنين مطرح شده بود كه همه مشكلات 
بر سر لجبازي طرف ايراني است و امريكا آماده مذاكره 
است و نس��بت به آن اصرار هم دارد، گفت: امريكايي ها 
تقريباً به همه س��ران اروپايي و غيراروپايي پيغام داده 
بودند كه ما آماده مذاكره ايم. درخواست امريكا  قبلا اين 
بود كه مذاكره دوجانبه باشد يعني دو رييس جمهور با هم 
مذاكره كنند و بارها اين موضوع را رد كرده بوديم. گفته 
بوديم اگر مذاكره هم باشد در قالب 1+5 خواهد بود و آنها 

هم گفتند كه مي خواهند در قالب 1+5 مذاكره كنند.
رييس جمهور اضافه كرد: اتفاقاً ۳ نفر از آن 1+5 قبلي و 
1+4 فعلي يعني صدراعظم آلمان، نخست وزير انگليس 
و رييس جمهور فرانسه هم در نيويورك بودند و همگي 
اصرار داش��تند كه اين جلسه برقرار ش��ود و امريكا هم 

مي گويد كه من تحريم را برمي دارم.
روحاني خاطرنش��ان كرد: نكته ديگري كه محل بحث 
بود اينكه چه تحريمي برداشته شود و آنها به صراحت 
گفته بودند كه كل تحريم را برمي داريم. منتها ش��كل 
اين كار شكلي نبود كه قابل قبول باشد، يعني اينكه در 
فضاي تحريم و در بقاي تحريم و فضاي مس��موم فشار 
حداكثري، حتي اگر در قالب 1+5 بخواهيم با امريكايي ها 
مذاكره كني��م، هيچ كس نمي تواند پيش بيني كند كه 

پايان و نتيجه اين مذاكره چه خواهد بود.
روحاني با تاكيد بر اينكه بهانه را از دست طرف مقابلي كه 
مي گفت آماده مذاكره است و ايران براي مذاكره حاضر 
نيست، گرفتيم، اظهارداش��ت: به صراحت گفتيم كه 
كاملا آماده مذاكره ايم اما نه در فضاي تحريم و فشار. شما 
يك فضاي آزاد و عادلانه ايجاد كنيد ما كاملا آماده ايم. 
حتي به سران اروپا كه مي گفتند چه وقت آماده جلسه 
1+5 هستيد، مي گفتم حتي اگر يك ساعت ديگر شما 
اين فضا مناس��ب را درس��ت كنيد و فضاي مسموم و 
س��م را برداريد، حاضرم در جلس��ه 1+5 شركت كنم. 

رييس جمهور خاطرنشان كرد: به نظر من ضروري بود 
كه هم در مصاحبه و هم با سياسيون بطور خيلي روشن 
و واضح توضيح دهيم كه مانع مذاكره امريكا است و آن 
كسي كه نمي خواهد مساله حل شود، امريكا است والا 
ايران به خاطر منطق و استدلالش هيچ وقت از مذاكره 

فرار نمي كند و ترسي از مذاكره ندارد.

   مساله كاهش تعهدات برجامي
روحاني در ادامه با اشاره به اهميت تبيين مساله كاهش 
تعهدات اي��ران در برجام كه كم و بي��ش در ديدارها و 
مصاحبه ها مطرح بود، گفت: بعضي ها مي گفتند، گام 
سومي كه در زمينه كاهش تعهدات برجامي برداشتيد، 
بسيار مهم است . شما مي خواهيد سانتريفيوژهاي مدرن 
را راه اندازي كنيد و اين به معناي آن است كه به سمت 
سلاح هسته اي حركت مي كنيد.وي افزود: اين موضوع 
را هم در مصاحبه و هم در ملاقات هاي دوجانبه توضيح 
داديم كه اگر كس��ي  بخواهد به سمت سلاح هسته اي 
حركت كن��د لااقل نظارت را كم و نظارت گس��ترده را 
محدود مي كند اما ايران نظارت ها را كاهش نداده است و 
تعهدي كه كاهش داديم در فعاليت هسته اي مان است. 
اما همه فعاليت هاي هسته اي، زيرنظر آژانس بين المللي 
ان��رژي اتمي خواهد بود.روحاني با بي��ان اينكه يكي از 
اهداف  امريكايي ها اين است كه ايران منزوي باشد. يعني 
در ويزاها و فعاليت ها فشار بياورند براي اينكه ايران كمتر 
ملاقات كند و كمتر حرف بزند، گفت: فكر مي كنم امسال 
در نيويورك، محل اقامت هيات ايراني يكي از پر رفت و 
آمدترين و فعال ترين مركز ديپلماسي شده بود. يعني 
هتلي كه محل اقامت ما بود، آنقدر رفت و آمد سياسي 
بود كه لحظه اي نبود كه يك رييس جمهور به آن وارد و 
خارج نشود. گاهي در يك ترافيك، ناچار با چند مقام با 

هم دقايقي را صحبت مي كرديم.
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3 كلان

»تعادل«ازبررسيكارنامه18سالهخصوصيسازيدرايرانگزارشميدهد

ظهور  و سقوط خصوصي سازي 
آيسان تنها|

18س��ال پ��س از اب��اغ اساس��نامه س��ازمان 
خصوصي س��ازي در ايران كه هدف كوچك س��ازي 
دولت و افزايش كارايي عمليات بنگاه هاي اقتصادي 
دولتي را پيگيري مي كرد، اكنون خروجي بنگاه هاي 
خصوصي شده نشان مي دهد كه خصوصي سازي در 

موارد بسياري به اهداف خود نرسيده است.
به اين ترتيب نه تنها كارايي اين بنگاه ها افزايش پيدا 
نكرده، در مواردي كاهش هم يافته اس��ت. در عين 
حال بس��ياري از اين بنگاه ها اكنون با بحران مربوط 
به معوقات س��نگين نيروي كار خود مواجه شده اند. 
همانطور كه از اخب��ار مربوط به تجمع كارگران اين 
بنگاه ها ش��نيده مي ش��ود، كارگراني ك��ه در زمان 
مديري��ت دولتي، حقوقش��ان را به موق��ع دريافت 
مي كردند اكنون نسبت به چندين ماه پرداخت نشدن 

حقوقشان معترضند. 
اما اين همه ماجرا نيس��ت. واگذاري بسياري از اين 
بنگاه ها به بخش خصوصي واقع��ي صورت نگرفت. 
بسياري از اين بنگاه ها به بخش هاي حاكميتي نظام 
سياس��ي واگذار ش��ده و همين منجر به رايج شدن 

اصطاح »خصولتي«، در ادبيات اقتصاد ايران شد. 

   خصولتي يعني نه دولتي و نه خصوصي! 
در كنار همه اين مشكات، اغلب اعتراضات شديدي 
نس��بت به نحوه قيمت گذاري اي��ن بنگاه ها، اموال 
محاس��به نش��ده برخي ديگر از آنها در قيمت پايه 
صورت گرفت. س��ازمان خصوصي سازي در دولت 
وقت متهم ش��د كه در واگذاري ه��ا »رفيق بازي«، 
كرده و در ميان متقاضيان دست به »انتخاب«، زده 
است. در همين راستا اخيرا رييس پيشين سازمان 
خصوصي س��ازي هم ب��ه دلايلي كه محرز ش��دن 
تخلفات در اين س��ازمان عنوان شده بود، بازداشت 
شد. س��وال اينجاس��ت كه چرا خصوصي سازي در 
اقتصاد ايران موفق نبود؟ مسوولان خصوصي سازي 
در اقتصاد ايران، به چه راهي رفتند كه سرنوش��ت 
خصوصي سازي در كشور بسيار بغرنج تر از وضعيتي 
شد كه كشورهاي در حال توسعه با خصوصي سازي 

بعد دهه 1980 تجربه كردند؟
به گزارش »تعادل«، گرچه در س��ال هاي منتهي به 
انقاب 1357 بخش خصوصي س��ازي -وابسته به 
اش��راف- ش��كل گرفته بود، با اين حال بعد انقاب 
اموال بسياري از آنها مصادره شد و در اختيار دولت 
قرار گرفت ب��ه موجب تصويب »قان��ون حفاظت و 

توسعه صنايع ايران«. 
طبق بند ب اي��ن قانون »صنايع و مع��ادن بزرگي 
كه صاحبان آنها از طري��ق روابط غيرقانوني با رژيم 
گذشته، استفاده نامشروع از امكانات و تضييع حقوق 
عمومي به ثروت  هاي كان دست يافته  اند در اختيار 

دولت قرار مي گيرد.«
با اين حال خاتمه اداره بنگاه هاي اقتصادي توس��ط 
دولت، موضوعي بود كه توس��ط اقتصادخوانده ها به 
دولت توصيه مي ش��د. با پايان يافت��ن جنگ و آغاز 
برنامه اول توسعه 1372-1368، دولت برنامه هاي 
اصاحات اقتصادي را در دستور كار قرار داد از جمله 
اين برنامه ها خصوصي  س��ازي واحدهاي اقتصادي 
دولتي ب��ود. با اين حال ن��ه در اين برنام��ه و نه در 

برنامه دوم 1374-1378 عزم جدي براي واگذاري 
ش��ركت هاي دولتي ب��ه وجود نيامد. )ه��ر چند به 
صورت جزئي واگذاري هايي صورت گرفت( در ادامه 
هم گرچه سازمان خصوصي س��ازي كشور در سال 
1380 ايجاد شد ولي همچنان خصوصي سازي جزو 
اولويت هاي مسوولان دولتي قرار نگرفته بود تا اينكه 
در سال 1384 اباغيه مقام معظم رهبري در مورد 
سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي صادر شد 
و در آن بر »گسترش مالكيت در سطح عموم مردم 
براي تأمي��ن عدالت اجتماع��ي«، »ارتقاي كارايي 
بنگاه هاي اقتصادي«، »افزاي��ش رقابت  پذيري در 
اقتصاد ملي« و »افزايش سهم بخش هاي خصوصي 

و تعاون در اقتصاد ملي« تاكيد شده بود.
اي��ن اباغيه ك��ه مبن��اي الزام��ات، چارچوب  ها و 
اساس خصوصي  س��ازي در ايران بود در قالب قانون 
لازم الاجرا ش��د. قانوني كه اكن��ون نحوه اجراي آن 
مورد بررسي قرار مي گيرد. به گفته ناظرين هدف از 
اجراي اصل 44 قانون اساسي كه افزايش كارايي در 
اقتصاد كشور با كاهش پذيري نقش دولت و افزايش 
حضور بخش خصوصي در اقتصاد بود، اكنون محقق 
نشده و عدم دستيابي به اين هدف جزو اصلي ترين 
اش��كالات خصوصي س��ازي در س��ال هاي گذشته 

بوده است.
نگاه كلي به خصوصي سازي در دولت هاي بعد جنگ

اولين تجربه  خصوصي س��ازي بعد انقاب در ايران 
از س��ال 70 و اواخر دولت پنجم اتفاق افتاد. آنگونه 
كه گزارش ها نش��ان مي دهد در دولت ششم تقريبا 
332 ميلي��ارد تومان س��هام ش��ركت هاي دولتي 
واگذار ش��د. در اين دوران ام��وال دولتي با قيمتي 
بي��ن نماينده دول��ت و خريداران توافق مي ش��ده 
واگذار ش��ده اس��ت. خري��داران هم از اف��راد مورد 

اعتماد دولتيان بوده اند. در ادامه نيز در دولت هفتم 
و هش��تم تقريبا مع��ادل 2515 ميلي��ارد تومان از 
سهام ش��ركت هاي دولتي واگذار شد. ورشگستگي 
شركت هاي »رشت الكترونيك« و »پالسيون«، جزو 

نتيجه هاي واگذاري اين دولت است.
اما واگذاري هاي پر حاش��يه از دول��ت احمدي نژاد 
آغ��از ش��د. در مجم��وع دو دول��ت نه��م و دهم با 
خصوصي س��ازي بيش از 102 هزار و 644 ميليارد 
تومان از سهام شركت هاي دولتي، ركورد واگذاري 
از نظر كميت را در اقتصاد ايران شكس��تند. در اين 
دوران واگذاري بسياري از شركت هاي بزرگ مربوط 

به سهام عدالت است. 
همچنين بس��ياري از واگذاري ه��ا در اين دوران به 
صورت رد دي��ون به بخش عموم��ي و خصولتي ها 
واگذار ش��د و اين خود زمينه س��از بروز مش��كات 
بسياري در ش��ركت هاي واگذار ش��ده بود. آنگونه 
كه مس��وولان دولتي دولت يازدهم اعام كردند در 
دوران احمدي نژاد بي��ش از 80 درصد واگذاري ها، 
نه خصوصي سازي بلكه خصولتي سازي بوده و خود 
زمينه س��از بروز مش��كاتي مانند پاسخگو نبودن، 
اس��تمرار برقراري س��ازوكار دولت��ي در اداره اين 

شركت ها شد.
در دول��ت يازدهم و دوازدهم نيز در مجموع نزديك 
ب��ه 48 هزار ميليارد تومان از س��هام ش��ركت هاي 
دولتي واگذار شد. در دولت روحاني گرچه مسوولان 
وقت به شدت به روند خصوصي سازي در دولت هاي 
گذشته انتقاد داش��ته و وزير اقتصاد دولت يازدهم 
صراحتا از فساد در دستگاه هاي اجرايي سخن گفته 
بود كه مانع خصوصي سازي واقعي مي شوند ولي باز 
خصوصي سازي هاي اين دوره خالي از حاشيه نبود. 
مواردي مانند ع��دم اهليت افرادي ك��ه بنگاه هاي 

اقتصادي به آنها واگذار شده است، همچنين وجود 
برخي شبهات در نحوه واگذاري و تعيين قيمت هاي 
پايه از جمله انتقاداتي بود كه واگذاري هاي اين دوره 
وارد ش��د. حجم انتقادات و اتهامات عليه س��ازمان 
خصوصي س��ازي در اين دوره در حدي بالا بود، كه 
رييس سازمان خصوصي سازي كه از ابتداي دولت 
يازدهم تا اواس��ط دولت دوازدهم مس��ووليت اين 

سازمان را به عهده داشت بازداشت شد.

   مشكلات چيستند؟
اين روزها بنگاه هايي كه در همه دولت هاي مسوول 
واگذاري اموال دولتي واگذار ش��دند، با مش��كات 

عديده اي دست و پنجه نرم مي كنند.
بسياري از اين بنگاه ها زيان ده هستند و توان پرداخت 
حقوق ني��روي كار خود را ندارن��د. همان گونه كه از 
اعتراضات گسترده كارگران پيداست، بعضا صاحبان 
اين بنگاه ها با تلنبار چندين ماه حقوق معوق روبرو 
هس��تند. در عين حال س��طح توليد برخ��ي از اين 
بنگاه ها كاهش يافته اس��ت و اي��ن در مورد بنگاهي 
مانند نيشكر هفت تپه مسائلي در توان توليد داخل 

ايجاد كرده است.
بس��ياري از اي��ن بنگاه ه��ا از مش��كل اهليت مالك 
رن��ج مي برند، همچني��ن اكنون مناقش��اتي درباره 
نحوه قيمت گذاري اين بنگاه ه��ا وجود دارد. برخي 
نمايندگان دستگاه ناظر- مجلس شوراي اسامي- در 
مواردي انتقادات��ي را درباره واگذاري  اين بنگاه ها به 

آشنايان مسوولان واگذار كرده اند.
اين م��وارد در كنار مش��كات عديده اي اس��ت كه 
بنگاه هاي خصولتي ش��ده دارند. خصولتي ها كه نه 
مانند بخش دولتي بر آنها نظارت مي شود و نه مانند 

بخش خصوصي پاسخگو هستند.

   چرا خصوصي سازي ورشكست شد
از دهه 1980 به بعد و با وقوع بحران مالي بس��ياري از 
كش��ورهاي در حال توس��عه اقدام به ايجاد اصاحات 
اقتصادي كردند كه خصوصي سازي شركت هاي دولتي 
جزو اين برنامه ها بود. هدف از خصوصي سازي افزايش 
كارايي بنگاه هاي اقتصادي، افزايش رقابت پذيري اقتصاد 
و همچنين كوچك سازي دولت بود. از جمله كشورهايي 
كه در اين دوران به خصوصي سازي تن دادند، عبارتند 
از: بنگادش، هند، تركيه و پاكس��تان. هر چند نتايج 
خصوصي سازي در اين كشورها متفاوت بود و مي توان 
از نظر ميزان موفقيت آنها را در يك طيف طبقه بندي 
كرد. با اين حال با توجه به فاصله تجربه خصوصي سازي 
در اين كشورها و وجود اسناد واكاوي دلايل موفقيت و 
عدم موفقيت اين كشورها در خصوصي سازي اين انتظار 
وجود داشت كه مسوولان اقتصادي در ايران از آن الگو 
بگيرند. با اين حال از ش��واهد امر پيداست كه در عمل 
درسي از تجربه كشورها گرفته نشده است. بررسي هايي 
كه تجربيات جهاني از خصوصي سازي در جهان داشته 
به چهار مولفه اساسي دست يافته است. ابتدا عدم وجود 
فساد در واگذاري ها. اين مورد بسيار به نقش دستگاه هاي 
ناظر، شفافيت قانون و شفافيت عملكرد دستگاه  مجري 

بر مي گردد.
موضوع ديگر مس��اعد بودن فضاي كسب وكار است. 
بنگاه هاي اقتصادي براي اينكه بتوانند با يكديگر به رقابت 

بپردازند بايد فضاي كسب و كار مساعد باشد. 
مولفه ديگر ثبات اقتصاد كان است. ثبات شاخص هاي 
اقتصادي كه افق كار س��رمايه گذاران را شفاف مي كند، 
مستقيما در عملكرد بنگاه ها موثر است. بنگاه هايي كه 
پيش تر از منابع خزانه كشور بهره  مي بردند، بايد بتوانند 
دخل و خرج خود را تراز كنند. در شرايطي كه ديگر منابع 
عمومي در اختيار مس��وولان بنگاه قرار ندارند كه آن را 
پرهزينه اداره كنند، نياز به وجود شرايطي مناسب براي 
سوددهي است. نبود ثبات در اقتصاد كان به معناي فراهم 
نبودن شرايط لازم براي بازدهي مناسب بنگاه است. مولفه 
ديگر مورد توجه نيز حقوق مالكيت كارآمد است. تامين 
حقوق مالكيت در كشورها، از جمله مواردي است كه به 
عنوان فاكتور تاثيرگذار در رفتار مالكان و صاحبان ابزار 
توليد سنجيده مي شود. بررسي ها نشان مي دهد كه در 
اقتصاد ايران در هر چهار مورد ضعف اساسي وجود دارد. 
اگر دلايلي كه خصوصي سازي در ايران شكست خورد را 
بررسي كنيم با توجه به طيف متعددي از مشكاتي كه 
اكنون بنگاه هاي خصوصي سازي شده با آن دست و پنجه 
نرم مي كنند مي توان ريشه هاي شكست خصوصي سازي 
را در مولفه هايي كه به آن اشاره شد جست وجو كرد.عاوه 
بر اين موارد كه ذكر آن رفت، امروز مشكل نبودن قوانين 
كارآمد، و عدم شفافيت رفتار دستگاه مجري و ناكارآمدي 
دس��تگاه ناظر نيز بايد به عنوان يكي از عوامل اساس��ي 
ورشكستگي خصوصي سازي در ايران مورد برررسي قرار 
گيرد. موضوعي كه خود عامل ابتكاراتي ش��ده است كه 
مسوولان وقت هر دولتي در خصوصي سازي ها به كار بسته 
و به شيوه خود به پيچيدگي مشكات دامن زدند. از جمله 
اجراي ناصحيح روش هاي »رد ديون و خصوصي سازي 
به روش كوپني« بود. روشي كه در آن دولت عما جيب  
به جيب كرده است و به اين ترتيب مشكاتي كه پيش تر 
بنگاه هاي دولتي با آن دست و پنجه نرم مي كرد لاينحل 

مانده است.

بانكهاملزمبهارايهماهانهاطلاعاتتراكنشهابهسازمانمالياتيشدند
تسنيم|

مديركل دفتر بازرس��ي ويژه، مبارزه با پولش��ويي و 
فرار مالياتي سازمان امور مالياتي، با اشاره به حركت 
در مس��ير گام دوم هوشمند س��ازي نظام مالياتي، 
گفت: سيس��تم بانكي كش��ور بايد هر ماه اطاعات 
تراكنش هاي بانكي موديان را به س��ازمان مالياتي 

ارسال كند.
هادي خان��ي در گفت وگ��و با خبرن��گار اقتصادي 
خبرگزاري تس��نيم، با بيان اينكه، بر اس��اس قانون 
بودجه س��ال جاري يك دسترس��ي براي سازمان 
مالياتي جهت بررس��ي تراكنش ه��اي بانكي ايجاد 
شده اس��ت، گفت: پيش از اين بر اساس ماده 230 

قانون ماليات هاي مستقيم، ماده 30 قانون ماليات 
ارزش افزوده و ماده 169 مك��رر قانون ماليات هاي 
مستقيم س��ازمان امور مالياتي كشور مجوز قانوني 
بررسي تراكنش هاي بانكي را دريافت كرده بود. به 
گفته اين مقام مسوول در سازمان مالياتي، در قانون 
بودجه سال 98، نمايندگان مجلس شوراي اسامي 
بر دسترسي س��ازمان مالياتي بر تراكنشهاي بانكي 

مجددا تاكيد داشتند. 
پيش از اين تراكنش هاي بانكي به صورت س��الانه 
درياف��ت مي ش��د اما بر اس��اس اين قان��ون امكان 
دسترس��ي ماهيانه به اطاعات تراكنش هاي بانكي 
فراهم ش��د.مديركل دفتر بازرس��ي ويژه، مبارزه با 

پولشويي و فرار مالياتي سازمان امور مالياتي تاكيد 
كرد، بر اس��اس مفاد قانوني اش��اره ش��ده سازمان 
مالياتي در س��قف و آس��تانه تعريف شده اطاعات 
تراكنش هاي بانكي 3 س��ال اخير موديان هدف را 

دريافت كرده است.
خاني تاكيد كرد: س��الانه ميلياردها ركورد اطاعات 
مرب��وط به تراكنش ه��اي بانكي در سيس��تم بانكي 
كشور انجام مي شود كه س��ازمان مالياتي نه به تمام 
اين اطاع��ات ني��از دارد و نه فضاي مناس��ب براي 
ذخيره س��ازي آن را در اختي��ار دارد.وي افزود: البته 
در گام دوم هوشمند سازي نظام مالياتي كشور نحوه 
دريافت اين اطاعات تغيير خواهد كرد. بر اين اساس 

تاش شده است تا استاندارد سازي دريافت اطاعات 
بانكي موديان تغيير كند.اين مقام مس��وول در نظام 
مالياتي كش��ور ادامه داد: بايد ريز ديت��اي بانكي به 
شكل جديدي از سيستم بانكي كشور دريافت شود تا 
عاوه بر كاهش هزينه كارامدي مبارزه با فرار مالياتي 
افزاي��ش يابد. در اين مس��ير باي��د در نهايت ديتاي 
پالايش شده مورد نياز سازمان امور مالياتي از سازمان 
توليدكننده آن دريافت شود. مديركل دفتر بازرسي 
ويژه، مبارزه با پولش��ويي و فرار مالياتي سازمان امور 
مالياتي تاكيد كرد، سازمان مالياتي دسترسي كامل 
به تراكنش هاي بانكي مش��كوك و نيازمند بررس��ي 
را داش��ته اما با مجوز قانوني جدي��د فرايند مبارزه با 

فرار مالياتي تس��ريع خواهد ش��د.به گفته اين مقام 
مس��وول در س��ازمان امور مالياتي در قانون بودجه 
98 نمايندگان مجلس شوراي اسامي بر دسترسي 
سازمان امور مالياتي بر تراكنش هاي بانكي به صورت 
ماهان��ه تاكيد مجدد نموده اند. پي��ش از اين قانون و 
برابر مواد قانوني مورد اش��اره س��ازمان امور مالياتي 
بدون محدوديت زماني و در هر دوره زماني مورد نياز 
امكان دسترسي به تراكنش هاي بانكي را داشته و دارد 
و اينطور نيس��ت كه قانون بودجه 98 امتياز جديري 
براي دسترسي هاي س��ازمان محسوب شود.گفتني 
اس��ت ظاهرا اخيرا بانك مركزي بخشنامه اي در اين 

خصوص به سيستم بانكي كشور صادر كرده است.

تجميع نقدينگي هاي سرگردان با تامين مالي جمعي در قالب تعاوني ها
مديركل تروي��ج، آموزش و تحقيق��ات تعاوني هاي 
وزارت كار گفت: اگر كسب و كارهاي خرد و خانگي 
در قالب تعاوني هاي پشتيبان و تامين نياز ساماندهي 
ش��وند، موجب كاهش قيمت تمام شده كالا و حل 

مشكل بازاريابي و فروش محصولات مي شوند.
مسلم خاني با تاكيد بر نقش موثر و جايگاه تعاوني ها 
در ش��رايط ركود تورمي ناشي از تحريم ها گفت: در 
تمام كش��ورهاي دنيا از تعاوني ه��ا به عنوان الگويي 
براي غلبه بر شرايط س��خت استفاده مي شود تا هم 
به تجميع س��رمايه هاي خرد و هم به س��ازماندهي 
و س��اماندهي منابع انساني منجر ش��ود؛ لذا الگوي 
تعاوني در همه جاي دنيا اين دو رس��الت را بر دوش 
دارند ك��ه اندوخته ها و دارايي هاي ان��دك مردم را 
مديريت و تبديل به س��رمايه هاي بزرگ كنند و در 
اختيار پروژه هاي عمراني و خدماتي و كس��ب و كار 

قرار دهند.

   تع�اون؛ بهتري�ن مدل كس�ب و كار براي 
جويندگان كار

به گفته وي تعاوني ها مي توانند بهترين مدل كسب 
وكار باشند و جوانان جوياي كار داراي مهارت را در 
قالب يك مدل حقوقي متوازن و كارآفريني گروهي 

همگن در كنارهم قرار بدهند.

مدي��ركل ترويج، آموزش و تحقيق��ات تعاوني هاي 
وزارت كار در ادامه با اشاره به راه اندازي سامانه جامع 
هوش��مند بخش تعاون درباره مزاياي آن به ايسنا، 
توضيح داد: اين سامانه در هفته تعاون به تعاونگران 
معرفي شد تا از اين طريق تعاوني ها بتوانند از مرحله 
درخواست تشكيل تعاوني  و ثبت تا نظارت بر عملكرد 
هيات مديره و آگاه��ي از تمام اتفاقاتي كه در تعاون 
روي مي دهد را پايش و رصد كنند. اين سامانه نظام 
ش��فافيت، پاي��ش و ارزيابي عملك��رد را دنبال و به 

شفافيت بيشتر عملكرد تعاوني ها كمك مي كند.
وي درباره مقاوم��ت اداره ثبت براي تش��كيل اين 
س��امانه،  ابراز عقيده ك��رد و گف��ت: هرگونه اقدام 
نوآورانه در ابتدا با مقاومت هايي روبه رو مي شود ولي 
در ميان مدت صاحبان كسب و كارها به اين نتيجه 
مي رس��ند كه اين مدل ها به نفع شان است لذا شايد 
در گام اول ناهماهنگي هايي وجود داشته باشد ولي 
فناوري هاي روز ارتباطي نشان داده كه جاي خود را 
به سرعت باز مي كند و در حوزه كسب وكار تعاوني 
به هر ميزان نفوذ فناوري را داش��ته باشيم اثرگذار 

خواهد بود.
مدي��ركل ترويج، آموزش و تحقيق��ات تعاوني هاي 
وزارت تعاون درباره طرح تامي��ن مالي خرد گفت: 
اين طرح درباره صدور ضمانتنامه براي كساني است 

كه در پروژه هاي تعاوني تاييد ش��ده مشاركت مالي 
مي كنند. در واقع صندوق ضمانت س��رمايه گذاري 
بخ��ش تعاون، پروژه هاي آن دس��ته ش��ركت هاي 
تعاوني كه قابليت توجيه دارد را در سايت بارگذاري 
مي كند و افراد مي توانند در اين پروژه ها س��هامدار 
ش��وند و س��رمايه گذاري كنند؛ صن��دوق هم اصل 

سرمايه گذاري آنها را ضمانت مي كند.

   تجميع نقدينگي هاي س�رگردان با طرح 
تامين مالي جمعي

به گفت��ه خاني با اجراي طرح تامي��ن مالي جمعي 
در قالب تعاوني ها نقدينگي هاي س��رگردان جامعه 
تجميع مي شود و اجراي پروژه هاي تعاوني با ضمانت 

بيشتري صورت مي گيرد.
كارشناس ارشد بازاريابي و كسب و كار از بازاريابي 
و فروش ب��ه عنوان مش��كل اساس��ي تعاوني هاي 
زنان نام ب��رد و گف��ت: در دنيا زن��ان تعاون پذيرتر 
و گ��روه گراتر هس��تند ب��ه همين دلي��ل از دوام و 
پايداري بيش��تري برخوردارن��د. تعاوني هاي زنان 
در اي��ران نيز ج��زو تعاوني ه��اي موفق به ش��مار 
مي رون��د و از طريق الگوي تعاون��ي مي توانند وارد 
 فعاليت هاي اقتصادي و اجتماعي شوند و به اشتغال 

كمك كنند.

وي تصريح كرد: اگر بتوانيم كسب و كارهاي خرد و 
خانگي را در قالب تعاوني هاي پشتيبان و تامين نياز 
بانوان سازماندهي كنيم، در رفع مشكل بازاريابي و 
فروش محصولات آنها و اتصال به زنجيره و ش��بكه 
كسب و كار موثر خواهد بود و قيمت تمام شده كالا 

و خدمات را كاهش خواهد داد.

براساس آمارها در حال حاضر 10 هزار تعاوني زنان 
در كش��ور فعاليت دارند كه 11 درصد تعاوني هاي 
فعال كشور را به خود اختصاص داده اند. تعاوني هاي 
زنان س��هم بالايي در نوآوري و شكوفايي اقتصادي 
دارند و در اش��تغالزايي و درآمدزاي��ي خانوارها اثر 

گذارند.
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ترجمه:  منصور   بيطرف|

پلتفرم هاي ش��بكه اجتماعي مثل نش��ريات 
موثر هس��تند: هر دو اخبار و تبليغات را پخش 
مي كنن��د. روزنامه ه��ا در قبال آنچ��ه كه آنها 
منتشر مي كنند مسوول هستند اما غول هاي 
فناوري از نفوذ سياس��ي خودش��ان براي فرار 
از مس��ووليت پذيري اس��تفاده مي كنند. اگر 
آنها مسووليت پذيري مش��ابه مي داشتند در 
اطاعاتي ك��ه آنها توزي��ع مي كردند مراقبت 
بيشتري مي كردند، سرمايه گذاري بيشتري در 
رصد كردن مي كردند و ما هم اينترنت ايمن تر 

و صادق تري داشتيم.
ما مي توانيم تاش كنيم كه مشتريان اطاعات 
بيناتري داشته باش��يم. برخي از كشورها مانند 
ايتاليا آموزش رسانه عمومي )شامل رسانه هاي 
اجتماعي( را بسط داده اند و افراد را از اظهاراتي كه 

آشكارا جعلي هستند مطلع مي سازند.
يك رسانه فعال كه به طور عام حمايت مي شود 
مي توان��د در عموم��ي كردن تاش ه��ا مانند 
دخالت روسيه در سياست ايالات متحده نقش 

ايفا كند. روس��يه 
ش��ايد ب��ه همين 
راحت��ي موثر بوده 
زيرا ديده نمي شده 
اس��ت. همان طور 
ك��ه خاطرنش��ان 
كرده اي��م، ب��راي 
كنش جمعي هيچ 
ح��وزه اي مهم ت��ر 
ز  ا اطمين��ان  ز  ا

يكپارچگ��ي فرايندي كه ما ب��ا آن تصميمات 
جمعي مي گيريم و اطاعاتي كه براس��اس آن 
آن تصميمات به طور منطقي گرفته مي شوند، 
نيست. اين يك كالاي عمومي است كه نيازمند 
حمايت عموم است. بسياري از كشورها )مانند 
سوئد و پادش��اهي متحد( رس��انه هاي فعالي 
دارند ك��ه از طريق صندوق هاي ع��ام تامين 
مي شوند اما مستقل هستند و اعتماد مردم را 
به دست آورده اند؛ با همه اين احوال بسياري از 
جناح راست مي خواهند اندازه اين رسانه هاي 
موفق را كوچك كنند – ش��ايد آنها از حقيقت 
مي ترس��ند زيرا آنه��ا رس��انه هايي را ترجيح 
مي دهند كه توسط ثروتمندان )مثا مرداك و 
فاكس نيوزش( كه بيشتر با آنها همسو هستند، 
كنترل مي ش��وند. اين تاش ها را بايد محدود 
كرد و كش��ورهايي ك��ه رس��انه هاي عمومي 
مس��تقل موثر و با تامين مال��ي خوبي ندارند 

بايد در جست وجوي ايجاد اين نهادها باشند.
متاس��فانه آنهايي كه از فناوري هاي جديد براي 
دستكاري اس��تفاده مي كنند، محدوديت هاي 
چارچوب مقرراتي ما را فهميده اند و به سختي براي 
بهره برداري از اين شكاف كار مي كنند. اين يك 
جنگ است و به نظر مي آيد در اين تاقي آنهايي 
كه دموكراس��ي را مضمحل مي سازند برنده اين 

جنگ هستند. 
دليل )برنده ش��دن آنها( هم تا اندازه زيادي اين 
اس��ت كه ما در تاش هايي كه ب��راي حفاظت 
از آزادي س��خن به عمل مي آوري��م به خودمان 
دستبند زده ايم. حتي دادگاه عالي ايالات متحده 
كه به اصل آزادي س��خن به خوبي پايبند است 
خاطرنش��ان كرده كه يك فرد نمي تواند در يك 
تئاتر شلوغ فرياد بلند بكشد. در اين جنگ براي 
يك جامعه مطلع، اقداماتي كه ما در اينجا براي 
مسدود كردن تاش هاي خرابكارانه آنهايي كه 
از اطاعات س��وء براي تضعيف دموكراس��ي ما 
استفاده مي كنند، تش��ريح كرده ايم تا اندازه اي 
يك مصالحه كوچك است. كنش هايي بيشتري 

مورد نياز خواهد بود. 

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

پرداخت 2.3 هزار ميلياردي 
پاداش بازنشستگان فرهنگي

رييس سازمان برنامه و بودجه از پرداخت 23 هزار 
و 210 ميليارد ريال در اين هفته براي تس��ويه 
پاداش بازنشس��تگي فرهنگيان و دانشگاهيان 

خبر داد.
»محمدباق��ر نوبخ��ت« روز جمعه در حس��اب 
شخصي خود در توئيتر تصاويري از جدول هاي 
تخصيص، پرداخت و تسويه پاداش بازنشستگي 
فرهنگيان، دانشگاهيان، دستگاه هاي استاني و 

34 دستگاه ملي ارايه كرد. 
براساس جدول منتشر شده براي تسويه پاداش 
بازنشستگي فرهنگيان 22 هزار و 425 ميليارد 
ريال و براي دانش��گاهيان 785 ميلي��ارد ريال 

پرداخت شده است.
وي خاطرنش��ان كرد: عاوه بر آن، براي تسويه 
پاداش بازنشس��تگان 34 دستگاه ملي ديگر نيز 
نزديك به 2 ه��زار و 300 ميلي��ارد ريال و براي 
دس��تگاه هاي 31 اس��تان نيز 44 ميليارد ريال 

افزايش بودجه به آنها تخصيص يافت.
رييس سازمان برنامه و بودجه دوشنبه گذشته 
در حساب شخصي خود در توئيتر نوشته بود كه 
نيمي از پاداش بازنشستگان سال 97 هفته اول 
شهريوماه پرداخت شد و بقيه پاداش بازنشستگان 
ش��امل فرهنگيان، دانشگاهيان و س��اير ادارات 
دولتي تا پايان هفته جاري به طور كامل تسويه و 

پرداخت خواهد شد.
نوبخ��ت اضافه ك��رد: پ��اداش بازنشس��تگان 
دانشگاه هاي علوم پزشكي نيز در آينده نزديك 

پرداخت خواهد شد.

خبر كلان



بانك و بيمه4اخبار

تعادل از تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد 

همتي:تورموبازارارزراكنترلميكنيم

حركت بانك ها به سمت بانكداري باز

 گروه بانك و بيمه|
رييس كل بانك مركزي اولويت اصلي اين بانك مركزي 
را تامين ارز كالاهاي اساسي و دارو عنوان و اعلام كرد كه 
ذخاير كالاهاي اساسي و دارو در كشور مطلوب است. 
همچنين كنترل تورم، كنترل بازار ارز و كمك به رشد 

اقتصادي كشور در دستور كار بانك مركزي قرار دارد.
به گزارش تعادل، عبدالناصر همتي در نشست با مديران 
دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد تجاري، صنعتي و 
ويژه اقتصادي در كيش ضمن تاكيد بر نقش مقاومت 
مردم و برنامه ريزي هاي صورت گرفته در عبور از شرايط 
س��خت اقتصادي گفت: بحمدالله دشمنان به هدف 

اصلي خود كه فروپاشي اقتصاد ايران بود نرسيدند.
همتي ضمن يادآوري شرايط ارزي كشور در شهريور 
و مهرماه سال گذش��ته افزود: با وجود تمام تحريم ها 
و فشارهاي وارد ش��ده، در حال حاضر شرايط ارزي با 
ثباتي داريم و اين آرامش به ما اجازه داده اس��ت كه به 

ساير اولويت ها از جمله شرايط مناطق آزاد بپردازيم.
وي با اشاره به تلاش ناكام دشمن در حداكثر سازي فشار 
اقتصادي گفت: در شرايط جنگ اقتصادي چاره اي جز 
اولويت بندي مسائل اقتصادي نداريم. رييس كل بانك 
مركزي با تاكيد بر اينك��ه اولويت اصلي بانك مركزي 
تامين ارز كالاهاي اساس��ي و دارو است، تصريح كرد: 
خوشبختانه با تدابير اتخاذ شده ذخيره كالاهاي اساسي 
و دارو در كشور مطلوب اس��ت. وي افزود: انتظارات از 
بانك مركزي بالاس��ت و از اين رو كنترل تورم، كنترل 
بازار ارز و كمك به رشد اقتصادي كشور در دستور كار 
بانك مركزي قرار دارد. همتي با بيان اينكه رشد و توسعه 
اقتصادي كشور در راس��تاي افزايش رفاه مردم بايد با 
تكيه بر ظرفيت هاي داخلي صورت گيرد، گفت: در اين 
خصوص بايستي بررسي ها و اقدامات لازم در خصوص 
توانمندي هاي مناطق آزاد و رفع موانع آنها صورت گيرد 
تا بتوانيم از اين قابليت ها در مس��ير توسعه اقتصادي 
كشور بهره كامل ببريم. طبق اعلام بانك مركزي، رييس 
كل اين بانك به كاهش نرخ تورم نقطه به نقطه و ماهانه 
اشاره و اظهار كرد: حضور تيم مديران بانك مركزي در 

جزيره كيش به معناي اهميت مناطق آزاد است.
وي افزود: مشكلات سرمايه گذاران و تجار در مناطق 
آزاد را درك مي كني��م؛ لذا به اينج��ا آمده ايم تا ضمن 
گفت وگو با فعالان اقتصادي منطقه آزاد كيش و بقيه 
مناطق آزاد راه حل هايي براي حل موانع بيابيم و با تمام 

توان براي اجراي آنها اقدام كنيم.

  نرخ ها در بازار
 اگرچه تحت تاثير سخنراني رهبران جهان درمجمع 
عمومي سازمان ملل متحد و از جمله سخنراني ترامپ 
رييس جمهور امريكا، روز چهارش��نبه 3 مهر، قيمت 
اونس جهاني طلا افزايش يافته و به 1529 دلار رسيد 
اما پس از آن روز جمع��ه به 1492 دلار كاهش يافت، 
همچنين بازار طلا و ارز در ايران روز چهارم مهر 98، به 

روند با ثبات خود ادامه داد. 
قيمت دلار در ب��ازار آزاد و معاملات نقدي به 11440 
تومان، ي��ورو 12650 و دره��م 3130 تومان معامله 
ش��د. در صرافي هاي مجاز بانكي نيز نرخ فروش دلار 
11350 و نرخ خريد دلار 11250 تومان اعلام ش��د. 
همچنين صرافي ها، نرخ فروش يورو را 12650 و نرخ 
خريد يورو را 12550 تومان اعلام كرده اند. سامانه سنا 
نيز نرخ ميانگين ارزهاي معامله شده در تاريخ 3مهر را 
براي دلار 11272، يورو 12574، درهم 3093، يوآن 

1665، پوند 13987، لي��ر تركيه 2073 تومان اعلام 
كرده است.  صرافي هاي مجاز بانك مركزي نيز قيمت 
خريد دلار را 11 هزار و 250 تومان و قيمت فروش آن 
را 11 هزار و 350 تومان اعلام كرده اند كه نسبت به روز 
گذشته تغييري نداشته است.اين صرافي ها هر يورو را 
ب��ه قيمت 12 هزار و 550 تومان مي خرند و 12 هزار و 

650 تومان مي فروشند. 
به گزارش »تع��ادل«، در بازار طلا نيز اونس جهاني به 
1493 دلار رسيد و نرخ دلار نيز 11440 تومان معامله 
شد و در نتيجه بازار طلا اندكي كاهش داشت. قيمت 
سكه تمام بهار آزادي طرح جديد به چهار ميليون و 30 
هزار تومان رسيد همچنين هر گرم طلاي 18 عيار نيز 
409 هزار تومان قيمت دارد. مظنه مثقال 17 عيار يا 
طلاي آب شده نيز به 1 ميليون و 770 هزار تومان رسيد. 
س��كه طرح قديم با قيمتي معادل چهار ميليون و 30 

هزار تومان داد و ستد مي شود . 

قيمت نيم سكه دو ميليون و 60 هزار تومان بود ربع سكه 
هم با يك ميليون و 250هزار تومان داد و ستد شد. اما 

سكه گرمي نيز 840 هزار تومان داد و ستد شد.
قيمت دلار براي س��ومين روز متوالي در صرافي هاي 
بانك مركزي ثابت ماند و در بانك ها نيز تغيير محسوسي 
در قيمت خريد ارزهاي مختلف مشاهده نمي شود كه بر 
همين اساس بانك ها روز سوم مهرماه هر دلار امريكا را 
11 هزار و 254 تومان و هر يورو را به قيمت 12 هزار و 
485 تومان مي خرند. قيمت خريد هر پوند انگليس در 

بانك ها نيز 14 هزار و 42 تومان است.
قيمت ارز مسافرتي در بانك ها همچنان از قيمت فروش 
آن در بازار بالاتر اس��ت؛ بطوري كه قيمت فروش ارز 
مسافرتي در بانك ها 12 هزار و 644 تومان اعلام شده 
كه با احتساب كارمزد به حدود 12 هزار و 900 تومان 
مي رسد. همچنين مقايسه عملكرد بازارهاي سهام، ارز 
و سكه بيانگر اين است كه تا پايان هفته قبل، بازار سهام 

در اين مدت با 64.65 درصد رش��د، بيشترين سود را 
نسبت به بازارهاي ارز و سكه نصيب خود كرده است. 
اين در حالي است كه در اين مدت بازار ارز )دلار( با افت 
12.5 درصدي و بازار س��كه با كاهش 12.6 درصدي 

مواجه بوده اند.
 اين در حالي است كه در هفته اي كه گذشت نيز بازار 
س��رمايه افت 1.9درصدي، بازار ارز )دلار( رش��د يك 
درصدي و بازار س��كه كاهش 0.1 درصدي را نصيب 

سرمايه فعالان خود كرده اند.

  كاهش قيمت طلا با گراني دلار
قيمت ط��لا در معاملات روز جمعه بازار جهاني تغيير 
چنداني نداش��ت اما تحت تاثير رش��د ارزش دلار كه 
تقاضا براي خريد اين فلز ارزشمند را محدود كرد، در 
مسير ثبت سومين كاهش هفتگي قرار دارد. هر اونس 
طلا براي تحويل فوري در معام��لات روز جاري بازار 
سنگاپور ثابت بود و در1506 دلار و 43 سنت ايستاد. 
بهاي معاملات اين بازار از ابتداي هفته جاري تاكنون 
0.7 درصد كاهش داش��ته اس��ت در حالي كه هفته 
پيش حدود دو درصد رشد به ثبت رسانده بود.در بازار 
معاملات آتي امريكا، هر اونس طلا با 0.1 درصد كاهش، 
به 1513 دلار رسيد. دلار تحت تاثير تنش هاي سياسي 
در امري��كا و جنگ تجاري واش��نگتن و پكن، در برابر 
س��بدي از ارزهاي بزرگ در بالاترين حد خود در چند 
هفته اخير قرار دارد. بازارهاي سهام آسيايي نيز در مسير 
ثبت دومين كاهش هفتگي متوالي قرار دارند. بر اساس 
گزارش رويترز، طلا امسال تحت تاثير جنگ تجاري 
امريكا و چين كه نگراني ها نسبت به ركود اقتصادي را 
برانگيخت و به كاهش نرخ هاي بهره از سوي بانك هاي 
مركزي سراسر جهان منجر شد، حدود 17 درصد رشد 

قيمت داشته است. 
به گفته وانگ تائو، تحليلگر فني رويترز، هر اونس طلا 
ممكن اس��ت حمايت در سطح 1488 دلار را امتحان 
كند و اگر پايين اين قيمت شكسته شود، طلا ممكن 
است تا سطح 1446 دلار كاهش پيدا كند. در بازار ساير 
فلزات ارزش��مند، هر اونس نقره براي تحويل فوري با 
0.2 درصد افزايش، 7 دلار و 83 سنت معامله شد. هر 
اونس پالاديم براي تحويل فوري ثابت بود و در 1668 
دلار و 23 س��نت قرار گرفت. ه��ر اونس پلاتين براي 
تحويل فوري 0.2 درصد رش��د كرد و ب��ه 931 دلار و 

75 سنت رسيد.

حركت به س��مت بانكداري باز براي تمام بانك ها الزامي 
است و اين تغيير اجتناب ناپذير است.

به گ��زارش ايبِنا، پنل گفت وگوي بانكداري باز در رويداد 
فيناپ با حضور فرهاد اينالوئي، اميد ترابي، محمد فرجود، 

سعيد احمد پويا و صادق فرامرزي برگزار شد.
اينالوئي در اين پنل گفت: فين تك ها براي فعاليت و جذب 
سرمايه به وي س��ي ها مراجعه مي كنند؛ اما متاسفانه از 

بيزينس مدل مناسبي برخوردار نيستند .
وي در پاسخ به اين پرسش كه چرا بانك ها بايد به دنبال 
اين باشند كه سرويس هاي خود را باز كنند، اظهار داشت: 
زيرا هزينه ارايه خدمات جديد به مشتريان بانكي افزايش 
يافته و فين تك ها با نياز سنجي مشتري مي توانند خدمات 
جدي��د با ارزش افزوده به مش��تريان و كاربران خود ارايه 
دهند، پس فين تك خلأ بين بانك و مشتري را پر مي كند.

اينالوئي اذعان داشت: فين تك ها بايد با نوآوري در ارايه 
خدمات بتوانند بيزينس مدل مناسبي طرح كند تا بتوانند 
از قبل آن درآمد كس��ب كنند و اگر تنها در حوزه بانكي و 
 PSP پرداخت به ارايه خدمات مشابه بانك ها و شركت هاي

بپردازد كار اشتباهي است.
اميد ترابي در پاسخ به اين پرسش كه فين تك ها خطر براي 
بانك ها هستند يا خير، گفت: واقعيت اين است اگر ما داريم 
راجع به نوآوري صحبت مي كنيم قرار نيست كسي كه زير 
ساخت بانك و كر بانك را ارايه مي دهد به آن واكنش نشان 
دهد .هر چه بانك ها خصوصي ترند بيشتر به دنبال نوآوري 
و اخذ سهم بيشتري از بازار هستند ولي در بانك هاي بزرگ 

اين روند كمرنگ تر است.ترابي اذعان داشت: بايد ابتدا روي 
نوآوري تمركز كنيم واگر اين نوآوري واقعا بديع باشد و ارايه 
سرويس هاي قبلي نباشد بطور قطع موفق خواهد شد و 
بانك ها با رضايت كامل به شركت هايي كه توانسته اند با 
استفاده از نوآوري خدمات جديدي ارايه دهند، api  ارايه 
داده اند. محمد فرجود در اين پنل در پاسخ به اين پرسش 
كه چه دليلي منجرب��ه باز كردن س��رويس ها درفاواي 
شهرداري شده است، گفت: آن چه كه من مي بينم كشور 
در حال حركت به يك اكوسيس��تم باز است كه بانك ها، 
شهرداري و خيلي س��ازمان هاي ديگر حضور دارند و به 
عقيده من اين روند بايد در كل كشور اجرايي شود.  فرجود 
خاطرنشان كرد: در يك نت ورك باز يك بازي برد- برد در 
حال شكل گيري است كه با تركيب سرويس هاي مختلف 
مي توان خدمات جديدي ارايه كرد كه در نهايت منجربه 
تسهيل زندگي شهروندان مي شود و دليل اصلي اين روند 

در شهرداري هم همين مهم بوده است.
فرام��رزي در اي��ن پنل در پاس��خ ب��ه اينكه چ��را بايد 
س��رويس هاي integration و پلتفرم ه��اي نوآوري 
باز وجود داش��ته باش��د و اين موضوع اين فرآيند را كند 
نمي كند، اظهار داش��ت: اس��تارتاپ ها و في��ن تك ها به 
تنهايي نمي توانند به راحتي از بانك ها api بگيرند و وقتي 
كه پلتفرم نوآوري باز در اين وس��ط باشد هم مي تواند به 
دليل اعتبار به راحتي اي��ن كار را انجام دهد و همچنين 
با تركيب آنها خدمات جديدي مثل كرادفاندينگ و بازار 
متشكل ارزي را ارايه دهد و كار مديريت ريسك را نيز انجام 

دهند.حضور پلتفرم هاي نوآوري باز فعاليت فين تك ها را 
سرعت مي دهد.

س��عيد احمدي پويا در اين پنل در پاس��خ به اينكه يك 
استارت آپ مي تواند از بانك  سرويس هاي باز دريافت كند، 
گفت: فين تك بايد يك نوآوري با مزيت رقابتي ايجاد كند 
ولي فين تك ها فعلا قادر به اخذ اصلي ترين سرويس هاي 
خود نيز نيستند و روند اخذ يك سرويس براي يك فين 
تك گاهي از 8 ماه تا يك س��ال زمان مي خواهد. اينالوئي 
درپاس��خ به اين پرس��ش كه ديجي پي با توجه به اينكه 
يك فين تك شناخته شده است چرا نمي تواند از بانك ها 
سرويس بگيرد؛ اظهار داشت: انتظار اينكه همه بانك ها در 
اين مقطع زماني تمام سرويس هاي خود را باز كنند زود 
است و شبكه بانكي در حال حاضر به اين بلوغ نرسيده و اين 
شركت بايد بيزينس مدل خود را تغيير دهد و در ابتداي 
كار تنها به سراغ بانك هايي برود كه اين سرويس ها را ارايه 
مي دهند و طرح بيزينس مدل براي تمام بانك ها منجربه 

شكست خواهد شد.
ترابي در پاس��خ به اين پرسش كه چرا شركت هايي مثل 
توس��ن به تمام بانك ها كمك نمي كنند ك��ه تمام آنها 
سرويس هاي باز را ارايه دهند، اظهار داشت: واقعيت اين 
است كه در حال حاضر بانك هايي هست كه كربانكينگ 
ندارند و بانك هايي كه لايه سخت امنيتي دارند انجام شدني 
نيست ولي اخذ سرويس هاي بانكداري باز از بانك ها كه اين 
روند را آغاز كرده اند و پلتفرم هاي بانكداري باز قابل اخذ 
است . ترابي اذعان كرد: در بوم توسن 12 بانك حضور دارند 

و به عقيده من در كل 20 بانك در حال حاضر سرويس هاي 
خود را به صورت باز ارايه مي دهند ولي تمام بانك ها در حال 
حاضر نمي خواهند يا قادر به ارايه سرويس هاي بانكداري 
باز نيستند و ش��ركت ديجي پي بايد به سراغ آن دسته از 

بانك هايي برود كه اين روند را آغاز كرده اند.
فرجود در پاسخ به اينكه سرويس هاي شهرداري به نسبت 
بانكي از پيچيدگي هاي بيش��تري برخوردار هستند و با 
چه راهكاري اين فرآيند ارايه مي شود، خاطرنشان كرد: 
همچنان سرويس هاي زيادي در شهرداري وجود دارند 
ك��ه ما هنوز آنه��ا را ارايه نكرده ايم؛ اما ب��ا توجه به اينكه 
فن��اوري اطلاعات در ش��هرداري در وضعيت خوبي قرار 
دارد و در مرحله اول آسانترين سرويس ها است آنها را باز 
كرديم .ايجاد زبان مش��ترك در اين روند تاثير زيادي در 
ارايه سرويس هاي بيشتر به شركت ها داشت؛ البته در اين 
روند بسيار نيازمند تجربه هاي موفق است براي اينكه بقيه 
سازمان ها هم به اين حركت وارد شوند. در وصول عوارض 
اين بازكردن سرويس ها كمك خوبي در وصول درآمدهاي 
شهرداري داشت و ديگر شهرداري ها از اين تجربه موفق 

استقبال كردند و اين روند تكثير شد.
احمدي پويا در اين جلسه اظهار داشت: شركت ديجي كالا 
مستقيم با مشتريان طرف است و در تعامل با 5 بانك بزرگ 
كش��ور كه 70 درصد كارت هاي مردم به آنها تعلق دارد 
براي اخذ س��رويس هاي باز با مشكلات متعددي مواجه 
هستيم از جمله استفاده از رمز يك بار مصرف و يا پرداخت 
هزينه در قبال هر تراكنش، مسائل امنيتي و موارد ديگر 

كه به صورت عملي فعاليت ما را با وقفه روبه رو كرده است . 
احمدي پويا، عدم اطمينان بانك ها به شركت هاي فين 
تكي را اصلي ترين مساله دانست و گفت: اين مهم فعاليت 
فين تك ها را با كندي مواجه كرده است.ارايه سرويس هاي 
باز به فين تك ها ريس��ك زيادي دارد و من براي ارايه آن 

ريسك آن را پذيرفته ام.
ترابي يادآور شد: در كشور در اول راه بانكداري باز قرار داريم 
و بطور قطع مش��كلات فراواني براي فين تك ها در اخذ 
سرويس هاي بانكداري باز قرار دارد و به عقيده من در اول 
راه قرار داريم و خوب در اين مسير در حال حركت هستيم و 
رقابت در اين بازار به تدريج بازار را به ثبات و جايگاه خودش 
مي رساند. فرجود اظهار داشت: در ارايه سرويس هاي باز در 
سازمان ها امنيت؛ بيزينس مدل و ري رگوليشن مباحث 
جدي است و قوه قضاييه و بسياري از سازمان هاي دولتي در 
حال باز كردن سرويس هاي براي تسهيل امور براي مردم 
هستند و در اين اكوسيستم كه همه چيز قر ار است باز باشد 

اگر به اين بلوغ نرسد از بازار عقب خواهد ماند.
احمدي پويا با اش��اره به اينكه بانك هاي ما ريسك پذير 
نيس��تند، گفت: ذات بيزينس بر اس��اس ريسك است و 
فين تك براي فعاليت در حال ريسك با تمام قوايش است 
و از بانك ها و س��ازمان درخواس��ت كرد كه براي توسعه 

فين تك ها ظرفيت ريسك پذيري خود را افزايش دهند.
فرامرزي نيز در پايان اذعان داش��ت: حركت به س��مت 
بانكداري باز براي تمام بانك ها الزامي اس��ت و اين تغيير 

اجتناب ناپذير است.

۴۵ درصد تراكنش هاي موبايلي، كمتر از ۲ هزار تومان
گروه بانك و بيمه |

آمار منتشر شده از سوي شركت شاپرك نشان مي دهد 
كه 45 درصد تراكنش هاي انجام شده با ابزار پذيرش 
موبايلي در مرداد ماه سال جاري كمتر از دو هزار تومان 

بوده است.
به گزارش تعادل، شركت شاپرك گزارش وضعيت دامنه 
مبلغي تراكنش هاي ابزارهاي پرداخت يعني كارتخوان 
فروش��گاهي، ابزار پذي��رش موبايلي و اب��زار پذيرش 
اينترنتي در مرداد ماه را منتش��ر كرده است؛ وضعيت 
دامنه مبلغي تراكنش هاي كارتخوان هاي فروشگاهي 
در گزارشي بر حس��ب كارمزد بررسي ش��د و در اين 
گ��زارش به دامنه مبلغي تراكنش ه��اي ابزار پذيرش 

اينترنتي و موبايلي در مرداد ماه 98 نگاهي داريم.

  ۵ تا ۱۵ هزار تومان
در مرداد ماه سال جاري بالغ بر دو ميليارد و 355 ميليون 
و 977 تراكنش به ارزش 2 هزار و 616 ميليارد ريال در 
شبكه شاپرك انجام ش��ده است كه در سهم ابزارهاي 
پذيرش، اب��زار پذيرش اينترنتي با تع��داد 979 هزار 
پايانه در حدود 136 ميلي��ون و 600 هزار تراكنش را 
به خود اختصاص داده و سهمي 5.80 درصدي از تمام 
تراكنش هاي شبكه پرداخت داشته است. آمار اعلام 
شده از دامنه مبلغي تراكنش هاي ابزار پذيرش اينترنتي 
نشان مي دهد كه بيشترين تراكنش با سهمي بالغ بر 
35.44 درصدي از كل تراكنش هاي با استفاده از درگاه 

اينترنتي در كشور داراي مبالغي در بازده بيشتر از پنج 
هزار تومان تا 15 هزار تومان بوده است؛ همچنين در 
حدود 78.58 درصد از كل تراكنش هاي انجام شده با 
استفاده از ابزار پذيرش اينترنتي داراي مبلغي كمتر از 
25 هزار تومان بوده است كه نشان از استفاده گسترده از 

درگاه هاي پرداخت براي خريدهاي خرد دارد.

  كمتر از ۲ هزار تومان
بررسي نمودارهاي منتشر شده از سوي شاپرك نشان 
از وضعيت متفاوت تراكنش اب��زار پذيرش موبايلي با 
كارتخوان فروشگاهي و ابزار پذيرش اينترنتي دارد؛ در 
واقع بالغ بر 45.59 درصد از مجموع تراكنش هاي ابزار 
پذيرش موبايلي داراي مبلغ كمتر از 2 هزار تومان بوده 
اس��ت و 68.86 درصد تراكنش ها داراي مبلغ كمتر از 
5 هزار تومان بوده اس��ت كه نش��ان از استفاده عموم 
شهروندان به صورت گسترده از ابزار پذيرش موبايلي 
براي تهيه كارت شارژهاي كمتر از 5 هزار تومان دارد. 

  6۲ درصد تراكنش كارتخوان ها 
زير۲۵هزار تومان

گزارش شبكه الكترونيكي پرداخت كارت نشان مي دهد 
كه از دو ميليارد و 76 ميليون تراكنش ابزار كارتخوان )با 
احتساب تراكنش هاي عمليات مانده گيري(، در حدود 
يك ميليارد و 296 ميلي��ون تراكنش ابزار كارتخوان 
فروش��گاهي داراي مبلغ تا 25 هزار تومان بوده است. 

همچنين آمار منتشر شده نش��ان مي دهد كه بيش 
از 90 درص��د از تراكنش هاي ابزار كارتخوان در مرداد 
ماه داراي مبلغي كمتر از پنج ميليون ريال )500 هزار 

تومان( بوده است.
بيش از 90 درصد تراكنش كارتخوان ها داراي مبلغي 
كمتر از 500 هزار تومان اس��ت و بيش��ترين سهم در 
دامنه مبلغي ب��ه تراكنش هاي 5 تا 15 ه��زار تومان 

اختصاص دارد. 
ش��ركت ش��اپرك گ��زارش وضعيت دامن��ه مبلغي 
تراكنش ه��اي ابزاره��اي پرداخت يعن��ي كارتخوان 
فروش��گاهي، ابزار پذي��رش موبايلي و اب��زار پذيرش 
اينترنتي در مرداد ماه را منتشر كرده است كه بر اساس 
آن دامنه مبلغي ابزار كارتخوان فروشگاهي با توجه به 
محاسبه كارمزد بانك پذيرنده در مبالغ كمتر از 50 هزار 
ريال )پنج هزار تومان(، بين 50.001 ريال تا 250.000 
ريال )بيشتر از 5 هزار تومان تا 25 هزار تومان( و بالاتر از 
250.000 )بيشتر از 25 هزار تومان( تقسيم شده است.

  بيشترين سهم ۵ تا ۱۵ هزار تومان
در مرداد ماه س��ال جاري بالغ ب��ر دو ميليارد و 355 
ميلي��ون و 977 تراكنش ب��ه ارزش 2 ه��زار و 616 
ميليارد ريال در شبكه ش��اپرك انجام شده است كه 
در سهم ابزارهاي پذيرش شبكه پرداخت الكترونيك 
همچنان بيشترين س��هم به دستگاه هاي كارتخوان 
با س��همي بالغ بر 88.12 درصد اختصاص پيدا كرده 

اس��ت؛ ابزار كارتخوان فروشگاهي با تعداد بيش از 7 
ميليون و 571 هزار پايانه فعال در مدت مشابه تعداد 
2 ميليارد و 76 ميليون و 159 هزار تراكنش را به خود 
اختصاص داده است. آمار اعلام شده از دامنه مبلغي 
تراكنش هاي شاپركي نش��ان مي دهد كه بيشترين 
تراكنش با استفاده از دستگاه كارتخوان در مرداد ماه 
با سهم 38.97 درصدي داراي مبلغ بيشتر از 5 هزار 
تومان تا 15 هزار تومان بوده اس��ت؛ از س��ويي ديگر 
بالغ بر 23.46 درص��د از تراكنش هاي كارتخوان ها 
در دامنه مبلغي كمتر از 5 هزار تومان انجام شده كه 
نش��ان از ادامه روند ضريب نفوذ گسترده كارتخوان 
براي خريدهاي بسيار خرد و خريد شارژ دارد؛ با توجه 
به اين گزارش، تعداد تراكنش ه��اي كمتر از 5 هزار 

تومان برابر با 486 ميليون و 998 هزار تراكنش بود، 
اين در حالي است كه تعداد تراكنش هاي بيشتر از 5 
هزار تومان تا 25 هزار تومان بالغ بر 809 ميليون و 96 

هزار تراكنش بوده است.

  سهم ۵ درصدي مانده گيري 
نمودار دامنه مبلغي ابزار كارتخوان فروشگاهي حاكي 
از آن 32.57 درص��د تراكنش ه��ا يعن��ي در ح��دود 
676 ميلي��ون و 164 هزار تراكنش با اس��تفاده از اين 
ابزار پذيرش ش��بكه پرداخت الكترونيك داراي مبلغ 
بيشتر از 25 هزار تومان بوده است؛ همچنين عمليات 
مانده گيري س��همي 5 درصدي از تراكنش هاي ابزار 

POS  را به خود اختصاص داده است.

  Sat. Sep 28. 2019  1486   شنبه    6 مهر 1398   28 محرم 1441  سال ششم    شماره 

بي خبري بانك ها از مسدود 
كردن حساب هاي ميلياردي

شايعه اي در فضاي مجازي مطرح شده مبني بر اينكه 
قرار است حساب هاي بانكي بالاي يك ميليارد تومان 
مسدود ش��ده و از صاحبان حساب خواسته شود تا 
منبع تامين اين پول را مش��خص كنند.بر اساس 
اين ادعا كه در روزهاي اخير مطرح ش��ده، مسدود 
شدن حساب اين افراد با هدف مقابله با پول شويي 
و جلوگيري از نقل و انتقال پول هاي مشكوك انجام 
مي شود. به گزارش ايرنا، انتشار اين خبر، باعث نگراني 
دارندگان حساب هاي بانكي عمده شده است.حتي 
برخي نيز در واكنش ب��ه اين موضوع، اعلام كردند 
احتمال دارد كه صاحبان حساب هاي بزرگ اقدام به 
خارج كردن پول هاي خود از بانك و تبديل آن به طلا، 
سكه، دلار و ... كنند.  با وجود گستردگي انتشار اين 
خبر، اما پيگيري ايرنا نشان داد كه اين ادعا، تنها يك 
شايعه ساخته شده در فضاي مجازي بوده و صحت 
ندارد. پيگيري ايرنا از بانك ها نشان مي دهد موضوع 
مسدود كردن حساب هاي بانكي بالاي يك ميليارد 
تومان در بانك ها رخ نداده و آنها از وجود بخشنامه اي 
درباره مسدود كردن حساب هاي يك ميليارد توماني 
بي اطلاع هستند. مس��وولان بانك تجارت در اين 
باره به ايرنا گفتند: نه تنها حسابي به علت دارابودن 
موجودي بالاي يك ميليارد تومان مسدود نشده، 
بلكه هيچ بخشنامه اي تاكنون در اين باره به آنها ابلاغ 
نشده است. پيگيري از بانك ملي نيز از نادرست بودن 
اين ادعا حكايت داشت. بررسي ها نشان مي دهد كه 
در بانك ملت نيز چنين اقدامي صورت نگرفته و هيچ 
بخشنامه اي به آنها ابلاغ نشده است. ميثم اميري 
رييس مركز اطلاعات مالي وزارت امور اقتصادي و 
دارايي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايرنا با تكذيب 
اين ادعا، گفت: هيچ بخش��نامه اي درباره مسدود 
كردن حساب هاي بانكي بالاي يك ميليارد تومان 
وجود نداش��ته و به بانك ها اعلام نشده است. مركز 
اطلاعات مالي وزارت امور اقتصادي و دارايي در زمينه 
بررسي معاملات و عمليات مشكوك به پولشويي و 
تامين مالي تروريسم، رديابي جريان وجوه انتقال 
اموال و بررسي و ارزيابي نحوه تحصيل و مشروعيت 
دارايي ها و عمليات مشكوك اشخاص در گزارش هاي 
واصله و ارسال آنها براي رسيدگي به مراجع ذيصلاح 
را بر عهده دارد. البته بررس��ي ها نشان مي دهد كه 
دستورالعمل هايي توسط نهادهاي مسوول به بانك ها 
ابلاغ شده اس��ت تا تراكنش هاي مشكوك رصد و 
شناسايي شده و در صورت لزوم منشأ پول ها مشخص 
شود كه شماري از اين دستورالعمل ها جنبه محرمانه 
دارند. اما وجود بخشنامه اي مبني بر مسدود كردن 
حساب هاي بانكي بالاي سقف يك ميليارد تومان يا 
س��وال از صاحبان آن حساب ها براي شفاف كردن 

منشأ پول، واقعيت خارجي ندارد.

رايزني با نمايندگان مجلس 
براي معافيت مالياتي بيمه 

رييس كل بيمه مركزي كشور گفت: با نمايندگان 
مجلس ش��وراي اس��لامي ب��راي معافيت صنعت 
بيم��ه از ماليات ب��ر ارزش افزوده رايزن��ي كرده ايم. 
غلامرضا س��ليماني درحاشيه نشس��ت با اعضاي 
شوراي هماهنگي ش��ركت هاي بيمه استان قم در 
گفت وگو با ايرنا و صدا و سيما افزود: درلايحه اصلاحيه 
قان��ون ماليات ب��ر ارزش افزوده، دول��ت با معافيت 
مالياتي صنعت بيمه موافق��ت كرده بود، اما اين بند 
دركميس��يون اقتصادي حذف ش��ده، اما براي اين 
معافيت، رايزني لازم را انجام داده ايم. وي با بيان اينكه 
در كشورهاي پيشرفته سهم بيمه زندگي بيش از 60 
درصد بوده اما در كشورمان حدود 14.4 درصد است، 
اظهار داشت: بيمه زندگي يا عمر و سرمايه گذاري به 
درستي براي مردم تبيين نشده است و ما مردم را به 
استفاده از اين نوع بيمه كه پس انداز پول هاي خرد 
براي هنگام مورد نياز است، تشويق و ترغيب مي كنيم.

 تحريم دوباره بانك مركزي
 با هدف خودنمايي امريكا

سيد كمال س��يد علي معاون ارزي اسبق بانك 
مركزي تحريم دوباره بانك مركزي ايران را صرفا 
خودنمايي امريكا دانست. به گزارش ايبِنا، پس از 
پيروزي انقلاب اسلامي، كشور ايران بارها و بارها 
از سوي كشورهاي غربي مورد انواع تحريم ها قرار 
گرفته اما هردفعه با دستيابي به راه هاي جايگزين 
توانسته با اتكا بر توان داخلي از پس اين تحريم ها 
برآيد. اما اخيرا شاهد تحريم دوباره بانك مركزي 
ايران از سوي كشور امريكا هستيم كه به اعتقاد 
كارشناسان اين تحريم جز بازي باخته اي براي 
امريكا دستاورد ديگري ندارد. آنطور كه رييس كل 
بانك مركزي مي گويد، تحريم مجدد اين بانك 
توسط دولت امريكا نشان مي دهد كه دست آنها 
براي پيدا كردن اهرم فشار عليه ايران تاچه حدي 
خالي است. در همين راستا سيدكمال سيدعلي، 
معاون ارزي اس��بق بانك مركزي در گفت وگو با 
ايبِنا، اظهار داش��ت: بانك مركزي در دوره قبل 
هم كه مورد تحريم ق��رار گرفت فعالان حقوقي 
و بين المللي از اين تحريم بسيار متعجب شدند. 
دليل اين موضوع هم اي��ن بود كه بانك مركزي 
وظيفه حفظ ارزش پول ملي، كنترل نقدينگي 
و اجراي سياس��ت هاي پولي را برعهده دارد و به 
همين دليل هيچ وابستگي به هيچ دولتي ندارد و 
مستقيم با زندگي مردم در ارتباط است. وي افزود: 
اما ما شاهد اين هستيم كه با توجه به جو سياسي 
حاكم، دولت امريكا تصميماتي را اتخاذ مي كند 
كه نشان دهد قصد افزايش فشار و ايجاد مشكلات 
حداكثري براي ايران را دارد. اين صاحب نظر حوزه 
پولي، با اشاره به تحريم صندوق توسعه ملي نيز 
گفت: تحريم صندوق توسعه ملي هم به همين 
شكل اس��ت، اين صندوق تراكنش مالي ندارد و 
از طريق بانك ه��اي عامل فعاليت مي كند اما ما 
شاهد تحريم اين صندوق از سوي امريكا هستيم.



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

بررسي »تعادل« از تحولات هفتگي بازارهاي جهاني

جنگتعرفهايباقيمتهاچهميكند؟

بورس در بلندمدت خود را اثبات كرده است

گروه بورس |محمد امين خدابخش|
داد وستدهاي هفته گذش��ته در بازارهاي جهاني با 
آرامش��ي نسبي دنبال ش��د و طي اين هفته با وجود 
فراوان��ي اخبار سياس��ي و اقتصادي بازارها نوس��ان 
ش��ديدي كه موجب تغيير پايدار روند قيمت ها شود 

را شاهد نبودند.
طي اين هفته معاملات بازارهاي جهاني در شرايطي 
نسبتاً متفاوت آغاز شد. بازارهاي سهام، فلزات گرانبها، 
فلزات اساس��ي و س��اير كالاهاي اساسي كه همواره 
اهميت فراواني به تغيير معادلات سياسي مي دهند، 
هفته گذشته را در حالي آغاز كردند كه نشست سالانه 
مقامات كشورهاي عضو سازمان ملل متحد، احتمالات 
نسبتا متفاوت را در فضاي سياسي و به تبع آن داد و 

ستدهاي بازارها، پديد آورده بود.
نشست مجمع عمومي امسال در شرايطي آغاز شد كه 
تغيير فضاي سياسي در خاورميانه و كشمكش هاي 
تجاري ميان امريكا و چين سبب شده بود تا سخنراني 
مقامات كش��ورهاي ذي نفع در رسانه ها و همچنين 
بازار ها از اهميت بيشتري نس��بت به سال هاي قبل 
برخوردار باشد. در واقع بازارهاي جهاني به خصوص 
بازارهاي داخلي امريكا كه ماه هاي اخير را بيشتر بر سر 
نگراني در خصوص تغييرات نرخ بهره يا ضعف آمار هاي 
اقتصادي ناش��ي اعمال تعرفه روي كالاها و خدمات 
توليدي قدرت هاي دو سوي اقيانوس آرام سپري كرده 
بودند، تمامي وقايع و اظهارنظرهاي ارايه شده از سوي 
رهبران جهان را با دقت بيشتري پيگيري مي كردند. 
از اين رو انتظار مي رفت ت��ا رد احتمال مذاكره ميان 
ايران و امريكا بر س��ر توافق هسته اي و به موجب آن 
افزايش ريسك هاي پيش رو بتواند نوسان قيمت را در 
معاملات كالاهايي نظير نفت و طلا به وجود بياورد. 
اما اينچنين نشد. داس��تان از اين قرار بوده كه اين بار 
سياس��ت به گونه ديگري بازاره��ا را تحت تاثير قرار 
داد؛ تاثيري كه اين بار با كليدخوردن طرح استيضاح 
رييس جمهور ايالات متحده، دونالد ترامپ از سوي 

نمايندگان كنگره اين كشور، نمايان شد.

  واكنش مثبت بازارها به كاهش ريسك هاي 
سياسي

داستان از اين قرار بوده كه ابهامات به وجود آمده بر سر 
محتواي مكالمات دونالد ترامپ با ولاديمير زلينسكي 
رييس جمهور جديد اكراين، باعث شد تا نمايندگان 
كنگره اين كش��ور كه اكثريت آن با حزب دموكرات 
اس��ت، فرايند اس��تيضاح رييس جمهور را آغاز كند. 
همين رويداد كافي بود تا با غافلگيري بازارها، تنش 
در ساختار قدرت خود را در قالب افت 1.82 درصدي 
بهاي اونس جهاني طلا نشان دهد. البته بايد به خاطر 
داشت كه افت قيمت اين فلز گرانبها تنها ناشي از تنش 
ميان قوه مجريه و مقننه در ايالات متحده نبوده و از 
جانب متغير مهم ديگري نيز حمايت مي شود. از زمان 
روي كار آم��دن دونالد ترامپ تنش تعرفه اي با چين 
كه بسياري از ان با عنوان جنگ تجاري نام مي برند، 
تاثي��ر زيادي بر ف��راز و فرود قيمت ه��ا در بازارهاي 
جهاني به خصوص بازارهاي سهام و اوراق گذاشته و 
توانس��ته در سه سال گذشته تغييرات عمده  اي را در 

جريان معاملات به وجود بياورد. اين بار نيز خبر تداوم 
جدي تر مذاكرات با چين و اظهارنظر بس��يار مثبت 
ترامپ باعث شده تا خوشبيني ها به حصول يك توافق 
پايدار ميان دو ابرقدرت اقتصادي جهان بيش از پيش 

افزايش يابد. 
خبر ادام��ه مذاكرات از 10 اكتبر س��ال جاري كه از 
س��وي مقامات تج��اري و ديپلماتيك دو كش��ور به 
رس��انه ها اعلام شده پس از آن رخ مي دهد كه دونالد 
ترامپ در روزهاي گذشته اعلام كرده بود، وي به يك 
توافق بد ب��ا مقامات چيني تن نخواهد داد، به همين 
دليل اعلام تداوم مذاكرات از سوي هيات چيني پس 
از اين صحبت ها، تلويحا نوعي موافقت با خواسته هاي 
رييس جمهور امريكا تلقي شده و توانسته از ريسك 
گريزي سرمايه گذاران به خصوص در بازارهاي امريكا 
بكاهد. در واقع خوش��بيني ياد شده كه بخشي از آن 
توانسته قيمت طلا را كاهش دهد در روزهاي گذشته 
بيش از هر چيز خود را در قالب كاهش قيمت اسناد 

خزانه دولت امريكا نشان داده است.
اين اوراق كه يكي از مهم ترين س��نجه هاي تخمين 
ريسك از سوي فعالان بازار تلقي مي شوند، به دليل 
كمتر ش��دن واهمه سرمايه گذاران نسبت به آينده با 
اف��ت قيمت رو به رو ش��ده اند و از آنجايي كه كاهش 
قيمت آنها به منزله رشد بازده در اين اوراق است شاهد 

بهبود سود آوري در اسناد ياد شده بوديم. 

    تداوم گردش انتظارات بلندمدت
بر پاشنه ركود

چنين رويدادي حاكي از آن اس��ت كه پول هاي وارد 
شده به اين دارايي ها كه به دليل افزايش ريسك هاي 

اقتصادي از معاملات س��اير اوراق بهادار نظير سهام، 
معاملات آتي س��هام، كالاو... خارج شده بود بار ديگر 
در حال بازگشت به بازارهاي مختلف است. البته آنچه 
بايد در تفسير معاملات اوراق بدهي و ساير دارايي ها 
اينچنيني در نظر داش��ت، اين است كه تا رفع كامل 
محرك هاي تنش زا، نمي توان به تغيير پايدار روند در 
آنها دل خوش كرد. به عبارت ديگر روند نزولي اوراق ده 
ساله خزانه ايالات متحده كه از سپتامبر سال گذشته 
مي��لادي و از محدوده بازده 3.24 درصد آغاز ش��ده 
است و در حال حاضر به محدوده 1.7 درصد رسيده 
تا رفع كامل عواملي همچون جنگ تجاري و نگراني از 
ركود وعده داده شده در سال 2020 دگرگون نخواهد 
شد و انتظار مي رود تمامي رشدهاي پيش رو در بازده 

اين اوراق استراحتي در جهت مسير فعلي باشد. 

    كوتاه از بازارهاي سهام
 تمامي عوامل سياسي و اقتصادي كه در آغاز به آنها 
اشاره كرديم س��بب شده اس��ت تا بازارهاي ايالات 
متحده طي يك هفته اخير رش��دي به شدت كند را 
پي بگيرند و با وجود آنكه در هفته هاي اخير مسيري 
صعودي را پشت س��ر گذاشتند نتوانند از سقف هاي 
ثبت ش��ده قبلي فرات��ر بروند. براي مثال ش��اخص 
»اس اند پي 500« كه رك��وردي 300 واحدي را در 
ماه هاي اخير به ثبت رس��انده همچن��ان در زير اين 
محدوده نوسان مي كند. آنچه از ضعف روند هفته هاي 
اخير اين شاخص تلقي مي شود، احتياط بازار نسبت 
به عوامل بيروني نظير تنش هاي تجاري و آمار كلان 
اقتصاد اس��ت. در واقع به نظر مي آيد سرمايه گذاران 
كه افق پي��ش رو را چندان مثب��ت تلقي نمي كنند، 

انگيزه چنداني براي افزايش سهام نگهداري شده در 
سبد س��رمايه گذاري خود ندارند. چنين امري باعث 
شده تا ساير ش��اخص هاي سهام در نيويورك شامل 
»داوجونز« و »نزدك« نيز شرايطي مشابه »اس اند پي 
500« را روي نمودارها داشته باشند و از نبود تقاضاي 

موثر در معاملات سهام رنج ببرند.
ساير بازارهاي سهام نيز در ش��رق آسيا و اروپا هفته 
گذشته را با كليتي خنثي سپري كردند و اگرچه در 
س��ه روز پاياني معاملات بازارهاي اروپايي نسبت به 
همكاران آسيايي خود شرايط بهتري داشتند با اين 
حال در تمامي رويه اي اين هفته ش��اهد تغيير قابل 
توجهي در نماگرهاي بازارهاي ياد شده نبوديم. البته 
ذكر اين نكته نيز خالي از لطف نيس��ت كه بازارهاي 
شرق آسيا به دليل تاثيرپذيري بيشتري كه نسبت به 
آمار ضعيف اقتصادي منتشر شده از سوي چين دارند، 
به نسبت ساير شاخص ها با افت بيشتري مواجه شدند.

    از رش�د تولي�د فولاد در اي�ران تا كاهش 
عرضه مس

از بازارهاي مالي جهان كه بگذريم، بازار فلزات اساسي 
در يك هفته گذشته ش��اهد تحولات گوناگوني بوده 
است. اين بازار كه به دليل سهم بالاي چين از توليد كالا 
در اقتصاد جهاني تاثير بسياري از تحولات اين كشور 
مي پذيرد در روزهاي گذشته توانسته ضعف عملكرد 
اقتصاد اژدهاي س��رخ را با افزايش موجودي توليداتي 
همچون س��نگ آهن در انبارهاي اين كشور تا حدي 
خنثي كند. با اين حال روند كلي قيمت بسياري از فلزات 
در بلندمدت حكاي��ت از آن دارد كه كاهش قيمت در 
محصولاتي نظير مس حتي با وجود افت توليد جهاني 

ممكن اس��ت ادامه دار باشد. جديدترين گزارش گروه 
مطالعات بين المللي مس حكايت از آن دارد كه توليد 
شيلي به دليل بارندگي هاي شديد در شمال اين كشور 
و عيار پايين تر سنگ ها كه روي توليد كلي تاثير داشته، 

2.5 درصد كاهش پيدا كرده است.
 از طرفي ديگر توليد كنس��انتره م��س اندونزي نيز 
به دلي��ل تغييرات معدنكاري در معادن گرس��برگ 
و باتو هيجائو، به مي��زان 55 درصد كاهش را تجربه 
كرده اس��ت. بر اين اس��اس و با در نظر گرفتن ساير 
محدوديت ها در داد و ستدهاي جهاني مس، كمبود 
عرضه در س��ال جاري به 190 ه��زار تن بالغ خواهد 
شد. با اين حال كمبود ياد شده از آنجايي كه در حال 
حاضر تقاضاي قابل توجهي در بازار فلزات وجود ندارد، 
تاثيري جدي بر رش��د قيمت اين ف��رآورده معدني 

نخواهد داشت. 
در بازار سنگ آهن نيز شاهد پايداري قيمت اين كانه 
فلزي در مح��دوده 90 دلار بوديم كه تغيير چنداني 
را نس��بت به هفته گذشته نش��ان نمي دهد. به گفته 
كارشناسان دليل اصلي اين پايداري قيمت افزايش 
ذخاير در انبارهاي چين اس��ت كه س��بب شده تا در 
ماه هاي گذشته قيمت اين محصول معدني را از 127 
دلار به 90 دلار كاهش دهد؛ خبري كه اگرچه ممكن 
اس��ت براي توليد كنندگان اين محصول خوشايند 
نباشد با اين حال به دليل قيمت بالاي دلار سامانه نيما 
در حدود 11 هزار و 400 تومان، تاثير قابل توجهي بر 

سود سازي اين شركت ها نخواهد داشت.
در بازار محصولات فولادي اطلاعات به دست آمده از 
انجمن جهاني فولاد نشان مي دهد كه با وجود كاهش 
توليد در كشورهايي نظير تركيه، ايتاليا و ژاپن ميزان 
توليد ايران در ماه آگوست 6.7 درصد نسبت به 8 ماه 
گذشته، افزايش داشته اس��ت. بر اساس گزارش ياد 
شده در اين ماه 17.2 درصد نيز به ميزان توليد آهن 
اسفنجي افزوده ش��د كه اين افزايش مي تواند، افت 
قيم��ت محصولات فولادي را ب��راي توليدكنندگان 
داخل��ي جبران ك��رده و در صورت ت��داوم بر امينت 
سودسازي ش��ركت هاي ايراني فعال در اين صنعت 

بيفزايد. 
گفتني است، هفته اخير در حالي به اتمام رسيد كه 
هر تن مس، آلومينيوم، سرب و روي به ترتيب بهايي 
6 ه��زار و 763، هزار و 730، 2 ه��زار و 82 و 2 هزار و 
313 دلاري داشتند كه در اين ميان قيمت آلومينيوم 

و سرب كاهشي و دو فرآورده ديگر افزايشي بود.

    زن�گ خطر كاهش تقاض�ا در بازار طلاي 
سياه

معاملات نفت در هفته اي كه گذشت، با كاهش تقاضا 
رو به رو شد. اين كاهش تقاضا كه به دليل افزايش اما 
و اگرها از بيشتر شدن ركود در اقتصاد جهاني ناشي 
مي شد، سبب شد تا قيمت اين محصول استرات ژيك 
با كاهش رو به رو ش��ود و ترس از مازاد تقاضا در بازار 
جهاني قيمت هر بشكه نفت برنت درياي شمال را به 
61 دلار و 79 سنت برساند. گفتني است هر بشكه نفت 
وست تگزاس اينترمديت نيز در آخرين روز معاملاتي 

هفته بهايي در حدود 55 دلار و 74 سنت داشت.

يك كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه بورس تهران، 
هميش��ه خود را در بلندمدت اثبات كرده است، گفت: 
در همين دوسال و نيم اخير ديديم برخلاف كساني كه 
ريسك بازار ارز را پذيرفته و وارد آن بازار شدند، سهامداران 
در بورس به سادگي و بدون استرس و فراز و فرود شديد، 
ارزش دارايي خود را حفظ شده ديدند و بازدهي مناسبي 
كسب كردند. همايون دارابي در گفت وگو با پايگاه خبري 
بازار سرمايه )سنا( اظهار داشت: البته اين انتظار كه بازار 
بايد هميشه س��بز يا در حال رشد باشد، انتظار معقولي 
نيست چون در اين صورت شاخص ها و قيمت ها بايد به 
سمت بي نهايت ميل كنند. وي با بيان اينكه قطعا بازار در 
ذات خود فراز و فرود دارد، افزود: هم اكنون بيش از 17ماه 
اس��ت كه رشد در بازار را شاهد هستيم؛ هرچند بخشي 
از اين رشد ناشي از ماهيت تورمي و كاهش ارزش ريال 
و تنظيم بازار با سطوح جديد قيمتي بوده است. دارابي 
گفت: در اين شرايط تجربه دوره هاي اصلاح و استراحت 
كه در آن قيمت ها خود را با واقعيت هاي ش��ركت ها –

مندرج درگزارش ها- تطبيق داده يا معامله گران اقدام به 
شناسايي سود مي كنند، طبيعي است و ما بايد فضاي بازار 
سرمايه را به اين سمت ببريم كه سرمايه گذاران كمتر به 
اين نوسان ها و اصلاح و فراز و فرودها توجه كنند و بيشتر 

ديد بلندمدت داشته باشند.

    پيام روشن بازار سرمايه 
اين كارشناس بازار سرمايه افزود: بورس تهران، هميشه 
خود را در بلندمدت اثبات كرده است؛ در همين دوسال 
و نيم اخير ديديم برخلاف كس��اني كه ريسك بازار ارز را 
تحمل كردند و وارد آن بازار شدند سهامداران به سادگي 

بدون استرس و بدون فراز و فرود شديد ارزش دارايي خود 
را در بورس حفظ شده ديدند. به گفته دارابي، اين مساله 
يك پيام روشن براي سرمايه گذاران دارد و آن اينكه بورس 
در بلندمدت يك محل سرمايه گذاري كم ريسك با بازدهي 
معقول و مناسب است پس توصيه عمده به سرمايه گذاران 
اين است كه بدون توجه به نوسان هاي مقطعي، سهام خود 
را براي بلندمدت نگه دارند . وي افزود: شركت ها از ابتداي 
دهه 90دوره هاي مختلفي از تحريم را پشت سر گذاشته اند 
و اگر عملكرد گروه هاي سهام بنيادي را در اين دوره ها نگاه 
كنيد، بيشتر از شرايط كلي بازار –كه البته در كوتاه مدت 
بيش��تر به چش��م مي آيد- در بلندمدت بازار س��اختار 
مستحكم، با ثبات و كم ريسكي را به نمايش مي گذارد و 
نشان مي دهد كه بورس از ديگر بازارهاي سرمايه گذاري 
قابل اتكاتر است. اين كارشناس بازار سرمايه در پاسخ به 
اين سوال كه با توجه به افزايش نقدينگي تزريقي به بازار 
سرمايه، چقدر احتمال كاهش فشار عرضه و افزايش تقاضا 
وجود دارد، گفت: اين يك چالش س��نتي در بازار سهام 
بوده كه در مواقع اقبال گس��ترده عمومي مردم به بورس 
چالش ه��اي متعددي در ب��ازار رخ مي دهد و يكي از آنها 
كمبود عرضه و افزايش قيمت ها است.  دارابي با بيان اينكه 
اين يك فرصت اس��ت و مسوولان بازار و دولت بايد از اين 
مقوله استفاده كنند افزود: قطعا بايد عرضه هاي اوليه را به 
تعداد بالا انجام داد؛ هم اكنون ليست بلندي از شركت ها 
براي حضور در بازار سرمايه منتظر هستند و جا دارد كه 

در اين دوره رشد، به مساله پذيرش ها سرعت داده شود.

    عرضه اوليه يك شركت در هفته ممكن است؟
وي ادام��ه داد: كاملا طبيعي اس��ت كه همه صنوف و 

رشته ها در يك دوره رشد يا رونق بيشتر فعاليت كنند 
و الان بورس هم همين ش��رايط را دارد؛ اقتصاد ايران 
قطعا ظرفي��ت و زايش عرضه اوليه يا پذيره نويس��ي 
حداقل يك شركت در هفته را دارد.  اين كارشناس بازار 
سرمايه تاكيد كرد: بايد به دنبال شركت ها و انجمن ها و 
هلدينگ ها رفت و آنها را به بازار آورد؛ اين امر هم سفره 
بازار را متنوع مي كند و هم از تاثيرات منفي ورود حجم 
بزرگي از نقدينگي خواهد كاست. دارابي با بيان اينكه 
بايد در همين حال سهام صندوق هاي تثبيتي و كنترلي 
بازار عرضه شوند و دولت نيز مورد مطالبه گري قرارگيرد، 
اظهار داشت: سال گذشته وزير كار و تعاون، وعده عرضه 
سهام شركت هاي زير مجموعه و خروج از بنگاه داري 
را داد؛ اين مطالبه گري بايد باشد كه اين وعده با عرضه 
چند گاوداري آن هم به صورت محدود خاتمه نيابد؛ بلكه 
بايد شركت هاي بزرگ با كمك مسوولان بازار عرضه 
شوند و همه اينها كمك مي كنند تا بازار وضعيت رشد 
خود را براي مدت طولاني تري حفظ كرده وتنوع و عمق 

بازار افزايش پيدا كند.

    تجدي�د ارزياب�ي دارايي  ه�ا، نيازمند قانون 
دايمي

وي در ادامه اين گفت وگو در پاس��خ به اين سوال كه در 
تحليل شرايط آتي بازار چه وزني به اخبار تجديد ارزيابي 
دارايي  ش��ركت ها مي دهيد، گفت: تجديد ارزيابي در 
كشورهاي داراي تورم بالا يك مساله مهم است؛ واقعا اين 
مساله بايد به صورت سيستماتيك و با يك قانون دايمي 
در مجلس شوراي اسلامي حل شود، چون اختلاف ميان 
ارزش روز دارايي ها و ارزش دفتري يكي از عوامل ايجاد 

فساد و رانت است و به زيان مستقيم سهامداران بنگاه ها 
تمام خواهد شد. اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: 
در همين حال شايعات در مورد ارزش روز دارايي هاي 
شركت هاي قديمي و كوچك هم يكي از ابزار شناخته 
شده س��فته بازي در بازار است كه با شايعه ارزش فلان 
زمين يا فلان دارايي، س��هام را به سمت رشد هيجاني 
و كاذب هدايت مي كنند. دارابي اظهار داش��ت: در اين 
ش��رايط تجديد ارزيابي به صورت پيوس��ته و متناوب 
مثلا هر 5س��ال مي تواند نقش موثري در كشف قيمت 
عادلانه س��هام و به نفع سهامداران بلندمدت كار باشد. 
وي همچنين در پاسخ به اين سوال كه با فرض فروكش 
كردن تنش هاي سياسي در منطقه، عوامل مختلف از 
جمله ارزش معاملات تا چه حد بر روند آتي قيمت سهام 
تعيين كننده خواهد بود، گفت: متغيرهاي بيروني عموما 
در دسته عوامل دوم يا ثانويه براي بازار به شمار مي آيند 
و در لايه اول بايد اهميت بيشتري براي خود شركت ها 
و گزارش هاي عملكردي آنها قايل شويم. اين كارشناس 

بازار سرمايه با بيان اينكه امسال بورس اوراق بهادار بيش 
از 70 درصد رشد كرده و قيمت برخي از سهام چند برابر 
شده افزود: در اين شرايط نگاه به وضعيت بنيادي سهام 
و تحولات رخ داده در عمليات شركت ها از منظر حمايت 
از تغيير قيمت ها الزامي اس��ت؛ اگر ش��ركت ها بتوانند 
قيمت هاي رشد يافته خود را به لحاظ عملياتي توجيه 

كنند، مي توان به رشد بيشتر بازار اطمينان داشت.
دارابي با اش��اره به اينكه در اين ش��رايط بازار، همچنان 
مهم ترين عامل، كنترل افراد بر هيجان ها و احساس��ات 
اس��ت، گفت: فراموش نكنيم كه در يك بازار خوب است 
كه معامله گران اقدام به خريد سهام گران قيمت يا بدون 
توجيه بنيادي  كنند . وي افزود: از اين نظر شايد كاركردن 
در بازار مثبت حتي از بازار منفي هم س��خت تر باش��د؛ 
چون در بازار منفي افراد با احتياط و بررسي زياد تصميم 
مي گيرند. لذا پرهيز از هيجان، بررس��ي بنيادي سهام و 
همچنين پرهيز از دنبال كردن روند قيمتي به جاي روند 

عملياتي مي تواند براي سرمايه گذاران مفيد باشد.
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    ارزش بازار »وبهمن« افزايش�ي بود:  ارزش 
بازار ش��ركت س��رمايه گذاري بهمن در دوره يك 
ماهه منتهي به 31 ش��هريور ماه 1398، با افزايش 
يك ه��زار و 60 ميليارد و 713 ميلي��ون ريال به 8 
هزار و 522 ميليارد و 199 ميليون ريال رس��يد. به 
گزارش سنا، شركت سرمايه گذاري بهمن با سرمايه 
2 هزار و 750 ميليارد ريال، صورت وضعيت پرتفوي 
س��رمايه گذاري ها در دوره يك ماهه منتهي به 31 
شهريور 98 را حسابرسي نشده منتشر كرد. شركت 
س��رمايه گذاري بهمن با انتشار عملكرد يك ماهه 
منتهي به 31 شهريور سال جاري اعلام كرد در ابتداي 
دوره يك ماهه ياد شده، تعدادي از سهام چند شركت 
بورس��ي را با بهاي تمام شده 3 هزار و 800 ميليارد 
و 368 ميلي��ون ريال و ارزش ب��ازار معادل 7 هزار و 
461 ميليارد و 486 ميليون ريال در سبد سهام خود 
داشت. بهاي تمام شده سهام بورسي اين شركت طي 
اين مدت با افزايش 33 ميليارد و 513 ميليون ريال 
به 3 هزار و 833 ميليارد و 881 ميليون ريال رسيد. 
ارزش بازار شركت سرمايه گذاري بهمن نيز با افزايش 
يك هزار و 60 ميليارد و 712 ميليون ريال معادل 
8 هزار و 522 ميليارد و 199 ميليون ريال محاسبه 
شد. »وبهمن« تعدادي از سهام چند شركت بورسي 
را با بهاي تمام شده معادل 36 ميليارد و 819 ميليون 
ريال به مبلغ 48 ميليارد و 635 ميليون ريال واگذار 
كرد و از اين بابت 11 ميليارد و 816 ميليون ريال سود 
كسب كرد . شركت سرمايه گذاري بهمن طي دوره 
يك ماهه منتهي به شهريور ماه تعدادي از سهام چند 
شركت بورسي را با بهاي تمام شده 70 ميليارد و 332 

ميليون ريال خريداري كرد.

    »وصنا« خريدار و فروش�نده بود: ش��ركت 
سرمايه گذاري گروه صنايع بهش��هر ايران در دوره 
يك ماهه منتهي به 31 شهريور ماه 1398، خريدار 
و فروش��نده سهام چند ش��ركت بورس��ي بود و از 
واگذاري هاي خود 30 ميليارد و 672 ميليون ريال 
سود كسب كرد. شركت سرمايه گذاري گروه صنايع 
بهشهر ايران با سرمايه يك هزار و 800 ميليارد ريال، 
صورت وضعيت پرتفوي سرمايه گذاري ها در دوره 
يك ماهه منتهي به 31 ش��هريور 98 را حسابرسي 
نشده منتشر كرد. شركت سرمايه گذاري گروه صنايع 
بهشهر ايران با انتشار عملكرد يك ماهه منتهي به 31 
شهريور س��ال جاري اعلام كرد در ابتداي دوره يك 
ماهه ياد شده، تعدادي از سهام چند شركت بورسي 
را با بهاي تمام ش��ده 2 ه��زار و 915 ميليارد و 868 
ميليون ريال و ارزش بازار معادل 6 هزار و 964 ميليارد 
و 470 ميليون ريال در سبد سهام خود داشت. بهاي 
تمام شده سهام بورسي اين شركت طي اين مدت با 
افزايش 82 ميليارد و 595 ميليون ريال به 2 هزار و 
998 ميليارد و 463 ميليون ريال رسيد. ارزش بازار 
شركت سرمايه گذاري گروه صنايع بهشهر ايران نيز 
با افزايش 145 ميليارد و 925 ميليون ريال معادل 
7 هزار و 110 ميليارد و 395 ميليون ريال محاسبه 
شد. »وصنا« تعدادي از سهام چند شركت بورسي را 
با بهاي تمام شده معادل 113 ميليارد و 738 ميليون 
ريال به مبلغ 144 ميليارد و 410 ميليون ريال واگذار 
كرد و از اين بابت 30 ميلي��ارد و 672 ميليون ريال 
سود كسب كرد. شركت سرمايه گذاري گروه صنايع 
بهشهر ايران طي دوره يك ماهه منتهي به شهريور ماه 
تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام 
شده 196 ميليارد و 333 ميليون ريال خريداري كرد.

    »وس�اپا« 14 هزار ميليارد ريالي شد: ارزش 
بازار گروه سرمايه گذاري س��ايپا در دوره يك ماهه 
منتهي به 31 ش��هريور م��اه 1398، با افزايش يك 
هزار و 771ميليارد و 244 ميليون ريال به 14 هزار 
و 516 ميلي��ارد و 141 ميليون ريال رس��يد. گروه 
سرمايه گذاري سايپا با سرمايه 10 هزار و 675 ميليارد 
ريال، صورت وضعيت پرتفوي سرمايه گذاري ها در 
دوره يك ماهه منتهي به 31 شهريور 98 را حسابرسي 
نشده منتشر كرد. گروه سرمايه گذاري سايپا با انتشار 
عملكرد يك ماهه منتهي به 31 شهريور سال جاري 
اعلام كرد در ابتداي دوره يك ماهه ياد شده، تعدادي 
از سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام شده 11 
هزار و 188ميليارد و 387 ميليون ريال و ارزش بازار 
معادل 12 هزار و 744 ميليارد و 987 ميليون ريال در 
سبد سهام خود داشت. بهاي تمام شده سهام بورسي 
اين شركت طي اين مدت با افزايش 264 ميليارد و 
173 ميليون ريال به 11 هزار و 452 ميليارد و 560 
ميليون ريال رسيد. ارزش بازار گروه سرمايه گذاري 
س��ايپا نيز با افزايش يك هزار و 771ميليارد و 244 
ميليون ري��ال مع��ادل 14 ه��زار و 516 ميليارد و 
141ميليون ريال محاس��به شد. »وساپا« تعدادي 
از سهام چند شركت بورس��ي را با بهاي تمام شده 
معادل 206 ميليارد و 860ميلي��ون ريال به مبلغ 
371ميليارد و 237 ميليون ريال واگذار كرد و از اين 
بابت 164ميليارد و 377ميليون ريال سود كسب 
كرد . گروه سرمايه گذاري سايپا طي دوره يك ماهه 
منتهي به شهريور ماه تعدادي از سهام چند شركت 
بورسي را با بهاي تمام شده 471 ميليارد و 33 ميليون 

ريال خريداري كرد.
 

    درآمد دو شركت س�يماني افزايشي بود:  
ش��ركت هاي سيمان كردستان و س��يمان خزر با 
انتش��ار گزارش عملكرد فعاليت يك ماهه منتهي 
به 31 شهريور ماه اعلام كردند درآمد تجمعي آنها 
تا انتهاي تاريخ ياد ش��ده، به صورت افزايشي بوده 
است. شركت سيمان كردستان در دوره يك ماهه 
منتهي به 31 شهريور ماه 1398، مبلغ 162ميليارد 
و 142ميليون ريال درآمد داش��ته است. »سكرد« 
براس��اس عملكرد 6 ماهه سال مالي منتهي به 29 
اسفند ماه 1398، مبلغ يك هزار و 145 ميليارد و 75 
ميليون ريال درآمد داشته است كه نسبت به مدت 
مشابه در سال مالي گذشته، افزايش 20 درصدي 
را نشان مي دهد. شركت سيمان خزر در دوره يك 
ماهه منتهي به 31شهريور ماه 1398، از محل فروش 
محصولات خود 125 ميليارد و 6 ميليون ريال درآمد 

داشته است. 

مديرعامل فراب��ورس ايران با اع��لام اين خبر كه از 
چهارش��نبه س��وم مهرماه انجام حراج در بازار پايه 
فرابورس ايران به صورت روزانه و در س��ه تابلو زرد، 
نارنج��ي و قرمز برگزار ش��د، بيان كرد: بر اس��اس 
اختياراتي كه دستورالعمل بازار پايه به فرابورس ايران 

داده است، انجام حراج در بازار پايه از چهارشنبه به 
صورت روزانه و در دامنه نوس��ان 3 درصد براي تابلو 
زرد، 2 درصد براي تابل��و نارنجي و يك درصد براي 

تابلو قرمز صورت مي گيرد.
به گزارش س��نا، امير هاموني ب��ا تاكيد بر اينكه اين 

اقدام به منظور متعادل سازي روند دادوستدها و رفع 
گره هاي معاملاتي در تابلوهاي بازار پايه انجام شده 
است، به س��هامداران توصيه كرد از بروز رفتارهاي 
هيجان��ي در معام��لات اين بازار و فض��اي حاكم بر 

شبكه هاي مجازي و هيجانات آن خودداري كنند.

حراج هاي روزانه براي تعادل بازار
وي از س��هامداران خواس��ت تا با بررسي وضعيت مديرعامل فرابورس مطرح كرد

بنيادين ش��ركت ها در بازار پايه نس��بت به ارسال 
سفارش خريد يا فروش سهام اقدام كنند و يادآور شد: 
اجراي مقررات جديد بازار پايه كه زيرساختارهاي 
بازار و دامنه نوسان تابلوهاي معاملاتي را تنظيم كرده 
است هيچ گونه تاثيري بر عملكرد، سودآوري و تداوم 
فعاليت شركت ها ندارد و دستورالعمل جديد اين بازار 
به منظور ارتقاي شفافيت و استانداردها، سلامت بازار 
و اصلاح ساختارهاي فسادزا تصويب و براي اجرا ابلاغ 
شده است. به گفته مديرعامل فرابورس ايران مواردي 

مانند تغيير دامنه نوسان و انجام روزانه حراج در بازار 
پايه از جمله تنظيماتي است كه براي معاملات سهام 
در نظر گرفته شده و سهامداران و معامله گران دقت 
كنند كه ارزش گذاري سهام ش��ركت ها را صرفا بر 
اساس عملكرد، سودآوري و تداوم فعاليت شركت ها 

انجام دهند.
هامون��ي در پاي��ان تاكيد كرد: اقدام��ات فرابورس 
ايران در راس��تاي پيگيري امور ش��فافيت و ارتقاي 
مولفه هاي بنيادين ش��ركت ها در كميته ناش��ران 

خواهد بود.



تشكلها6اخبار

آيامشكلبااحيايوزارتبازرگانيحلميشود؟

تاخيرمجدددراعلامنرخخريدتضميني

نياز به تصويب برنامه 10 ساله تجاري

هشدارنسبتبهكاهش۳۰درصديسطحزيركشتگندم

بعد از مدت ها گمانه زني س��رانجام صبح چهارشنبه 
نماين��دگان مجلس راي به تاس��يس دوب��اره وزارت 
بازرگاني دادند. اين وزارتخانه در س��ال ۱۳۹۰ با راي 
مجلس در وزارت صنعت ادغام ش��د و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( را تشكيل داد. سرانجام پس از 
كش و قوس هاي فراوان بر سر تفكيك وزارتخانه صنعت، 
معدن و تجارت و تبديل آن به وزارت صنعت و وزارت 
بازرگاني، مجلس با تشكيل وزارتخانه اي تحت عنوان 

»تجارت و خدمات بازرگاني« موافقت كرد. 
در ابت��داي اي��ن دول��ت يازدهم ب��ود از اوايل س��ال 
۱۳۹6، يعني پيش از برگزاري دوازدهمين انتخابات 
رياست جمهوري، احياي وزارت بازرگاني را كليد زد. اما 
چندين بار تلاش دولت براي جلب موافقت نمايندگان 
نس��بت به اين پيش��نهاد نتيجه اي در بر نداشت. در 
نهايت، ب��ا پيگيري هاي دولت و اين بار به بهانه تنظيم 
بازار كالاهاي اساسي، طرح جديدي توسط گروهي از 
خود نمايندگان مجلس در اسفند سال ۱۳۹7  ارايه شده 
و بررسي آن در كميسيون اجتماعي مجلس آغاز شد. 
حالا پس از حدود هفت ماه، نمايندگان به كليات اين 
طرح راي مثبت داده اند. اما آيا مشكلات با ايجاد وزارت 

بازرگاني حل مي شود؟

  نياز به تصويب استراتژي
مش��كلي كه باعث ش��د وزارتخانه ها با يكديگر ادغام 
شوند بحث عدم كارايي بود و مشكلي كه باعث اصرار 
به تفكيك ش��د همين عدم كارايي ب��ود. در حقيقت 
بخش هاي مختلف تجاري دچار مشكلاتي بودند كه 
چند سال پيش تصور مي ش��د اين مشكلات ناشي از 
عدم همكاري صحيح ميان توليد و تجارت اس��ت. اما 
امروز عدم تنظيم بازار صحيح مسوولان را به اين نتيجه 
رسانده است كه مشكل در نبود ساختاري مجزا براي 

تجارت است. 
اما اگر هيچ نه در ساختار بلكه در نبود برنامه اي مشخص 
نباشد چه مي ش��ود؟ در همين رابطه يك عضو هيات 
نمايندگان اتاق بازرگاني تهران معتقد اس��ت تجارت 
ايران در س��ال هاي گذش��ته بيش از آنكه بر اس��اس 
برنامه حركت كند، بيشتر نسبت به اتفاقات اقتصادي 
رويكردي عكس العملي داشته و وزارت بازرگاني بايد 

اين روند را تغيير دهد. 
احمدرضا فرش��چيان اظهار كرد: م��ا از همان ابتداي 
بحث ادغ��ام وزارتخانه ه��ا نيز اعلام كردي��م كه اين 
تصميم باعث گستردگي حوزه وظايف وزارت صنعت، 
معدن و تجارت شده و راه را بر ارايه نظرات تخصصي و 

كارشناسي مي بندد.
به گفته وي، در بستر ادغام، چابكي از ساختار وزارتخانه 
گرفته مي ش��ود و به جاي نگاه تخصصي و جزئي، يك 

نگاه كلي شكل مي گيرد. اين عضو اتاق بازرگاني تهران 
در پاسخ به اين سوال كه آيا تغيير ساختار اداري مي تواند 
مشكلات تجارت كشور را برطرف كند، تاكيد كرد: در 
اينكه حوزه تجارت ما با مشكلات گسترده مواجه است 
ترديدي نيست اما مگر جز اين است كه مسوولان همان 
حوزه بايد براي بهبود شرايط تلاش كنند؟ قطعا قرار 
گرفتن اين مسوولان در يك وزارتخانه تخصصي، بهتر 
از وزارتخانه بزرگي است كه بايد به تمام مشكلات اين 

بخش ورود كند.
 فرش��چيان با اش��اره به ل��زوم عبور از سياس��ت هاي 
عكس العملي به سياست هاي تدوين شده بلندمدت، 
گفت: متاسفانه در سال هاي اخير تصميمات در حوزه 
تجارت اينگونه بوده كه ابتدا اتفاقي رخ مي دهد و سپس 
براي عبور از اين شرايط تصميماتي گرفته مي شود. اين 
در حالي اس��ت كه براي برون رفت از اين شرايط بايد 
به س��مت تدوين طرح هاي جامع و برنامه ريزي هاي 

بلندمدت حركت كرد.
وي اظهار كرد: ام��روز فعالان اقتص��ادي نمي توانند 
براي بلندمدت برنامه ريزي كنند زيرا مشخص نيست 
تصميمات چگون��ه و براي چه فراين��د زماني گرفته 
مي شود. اگر وزارت بازرگاني در گام اول به سمت تدوين 
يك برنامه تجارت براي يك دوره ۱۰ يا حتي پنج ساله 
اقدام كند، قطعا فضاي پيش روي فعالان روش��ن تر از 

آنچه كه هست خواهد شد.

  وزارتخان�ه اي ك�ه ب�ر هم�ه وزارتخانه ها
 اثر مي گذارد

پيشنهاد مشخص فرشچيان داشتن برنامه اي ۱۰ ساله 
براي تجارت است. اما مساله مهم اين است كه وضعيت 
تجاري كش��ور صرفا خود را در آمارهاي تجاري نشان 
نمي دهد بلكه بخش صنعت، معدن و كشاورزي هم به 

شكل مستقيم تحت تأثير همين موضوع است. 
در همي��ن رابطه رض��ا نوراني ريي��س اتحاديه ملي 
محص��ولات كش��اورزي ب��ا اش��اره به اينك��ه عمده 
چالش ه��اي صادرات محصولات كش��اورزي مربوط 
به زيرساخت هاس��ت، اظهار كرد: با توجه به نبود زير 
ساخت هاي لازم براي صادرات محصولات كشاورزي، 
مسوولان ذي ربط بايد وارد ميدان شوند تا بحران هاي 
پيش روي صادرات مرتفع شود چرا كه در شرايط فعلي 
تحريم، توس��عه صادرات نقش مهم��ي در ارز آوري و 

ايجاد اشتغال دارد.
وي افزود: با توس��عه صادرات محصولات كش��اورزي 
اين امكان وجود دارد كه به واس��طه افزايش ارز آوري، 
كالا ها و ماشين آلات مورد نياز مراكز توليدي و صنعتي 
فراهم ش��ود. نوراني با تاكيد بر فراموشي درآمد هاي 
حاصل از فروش نفت در كشور گفت: در شرايط فعلي 

كه در تحريم هستيم يا بعد از برداشته شدن تحريم ها 
بايد صادرات نفت حداقل برسد چرا كه پتانسيل هاي 
بالايي در بخش كشاورزي وجود دارد كه مي توان آن را 

جايگزين درآمد هاي نفتي كرد.

  استفاده از فرصت اوراسيا
رييس اتحاديه ملي محصولات كش��اورزي با اشاره به 
لزوم داش��تن برنامه تجاري متناسب با وضعيت آتي 
اقتصاد ادامه داد: با توجه به آنكه ايران به اتحاديه اوراسيا 
مي پيوندد، از اين رو مي تواند نقش مهمي در صادرات 
محصولات كشاورزي ايفا كند كه بايد استفاده بهينه از 

اين موضوع داشت.
وي با اش��اره به اينكه تش��كل هاي بخش كشاورزي 
در توس��عه صادرات محصولات كشاورزي مي توانند 
نقش مهمي ايفا كنند، بيان كرد: اگر مسوولان دولتي، 
تشكل ها و اتحاديه ها را جدي بگيرند و در تصميمات 
از آنها اس��تفاده كنند، قطع به يقين تمامي مشكلات 
در ح��وزه ص��ادرات مرتفع خواهد ش��د، در حالي كه 
 دولت با اتخاذ تصميمات يك شبه به توليد كنندگان 
دهن كجي مي كند. به گفته اين مقام مسوول، در سال 
رونق توليد تمامي تلاش مس��وولان بايد معطوف به 

توسعه صادرات باشد كه اهميت اين موضوع در شرايط 
تحريم بيش از پيش نمايان است.

نوراني افزود: اگر چه اتخاذ تصميماتي مبني بر بازگشت 
ارز حاصل از صادرات به كشور و وضع عوارض صادراتي 
خوب اس��ت، اما ابلاغ و تصميم گيري يك شبه پشت 
در هاي بس��ته، چالش جدي در بخش صادرات ايجاد 

مي كند.
وي با تاكيد ب��ر برنامه ريزي براي صادرات محصولات 
كشاورزي در س��ال آينده، گفت: هم اكنون مسوولان 
ذي ربط بايد براي صادرات س��ال آينده به جاي ايجاد 
مشكل در داخل تصميماتي را اتخاذ و ضوابط بيروني 
را اصلاح كنند تا كشور عراق نتواند صادرات كالا را هر 

زماني كه مي خواهد به كشورش ممنوع يا آزاد كند.
رييس اتحاديه ملي محصولات كش��اورزي با اشاره به 
اينكه سالانه بيش از 7۰۰ ميليارد دلار كالا به اوراسيا 
وارد مي شود، بيان كرد: با پيوستن به اتحاديه اوراسيا، 
اگر بتوانيم ۵ درصد اين بازار را در دست بگيريم، سالانه 
حداقل ۳۵ ميلي��ارد دلار ارز آوري از اين محل داريم 
كه در راستاي توسعه صادرات و رونق توليد از اهميت 

بالايي برخوردار است.
به گفته نوراني، با وجود افزايش توليد برخي محصولات 

صيفي همچون گوجه فرنگي و نگراني توليدكنندگان 
از اين امر، اما اتخاذ تعرفه گمركي ۸۰ سِ��نتي به ازاي 
صادرات هر كيلو گوجه فرنگي موجب شده تا صادرات 
صرفه اقتصادي براي صادر كننده نداشته باشد، اين در 
حالي است كه مسوولان امر مرتب انتقاد مي كنند كه 

چرا ارز حاصل از صادرات به كشور باز نمي گردد.
وي با انتقاد از صادرات مويرگي محصولات كشاورزي 
افزود: در شرايط فعلي تحريم بايد حواسمان به توليد 
باشد چرا كه اتخاذ برخي تصميمات مبني بر تعرفه بالاي 
صادرات گمركي نوعي دهن كجي به صادرات است كه 

بايد در جهت رفع اين مشكلات بكوشيم.
رييس اتحاديه ملي محصولات كشاورزي درباره تاثير 
احياي وزارت بازرگاني بر ص��ادرات بيان كرد: اگر چه 
براي صادر كننده تفاوتي ندارد كه متولي و تصميم گير 
صادرات، وزارت جهاد كشاورزي باشد يا وزارت صمت، 
اما در مجموع بايد تصميماتي درس��ت اتخاذ شود تا 

صادر كننده دچار چالش نشود. 
ضمن آنكه براي صادركننده مهم آن است كه مسوولان 
كدام وزارتخانه با صادرات آش��تي كردند و مي توانند 
روابط بهتري ميان توليد كننده، صادركننده و بازار هاي 

مقصد ايجاد كنند.

دبيركلاتاقمشتركايرانوعراقخبرداد

تاسيس شهرك صنعتي مشترك ايران و عراق در آينده اي نزديك
حميد حس��يني دبيركل اتاق مشترك ايران و عراق 
با اش��اره به تجارت با عراق در چش��م اندازي تا سال 
۲۰۲۰، اظهار ك��رد: يكي از مهم تري��ن نياز ها براي 
ارتباط با بازار هاي خارجي به خصوص عراق، داشتن 
اطلاعات كافي اس��ت؛ بدون شك افرادي كه با علم و 
به صورت مستقيم با عراق تجارت مي كنند، متفاوت 

با شركت هاي وابسته به دلال هاي عراقي هستند.
او ادامه داد: در تجارت با بسياري از كشور ها مي توانيد 
به س��ايت هاي بازار جهاني مراجعه كرده و اطلاعات 

كس��ب كنيد اما متاس��فانه اطلاعات مناسبي از اين 
كشور در دسترس نيست.

حسيني با تاكيد اهميت داش��تن اطلاعات مناسب 
تصريح ك��رد: تجارت با ع��راق به پيگي��ري فراوان 
احتياج دارد؛ بايد بطور مداوم بر عملكرد آن نظارت و 
پيگيري صورت بگيرد. شركت هاي بسياري هنوز از 
ظرفيت هاي موجود در عراق استفاده نكرده اند، كمتر 
شاهد فعاليت  شركت هاي خدمت رسان يا دانش بنيان 
در عراق هس��تيم؛ عمده صادرات م��ا به محصولات 

اختصاص پيدا كرده اس��ت. دبيركل اتاق مش��ترك 
ايران و عراق گفت: امسال تمام رقبا تلاش مي كنند تا 
با ايجاد دفاتر جديد بازرگاني جايگاه اول را در صادرات 
به عراق را كس��ب كرده و ايران را از اين جايگاه خارج 
كنند. برخي كالاها جيگاه هاي بسيار مناسبي در بازار 
عراق كسب كرده اند؛ بازار عراق در برخي محصولات 
مثل لبنيات، ايزوگام، خودرو و غيره به توليدات ايراني 
اختصاص پيدا كرده است؛ تجارت نياز به توجه و تلاش 
ويژه دارد، متاس��فانه برخي با رفتن به عراق به دنبال 

زيارت و استراحت هس��تند و اين موضوع خريداران 
عراقي را دلسرد خواهد كرد.

او بيان كرد: ۲۵ گروه كالايي در گمرك كشور تعريف 
شده است و كش��ور عراق از معدود كشور هايي است 
ايران صادرات در هر ۲۵ گروه را عملياتي كرده است. 
كشور عراق اهميت بسياري براي صنعت قائل است 
و به س��مت صنعتي ش��دن و ايجاد اشتغال حركت 
مي كن��د؛ ما به دنب��ال ايجاد ش��هرك هاي صنعتي 
مشترك هستيم همچنين سعي داريم طي فرايندي 

كالاي خود را از طريق عراق به ساير كشور ها صادر و 
كالا هاي مورد نياز خود را وارد كنيم.

حسيني تشريح كرد: با توجه به اينكه عمده صادرات 
عراق مربوط به نفت اس��ت، اغل��ب كانتينر هاي آنها 
خالي به مبداء بازمي گردن��د در حالي كه مي توانيم 
بخ��ش زيادي از نياز هاي كش��ور را با همين خطوط 
حمل و نق��ل به ايران برس��انيم. انجام اي��ن فرآيند 
تاثير چشمگيري بر تعاملات اقتصادي ايران و عراق 

خواهد داشت.

با گذشت چند روز از به پايان رسيدن مهلت قانوني شوراي 
اقتصادي براي اعلام ن��رخ خريد تضميني محصولات 
كش��اورزي از جمله گندم افُق روشني پيش رو نيست 
كه اين امر نگراني هايي نس��بت به آين��ده محصولات 
استراتژيك ايجاد كرده است چرا كه دولت در سال هاي 
اخير قانون خريد تضميني را به درستي اجرا نكرده و در 

اجراي قانون مرتكب تخلفاتي شده است.
بر اس��اس تبصره 6 قانون خري��د تضميني محصولات 
اساسي كشاورزي دولت موظف است نرخ خريد تضميني 
تمامي محصولات را قبل از شروع فصل كشت به گونه اي 
تعيين كند كه ميزان افزايش آن هيچگاه از تورم اعلام 

شده بانك مركزي كمتر نباشد.
بي توجهي دولت و شوراي اقتصاد به قانون خريد تضميني 
محصولات كشاورزي كه امسال براي چندمين بار متوالي 
تكرار مي شود پيامد هاي جدي را به همراه دارد بطوري 
كه اگر مسوولان ذيربط باز هم به نظر كارشناسان و دست 
اندركاران بخش كش��اورزي اهمي��ت ندهند بي ترديد 
كشاورزان به سمت تغيير الگوي كشت مي روند كه اين امر 

آينده خودكفايي گندم را در معرض خطر قرار مي دهد.
حال به س��راغ مسوولان ذيربط مي رويم تا از پيامد هاي 
تأخير در اع��لام نرخ خريد تضميني گندم و تأثير آن بر 
تغيير الگوي كشت و جايگزيني آن با محصولات صيفي 

همچون هندوانه  و گوجه فرنگي با خبر شويم.

  افزايش ۳۵ درصدي قيمت تضميني گندم 
مورد قبول كشاورزان نيست

مسعود اسدي عضو شوراي مركزي خانه كشاورز با انتقاد 
از تأخير ش��وراي اقتصاد در اعلام نرخ خريد تضميني 
گندم اظهار كرد: بر اس��اس قانون دولت بايد نرخ خريد 
تضميني محصولات كشاورزي را تا پايان شهريور اعلام 
كند كه متأسفانه با گذشت چند روز از آغاز مهر هنوز اتفاق 

خاصي رخ نداده است.
او افزود: در آخرين روز مهلت مقرر ش��وراي اقتصاد در 

اعلام نرخ خريد تضميني وزير جهاد كشاورزي قيمت 
پيشنهادي خود را به سازمان برنامه و بودجه اعلام كرد 

كه اين امر نشان از نقض قانون خريد تضميني است.
اسدي بيان كرد: با توجه به پيشنهاد وزير كشاورزي مبني 
بر افزايش ۳۵ درصدي خريد تضميني گندم نسبت به 
مدت مشابه سال قبل و اطلاعات موثق مي توان گفت كه 
نرخ پيشنهادي وزير نرخ تحميلي و مدنظر رييس سازمان 
برنامه و بودجه به وزارت جهاد كشاورزي است چرا كه نرخ 

پيشنهادي وزارتخانه بالاتر از اين رقم بود.
عضو ش��وراي مركزي خانه كش��اورز ادامه داد: اگر نرخ 
۲ هزار و ۲۹۵ توماني ب��ه ازاي خريد تضميني هر كيلو 
گندم در ش��وراي اقتصاد به تصويب برسد بدون ترديد 
آينده خودكفايي گن��دم در معرض خطر قرار مي گيرد 
چرا كه بر حسب هزينه هاي توليد كارشناسان حداقل 
نرخ را براي خريد تضميني هر كيلو گندم ۲ هزار و 7۰۰ 

تومان اعلام كردند.
او با اش��اره به اينك��ه افزايش ۳۵ درص��دي نرخ خريد 
تضميني گندم نس��بت به مدت مشابه سال قبل مورد 
قبول كشاورزان نيست، اظهار كرد: متأسفانه همان سوء 
مديريتي كه سال گذش��ته رخ داد و موجب شد ميزان 
خريد گندم در سال زراعي سال ۹۸- ۹7 كمتر از ميزان 
توليد باشد امسال مجدد تكرار خواهد شد چرا كه نرخ ۲ 
هزار و ۲۹۵ توماني به هيچ عنوان توجيه اقتصادي براي 
كشاورزان ندارد و با اين وجود آنها ترجيح مي دهند گندم 

خود را صرف خوراك دام كنند.
به گفته او در ش��رايط فعلي كه تولي��د گندم در امنيت 
غذايي تأثير بس��زايي دارد تأخير در اعلام نرخ مي تواند 
منجر به دلسردي كشاورزان نسبت به كشت محصول و 
تغيير الگوي كشت به سمت و سوي محصولات ديگر را 

به همراه داشته باشد.
اين مقام مسوول با تأكيد بر اين مساله كه دولت هرچه 
سريع تر بايد قيمت تضميني گندم را اعلام كند، افزود: با 
توجه به اينكه كشت در برخي نقاط آغاز شده و همواره 

كشاورزان گوش به زنگ اعلام قيمت ها هستند از اين رو 
دولت بايد هرچه سريع تر نرخ منطقي گندم را اعلام كند 
تا در برداشت محصول براي سال جديد مجدد سناريوي 
امس��ال مبني بر كاهش گندم تحويلي به مراكز خريد 
تكرار نشود چرا كه مسوولان دولتي سال قبل به حرف 
كارشناسان و دس��ت اندركاران بخش كشاورزي گوش 
نكردند و همين امر موجب ش��د ميزان خريد مطابق با 

پيش بيني ها انجام نشود.
اس��دي با اشاره به اينكه تأخير در اعلام قيمت يا تعيين 
نامناس��ب مطابق با تورم و هزينه هاي توليد پيامد هاي 
جدي براي توليد اين محصول استراتژيك به همراه دارد، 
گفت: با وجود آنكه قوت غالب مردم گندم اس��ت دولت 
بايد نرخ منطقي براي اين محصول را اعلام كند در غير 
اين صورت احتمال واردات گندم در س��ال آينده دور از 

انتظار نيست.

  گن�دم كاران منتظ�ر اعلام قيم�ت خريد 
تضميني گندم هستند

عطاءالله هاشمي رييس بنياد ملي گندم كاران با انتقاد از 
رويه سال هاي گذشته در تخلف از قانون خريد تضميني 
اظهار كرد: با وجود آغاز فصل كشت و گذشت چند روز از 
مهلت قانوني دولت، اما افق روشني پيش رو نيست و هنوز 

قيمت ها اعلام نشده است.
او افزود: در روز هاي اخير وزير جهاد كشاورزي پيشنهاد 
افزايش ۳۵ درصدي نرخ خريد تضميني گندم نسبت 
به س��ال قبل را به رييس س��ازمان برنامه و بودجه داد 
كه اين نرخ به هيچ عنوان قابل قبول نيس��ت چرا كه بر 
اساس آناليز هزينه هاي توليد از استان هاي مختلف نرخ 
خريد تضميني گندم نبايد كمتر از ۲ هزار و ۵۵۰ تومان 

اعلام شود.
هاشمي بيان كرد: با توجه به آنكه نرخ خريد تضميني هر 
كيلو گندم در سال زراعي گذشته يك هزار و 7۰۰ تومان 
بود از اين رو با احتس��اب افزايش ۳۵ درصدي نرخ براي 

س��ال زراعي جديد بايد ۲ هزار و ۳۳۰ تومان به شوراي 
اقتصاد پيشنهاد داده مي شد و حال جاي اين سوال مطرح 
است كه وزارت جهاد كشاورزي بر چه مبنايي نرخ ۲ هزار 

و ۲۹۵ توماني را محاسبه كرده اند.
رييس بنياد ملي گندم كاران ادامه داد: با توجه به آنكه 
كش��ت در مناطق سردسير همچون استان هاي شمال 
غرب آذربايجان، كردستان، اردبيل از ۱۵ تا ۲۰ مهر آغاز 
مي ش��ود، اما همچنان كش��اورزان گوش به زنگ اعلام 
قيمت ها هستند كه تأخير در اعلام قيمت و نقض قانون 
همانند س��ال هاي گذشته ضربه مهلكي به خودكفايي 

توليد گندم وارد مي كند.
او بيان كرد: بر اساس برآورد هاي اوليه سطح زير كشت 
گندم در اس��تان هاي سردسير نس��بت به مدت مشابه 
سال قبل ۳۰ درصد كاهش يافته است چرا كه كشاورزان 
منتظر اع��لام نرخ خريد تضميني گندم هس��تند و در 
صورت اعلام نرخ غيرمنطقي آنها رغبتي به كشت اين 
محصول ندارند كه اين امر مي تواند در كاهش كشت اين 
محصول در سال زراعي آينده تأثير سويي به جاي بگذارد 
بطوري كه در ش��رايط فعلي تحريم دستمان مجدد به 

سوي كشور هاي بيگانه دراز مي شود.
هاشمي با انتقاد از نرخ پيشنهادي وزارت جهاد كشاورزي 
به سازمان برنامه و بودجه اظهار كرد: اگر بنابه هر دليلي 
قيمت ۲ هزار و ۲۹۵ توماني به تصويب برسد پيش بيني 
مي شود كه سطح زير كشت گندم در كل كشور نسبت به 
سال قبل حداقل ۳۰ درصد كاهش يابد كه اين امر منتج 
به واردات گندم براي تأمين نياز داخل خواهد ش��د كه 
مشكلات متعددي همچون تأمين ارز، رانت و فساد، حمل 
و نقل و... را در شرايط فعلي تحريم به همراه خواهد داشت.

به گفته وي با توجه به اهميت بالاي توليد اين محصول 
اس��تراتژيك از مس��وولان دولتي انتظار مي رود هرچه 
سريع تر نرخ منطقي گندم متناسب با برآورد كارشناسان 
و دست اندركاران بخش كش��اورزي را اعلام كنند تا در 

تأمين قوت غالب مردم خللي وارد نشود.

  افزاي�ش ۳۵ درصدي قيم�ت خريد تضميني 
گندم از چه قانوني تبعيت مي كند

علي قلي ايماني نايب رييس بنياد ملي گندم كاران با انتقاد 
از قانون شكني دولت در اعلام نرخ خريد تضميني گندم در 
سال هاي اخير اظهار كرد: بر اساس قانون خريد تضميني 
محصولات كشاورزي كه مصوب سال 6۸ است دولت موظف 
است نرخ خريد تضميني محصولات را مطابق با هزينه هاي 
توليد و تورم اعلام كند و حال جاي اين سوال از وزير جهاد 
كشاورزي مطرح است كه بر چه مبنايي افزايش ۳۵ درصدي 
نرخ خريد تضميني گندم را به ش��وراي اقتصاد پيشنهاد 
داده است. او افزود: با وجود تورم بالاي ۴۰ درصد در بخش 
كشاورزي افزايش ۳۵ درصدي نرخ خريد تضميني گندم از 

چه قانوني تبعيت مي كند. 
ايماني ادامه داد: مسوولان ذيربط نبايد نرخ اين محصول 
اس��تراتژيك را با بي توجهي به اظهارنظر دست اندركاران 
بخش كشاورزي به سازمان برنامه و بودجه پيشنهاد مي دادند 
چرا كه ممكن است همانند سال هاي گذشته شوراي اقتصاد 
افزايش ۳۵ درصدي قيمت نسبت به سال قبل را قبول نكند 
و كمتر از اين نرخ قيمت تضميني گندم را افزايش دهد كه 
اين موضوع و تصميم فردي اشخاص در اعلام نرخ مي تواند 
آينده توليد گندم به عنوان مهم ترين مسوول استراتژيك در 

امنيت غذايي را در معرض خطر قرار دهد.
نايب رييس بنياد ملي گندم كاران ادامه داد: با وجود آنكه 
معاونت زراعت وزارت جه��اد نرخ ۲ هزار و ۵۵۰ توماني به 
ازاي خريد تضميني هر كيلو گندم را قبول نداشت و معتقد 
بود كه نرخ بايد بالاتر از اين رقم باشد حال جاي اين سوال 
مطرح است كه وزير جهاد كشاورزي بر چه مبنايي اين نرخ 

را اعلام كرده است.
او بيان كرد: سال گذشته با وجود پيگيري هاي صورت گرفته 
مبني بر افزايش نرخ خريد تضميني گندم مسوولان شوراي 
اقتصاد توجهي به اين موضوع نداشتند كه همين امر موجب 
شد كشاورزان از تحويل گندم به مراكز خريد امتناع كنند 

و در نهايت ميزان خريد گندم كمتر از ميزان توليد باشد.
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الزامات  توسعه روابط ايران 
با اوراسيا

شافعي، رييس اتاق ايران در نشست هفته اوراسيا از 
علاقه مندي بخش خصوصي ايران به برقراري ارتباط 
با اتحاديه اقتصادي اوراسيا گفت. بخش خصوصي 
ايران به ويژه فعالان اقتصادي اس��تان هاي هم جوار 
با حوزه اوراسيا آماده توسعه روابط اقتصادي خود با 
اين كشورها، علي الخصوص در پرتو پيامدهاي مثبت 
موافقت نامه تجارت ترجيحي با اتحاديه اقتصادي 
اوراسيا است. غلامحسين شافعي، طي سخناني در 
نشست اتحاديه اقتصادي اوراسيا- كه از سوم مهرماه 
به مدت دو روز در بيشكك پايتخت قرقيزستان برگزار 
شده از علاقه مندي بخش خصوصي ايران به تعميق 
روابط با اتحاديه اوراسيا سخن گفت. او روابط گسترده 
با اوراسيا را يكي از گزينه هاي استراتژيك ايران در نظم 
جديد دانسته و مطرح كرد: همگي شما آگاهيد كه 
ايران در حال حاضر تحت شديدترين و ظالمانه ترين 
تحريم هاي امريكا به ويژه پس از خروج اين كشور از 
برجام ق��رار دارد، ولي بااين وجود مردم ايران به اتكاء 
فرهنگ مقاومت فعال نش��ان داده ان��د كه مي توان 
اين فرهنگ را با تقويت مناسبات اقتصادي خارج از 
نفوذ اهرم هاي سياسي- اقتصادي غرب در روابط با 
كشورهاي حوزه اوراسيا و ديگر كشورهاي همسايه 
ترويج و حاكم نمود و مناسبات جديد و پايداري را در 

نظم در حال شكل گرفتن برقرار كرد.
به گفته ش��افعي تقويت واقعي و عملي مناس��بات 
اقتصادي درون اتحاديه اقتصادي اوراس��يا، يكي از 
اشكال نظم جديدي است كه در حال شكل گرفتن 
است. شافعي مطرح كرد: بخش خصوصي ايران به ويژه 
فعالان اقتصادي استان هاي هم جوار با حوزه اوراسيا 
آماده توس��عه روابط اقتصادي خود با اين كشورها، 
علي الخصوص در پرتو پيامدهاي مثبت موافقت نامه 
تجارت ترجيحي با اتحاديه اقتصادي اوراسيا است. 
به گفته رييس ات��اق بازرگاني ايران تقويت واقعي و 
عملي مناسبات اقتصادي درون اتحاديه اقتصادي 
اوراسيا، يكي از اشكال نظم جديدي است كه در حال 
شكل گرفتن است. از عمر اين اتحاديه بيش از ۴ سال 
نمي گذرد و بايد با تلاش و تعميق مناسبات به ۵ يا ۱۰ 
سال آينده اين روابط اقتصادي نگاه داشته باشيم. وي 
افزود منطقه اي با مساحت ۲۰ ميليون كيلومترمربع 
و جمعيتي حدود ۱۸۴ ميليون نفر كه رتبه اول را در 
توليد انرژي در سطح جهان دارد. پتانسيل لازم را براي 
تبديل شدن به يك منطقه اقتصادي پويا و روبه رشد 
دارا بوده و يك��ي از پايه هاي نظم اقتصادي جديدي 
است كه شاهد ش��كل گيري تدريجي آن خواهيم 
بود. ش��افعي تأكيد كرد ايران در حال حاضر تحت 
شديدترين و ظالمانه ترين تحريم هاي امريكا به ويژه 
پس از خروج اين كش��ور از برجام قرارداد ولي با اين 
 وجود مردم ايران به اتكاء فرهنگ مقاومت فعال نشان 
داده اند كه مي توان اين فرهنگ را با تقويت مناسبات 
اقتصادي خارج از نفوذ اهرم هاي سياسي- اقتصادي 
غرب )به ويژه سلطه دلار امريكا( در روابط با كشورهاي 
حوزه اوراسيا و ديگر كشورهاي همسايه ترويج و حاكم 
نمود و مناسبات جديد و پايداري را در نظم در حال 

شكل گرفتن برقرار كرد.

مازاد توليدات معدني
 بايد صادر شود

فاطمه دانشور عضو اتاق بازرگاني تهران گفت: سهم 
معدن از توليد ناخالص ملي حدود ۲۰ درصد است، 
ول��ي در گفت وگو هايي كه از صاحب نظران در حوزه 
صنايع معدني مي شنويم؛ آنها اين توليد را ۲۰ تا ۳۰ 
درصد مطرح مي كنند كه اين اختلاف ۱۰ درصدي 
مربوط به صنعت فولاد اس��ت. اين كارشناس معدن 
افزود: اگر ما تا پايان توليد فولاد كه از منشأ مواد معدني 
شروع و به فولاد ختم مي شود را محاسبه كنيم به توليد 
۳۰ درصدي مي رسيم و اين عدد قابل تعريف است و 
اگر سهم معدن را فقط به تنهايي از توليد ناخالص ملي 
بگوييم كه فقط مختص ب��ه معدن و صنايع معدني 
اس��ت به عدد ۲۰ درصدي خواهيم رس��يد و اگر به 
محصول نهايي ختم شود حدود ۳۰ درصد مي شود. 
دانش��ور بيان كرد: با توجه به اين ارقام مي بينيم كه 
معدن و صنايع فولادي نقش بسزايي در رونق توليد 
دارند و در واقع اكثر صنايع بابت كارشان نيازمند اين 
مواد خام هستند كه سرمنشأ مواد خام معدني است. 
معادن در صورت سرمايه گذاري صحيح به خصوص 
در مطالعات اوليه و سپس ايجاد صنايع پيشرفته در 
معدن، يعني معدن از حالت سنتي خارج و به شكل 
صنعتي درآيد، بالاترين بهره وري را در چرخه صنعت 
 و معدن دارند. دانش��ور تش��ريح كرد: بحث معادن، 
خام فروشي، صنايع فولاد و صنعتي شدن معادن يك 
مفهوم و موضوع كاملا تخصصي اس��ت كه شايد اگر 
تحصيلات مربوط به آن را نداشته باشيد و در اين حوزه 

فعاليت نكنيد، نمي توانيد درباره آن قضاوت كنيد.
اين كارشناس معدن افزود: اصولا افكار عمومي را كه 
دانش تخصصي نس��بت به معدن و صنايع فولادي 
ندارند با حركات غير حرفه اي درگير مي كنند، بطور 
مثال ذوب آهن اصفهان كاري در خصوص خام فروشي 
انجام داد و كليپي را منتشر كرد كه اين كليپ گوياي 
كل مطلب خام فروشي نبود، ولي در فضاي مجازي با 
انتشار آن عموم را مخاطب قرار دادند كه اين يك كار 
غير حرفه اي بود. او افزود: همچنين كار ذوب  آهن كه 
مساله تخصصي است را در مظان قضاوت عمومي قرار 
مي دهند كه كار بسيار غير حرفه اي است و نشانگر نيت 
خوب اين تصميم گيران براي جا انداختن مطلبي كه مد 
نظر خود آن صنعت خاص هست، نيست. دانشور معتقد 
است معادن، بايد توليد مازاد بر مصرف داخل را براي 
حمايت از توليد خودشان در معدن داشته باشند، چرا 
كه در اين صورت معدن مجهز تر و آن ماده خام به سمت 
ايجاد ارزش افزوده حركت خواهد كرد و محصولات 
در زنجيره توليد مواد معدني تكميل تر مي شود. اين 
كارش��ناس معدن ادامه داد: معادن احتياج به مجهز 
شدن و خريد ماشين آلات دارند. چه اشكالي دارد كه 
مازاد بر مصرف داخلشان را صادر كنند؟ همانطور كه 

كشور هاي ديگر در دنيا هم همين كار مي كنند.



گزارش كوتاه 7 انرژي

چرا بعد از حملات به آرامكو نفت 100 دلاري نشد؟

فروكش نفت در تب و تاب آتش بس 
 گروه انرژي|نادي صبوري| 

شايد كمتر كس�ي تصور مي كرد 2 هفته بعد از 
حملات 14 سپتامبر به تاسيسات نفت آرامكو 
كه قيمت نفت خام را بلافاصله 10 درصد بالا برد، 
قيمت نفت خام باز ه�م در نزديكي 60 دلار در 
هر بشكه چرخ بزند. اما با هم دستي »آمارهاي 
ضعيف اقتصادي«، »نشانه هاي آتش بس موقت 
ميان يمن و عربس�تان« و »آمار ذخاير تجاري 
امريكا« اين اتفاق رخ داد و ديروز قيمت برنت 
به 61 دلار و 88 سنت در هر بشكه رسيد. اصل 
خبر را ش�ايد بايد به آن چه كه داو جونز ديروز 
منتشر كرد نسبت داد: »آمادگي عربستان براي 

آتش بس موقت در يمن«. 

قيمت نفت خام ديروز به دنبال انتشار خبري مبني بر 
اينكه عربستان با آتش بس مقطعي در يمن موافقت 
كرده اس��ت كاهش يافت. قيمت ها در ابتدا به خاطر 
آمار اقتصادي ضعيف چين افت كرده بودند و در ادامه 
انتش��ار اين خبر قيمت برنت را به 61.88 دلار در هر 
بشكه رسيد. قيمت نفت خام دبليو تي اي نيز اواسط 
روز با افتي بيش از 1.15 درصدي نس��بت به ابتداي 

معاملات به 55 دلار و 63 سنت در هر بشكه رسيد. 
عامل ديگري كه قيمتها را با كاهش روبرو كرد، رشد 
ذخاير نف��ت امريكا به ميزان ۲.۴ ميليون بش��كه در 

هفته گذشته بود.
ماجراي عربستان و زماني كه اين كشور براي رساندن 
سطح صادرات نفت خام خود به ميزان قبل از حملات 
به آرامكو احتياج دارد نيز به گواه رسانه ها مساله مهم 
بازار است. استفن اينز، تحليلگر بازار نفت در موسسه 
آكسي تريدر گفت: »در بيش��تر روزهاي هفته بازار 
تحت تاثير بازگشت توليد عربستان به وضعيت عادي 

شاهد كاهش قيمت ها بوده است.«
شنبه ۲3 ش��هريور مصادف با 1۴ س��پتامبر بود كه 
خبرگزاري ها وقوع انفجار و آتش سوزي در دو منطقه 
نفتي عربس��تان س��عودي را مخابره كردند و پس از 
گذشت چند ساعت تأييد ش��د كه تأسيسات نفتي 
بقيق و خريص آرامكو مورد حمله پهپادي قرار گرفته 

است. حملاتي كه مقامات سعودي بلافاصله گفتند 
توان صادراتي اين كشور را 5.7 ميليون بشكه در روز 
كاهش داده اس��ت. خبرهايي كه در ابتداي حملات 
منتشر مي ش��د بر اين محور بود كه اگر آرامكو موفق 
نشود توليد را به سرعت احيا كند قيمت ها تا 100 دلار 

در هر بشكه خواهند رفت. 
ام��ا اين اتفاق رخ نداده اس��ت؛ حتي ب��ا وجود اينكه 
چهارش��نبه هفته گذش��ته وال اس��تريت ژورنال در 
گزارش��ي به نقل از منابع آگاه اي��ن فرضيه را پررنگ 
كرده است كه بازسازي تاسيسات ممكن است ماه هاي 
طولاني زمان ببرد قيمت برن��ت ديروز به حدود 6۲ 
دلار در هر بش��كه رسيده اس��ت. چيزي كه در اينجا 
عامليت اصلي را از ديد تحليلگران ايفا مي كند مساله 

»آتش بس« است. 
هفت��ه پيش مهدي المش��ت، رييس ش��وراي عالي 
سياسي حوثي ها اعلام كرده بود كه آنها آمادگي دارند 
تا در صورت انجام رفتاري مشابه از سوي ائتلاف اعراب 
به رهبري رياض، تمام حملات پهپادي و موشكي خود 

به عربستان سعودي را متوقف كنند.
رسانه هاي بين المللي اين حركت حوثي ها چند روز 
بعد از به عهده گرفتن حملات به آرامكو را شگفت آور 
خواندند. در ادامه ديروز داو جونز مدعي شد كه يكي 
از مقامات س��عودي كه نامش فاش نمي ش��ود گفته 
است كه اين كشور آمادگي دارد آتش بس به صورت 

موقت برقرار كند. 
در تشريح اهميت صحبت از چنين آتش بسي بايد به 
اين موضوع توجه كرد كه ترند گزارش ها و تحليل ها 
در ۲ هفته بعد از حملات به آرامكو اين بوده كه مساله 
اصلي نه زمان بازسازي بلكه تضمين امنيت واحدهاي 
توليد و ص��ادرات نفت خام عربس��تان اس��ت. مثلا 
خبرنگار س��ي ان ان هفته پيش هنگامي كه از مقابل 
تاسيسات در حال بازس��ازي گزارش مي داد عنوان 
كرد: »ولي شايد نگراني اصلي بازار اكنون تكرار چنين 

حملاتي است«. 
هن��وز آتش بس به صورت رس��مي تاييد نش��ده اما 
خبرگزاري ه��اي مختلفي از جمل��ه بلومبرگ آن را 

پوشش داده اند. 

  رشد اقتصادي عامل دوم نگراني 
 قبل از حملات 1۴ سپتامبر چيزي كه ذهن بازار را به 
خود مشغول كرده بود دورنمايي مبهم رشد اقتصادي 
دنيا تحت تاثير تنش تجاري ميان امريكا و چين بود. 
در همين زمينه ايسنا مي نويسد كه آمار اقتصادي كه 
اخيرا منتشر شد تصوير درهمي درباره اينكه آيا اقتصاد 
جهاني روند يكنواختي دارد يا از كندي اقتصادي در 
نيمه دوم س��ال ۲018 و نيمه اول سال ۲01۹ خارج 

شده است، ارايه مي دهد.
طبق اعلام اداره تحليل سياست اقتصادي هلند، حجم 
تجارت جهاني در سه ماهه دوم امسال در مقايسه با 
مدت مشابه س��ال گذشته با نرخ سريع تري از دوران 

پس از ركود اقتصادي، كاهش پيدا كرد.
مصرف نفت در ميان 18 كشور مصرف كننده بزرگ كه 
هر يك روزانه بيش از يك ميليون بشكه نفت مصرف 
مي كنند در سه ماهه دوم امسال در مقايسه با مدت 
مشابه سال ۲018 تنها به ميزان 0.۹ درصد رشد كرد.

طب��ق آمار س��ازمان JODI، مصرف نفت از س��وي 
مصرف كنندگان بزرگ بسيار پايين تر از نرخ سالانه 
1.5 درص��د ك��ه در فاصله س��ال 1۹۹8 ت��ا ۲018 
مشاهده ش��د، رش��د مي كند. آمارهاي اخير جامع 
نيس��تند اما مديران تجاري و س��رمايه گذاران مالي 
موض��ع تدافعي تري پيدا كرده و خ��ود را براي ركود 

آماده مي كنند.

بر اساس گزارش رويترز، در چنين شرايطي تعجب آور 
نيست كه قيمت هاي نفت تحت فشار كاهشي مانده 
است و رش��د مصرف در س��ال هاي ۲01۹ و ۲0۲0 

احتمالا پايين روند معمول خواهد ماند.
ديروز همچنين عامل ديگري كه قيمت ها را با كاهش 
روبرو كرد، رش��د ذخاير نفت امريكا ب��ه ميزان ۲.۴ 

ميليون بشكه در هفته گذشته بود.
بر اس��اس گزارش رويترز، تحليلگران اظهار كرده اند 
كه ذخاير نفت امريكا ممكن است در كوتاه مدت رشد 
بيش��تري پيدا كند و قيمت ها را با كاهش روبرو كند 
زيرا پالايشگاه هاي امريكايي فعاليت خود را به دليل 

تعميرات محدود كرده اند.

صدور روزانه 84 هزار بشكه نفت ايران به تركيهبراساس پيش بيني اداره اطلاعات انرژي امريكا:

تاكيد  اردوغان  بر تداوم خريد نفت و گاز از ايرانكسب و كار گاز تا 2050 »سكه« است 
ايسنا| 

اداره اطلاعات انرژي امريكا پيش بيني كرد مصرف 
جهاني گاز طبيعي تا سال ۲050 به ميزان ۴0 درصد 

رشد خواهد كرد.
در چشم انداز انرژي بين المللي ۲01۹ اداره اطلاعات 
انرژي امريكا آمده اس��ت: اين افزايش ناشي از رشد 
تقاضا در بخش هاي صنعتي و توليد نيروي كشورهاي 
خارج از سازمان توسعه و همكاري اقتصادي خواهد 
بود. اين افزايش بر اس��اس فرض رش��د 50 درصدي 
مجموع مصرف جهاني انرژي از سال ۲018 تا ۲050 
پيش بيني شده و انتظار دارد منابع انرژي تجديدپذير، 
جاي نفت را به عنوان منبع اصلي انرژي در اواخر دهه 

۲0۴0 تصاحب كنند. 
ب��ر مبن��اي اي��ن س��ناريو، قيم��ت نفت برن��ت در 
س��ال ۲050 ب��ه 100 دلار در ه��ر بش��كه و ن��رخ 
رش��د اقتص��اد جهاني به 3 درصد مي رس��د. رش��د 
س��الانه تقاضا ب��راي گاز طبيع��ي 1.1 درصد كمتر 
 از س��ناريوي مذكور اس��ت در حالي كه زغال سنگ 

0.۴ درصد اس��ت و تقاضا براي انرژي تجديدپذير با 
نرخ رش��د س��الانه 3 درصدي از هر دوي آنها پيشي 
مي گيرد. به گفته مقامات اداره اطلاعات انرژي امريكا، 
رشد انرژي هاي تجديدپذير منعكس كننده تغييرات 

سياست و هزينه هاي پايين تر تجديدپذيرها است.
مصرف گاز طبيع��ي در خارج از كش��ورهاي عضو 
س��ازمان توس��عه و همكاري اقتصادي، 70 درصد 
رشد خواهد كرد در حالي كه در ميان كشورهاي اين 
سازمان رشد ملايمي خواهد داشت و در فاصله سال 

۲018 تا ۲050 به ميزان 17 درصد رشد مي كند.

طبق اين چشم انداز، امريكا بزرگ ترين توليدكننده 
گاز طي اين م��دت خواهد بود و توليدش تا س��ال 

۲050 به ميزان 50 درصد رشد مي كند.

 تجارت گاز
در بحبوحه عدم تطبي��ق جغرافيايي ميان تقاضا و 
عرضه گاز، اداره اطلاعات انرژي امريكا رش��د قابل 
توجه تجارت گاز را پيش بيني ك��رده و انتظار دارد 
واردات گاز به آس��يا تا سال ۲050 س��ه برابر شود 
و مصرف گاز چين ح��دود 1۹0درصد و هند ۲50 

درصد افزايش پيدا كند.
بر اس��اس گزارش پلاتس، كشورهاي خاورميانه در 
صادرات گاز در دهه ۲0۴0 از امريكا پيش خواهند 
افتاد. در مجموع پيش بيني مي شود صادرات جهاني 
گاز از طريق خطوط لوله و نفتكش تا س��ال ۲050 
بي��ش از دو برابر افزاي��ش خواهد ياف��ت و جريان 
ص��ادرات گاز از طريق خطوط لول��ه، عمده تجارت 

بين منطقه اي را تشكيل مي دهد.

گروه انرژي|
 پايگاه خبري كميسيون اروپا اعلام كرد تركيه در 
نيمه نخست س��ال جاري ميلادي 8۴ هزار بشكه 

در روز نفت از ايران وارد كرد.
آمار منتشر شده توسط يورو استات نشان مي دهد 
تركيه در نيمه نخست سال جاري ميلادي 8۴ هزار 

بشكه در روز نفت از ايران وارد كرده است .
واردات نفت تركيه از ايران در اين دوره نس��بت به 
مدت مش��ابه س��ال قبل افت 51 درصدي داشته 

است. 
تركيه در نيمه نخست سال ۲018 روزانه 170 هزار 

بشكه نفت از ايران وارد كرده بود.
به گزارش تسنيم، تركيه در ماه مه  روزانه ۹3 هزار 
بش��كه در روز نفت از ايران وارد كرد اما در ماه بعد 
از آن )ژوئن( واردات نفت تركيه از ايران تقريبا به 

صفر رسيده است. 
تركيه در اين ماه فقط ۲0 هزار تن نفت خام معادل 

۴761 بشكه در روز از ايران وارد كرده است.

از طرف��ي، رييس جمهور تركيه ني��ز گفت: براي 
تركي��ه توقف خريد نفت و گاز طبيع��ي از ايران با 
وجود تهديد تحريم هاي امريكا، غيرممكن است. 
به گزارش ايسنا، رجب طيب اردوغان گفت تجارت 

ميان دو كشور ادامه پيدا خواهد كرد.
بر اس��اس گزارش رويترز، اردوغان كه از نشست 
مجمع عمومي س��ازمان ملل متحد بازمي گشت، 
گفت: تركيه ترس��ي از تحريم هاي امريكا بر س��ر 
تجارت ب��ا ايران ندارد و نمي خواهد همكاري خود 

با تهران را قطع كند.
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اثر تحريم بر نرخ حمل  نفت 
در آسيا

تسنيم| پس از تحريم هاي جديد امريكا عليه 
شركت توس��عه حمل و نقل كاسكوي چين به 
خاطر حمل نفت خام اي��ران، نرخ حمل نفت 
توس��ط نفتكش ها از خاورميانه به آسيا حدود 

۲0 درصد افزايش يافت.
به گزارش رويترز، پ��س از تحريم هاي جديد 
امريكا عليه واحدهاي ش��ركت توسعه حمل و 
نقل كاس��كوي چين به خاطر حمل نفت خام 
اي��ران، نرخ حم��ل نفت توس��ط نفتكش ها از 
خاورميانه به آس��يا حدود ۲0 درصد افزايش 

يافت.
طي اين تحريم ها كه به قول وزارت امور خارجه 
امريكا، بزرگ ترين تحريم هاي امريكا از زمان 
وضع دوباره آنه��ا عليه ايران در نوامبر س��ال 
گذشته است، از دو واحد شركت كاسكوي چين 
به همراه ساير شركت هايي كه ادعا مي شود در 
حمل نفت ايران و نقض تحريم هاي اين كشور 

دخالت داشته اند نام برده شد.
اين اقدام ش��گفت آور كه يك��ي از بزرگ ترين 
ش��ركت هاي كش��تيراني دنيا را تح��ت تاثير 
قرار داده، در راس��تاي سياست دونالد ترامپ 
براي اعمال حداكثر فش��ار عليه ايران صورت 

گرفته است. 
اين ش��ركت كش��تيراني بيش از 50 نفتكش 

بزرگ را در اختيار دارد.
با هج��وم برخي از خري��داران نفت آس��يا به 
بازار نفتكش ها، نرخ كرايه س��وپرنفتكش ها يا 
نفتكش هاي بسيار بزرگ براي حمل نفت خام 
از خاورميانه به آس��يا طي يك شب حدود 1۹ 
درص��د افزايش يافت و به 75 تا 76 در مقياس 

جهاني رسيد.
ولي هنوز ش��ك و ترديدهاي��ي وجود دارد كه 
اين تحريم ها عليه واحدهاي ش��ركت كاسكو 
چگونه قرار اس��ت اجرايي شود .منابع صنعتي 
اع��لام كردند برخ��ي خريداران نف��ت اجاره 
نفتكش هاي كاسكو را متوقف كردند تا به كمك 
تيم هاي قانوني بهتر بتوانند تاثير تحريم ها را 

درك كنند.
س��خنگوي پالايش��گاه تايوان��ي فرموس��ا 
پتروكمي��كال، يكي از خري��داران اصلي نفت 
خام در آس��يا گف��ت: »بازار از اي��ن تحريم ها 
مي ترسد بنابراين پالايشگاه ها برخي اقدامات 
پيشگيرانه را اتخاذ كرده اند. بايد ببينيم وسعت 

اين تحريم ها چقدر است«.
اين تحريم ها نرخ باربري نفت را به نرخ اواسط 
س��پتامبر زمان حمله پهپادها به تاسيس��ات 
نفتي عربستان و مختل شدن بازارهاي جهاني 
بازگرداند. كش��تي هاي شركت كاسكو حدود 
7.5 درصد ناوگان جهاني نفتكش ها را تشكيل 

مي دهند.
به گفته يكي از دلالان بازار كشتيراني در شمال 
آسيا: »خبر حمله پهپادها به تاسيسات نفتي 
عربستان براي همه ما بسيار وحشتناك بود و 
حالا بازار بايد با تحريم هاي امريكا عليه كاسكو 

هم روبرو شود«.
وي مي افزايد: »ولي فرصت خوبي براي مالكان 
كشتي هاست تا پول بيشتري به دست آورند«.

در روز پنج ش��نبه، يونيپ��ك بخ��ش تجارت 
شركت سينوپك، بزرگ ترين پالايشگاه آسيا 
و ش��ركت نفت ايندين، بزرگ ترين پالايشگاه 
هند سفارش كشتي هاي خود از كاسكو را لغو 
كردند و به دنبال كشتي هاي جايگزيني براي 

حمل نفت خام خود هستند.
در روز پنج شنبه پس از اعلام خبر تحريم هاي 
ايالات متحده عليه تجارت شركت كشتيراني 
كاسكو س��هام اين ش��ركت  متوقف شد و اين 

توقف روز جمعه هم ادامه داشت.
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آسيب پذيري زيرساخت هاي سعودي 

خطاياستراتژيكعربستاندرهمزادپنداريبااسراييل

مترجم:  طلا تسليمي|
تنش ها بين ايالات متحده و ايران همچنان شديد است چرا 
كه واشنگتن از اعمال تحريم ها عليه تهران دست نكشيده و 
تهران هم اين تحريم ها را با اقدام در راستاي بالا بردن هزينه 
آنها براي واش��نگتن تلافي مي كند. اين مساله متحدان 
ايالات متحده را در ميانه درگيري ها گير انداخته است. در 
صورت ادامه روند تشديد تنش ها، احتمال اينكه تاسيسات 

بيشتري در عربستان هدف گرفته شوند زياد است.
استرتفور درگزارشي آورد: ايران سال ها تهديد كرده كه 
اگر نتواند در نتيجه تحريم هاي ايالات متحده به صادرات 
نفت خود ادامه دهد، چنين امري را براي ديگر كشورهاي 
منطقه نيز غيرممكن مي كند. ايران هر گونه دست داشتن 
در حمله اخير به تاسيسات نفتي عربس��تان را رد كرده 
است، اما حملات 14 سپتامبر به مجموعه هاي فرآوري 
نفت س��عودي در خوريس و عبقيق نگراني ه��ا را درباره 
آسيب پذيري زيرساخت هاي مهم انرژي عربستان در برابر 
حملات ايران تشديد كردند. حملات در عبقيق و خوريس 
اساسا بر تهديدي كه عربستان از س��وي ايران احساس 
مي كرد، تاثير گذاش��ت. در حالي كه حوثي ها از سال ها 
پيش حملاتي عليه اهداف س��عودي صورت مي دادند، 
اما توانايي ايران در انجام چنين حملاتي س��بب شده كه 
عربستان و باقي جهان حملات اخير را به مثابه تهديدي 
براي حملات بع��دي به ويژه در صورت ادامه تحريم هاي 

ايالات متحده بدانند.
چالش كنوني براي عربستان سعودي تلاش براي محافظت 
از شمار زياد اهداف مهم و استراتژيك در سراسر اين كشور 
بزرگ است؛ اما مساله ناخوشايند براي عربستان اين است 
كه ميلياردها دلاري كه سالانه براي دفاع هزينه مي كند، 
از جمله 51 ميلي��ارد دلاري كه براي هزينه هاي دفاع در 
س��ال 2019 در نظر گرفته شده، براي محافظت از همه 
زيرساخت هاي سعودي در برابر حملات احتمالي ايران 

كافي نيست.

  قابليت هاي ايران، آسيب پذيري سعودي
ايران با توجه به كاستي ها و پايين تر بودن سطح نظامي در 
قياس با ايالات متحده و متحدانش، توجه و تاكيد زيادي 
بر ايجاد نيروهاي نامتقارن داشته كه مي توانند در مواجهه 
با دشمناني در سطح نظامي بالاتر براي آن مزيت ايجاد 
كنند. موش��ك هاي كروز و بالستيك در اين استراتژي 
اهميت زيادي دارند چرا كه موقعيت استراتژيك ايران 
در تنگ��ه هرمز را تقويت مي كنند و امكان دسترس��ي 
به زيرس��اخت هاي مهم رقباي منطقه اي را براي ايران 

فراهم مي آورند.
موش��ك هاي بالس��تيك ايران كه در ابتدا عمدتا دقت 
عمل نداشتند، اكنون بطور فزاينده با دقت بيشتري در 
هدف گيري و در انواع و با مش��خصات پروازي مختلف 
ساخته مي ش��وند و س��اخت ديوار دفاعي در برابر آنها 
يك چالش فزاينده اس��ت. ايران طي يك دهه گذشته 
منابع زيادي را به ارتقاي نيروي موشكي خود اختصاص 

داده است.
 اين امر افزودن ش��مار زيادي موشك كروز به زرادخانه، 
به پرواز درآوردن هواپيماهاي بدون سرنشين بيشتر )از 
جمله نمونه هاي مناسب براي عمليات انتحاري( و تلاش 

براي جايگزيني موشك هاي بالستيك غيردقيق قبلي با 
نسخه هاي بسيار دقيق تر را شامل مي شود. ايران در حال 
حاضر موشك هايي را داراست كه مي توانند به هر هدفي 
در عربستان سعودي برسند. اگرچه بسياري از موشك ها 
در زرادخان��ه ايران ميان- برد هس��تند، اما از آنجايي كه 
بيشترش��ان در نزديكي خليج فارس مس��تقر ش��ده اند 
قابليت هدف گرفتن تقريبا همه تاسيسات كليدي نفتي 

سعودي را دارند.
س��عودي ها در مواجهه با اين تهديد دست كم به صورت 
تئ��وري، يك پدافن��د هوايي توانمند متش��كل از تعداد 
زيادي از س��امانه هاي دفاع هوايي مدرن ايجاد كرده اند. 
نيروهاي دفاع هوايي پادشاه سعودي 50 هزار نيرو دارد 
و عمدتا به سامانه هاي دفاع هوايي ساخت ايالات متحده 
همچون سامانه موشكي سطح به هواي »پاتريوت« مجهز 
اس��ت. پاتريوت س��تون اصلي دفاع هوايي عربستان در 
برابر موشك ها و هدف گيري ها از هوا را تشكيل مي دهد. 
عربستان سعودي 6 گردان با 200 موشك انداز هم دارد. 
سعودي ها بطور مرتب اين سامانه ها را به روز رساني و در 
ماه ژوئيه سال 2015 جديدترين سامانه پاترويت را دريافت 
كردند. ش��ركت ريتون كه در ايالات متحده سامانه هاي 
پاتريوت را توليد مي كند، اصرار دارد كه اين سامانه از سال 
2015 تا كنون بيش از 100 موشك بالستيك شليك شده 

توسط حوثي ها از يمن را ردگيري و خنثي كرده است.
با اين حال، چندين مورد هم بوده كه سامانه هاي موشكي 
پاتريوت حال يا به دليل بي تجربگي نيروهاي سوري يا به 
دليل نقص تجهيزات نتوانستند اهداف خود را رهگيري 
كنند. درگيري يمن همچنين نشان داده است كه حتي 
يك پدافند هوايي نس��بتا مجهز ه��م نمي تواند در برابر 

حملات موش��كي )و هواپيماهاي بدون سرنش��ين( پي 
در پي، دفاع خوبي باش��د. ورود شمار زيادي از موشك ها 
مي توانند عملكرد باتري هاي موشكي سطح به هوا را تحت 
تاثير قرار دهند و همين مساله يكي از عواملي بوده كه سبب 
شده است در حمله اخير به تاسيسات سعودي از استفاده 
از بيش از 20 موش��ك كروز و هواپيماي بدون سرنشين 
استفاده ش��ود. آنچه بر مشكل عربس��تان مي افزايد اين 
است كه سامانه هاي پاتريوتي كه در اختيار دارد، همانند 
سامانه هاي دفاعي ضد موشك هاي بالستيك كه سفارش 
داده، اساس��ا به منظور حمله به موشك هاي بالستيك و 
اهدافي در ارتفاعات بالا طراحي ش��ده اند. پاتريوت و تاد 
براي دفاع در برابر اهدافي كه در ارتفاع پايين پرواز مي كنند 
نظير موشك هاي كروز و برخي از انواع هواپيماهاي بدون 
سرنشين مناسب براي عمليات انتحاري كه در 14 سپتامبر 

مورد استفاده قرار گرفتند، سامانه هاي مناسبي نيستند.
يكي ديگر از مشكلات رياض هم اين است كه سامانه هاي 
دفاع هوايي كه در اختيار دارد، فضاي جغرافيايي نس��بتا 
بزرگ عربستان را پوشش نمي دهند. نهايتا اينكه بيشتر 
پدافندهاي هوايي عربستان در حال حاضر براي دفاع در 
برابر تهديد موشكي از يمن تنظيم شده اند. همه اين عوامل 
بدين معناست كه دفاع هوايي سعودي در برابر حملات 
موشكي و هوايي احتمالي ايران به شدت آسيب پذير است.

نگراني عمده از اين است كه ايران در واكنش به تحريم هاي 
ايالات متحده بر صادرات نفت��ي خود، تصميم بگيرد به 
حملاتي مشابه حملات هفته گذشته به تاسيسات نفتي 
سعودي مبادرت ورزد. اگرچه احتمال هدف گرفته شدن 
تاسيس��ات آب ش��يرين يا ديگر اهداف صنعتي يا حتي 

فرودگاه ها هم وجود دارد.

  زيرساخت هاي مهم در عربستان سعودي
حملات به تاسيس��ات مركزي پالايش نفتي، پايانه هاي 
صادراتي و پالايش��گاه هاي عربستان مي تواند بيشترين 
آس��يب را به توليدات نفت اين كشور وارد آورد. عبقيق و 
خوريس دو تاسيسات مهم پالايش نفت سعودي به دليل 
اهميتشان در بخش نفت مورد حمله قرار گرفتند. نفت خام 
توليدي عربستان بطور معمول از تاسيسات جداسازي گاز 
و نفت و سپس تاسيسات پالايشي مركزي عبور مي كند. 
در برج هاي تثبيت كننده نفت خام در اين تاسيسات گاز 
فرار سولفيد هيدروژن قبل از ارسال محصول به پايانه هاي 
نفتي براي صادرات، از آن جداس��ازي مي شود. در ميان 
همه تاسيسات پالايش نفت عربستان سعودي، عبقيق 
و خوريس مهم ترين آنها به شمار مي رفتند. به گفته يك 
مقام س��عودي، تا پيش از حمله تاسيسات عبقيق روزانه 
4.9 ميليون بش��كه نفت خام را ك��ه از ميدان هاي نفتي 
كوچك تر مي رس��يد، پالايش مي كرد و اكنون ظرفيت 
پالايش آن به دو ميليون بشكه در روز كاهش يافته است. 
ظرفيت پالايش تاسيسات خوريس هم پيش از حمله 800 
هزار بشكه در روز بود. رياض اميدوار است كه بتواند بيشتر 
ظرفيت توليد خود را تا اواخر ماه جاري ميلادي به صورت 
اينترنتي بفروشد و همه فروش ظرفيت توليدي را تا پايان 

ماه نوامبر به پايان رسانده باشد. 
صرف نظر از اينكه عربستان به اين اهداف مي رسد يا نه، 
دست كم 5 س��تون تثبيت كننده در عبقيق را در دست 
ساخت دارد و يك سري تعميرات هم در خوريس در حال 
انجام است كه بايد تا پايان نوامبر به پايان برسد. دست كم 
تا زماني كه تعميرات به پايان نرسند، عربستان در صورت 
يك حمله ديگر به يكي از تاسيس��ات پالايش��ي خود در 

توليد مازاد به يك مشكل جدي بر خواهد خورد. بيشتر 
تاسيس��ات اصلي پالايشي عربس��تان سعودي به خليج 
فارس نزديك هستند و اساسا در ميدان هاي دريايي اين 
كشور واقع شده اند. موقعيت قرارگيري اين تاسيسات آنها 
را در برابر حملات احتمالي موشك ها و هواپيماهاي بدون 
سرنشين ايراني آسيب پذيرتر مي كند.  پالايشگاه صفانيه 
در خليج فارس مسووليت تصفيه نفت توليدي در ميدان 
نفتي فراس��احلي صفانيه را دارد كه با ظرفيت توليد 1.3 
ميليون بش��كه در روز بزرگ ترين ميدان نفتي جهان به 
شمار مي رود. تاسيسات مانيفا هم نفت توليدي در ميدان 
نفتي فراساحلي مانيفا را پالايش مي كند كه ظرفيت توليد 
آن 900 هزار بشكه در روز است. عربستان پالايشگاه هاي 
بس��يار ديگري با ظرفيت توليدهاي متنوع دارد، اما تنها 
پالايشگاه صفانيه است كه از نظر اهميت به پالايشگاه هاي 
عبقيق و خوريس مي رسد و علت اين مساله هم ظرفيت 
توليد پالايشگاه اس��ت. پايانه هاي بارگيري يكي ديگر از 
انواع تاسيسات نفتي هس��تند كه احتمال هدف گرفته 
شدن آنها در تلاش ها براي تاثيرگذاري بر توليدات نفتي 
عربستان وجود دارد. مهم ترين پايانه صادراتي عربستان 
و احتمالا وسوسه انگيزترين هدف براي حمله احتمالي 
ايران، پايانه هاي راس تنوره و راس الجعيما در شهر بندري 
راس تنوره هستند كه به ترتيب ظرفيت صادرات 3.4 و 

3.1 ميليون بشكه در روز را دارند. 
يك پايانه صادراتي مهم ديگر عربس��تان سعودي، پايانه 
واقع در انتهاي خط لوله شرق به غرب در يانبو در درياي 
سرخ است. اين خط لوله كه مهم ترين خط لوله عربستان 
به شمار مي رود قابليت جابه جايي 5 ميليون بشكه نفت 
خام در روز از شرق عربستان براي صادرات در يانبو و ساير 
بنادر كوچك تر در درياي س��رخ را دارد. اين پايانه اوايل 
سال جاري يك مرتبه هدف حمله قرار گرفت. اگر ايران 
تصميم بگيرد كه اهداف خود را در فضايي گس��ترده تر 
از تاسيسات دم دس��تي نفتي و گازي عربستان سعودي 
انتخاب كند، آنگاه پالايشگاه ها و كارخانجات پتروشيمي 
واقع در محدوده درياي سرخ به هدف تبديل خواهند شد.  
اگرچه احتمال حمله به اهدافي در خارج از بخش نفت، گاز 
و پتروشيمي عربستان سعودي بسيار كم است، اما ايران 
امكان حمله به بنادر اصلياز جمله بندر شاه عبدالعزيز در 
دمام و بندر صنعتي ملك فهد در جوبيل را نيز دارد.  ايران 
در صورتي كه قصد حمله به عربس��تان را داش��ته باشد، 
همچنين مي تواند تاسيسات آب شيرين سودي را هدف 
بگيرد. عربستان جمعا 31 تاسيسات آب شيرين دارد كه 
تقريبا نيمي از آب آشاميدني اين كشور را تامين مي كنند. 
از جمله اهداف بالقوه مي تواند بزرگ ترين تاسيسات آب 
شيرين در جهان واقع در راس الخير در درياي سرخ باشد 
كه روزانه بيش از 1 ميليون مترمكعب آب تصفيه مي كند. 
فرودگاه هاي سعودي نيز مي توانند از ديگر اهداف بالقوه 
ايران باشند، اما چنين اهدافي خطر تلفات غيرنظامي و 
خارجي را افزايش مي دهند. اين مخاطرات حوثي ها كه 
متحد ايران در يمن به ش��مار مي روند را از حمله به اين 
اهداف اينچنيني از جمل��ه فرودگاه هاي واقع در جنوب 
غربي عربس��تان باز نداشته اس��ت، اما ايران هيچگاه در 
حمله به اهدافي كه مي توانسته تلفات جاني داشته باشد، 
منبع: ديپلماسي ايراني مشاركت نكرده است.  

تشديداختلافنظرامانورياض

گمانهزنيهاييدربارهاحتمالرقابتعربستانبااردنبرسرنقشمتولياماكنمقدسدربيتالمقدسمطرحشدهاست
اردن از عربستان سعودي فاصله گرفته است؟!

عبدالعزيز كياني|ميدل ايست نيوز|
امان درس��ت در زماني كه اردن آش��كارا با يك بحران 
اقتصادي دس��ت و پنجه نرم مي كن��د، درصدد ايجاد 
تغيير در سياست خارجي خود برآمده است. پادشاهي 
هاشمي در ماه جولاي و پس از دو سال كاهش روابط با 
قطر در ادامه بحران خليج فارس، يك س��فير جديد در 
دوحه منصوب كرد. در همان ماه پادشاهي اردن ميزبان 
مقامات تركيه شد. همه اينها را مي توان نشانه هايي دال 
بر تصميم اردن به تعميق روابط با دو كشور مزبور دانست. 
اگرچه اردن در سال 2017 روابط خود را با قطر كاهش 
داد، اما روابط را كاملا قطع نكرد و در محاصره اين كشور 
به ائتلاف موسوم به »چهارتايي ضد تروريسم« عربستان 
سعودي، امارات، بحرين و مصر ملحق نشد. در حقيقت، 
اردن و قطر احتمالا در طي دو سال بحران خليج فارس 

با يكديگر در ارتباط بوده اند.
اردن به عنوان كش��وري ك��ه قصد دارد ب��ا ميزباني از 
پناهندگان و ميانجي گ��ري در درگيري ها در صورت 
لزوم نقش مثبتي در خاورميانه ايفا كند، حمايت خود 
را از ائتلاف تحت رهبري عربستان سعودي در يمن نيز 
قطع كرده اس��ت. مطمئنا اين اقدام اردن سعودي ها را 
خوشحال نكرده، اما دولت امان ديپلماسي را به درگيري 
در جنگي كه به فجيع ترين بحران انساني در جهان منجر 

شده، ترجيح مي دهد. اين مساله اوايل امسال كه اردن 
ميزبان دومين دور مذاكرات صلح يمن بود، آشكار شد.

اس��امه الشريف، مفس��ر سياس��ي اردني، به لوبه لوگ 
گف��ت: »از زمان پي��روزي دونالد ترام��پ در انتخابات 
رياست جمهوري ايالات متحده، اردن بطور فزاينده از 
تغيير و تحولات پنهاني در منطقه و تاثيرات احتمالي آنها 
بر ثبات پادشاهي درست در زماني كه امان با مشكلات 
مضمن اقتصادي درگير است، آگاهي داشته.« شريف 
تاكيد كرد كه پادشاهي اردن در واكنش به تغيير شرايط 
ژئوپليتيك، سياست خارجي خود را در قبال متحدين 
سنتي بازتعريف كرده است: »ملك عبدالله خيلي سريع 
كشور خود را از ائتلاف تحت رهبري عربستان سعودي 
در يمن خارج كرد. او همچنين در اوج تنش ها بين تهران 
و رياض، روابط نزدكي ب��ا ايران را حفظ كرد و در حالي 
كه روابط تركيه با عربستان سعودي و مصر به وخامت 
گراييده بود، به رجب طيب اردوغان نزديك تر ش��د. در 
مورد قطر هم همين طور بود؛ امان از قطع كامل روابط 
ديپلماتيك ب��ا دوحه خودداري ك��رد و اخيرا هم يك 
سفير در آنجا منصوب كرده است.« يكي از اصلي ترين 
چالش هايي كه اردن در حال حاضر با آن مواجه است و 
مي تواند نشان دهنده اختلاف بين امان و رياض باشد، 
رويكرد آن در قبال مناقشه فلسطين و رژيم صهيونيستي 

است. عربستان سعودي و امارات متحده عربي و مصر در 
ماه مارس در جريان بيست و نهمين كنفرانس اتحاديه 
بين پارلماني عرب كه در اردن برگزار شد، با پيشنهادي 
مبني بر متوقف كردن روند عادي سازي روابط با اسراييل 
مخالف��ت كردند. با اين حال، عاط��ف الطراونه، رييس 
مجلس نمايندگان اردن، از حذف اين پيشنهاد از بيانيه 

نهايي كنفرانس خودداري كرد.
گمانه زني هايي درباره احتمال رقابت عربستان سعودي 
با اردن بر سر نقش متولي اماكن مقدس در بيت المقدس 
مطرح شده اس��ت. كامل ابو جابر، وزير خارجه پيشين 
اردن، به لوبه لوگ گفت: »سعودي ها مي دانند كه وقتي 
صحبت از تاريخ اسلام باشد، نمي توانند با خاندان هاشمي 
رقابت كنند. ملك عبدالله نسل چهل و سوم از نوادگان 
مستقيم پيامبر اسلام است و سعودي ها اين واقعيت را 
مي دانند.« امان كه متعهد به راه حل دو كشوري است، 
به وضوح اعلام كرده كه موضع خود را در بيت المقدس 
تغيير نخواهد داد. ملك عبدالله در ماه مارس و چند روز 
پس از بازگشت از سفر به ايالات متحده، گفت كه بيت 
المقدس »خط قرمز« اوست و تاكيد كرد كه هيچ كسي 

نمي تواند اردن را در اين زمينه تحت فشار بگذارد.
در حال حاضر بيش از 2 ميليون پناهجوي فلسطيني 
ثبت شده در اردن هستند و مقامات اين كشور به خوبي 

مي دانند كه اگر دولت ترامپ طرح صلح خاورميانه خود 
را به اجرا بگذارد، احتمالا بيش از ديگران از آن آس��يب 
خواهند ديد. ظاهرا نگراني عمده اين اس��ت كه اجراي 
طرح صلح ترامپ به هجوم بيشتر پناهجويان گريزان از 
كرانه باختري و غزه منجر خواهد شد كه بيشتر آنها جايي 

غير از اردن براي رفتن ندارند. 
با توجه به بحران شديد اقتصادي كنوني در اردن، هجوم 
بيشتر پناهجويان تاثير وحشتناكي بر اين كشور خواهد 
داشت. به گزارش اكونوميست، بدهي عمومي اردن در 
حال حاضر برابر با 95 درصد توليد ناخالص داخلي سالانه 
آن اس��ت و نرخ بيكاري جوانان به 41 درصد مي رسد و 
بيش از يك ميليون نفر از 10 ميليون جمعيت اردن فقير 
هستند. اگرچه اردن مدتي است با مشكلات اقتصادي، 
نرخ بالاي بيكاري جوانان و فقر شديد دست و پنجه نرم 
مي كند، اما شرايط اقتصادي در پادشاهي اخيرا به دليل 
هجوم پناهندگان و كاه��ش كمك هاي خارجي بدتر 
شده است. سال گذشته اقدامات رياضتي تحت حمايت 
صندوق بين المللي پول به اعتراضات گسترده در اردن 
و استعفاي هاني الملكي، نخست وزير وقت، منجر شد. 
عربستان سعودي، كويت و امارات با حضور اردن در مكه 
اجلاس��ي برگزار كردند و تخصي��ص 2.5 ميليارد دلار 
كمك مالي به پادشاهي را وعده دادند، اما به نظر مي رسد 

 كه اردن تاكنون كمك چنداني دريافت نكرده اس��ت. 
قطر به س��رمايه گذاري 500 ميليون دلاري در اردن و 
ايجاد 10 هزار فرصت ش��غلي در اين كشور وعده داده 
اس��ت؛ اين اقدام بدون شك با اس��تقبال مقامات اردن 
مواجه خواهد ش��د. تاكنون 5 هزار اردني اجازه كار در 
قطر دريافت كرده ان��د. به علاوه، اخيرا گزارش ش��ده 
كه ملك عبدالله از ش��يخ تميم بن حمد آل ثاني، امير 
قطر، براي س��فر به اردن دعوت به عم��ل آورده كه اين 
هم نش��انه ديگري از نزديكي روابط بي��ن امان و دوحه 
است. ابوجابر گفت: »اردن هرگز نمي خواست كه رابطه 
ناخوش��ايندي با هيچ يك از كشورهاي حاشيه خليج 
فارس از جمله قطر، داش��ته باشد. اينكه قطر و اردن در 
اين بازه زمان��ي درصدد تقويت روابط خود برآيند، يك 
اتفاق كاملا عادي اس��ت.« اردن همواره مشتاق بوده با 
همه كشورهاي منطقه روابط خوبي داشته باشد. با اين 
حال، رويدادهاي اخير نشان داده اند كه امان و رياض در 
برخي زمينه ها و مس��ائل منطقه اي از جمله مناقشات 
فلس��طين ورژيم صهيونيستي با يكديگر اختلاف نظر 
دارند. احتمالا رويكرد اتحاد اردن، قطر و تركيه با رويكرد 
فلسطيني ها در اين زمينه نزديك تر خواهد بود. بايد ديد 
كه چنين اتحادي تا چه اندازه مي تواند در پيشبرد اهداف 

فلسطيني موثر باشد.

منيب السائح|العالم|
نشانه هايي حاكي از اين وجود دارد كه منطقه به سمت تنش 
پيش مي رود، يكي از اين نشانه هاي بارز اقدامات امريكا در 
راستاي جنگ افروزي است، جنگي كه اگر اتفاق بيفتد تماما 
به نفع رژيم صهيونيستي و به نفع صاحبان كارخانه هاي 

اسلحه سازي در امريكاست.
آشكار است كه امريكا تلاش مي كند عربستان را به جنگ 
مستقيم با ايران سوق دهد، شاهد مثال اين ادعا، تلاش وافر 
امريكا در اتهام زني ها در مساله حمله به آرامكو است كه با 
آنكه انصارالله يمن مستقيما مسووليت حمله به تاسيسات 
نفتي عربستان را بر عهده گرفته است، امريكا اصرار دارد 
كه ايران پشت پرده اين حملات بوده است و از عربستان 
خواس��ته بدون آنكه منتظر حمايت امريكا بماند، از خود 

دفاع كند و اين اقدام را پاس��خ گويد. با اين حال، تنها اين 
اقدامات تحريك آميز و اظهارات بي سر و ته مقامات امريكايي 
نيس��ت كه منطقه را به آيندهاي مجهول سوق مي دهد، 
بلكه طبيعت نظام س��عودي به ويژه شخصيت متزلزل و 
ماجراجوي محمد بن سلمان، وليعهد سعودي نيز مساله اي 
بسيار خطرآفرين در منطقه محسوب مي شود كه منطقه را 

به سمت فاجعه اي تمام عيار سوق مي دهد.
به گزارش عصر ديپلماس��ي، يك اشتباه استراتژيكي كه 
رياض مرتكب آن شده است، اين است كه تصور مي كند 
ديدگاه امريكا نسبت به عربستان همچون ديدگاه آن به رژيم 
صهيونيستي است و عربستان همچون رژيم اشغالگر، خط 
قرمز واشنگتن محسوب مي شود، اين اشتباه سعودي ها 
خانمان سوز است و همين خطاي استراتژيك است كه باعث 

شده رياض به خود غره شده و از مشاركت در همه طرح هايي 
كه ايران براي تشكيل يك سامانه امنيتي ارايه مي كند، سر 

باز بزند و نگاه از بالايي به اين مسائل داشته باشد.
اين تصور عربستان درخصوص ديدگاه امريكا پيش از اين 
درست به نظر مي رسيد، براي مثال حدود30 سال پيش 
امريكا به نفت عربستان احتياج شديدي داشت و در چالش ها 
با اتحاديه شوروي سابق، نگاهش به عربستان به عنوان يك 
مهره حياتي در اين ح��وزه بود، اما امروز ميزان نيازمندي 
امريكا به نفت عربستان تا 50 درصد كاهش يافته است و 
شوروي نيز ديگر وجود ندارد، بنابراين امروز عربستان جايگاه 

پيشين خود را نزد امريكا از دست داده است.
محمد بن سلمان نيز كه همچون عروسك خيمه شب بازي 
امريكا است، روياي حاكميت بر عربستان ظرف 50 سال آتي 

را در سر مي پروراند و شديدا معتقد است كه امريكا مي تواند 
ضامن تحقق اين رويا باشد و از اين روست كه كاملا گوش به 
فرمان امريكاست و بدون كوچك ترين اعتراضي از دستورات 
امريكايي ها تبعيت مي كند و بارها ش��اهد آن بوديم كه 
اهانت هاي مستقيم و غير مستقيم ترامپ به سران سعودي 

چگونه از سوي آنها نشنيده گرفته شده است.
سران سعودي به ويژه اصحاب فكر و انديشه در اين كشور 
بايد در خصوص طرح روحاني براي تامين امنيت خليج 
فارس تام��ل بكنند و دريابند ك��ه تامين امنيت خليج 
فارس جز به دس��ت س��اكنان آن محقق نخواهد شد و 
حضور بيگانگان در نهايت به ضرر امنيت منطقه خواهد 
بود و منجر به عدم ثبات در منطقه مي شود، سعودي ها 
بايد بينديشند كه چند پهپاد يمني چه بلايي را به سر 

عربستان آورده اند كه تا مدت ها توليد نفت اين كشور به 
يك دوم تقليل يافته است، حال چه بلايي به سر رياض 
خواهد آمد اگر امريكا با ادعاهاي دروغين و بي اس��اس، 

عربستان را به جنگي واقعي با ايران بكشاند؟
با وجود اينكه نمي توان دل خوش داشت به وجود حكمت 
و تدبير در دستگاه آل سعود، چنانكه در پاسخ به طرح صلح 
يمن اقدام به بمباران مسجدي در استان عمران كردند كه 
در جريان آن هفت غير نظامي به شهادت رسيدند، با اين 
وجود اميد است كه عقل و حكمت خفته در دستگاه آل 
سعود بيدار شود پيش از آنكه حماقت آنها موجب آن شود 
كه يمني ها نصف ديگر توليد نفت عربستان را از بين ببرند 
و آنگاه ديگر ادعاي دروغين: »پهپادها از شمال عربستان 

آمدند« دردي از رياض دوا نمي كند.
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 تقلاي رياض براي خروج 
از بحران هاي منطقه اي

امين عظيمي زاده|
كارشناس علوم سياسي| 

وقتي محمد بن سلمان شاهزاده جوان و جوياي 
نام س��عودي در بيس��ت و پنجم آوريل س��ال 
2016 ميلادي جزييات مندرج در چشم انداز 
2030 عربستان س��عودي را تشريح مي كرد؛ 
از يك تحول ب��زرگ و يك جهش رويايي براي 
عربستان خبر مي داد؛ رويايي كه محقق شدن 
آن بهاي بسيار سنگيني را در پي دارد و مستلزم 
ايجاد بس��ترهاي اقتصادي و اصلاحات عميق 
در س��طوح جامعه ش��ناختي اين كشور است. 
اما در اين ميان روند چش��م انداز 2030 و ساير 
پروژه ها ي توسعه محور عربستان سعودي نظير 
همايش داووس در صحرا و نئوم با چالش هاي 
فراواني مواجه اس��ت ك��ه اي��ن چالش ها بي 
 ارتباط با تعارضات منطقه اي اين كشور با ساير 

كنشگران در خاورميانه نيست.
با توجه به چارچوب آكادمي��ك و اصول مورد 
قبول در روابط بين الملل، عربس��تان سعودي 
نيز مانند س��اير كنش��گران منطق��ه  اي خود؛ 
نظير جمهوري اس��لامي ايران، تركيه و رژيم 
صهيونيس��تي يك قدرت منطقه اي محسوب 
مي شود. در همين راستا همواره تلاش نموده 
اس��ت تا در معادلات منطق��ه اي به عنوان يك 
عنص��ر موثر به كنش��گري بپ��ردازد و همواره 
علاقه من��د به حضور و نق��ش آفريني فعال در 

بحران هاي منطقه خاورميانه بوده است. 
به نظر مي رسد در س��ال هاي اخير اين كشور 
از رونده��اي ژئوپليتيك فاصله گرفته و تمركز 
خود را بر روندهاي ژئواكونوميك گذاشته است. 
اگر به محتويات مندرج در چش��م انداز 2030 
عربستان و يا ساير پروژه هاي اين كشور مانند 
پروژه نئوم و هماي��ش داووس در صحرا تأملي 
كنيم درخواهيم يافت كه در ش��رايط كنوني، 
اصلاحات اقتصادي بيش از هر مساله ديگري 

براي اين كشور در اولويت قرار دارد.
 ش��ايد برجس��ته ترين نتيجه اقتص��ادي اين 
كش��ور در طول دهه اخي��ر؛ آنجايي بود كه در 
روز اول آوريل س��ال 2019 ميلادي، شركت 
ملي نفت عربس��تان »آرامكو« براي نخستين 
بار در طول تاريخ تاسيس خود، از سال 1970 
تاكنون پرده از حس��اب هاي خود برداش��ت. 
در پي اعلام اين حس��اب ها مش��خص شد كه 
آرامكو به س��ودآورترين شركت جهان در سال 
2018 ميلادي تبديل شده است و به گزارش 
»موسسه اعتبار سنجي فيچ« درآمد اين شركت 
از »اپل« و »اكسون موبيل« در امريكا نيز بالاتر 

بوده است. 
يكي ديگر از شواهد تمركز اقتصادي عربستان 
در سال هاي اخير پروژه نئوم است؛ نئوم در واقع 
مخفف عبارت New Mostaghbalاست كه 
به معناي آينده جديد است؛ در اين پروژه 500 
ميليارد دلاري قرار اس��ت شهري به نام نئوم با 
هدف توسعه صنعت گردشگري ميان دو شهر 
“الوجه “ و “املج “ عربستان احداث شود. در كنار 
اين مساله برگزاري همايش داووس در صحرا 
نيز از ديگر شواهد تمركز اقتصادي اين كشور 
است. اما در نشست داووس صحرا مساله كمي 
متفاوت تر شد و اولين چالش هاي اين كشور در 

قبال آينده اقتصادي اش هويدا شد. 
مقارن شدن قتل جمال خاشقجي با برگزاري 
اين اجلاس موجب شد تا برخي از شركت هاي 
س��رمايه گذار اين پروژه در اعتراض به كش��ته 
شدن وي از ش��ركت در اين اجلاس خودداري 
كنند؛ همچنين مجمع جهاني اقتصاد كه مقر 
آن در داووس سويس قرار دارد اعتراض خود را 
نسبت به هرگونه سوء استفاده از نام داووس در 
نشس��ت هايي كه هيچ ارتباطي با فعاليت هاي 

اين مجمع ندارد اعلام كرد.
به نظر مي رسد حملات اخير پهپادي حوثي هاي 
يمن به تاسيس��ات نفتي عربستان سعودي و 
اختلال در سيستم توليد و توزيع نفت شركت 
آرامكو نيز؛ ب��ار ديگر آين��ده تغيير و تحولات 
اقتصادي اين كشور را با موانع متعددي مواجه 

كرده است؛ 
 آرامكو كه عنوان س��ودآورترين شركت جهان 
در س��ال 2018 مي��لادي را يدك مي كش��د، 
مسلماً خواهان حفظ جايگاه خود در سال جاري 
ميلادي اس��ت، اما حملات اخير موجب شد تا 
خسارات هنگفتي به تاسيسات اين شركت وارد 
شود. رخداد حمله پهبادي اخير موجب افزايش 
تنش ها در خليج فارس نيز شده است بطوري كه 
طرح ائتلاف امريكايي را در اين منطقه تقويت 
كرده است و كشورهايي كه با ديده ترديد به اين 
ائتلاف نگاه مي كردند اكنون خواهان پيوستن به 
آن هستند. تامين امنيت نفت كش ها و حفاظت 
از كش��تي هاي تجاري از مهم ترين اهداف اين 
ائتلاف است كه به نظر مي رسد در حملات اخير 
نسبت به پيش از آن، جايگاه برجسته تري پيدا 
كرده است. حال بايد ديد در روزهاي آتي صحرا 
تا چه ميزان توفاني خواهد شد؟ آيا در كوتاه مدت 
نيز مي توان براي برون رفت از اين بحران راه حل 

عميقي پيدا كرد؟
با توجه به تجربه تاريخي بحران ها در خاورميانه؛ 
به نظر نمي رس��د كه اين مساله در كوتاه مدت 
حل ش��ود و آنچه مس��لم اس��ت اين است كه 
حملات اخير، تورهاي آسيايي و امريكايي بن 
سلمان براي جذب س��رمايه گذاري  مستقيم 
خارجي را تحت ش��عاع قرار داده است و امكان 
خروج برخي از شركت ها از اين كشور نيز فراهم 
اس��ت اما در اين ميان ائت��لاف امريكايي براي 
تامين امنيت نفت كش ها و كشتي هاي تجاري 

به قوت خود باقي خواهد ماند.
منبع: مركز بين المللي مطالعات صلح 
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»تعادل« در گفت وگو با كارشناسان شاخص هاي زيست محيطي، اقتصادي و اجتماعي پايتخت را بررسي كرد

نمره منفي تهران در زيست پذيري شهري 
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري| 

بر اس�اس گزارش اكونوميست س�ال گذشته 
شاخص زيست پذيري تهران از ميان 206 شهر 
دنيا 193 برآورد ش�ده بود كه قطعا رتبه خوبي 
ب�راي تهران نيس�ت. اصطلاح زيس�ت پذيري 
اش�اره به درجه تامين ملزوم�ات يك جامعه بر 
مبناي نيازها و ظرفيت هاي افراد آن جامعه دارد. 
يك جامعه غير زيست پذير به نيازهاي افراد آن 
جامعه بي اعتنا است و به خواسته هاي آنها احترام 
نمي گذارد. زيست پذيري به طور كلي به سه بعد 
اقتصادي، اجتماعي و زيس�ت محيطي تقسيم 
مي شود كه هر كدام ش�اخص هاي جداگانه اي 
دارند. زيس�ت پذيري و توسعه پايدار مفاهيم و 
رويكردهاي هستند كه در نهايت، شهري به دور 
از انواع مشكلات زيس�ت محيطي، اقتصادي، 
اجتماعي را براي شهروندان به ارمغان مي آورد. 

به گزارش »تعادل«، ش��هر زيست پذير شهري است 
كه در آن ارتباط بين گذشته و آينده وجود دارد. زيرا 
به گذش��تگان و آيندگان احترام مي گذارد. با اتلاف 
منابع طبيعي مبارزه و براي حفظ آنها براي نسل بشر 
تلاش مي كند. ابعاد فيزيكي و اجتماعي آن براي رفاه 
و پيشرفت اجتماع با هم همكاري مي كنند و فضاهاي 
عمومي در آن، كانون زندگي اجتماعي جامعه است. 
اين ش��هر همچنين تضمين كننده كيفيت مطلوب 
زندگ��ي در فعاليت هاي اجتماع��ي، اماكن عمومي 
جذاب، حفظ حريم خصوصي، س��لامت اقتصادي، 
اجتماعي و سرزندگي محيط زيستي است. بنابراين 
مفهوم زيست پذيري به مجموعه اي از شرايط مورد نياز 
براي زندگي مناسب افراد در يك محدوده معين اطلاق 
مي ش��ود كه موجبات آس��ايش، رفاه و رضايتمندي 

ساكنانش را براي طولاني مدت فراهم مي كند.
كرامت الله زياري، اس��تاد دانشگاه تهران در گفت وگو 
با »تعادل« به بررس��ي ش��اخص هاي زيس��ت پذير 
بودن يك ش��هر پرداخت و در ادامه ش��هر تهران را بر 
اساس مولفه هاي زيست پذيري بررسي كرد. به گفته 
اين اس��تاد دانشگاه زيست پذيري ش��هر مولفه هاي 
بس��ياري دارد كه از جمله مي توان ب��ه قانونمداري، 
حكمروايي شهري، مديريت مطلوب، افزايش يكسري 
مولفه ها و شاخص هاي اجتماعي، اقتصادي، فرهنگي، 
كالبدي، محيط زيس��تي و نهادي و مديريتي اشاره 
كرد. زيس��ت پذيري بدان معنا است كه شهر را براي 
زندگي آماده كنيم زيرا شهر لايق زندگي است. شهر 
دوس��ت داش��تني مي تواند در قالب شهر هوشمند و 

شهرزيست پذير تعريف شود.

    شهر تهران، ناكجاآباد
اين استاد دانشگاه با بيان اينكه تهران ناكجاآباد است و 
زيست پذير نيست، توضيح داد: سال ها است كه تهران 
به دليل جمعيت پذيري و تراكم بالا اشباع شده است.

علاوه بر اين آلودگي هاي محيط زيستي باعث شده تا 
كيفيت زندگي در اين شهر بسيار كاهش يابد. مشكلات 
اقتصادي امان مردم را بريده است، قيمت مسكن بسيار 
سرس��ام آور اس��ت و ميزان بيكاري به خصوص براي 
خانم ها بسيار بالا است . به جرات مي توان گفت تهران، 
شهر زيست پذيري نيست و در رتبه بندي جهاني نيز 

وضعيت مناسبي ندارد.

     پرسه زني، فضاي عمومي شهر تهران 
يكي از شاخص هاي زيست پذيري شهرها، فضاهاي 
شهري، امكانات و خدمات زير بنايي است. »زياري« 
در اين باره توضيح داد: هر جا كه در آن حركتي انجام 
شود، فضاي عمومي ناميده مي شود. فضاي عمومي 
بايد امنيت داش��ته باش��د و مردم بتوانند با تحرك و 
كيفيت بالاي زندگي و بدون هيچ گونه دغدغه اي در 

آنجا زندگي كنند.
او ادامه داد: متاس��فانه فضاهاي عمومي شهر تهران 
بيشتر فضاي پرس��ه زني است. شهر مطلوب شهري 
اس��ت كه لايق زندگي باش��د، دوست داشتني بوده و 
كيفيت هواي مطلوب، اش��تغال بالا اقتصاد مناسب، 
قيمت مناسب كالا و خدمات دسترسي هاي مناسب 
حمل و نقل داشته باشد .اما همان طور كه گفتم تهران 
با شاخص هاي ش��هر مطلوب از نظر زيست پذيري و 

مقاومت فاصله دارد.

    تاب آوري
تاب آوري يكي از مهم ترين شاخص هاي زيست پذيري 
ش��هري محسوب مي ش��ود. تاب آوري واژه جديدي 
نيست و چند وقتي است كه از واژه تاب آوري در حوزه 
شهري هم استفاده مي شود. واژه اي كه در خود ابعاد 
اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي و زيست محيطي و تا 
حدودي كالبدي را جاي داده اس��ت. در حوزه شهري 
پيش از اين با بحث آسيب پذيري برابر مخاطرات مواجه 
بوديم؛ اما اين واژه بيشتر شامل بحث هاي فيزيكي و 
كالبدي مي شود؛ در واقع وقتي صحبت از تاب آوري 
در مجموعه پيچيده اي مانند يك شهر مي كنيم به اين 
معنا است كه يك ش��هر بتواند برابر حوادث مقاومت 
كند و در زمان حوادث هم فعاليت خود را ادامه دهد و 
سپس به صورت اثربخش و در زمان كوتاه و منطقي به 
حالت اول باز گردد. زياري در اين باره گفت: واقعيت اين 
است كه تهران در حوزه تاب آوري نيز با شاخص هاي 
مطلوب فاصله دارد و در برابر رخدادهاي طبيعي مانند 

زلزله به شدت آسيب پذير است.
بررسي هاي زمين شناسي انجام شده بيانگر آن است كه 
شهر تهران روي گسل هاي زيادي قرار دارد. با گسترش 
فضاي شهر، ساخت وس��ازهايي نيز در حريم يا روي 
گسل هاي بزرگ و لرزه خيز انجام شده است. افزون بر 
آن، دشت تهران و شهر ري داراي شكستگي هايي است 
كه ممكن است به هنگام لرزش گسل هاي بزرگ، دچار 

لغزش و جابه جايي شوند. با بررسي زمين لرزه هاي روي 
داده در گستره تهران و پيرامون آن، زمين لرزه هايي به 
بزرگي 7/7 درجه ريشتر را مي توان يافت. با وجود تمام 
اينها به نظر مي رسد هنوز عزم و اراده جديد براي مقابله 
با زلزله در تهران وجود ندارد و مسوولان فقط به برگزاري 

چند مانور وهمايش در طول سال بسنده كرده اند.

    شهري براي همه مردم
زياري با بيان اينكه شهر زيست پذير شهري براي همه 
مردم اس��ت،  تصريح كرد: اين بدان معني اس��ت كه 
شهر بايد جذاب، با ارزش، ايمن براي كودكان و براي 
سالمندان باشد؛ نه فقط براي كساني كه در آنجا درآمد 
كس��ب مي كنند و س��پس در حومه و مناطق اطراف 
زندگي مي كنند. دسترسي آسان به نواحي واجد فضاي 
سبز براي كودكان و سالمندان بسيار مهم است. جايي 
كه در آن بتوان بازي كرد، ديگران را ملاقات و با يكديگر 
گفت وگو كرد. همچنين زيست پذيري به يك سيستم 
شهري كه در آن به سلامت اجتماعي، كالبدي و رواني 
همه ساكنان خود توجه شده است، مربوط مي شود. 
اين كيفيت درباره فضاهاي شهري مطلوب كه غناي 

فرهنگي را انعكاس مي دهند، است.
زي��اري حكمروايي خوب ش��هري را ش��اخص ديگر 
شهر هاي زيست پذير برش��مرد و توضيح داد: يكي از 
مشكلات ش��هر تهران اين است كه مسوولان شهري 
بايد از متخصصان شهري استفاده كنند اما متخصصان 
ش��هري در نظام تصميم گيري مسكن و شهرسازي 
جايي ندارند و مسوولان شهري يك دايره بسته اي را 
دور خودش��ان ايجاد كرده اند و فقط چند نفر انگشت 
ش��مار از اطرافيان خود كه بعضا دانشگاهي هستند 
در اين جرگ��ه راه دارند و از اين افراد در همه زمينه ها 
استفاده مي شود. براي مثال از كسي كه برنامه ريزي 
شهري خوانده است در تصميم هاي مربوط به حمل و 
نقل شهري نيز استفاده مي كنند. در حوزه هاي معماري 
خدمات و ش��هري و غيره نيز از متخصصان استفاده 
نمي كنند. اين امر باعث شده تا كيفيت طرح ها كاهش 
يابد .اين دور باطل سال ها است كه هم در شهرداري و 

هم شوراي شهر تهران تكرار مي شود.
به گفته كارشناسان شهري حكمروايي خوب شهري، 
كليد تعيين كننده رشد اقتصادي، پيشرفت اجتماعي 
و در كل دستيابي به توسعه مناسب در شهرها خصوصاً 
در شهرهاي كش��ورهاي فقير يا با درآمد كم در نظر 
گرفته مي شود. حكمراني خوب شهري، شايد تنها و 
مهم ترين فاكتور براي از بين بردن فقر و ارتقاي سطح 
توسعه و مديريت شهر است، چراكه يك انعكاس آماده 
از نيازمندي هاي جامعه است. مطالعات صورت گرفته 
در سال هاي اخير نشان داده است كه نظريه حكمراني 
خوب شهري توانسته اس��ت كارآمد باشد و در ميان 
سياست گذاران و برنامه ريزان مختلف، اعتبار مناسبي 

را به دست آورد.

    شكست در توسعه حمل و نقل عمومي 
حمل و نقل عمومي مناس��ب از ديگر ش��اخص هاي 
زيست پذيري شهري اس��ت. هر چند طي سال هاي 
گذشته مديريت شهري با راه اندازي خطوط بي آر تي 
و افزايش خطوط مترو به دنبال توس��عه حمل و نقل 
عمومي بوده اس��ت، اما به گفته زي��اري اين اقدام ها 
نتوانسته اس��ت آن طور كه بايد مردم را به استفاده از 
حمل و نقل عمومي تشويق كنند.او در اين باره گفت: 
نگاهي به تجربه شهرهايي مانند لندن و ادينبورگ كه 
حجم خودرو در آنها بالا است، نشان مي دهد كه نسبت 
به تهران از وضعيت بهتري برخوردارند و توانس��ته اند 
مشكلات مربوط به اين حوزه را مديريت كنند. البته اين 

را نيز بايد مد نظر داشت كه مشكلات حمل و نقل بيشتر 
فرهنگي است. در واقع بايد فرهنگ استفاده از وسايل 
حمل و نقل عمومي چه مترو، بي آر تي و اتوبوس را بين 
مردم توسعه دهيم. اما اين را بايد در نظر داشت تا زماني 
كه حمل و نقل عمومي از وضعي��ت خوبي برخوردار 
نباشد مردم نيز ترجيح مي دهند از وسايل نقليه شخصي 
استفاده كنند. نيازي به گفتن نيست كه حمل و نقل 
عمومي در تهران وضع مطلوبي ندارد. از سوي ديگر به 
نظر مي رس��د برنامه خاصي براي توسعه حمل و نقل 
عمومي در بين مسوولان شهري وجود ندارد. هر چند 
شاهد برنامه هاي كوتاه در اين حوزه هستيم، برنامه هايي 
كه چندان نتيجه بخش نبوده اند. به تازگي نيز شهرداري 
طرح كنترل محدوده آلودگي هوا را اجرا مي كند كه به 
نظر من به دليل كاهش تراكم، شهرداري به دنبال اين 

است تا از اين طريق درآمدزايي كند.

    فاصله فضاي سبز با استانداردهاي جهاني 
ش��هرداري تهران ادعا دارد سرانه فضاي سبز تهران 
بيش از استانداردهاي بين المللي است. بر اين اساس 
اكنون س��رانه فضاي س��بز تهران 16 متر مربع براي 
هر فرد اس��ت و اين در حالي است كه در سازمان ملل 
سرانه فضاي سبز 1۵ متر در نظر گرفته شده است. اين 
استاد دانش��گاه تهران معتقد است ادعاي شهرداري 
تهران درباره فضاي سبز درست نيست. او در اين باره 
اظهار كرد: در بعض��ي مناطق تهران وضعيت فضاي 
سبز خوب اس��ت اما در مناطق مركزي و نزديك به 
جنوب و غرب فضاي سبز مناسب نيست. استاندارد 
فضاي سبز ايران 9 تا 11 متر مربع براي هرفرد است 
اما در استانداردهاي جهاني اين ميزان 2۵ متر مربع 
تعريف شده اس��ت كه از تقسيم مجموع فضاي سبز 
بر تعداد جمعيت به دس��ت مي آيد و بر اين اساس با 

استانداردهاي جهاني بسيار فاصله داريم. 
او ادامه داد: مهم تري��ن كار دراين زمينه برنامه ريزي 
اس��ت. من 4 جلد كتاب بيوفيليك در زمينه طراحي 
برنامه ريزي شهري بر اساس طبيعت ترجمه كردم و 
انتظار مي رفت تا ش��هرداري از اين كتاب ها و مقالات 
استفاده كند اما هيچ كس از شهرداري تماس نگرفت.

    مشاركت پايين شهروندان 
مشاركت و تعامل شهروندان در رويدادهاي مربوط به 
شهر از مولفه هاي ديگر زيست پذيري شهري به شمار 
مي رود. هر چند اعضاي شوراي شهر تهران طي دوسال 
گذش��ته اقدام هايي براي جلب مشاركت شهروندان 
انجام داده اند اما آماري وجود ندارد كه نش��ان دهنده 
ميزان افزايش مش��اركت ش��هروندان تهراني باشد. 
شوراياري ها يكي از راه هاي ارتباط مردم و مشاركت 
آنها در شهر به ش��مار مي روند، اما واقعيت اين است 
كه اكنون مردم محله ها چندان آشنايي با شوراياران 
محله خود ندارند.حتي بسياري از شهروندان تهراني 
كه دو سال پيش به اعضاي اصلاح طلب شوراي شهر 
راي دادند نام آنها را فراموش كرده اند و اعضاي شوراي 

شهرشان را نمي شناسند.
زياري نيز معتقد اس��ت ميزان مشاركت شهروندان 
تهراني در تصميم گيري هاي ش��هري پايين است و 
مردم بيش��تر در پرداخت عوارض نوسازي مشاركت 
دارند.در حالي كه مردم بايد درتوس��عه فضاي س��بز 
مشاركت داشته باشند. هر سال بايد حداقل 2 ميليون 
درخت در تهران كاشته شود و اين امر جز با مشاركت 
شهروندان ميسرنمي شود. در حوزه پسماند نيز عدم 
مشاركت مردم مشكلاتي را به وجود آورده است و در 
بخش تفكيك زباله از مبدا ش��هروندان بايد همكاري 
بيشتري داشته باشند البته تا زماني كه تهران هوشمند 

نشود بسياري از مشكلات پابرجا خواهند ماند. شهر 
هوشمند نيازمند ش��هروند هوش��مند، جمع آوري 
پسماند هوش��مند،  قانونمداري هوش��مند و انرژي 

هوشمند است كه الان هيچ يك از اينها را نداريم.

    مهاجرت به تهران 
يكي ديگر از موضوعاتي كه زيست پذيري شهر تهران 
را تحت تاثير قرار داده. جمعيت اين شهر است. بررسي 
نتايج جدول جمعيت كشور بر حسب جنس در نقاط 
شهري و روستايي به تفكيك استان در سال 9۵ نشان 
مي دهد كه اس��تان تهران با ١٦,٦ درصد بيش��ترين 

جمعيت را در خود جاي داده است. 
اين در حالي است كه يكي از برنامه هاي مطرح شده در 
طرح تفصيلي تهران، كاهش جمعيت اين شهر است. 
اما به نظر مي رس��د با وجود مشكلات بسيار اين شهر 
از جمله آلودگي هاي هوا، مشكلات زيست محيطي، 
صوتي و اس��ترس، ترافيك، آس��يب هاي اجتماعي، 
احتمال بروز زلزله مهيب و بس��ياري مشكلات ديگر 
هنوز اين شهر در حال انفجار به دليل دارا بودن برخي 
امكانات ناشي از پايتخت بودن براي برخي جذاب است 
و افراد زيادي به اميد پيدا كردن كار و ش��روع زندگي 

جديد راهي اين شهر مي شوند.

    اقتصاد انتزاعي پايتخت
زياري درباره مهاجرت به تهران توضيحاتي ارايه كرد 
و گفت: وضعيت اقتصادي كشور بسيار نامناسب است 
و اين موضوع در ش��هرهاي كوچك بيش��تر خودش 
را نش��ان مي دهد.بنابراين مردم اين شهرها به دنبال 
زندگي بهتر و اشتغال راهي تهران مي شوند. بر اساس 
نظريه »اقتصاد انتزاعي« افرادي كه مهاجرت مي كنند 
تصورشان بر اين است كه وضع مالي شان بهتر مي شود.

اكنون طبق آمار 6 ميليون نفر بيكار در كش��ور داريم 
كه ميزان واقعي آن 9 ميليون نفر است. آمار بيكاري 
زنان در سنين 29 تا 3۵ سالگي بسيار بالاست، تعداد 
بيكاران فارغ التحصيلان دانش��گاه بسيار زياد است، 
بيش از 100هزار دانش��جوي دكت��راي بيكار وجود 
دارد كه به اميد كسب ش��غلي وارد تهران مي شوند و 
عجيب نيست كه اين افراد به اميد پيدا كردن كار راهي 

كلان شهرتهران شوند.

    روند كاهشي ذرات كمتر از 2.5 ميكرون 
آرش حسيني ميلاني، رييس كميته محيط زيست 
و خدمات شهري شوراي شهر تهران نيز در گفت و با 
»تعادل« به بررسي زيست پذيري شهر تهران از منظر 
محيط زيس��ت پرداخت و گفت: يك��ي از مهم ترين 
چالش هاي زيست پذيري شهرتهران به آلودگي هوا 
برمي گردد. ميزان ذرات كمتر از 2,۵ ميكرون در هواي 
تهران بسيار بالا است و از اين لحاظ وضعيت بسياري 
ب��دي را تجربه مي كني��م. به لحاظ اس��تانداردهاي 
سازمان جهاني بهداشت اين عدد بايد به يك سوم رقم 
كنوني برسد تا به شرايط ايده آل نزديك شويم. البته 
از سال 92 تاكنون وجود ذرات كمتر از 2,۵ ميكرون 
در هواي تهران كاهشي و به سمت بهبود بوده است. 
به خصوص در سال گذشته كه شهرداري نظارت اش 
بر خودروهاي ديزلي و موتور س��نگين را افزايش داد 
و آنها را موظف به ارايه معاينه فني كرد. با اين وجود 
هنوز تعداد كار انجام نش��ده در حوزه آلودگي هواي 

تهران بسيار زياد است.
ميلان��ي با بيان اينكه در اتباط با آلودگي هوا ش��اهد 
آلاينده هاي نوظهور هستيم، گفت: امسال در تابستان 
شاهد پديده »ازن« در هواي تهران بوديم و به همين 
دليل تعداد روزهاي آلوده افزايش يافت. بخشي از اين 

امر ناش��ي از وجود پمپ بنزين هايي است كه گاز از 
آنها متصاعد مي شود. اين پمپ بنزين ها هنوز تكميل 
نش��ده اند و بايد با همكاري وزارت نف��ت اين مراكز 
تكميل ش��ده و جلو متصاعد شدن بخارهاي بنزيني 
گرفته ش��ود. در مجموع اكنون آلاين��ده ازن يكي از 
مش��كلات جديد آلودگي هوا محسوب مي شود كه 

بايد روي آن كار كرد. 
ميلان��ي ادامه داد: براي اينك��ه آلودگي هواي تهران 
10 تا 1۵ درص��د بهبود يابد،  باي��د دو برنامه جدي 
۵ س��اله را اجرا كنيم. تجربه ش��هرهاي ديگر مانند 
مكزيكوسيتي كه در زمينه كنترل آلودگي هوا موفق 
عمل كرده اند نش��ان از اين دارد كه برنامه ها در اين 
زمينه بايدبلندمدت باشد.مكزيكوس��يتي بعد از 20 
سال تلاش مستمر توانست ش��اخص آلودگي هوا را 

كاهش دهد.

    تهديد جدي زيست پذيري تهران
ميلاني تغييرات اقليمي را يكي ديگر از معضلات اين 
حوزه بر ش��مرد و گفت: ايران در كمربند خشك قرار 
دارد و تغييرات اقليمي در منطقه ما منجر به كاهش 
بارندگي ها، افزايش درجه حرارت و خشكسالي ها شده 
اس��ت .اين موضوع بر شهر تهران نيز تاثيرگذار است 
تهران حدود ۵0 هزار هكتار فضاي سبز شامل فضاي 
سبز دروني و كمربند بيروني آن دارد و نگهداري اينها 
نيازمند وجود منابع آبي اس��ت كه بيشتر از منابع و 
س��فره آب هاي زيرزميني براي آن استفاده مي شود. 
اين اس��ترس و تنش آبي از معضلات مهمي است كه 
زيست پذيري تهران را تهديد مي كند. هر چند اكنون 
فضاي سبز تهران از شرايط خوبي برخوردار است اما 

چشم انداز تامين آب نگران كننده است.
او افزود: يكي از راهكارهاي اين موضوع اس��تفاده از 
پس��اب هاي ش��هري براي آبياري فضاي سبز است.

ش��هرداري تهران نيز در حال مذاكره با مس��وولان و 
شركت آبفاس��ت تا بتوانند در 4 نقطه شهر، از پساب 

تصفيه شده براي آبياري فضاي سبز استفاده كنند.

    افزايش روزافزون توليد پلاستيك
او سومين مس��اله محيط زيست ش��هر تهران كه بر 
زيست پذيري آن تاثير منفي دارد را موضوع پسماندها 
برش��مرد و گفت: طي سال هاي گذشته سرانه توليد 
پسماند در شهر تهران افزايش يافته است. همچنين 
در موضوع كنترل توليد پلاستيك موفق نبوده ايم و 
روز به روز توليد پسماندهاي خشك و پلاستيكي در 
حال افزايش است.اگر در گذشته 70 درصد پسماند 
عالي و 30 درصد پسماند خشك داشتيم الان نسبت 
آن ۵۵ به 4۵ ش��ده است. اين پلاستيك ها به محيط 
طبيعي زندگي و محيط هاي ش��هري بر مي گردند و 
باعث آلودگي خاك و آب مي ش��وند. پس��ماند هم از 
بحث هايي است كه نياز اس��ت براي آن برنامه ريزي 
خاصي صورت گيرد تا در آينده شاهد كاهش توليد 
و مصرف پلاس��تيك باش��يم .تفكيك زباله از مبدا و 
دفن بهداشتي پسماند نيز بايد ارتقا يابد تا بتوانيم به 
رتبه شهرهاي بزرگ و پيشرفته دنيا در دفن پسماند 

نزديك شويم.

    چشم انداز نگران كننده فرو نشست ها
رييس كميت��ه محيط زيس��ت و خدمات ش��هري 
شوراي ش��هر تهران يكي ديگر از مشكلات تهران را 
فرونشس��ت ها و فرو ريزش ها دانس��ت و گفت: قطعا 
فرونشست ها مي تواند به عنوان عاملي براي كاهش 
زيست پذيري شهر تهران تاثيرگذار باشد.تحقيقات 
نشان داده كه بيش��ترين فرو نشست هاي تهران در 
احمدآباد مستوفي است و فرو نشست در اين منطقه 
به مرز هشدار رسيده است. خوشبختانه فرو نشست ها 
تاسيسات زيربنايي ش��هر تهران را تهديد نمي كند.

اما چش��م انداز آن نگران كننده است. فرو نشست ها 
دلايل گوناگون دارد كه مهم ترين آن برداشت بيش 
از اندازه از آب هاي زير زميني براي آبياري زمين هاي 
كشاورزي است.علاوه بر اين ساكنان مناطق حاشيه 
ته��ران كه 3 برابر تهران رش��د كرده اند، نيازمند آب 
هستندكه اين آب ها از طريق قنوات تامين مي شود. 
همچنين با وجود اينكه طي سال هاي گذشته تلاش 
شده تا كارخانجات و كارگاه ها را از تهران خارج كنند 
هنوز اين اتفاق به شكل كامل انجام نشده است و آنها 
همچنان از ظرفيت هاي اين مناطق استفاده مي كنند. 
او ادامه داد: در محور ش��رق تهران به س��مت دماوند 
توسعه شهري رو به افزايش بوده و كاربري زمين هاي 
اين منطقه در حال تغيير است.در نتيجه اين چشم انداز 
وجود دارد كه در شرق تهران نيز با مشكل افت منابع 
سفره هاي زيرزميني مواجه شويم.در مجموع شايد 
در حال حاضر فرو نشست تهران را تهديد نكند اما در 

آينده اين نگراني وجود خواهد داشت.
او ادام��ه داد: باي��د ديد آيا جهت گيري ها به س��مت 
حل اين مشكلات هس��ت يا خير به غير از بحث فرو 
نشست ها كه هنوز علايمي مبني برحل اين مشكل 
ندي��ده ام و نياز اس��ت تا در س��طح اس��تان براي آن 
برنامه ريزي كنند،  در بقيه م��وارد برنامه ريزي هايي 
صورت گرفته و بودجه هايي براي حل آنها تخصيص 
داده ش��ده واقدام ها در جهت غلبه بر بحران اس��ت.

فرو نشس��ت ها ني��از به ع��زم جدي وزارت كش��ور، 
ش��ركت آب و فاضلاب و وزارت راه و مس��كن دارد تا 
براي رفع اين معضل تصميم ه��اي جدي بگيرند. او 
اظهار كرد: در مجموع مي توان گفت طي س��ال هاي 
اخير توجه به حل مس��ائل محيط زيس��ت در سطح 
مديريت ش��هري افزاي��ش پيدا كرده، حساس��يت 
مردم نيز بيشتر ش��ده و هماهنگي بين دستگاه هاي 
مختلف افزايش يافته است.در مجموع براي افزايش 
زيس��ت پذيري ش��هر تهران در حوزه محيط زيست 

نيازمند سرمايه گذاري هاي بيشتر هستيم.
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آشنايي با مفهوم 
زيست پذيري شهري

 با كمي تامل، به راحتي مي توان دريافت كه در 
اطراف ما فاجعه اي در حال وقوع است كه شايد 
كمتر مورد توجه رس��انه ها، سياستمداران، يا 
ش��هروندان عادي قرار گرفته است. قسمتي از 
اين بحران مربوط به توسعه فيزيكي گسترده اي 
است كه زمين هاي اطراف شهرها را به سرعت 
مي بلعد و بخشي از آن به ازدحام ترافيك و غلبه 

خودروي شخصي مرتبط است.
چالش تهيه مس��كن مناسب از لحاظ قيمت و 
طراحي، دسترسي نابرابر به مدارس و امكانات 
آموزش��ي، مراقبت هاي بهداش��تي و بسياري 
مسائل ديگر، تنها بخش هايي از اين فاجعه اند. 
بنابراين، در جامع��ه اي زندگي مي كنيم كه از 
جنبه هاي بوم شناس��ي، اجتماعي و فرهنگي 
آسيب بسيار ديده و نيازمند چاره جويي اساسي 

و سريع است.
از آنجا كه ش��رايط ذكرش��ده، ش��رح اوضاع و 
وضعيت بس��ياري از ش��هرهاي معاصر است، 
راهكارهاي گوناگوني براي مواجهه با آن ارايه 
شده است. يكي از آنها زيست پذيري است كه با 
تكامل اولويت هاي برنامه ريزي و اهميت پاسخ 
به نيازهاي در حال افزايش جامع پساصنعتي كه 
در جست وجوي تسهيلات، امكانات و كيفيت 
زندگي بالاتر و بيشتر است، رونق گرفته است.

به عب��ارت ديگر، به دليل آگاه��ي از خطراتي 
مثل رشد س��ريع جمعيت، ازدحام و شلوغي، 
از بين رفتن زمين هاي كش��اورزي و فضاهاي 
باز، كمبود مس��كن معقول و مناسب، افزايش 
نابرابري ه��اي اجتماع��ي و از بين رفتن حس 
تعلق ب�ه مكان، هويت مكاني و زندگي اجتماعي 
كه كيفيت زندگ��ي جوامع را تهديد مي كنند، 
زيست پذيري به وجود آمده و رشد كرده است.

بنابراين، همزمان هم از ط��رف مردم محلي و 
هم از جانب برنامه ري��زان براي ايجاد فضاهاي 
زندگي پايدارتر، كاربردي ت��ر و لذت بخش تر 
م��ورد حمايت قرار گرفته اس��ت، زيرا محلات 
زيس��ت پذير، حس بيشتري از تعلق به جامعه 
و مكان را القا مي كنند و ميزان مهاجرت از آنها 

نيز كم است.
از اين رو، برنامه ريزان در همه س��طوح به طور 
فزاينده اي به زيست پذيري به عنوان استراتژي 
تجديد حيات محله، توس��عه مج��دد، تأمين 
مس��كن قابل قبول، حفاظت از محيط زيست، 
بهب��ود امني��ت و كاهش نرخ ج��رم و جنايت 

علاقه مندند.
بر همي��ن اس��اس، زيس��ت پذيري را يكي از 
ايده هاي آرماني و بزرگ برنامه ريزي ش��هري 
معاصر مي دانن��د كه دولت ها، ش��هرداري ها، 
دولت ه��اي محل��ي و گروه هاي بس��ياري در 
مكان هاي مختلف از جمله در نيوزيلند، سيدني 
در استراليا، ژوهانسبورگ در آفريقاي جنوبي، 
لندن در انگلستان، جرجيا و بسياري شهرهاي 
مهم ديگر در سراسر جهان آن را در دستور كار 

خود قرار داده اند. 
ب��ا وج��ود اي��ن، آنچ��ه هم��واره در تعري��ف 
زيس��ت پذيري بر آن تأكيد شده است، در نظر 
گرفتن كليت آن است. چنانكه يك محقق حوزه 
شهري در بيان اهميت كليت زيست پذيري آن 
را به يك پياز تش��بيه كرده اس��ت. بنا بر تعبير 
او، زيس��ت پذيري همچون پياز است؛ در ظاهر 
ساده، اما متشكل از لايه هاي متعدد است. اگر به 
هرلايه جداگانه و مجزا از ديگر لايه ها نگريسته 

شود، كليت آن از دست مي رود.
به عبارت ديگ��ر، مجموعه ويژگي هاي عيني و 
ذهني كه جذابيت و مطلوبيت يك مكان را عرضه 
مي كنند، زيست پذيري تلقي شده است. بديهي 
است اين عوامل مي توانند در مكان هاي مختلف، 
متفاوت باش��ند. بنابراين ارايه تعاريف متعدد و 
مختلف ريشه در اين مهم دارد كه نيازها و مسائل 
مكان هاي گوناگون، متفاوت است و از آنجايي كه 
راه حل مسائل و مشكلات از مكان و زمين هاي 
كه در آن قرار دارد ب��ر مي خيزد، اين راه حل ها 
نيز با يكديگر متفاوت اند. از اين رو، بايد به اقليم 
محلي، محيط زيست، منابع، نهادها، فرهنگ، 
اقتصاد و مردم محلي و نيازها و خواسته هاي آنها 

توجه دقيق داشت.
با وجود اين، نظر به اينكه بسياري از چالش هاي 
امروز در جه��ان معاصر، مش��ابه اند، مي توان 
راه حل ها را نيز به اش��تراك گذاشت. مي توان 
گفت زيست پذيري زيرمجموعه اي از پايداري 
است كه مستقيما بر ابعاد فيزيكي، اجتماعي- 
اقتصادي و رواني زندگي مردم تأثير مي گذارد و 
دربرگيرنده مجموعه اي از ويژگي هاي اكتسابي 
محيط است كه آن را به مكاني مطلوب، مناسب 
و جذاب ب��راي زندگي، كار و بازديد همه مردم 

تبديل مي كند.
اين ويژگي ها به دو دس��ته عيني )دسترس��ي 
به زيرساخت هاي شهري، امنيت، گزينه هاي 
مختل��ف جابه جاي��ي و حمل ونقل، مس��كن، 
سلامت و امكانات بهداشتي، تفريح، فضاهاي 
عموم��ي ج��ذاب و فرصت هاي اقتص��ادي( و 
ذهني- روان��ي )حس تعلق به م��كان، هويت 
محلي، سرمايه اجتماعي، همبستگي، عدالت، 

صميميت و راحتي( طبقه بندي مي شود.
در مجموع مي توان گفت، در بسياري از متون، 
مفهوم زيست پذيري با كيفيت زندگي به صورت 
مترادف بيان شده است. كيفيت زندگي كه به 
وسيله شهروندان يك ش��هر تجربه مي شود با 
توانايي آنها براي دسترس��ي به زيرساخت ها، 
غذا، هواي پاك، مس��كن ارزان قيمت، اشتغال 
موثر، فضاي س��بز و پارك ها گره خورده است. 
زيس��ت پذيري نيز به عن��وان كيفيت زندگي 
تجربه ش��ده توسط س��اكنان يك شهر يا يك 

منطقه تعريف مي شود.

     كرامت الله زياري: يكي از شاخص هاي زيست پذيري شهرها، فضاهاي شهري، امكانات و خدمات زير بنايي است. »زياري« در اين باره توضيح داد: هر جا 
كه در آن حركتي انجام شود، فضاي عمومي ناميده مي شود. فضاي عمومي بايد امنيت داشته باشد و مردم بتوانند با تحرك و كيفيت بالاي زندگي و بدون 
هيچ گونه دغدغه اي در آنجا زندگي كنند. متاسفانه فضاهاي عمومي شهر تهران بيشتر فضاي پرسه زني است. شهر مطلوب شهري است كه لايق زندگي 
باشد، دوست داشتني بوده و كيفيت هواي مطلوب، اشتغال بالا اقتصاد مناسب، قيمت مناسب كالا و خدمات دسترسي هاي مناسب حمل و نقل داشته باشد.

اما همان طور كه گفتم تهران با شاخص هاي شهر مطلوب از نظر زيست پذيري و مقاومت فاصله دارد
     آرش حسيني ميلاني: ايران در كمربند خشك قرار دارد و تغييرات اقليمي در منطقه ما منجر به كاهش بارندگي ها، افزايش درجه حرارت و خشكسالي ها 
شده است .اين موضوع بر شهر تهران نيز تاثيرگذار است تهران حدود 50 هزار هكتار فضاي سبز شامل فضاي سبز دروني و كمربند بيروني آن دارد و نگهداري 
اينها نيازمند وجود منابع آبي است كه بيشتر از منابع و سفره آب هاي زيرزميني براي آن استفاده مي شود. اين استرس و تنش آبي از معضلات مهمي است 

كه زيست پذيري تهران را تهديد مي كند. هر چند اكنون فضاي سبز تهران از شرايط خوبي برخوردار است اما چشم انداز تامين آب نگران كننده است

برش



دانش و فن10ديدگاه

خريد گوشي هاي فعال نشده تنها با در دست داشتن پاسپورتي كه مسافرت خارجي داشته باشد

روش جديد تطهير گوشي هاي قاچاق
گروه دانش و فن |

با تنگ كردن عرصه واردات گوش��ي هاي مسافري و 
هشدار به فروش اطلاعات پاسپورت مسافران سفرهاي 
خارجي، برخي از فروش��ندگان داخلي ، با ش��رط در 
اختيار داشتن پاسپورتي كه در سه ماه اخير مسافرت 
به خارج داشته باشد، گوشي ها را بدون كد فعال سازي 
رجيستري، عرضه مي كنند و اين اتفاق در حالي براي 
گوشي هاي آيفون 11 هم افتاده كه اين گوشي  به تازگي 
و در يك هفته گذشته در جهان عرضه شده است، اين 
بدان معناست كه واردات رسمي آن بسيار كم است و 
عرضه اش،  آن هم بدون كد فعال سازي، روش ديگري 

جز قاچاق نمي تواند داشته باشد.
طرح رجيس��تری يا شناس��نامه دار کردن تجهيزات 
سيم کارت خور از همان زمان كه به عنوان راهي براي 
مب��ارزه با قاچاق مطرح ش��د، ب��ا چالش هايي همراه 
بود. رجيس��تري در ابتدا در س��ال 1385 كليد خورد 
اما در دولت هاي قبلي اجراهاي ناموفقي داش��ت. در 
اولين تجربه اين طرح که برمبنای IMEI  گوش��ي ها 
ب��ود، اين كد قابل جعل بود ت��ا جايي كه حتي برخی 
تعميرکاران گوشی های موبايل، شناسه گوشی های 
قاچاق را به شناسه يک گوشی مجاز وارداتی تغيير داده 
و با تقلب، می توانستند ده ها گوشی تقلبی يا قاچاق را 
به فروش برس��انند، كما اينكه شنيده شد در مواردي 
حتي حدود 1۲۰ هزار گوشی تنها با يک IMEI ثبت 
شده است. به همين دليل بود كه تلاش ها براي اجراي 
دوباره اين طرح، با احتياطي همراه بود كه به شكست 
منجر نشود. در اين راستا و در حالي كه در اواخر دولت 
يازدهم، محمود واعظی وزير سابق ارتباطات و فناوري 
اطلاعات- از اقدامات انجام شده برای تکميل اين طرح 
اطلاع داد، درنهايت مسووليت تكميل و اجراي نهايي آن 
برعهده محمدجواد آذري جهرمي -وزير جوان دولت 
دوازدهم- نهاده شد. بدين ترتيب از نيمه دوم سال 96 
بود كه رجيستري با فراهم شدن زيرساخت هاي فني و 
اعلام آمادگي وزارت ارتباطات، در مرحله اول با آغاز فاز 
نظارت از مهر ماه و پس از آن با اجراي رجيستري براي 
گوشي هاي آيفون و تبلت هاي شركت اپل از آذر 96 آغاز 
شد. هرچند همان سال هم گوشي هاي آيفون ايكس به 
تازگي وارد بازار جهاني شده بودند و حاشيه هايي درباره 
احتمال رجيستر نشدن اين گوشي ها مطرح بود، اما در 
نهايت اعلام شد واردات آيفون ايكس مسافري بلامانع 
است. پس از آن هم مراحل بعدي رجيستري براي ساير 
برندهاي موبايل اجرا شد و در نهايت، با مشمول شدن 
گوشي هاي سامسونگ كه رجيس��تري آنها به دليل 
فراواني در بازار ايران به آخرين مرحله موكول شده بود، 

اين پروژه در فروردين 1397 تكميل شد.

     روش هاي مختلف براي دور زدن رجيستري
اجراي رجيس��تري در ابتدا مشكلات زيادي داشت 
كه يكي از مهم ترين آنها، افزايش قيمت گوش��ي ها 
بود. در شرايطي كه سال گذشته، با افزايش نرخ ارز، 
قيمت گوش��ي ها در حالت معمول هم افزايش دو تا 
سه برابري داشت، رجيستري هم بهانه اي ديگر براي 
فروشندگان بود كه قيمت گوشي ها را بالا ببرند. بدين 
ترتيب برخی از فروشندگان کالای رجيسترنشده را 
به خريداران می فروختند و زمانی که فرد خريدار برای 
پس دادن گوشی خود مراجعه می کرد، مبلغی را از او 
دريافت می کردند. برخي ديگر از اين سودجويان هم 
گوشي هايي كه رجيستر شده بود را با قيمت بالاتر از 
قيمت معمول بازار به خريداران مي فروختند. البته 
جهرم��ي در آن زمان، راه چاره براي مقابله با افزايش 
قيمت حباب گونه را گوش��ي نخري��دن عنوان كرد، 
هرچند پس از گذشت زمان هم تاثير زيادي در بازار 

ملتهب گوشي ديده نشد.
از طرف ديگر، ب��ا اجراي رجيس��تري براي تمامي 
برندهاي گوش��ي، افرادي كه منافعش��ان از طريق 
قاچاق تامين مي ش��د، دس��ت به كارهاي مختلفي 
براي دور زدن اي��ن طرح زدند. يك��ي از اين راه ها، 
واردات چمداني گوش��ي هاي مس��افري بود؛ بدين 
ترتيب كه در بره��ه اي از زمان، براي واردكنندگان 
اين رس��م باب ش��ده كه در مس��افرت به سفرهاي 
خارجي، اقدام به واردات هزاران گوش��ي  مسافري 
كنند، زيرا افرادی که به اين شيوه گوشی های خود را 
وارد می کردند، از پرداخت 9 درصد ماليات بر ارزش 
افزوده معاف شده و از معافيت هاي گمركي نيز بهره 
مي بردند و در شرايطي كه طبق قوانين در آن زمان، 
واردات مس��افري قادر در دريافت كد رجيس��تري 
بود، ب��ه گفته واردكنندگان مجاز، واردات رس��می 
موبايل به شدت کاهش پيدا کرد. اين موضوع باعث 
شد مسوولان به دنبال راه چاره اي باشد كه واردات 
بي رويه كه رسما قاچاق بود و اسما مسافري، برچيده 
ش��ود و در مقابل هم واردات مسافري پابرجا باشد و 
آن دريافت مستقيم کد فعال سازی گوشی مسافری 
پس از پرداخت عوارض و ثبت موفق شناسه سريال 
دستگاه در گمرک بود كه با اتصال گمرک به سامانه 
همتا امکان پذير ش��د. واردات بدون کنترل گوشی 
از طريق چمدان های مسافران اگرچه ظاهرا قانونی 
ب��وده و در عمل گويی به قاچ��اق اين کالا وجاهتی 
داده بود، با وجود اين، در حالی که در مدت دو سال 
گذشته، تلفن همراه از بحران هايی مانند رجيستری 
و افزايش نرخ ارز و مشکلات واردات و رکود گذشته 
و به دو تا س��ه برابر قيمت های پيشين رسيده بود، 

بار ديگر موضوع بس��تن مس��ير قاچاق گوشي هاي 
مسافري، افزايش قيمت را موجب شد.

     خريد اطلاعات مسافران براي واردات قاچاق 
روش ديگري كه واردكنندگان غيررسمي و قاچاق چيان 
گوشي براي تطهير كردن گوشي هاي قاچاق انتخاب 
كردند، اس��تفاده از اطلاعات مسافران واقعي است كه 
اگرچه خودشان اقدام به واردات گوشي نكرده اند، اما 
برخی با گرفتن اطلاعات از آنها، اقدام به واردات گوشی 
به اسمشان کردند. اين موضوع در سفر حاجيان مشاهده 
شده و حتي وزير ارتباطات با تاييد اين موضوع اظهار 
كرد: »عده ای کلاهبردار به حاجيان امسال سيم کارت 
رايگان داده اند، س��پس از مدارک آن ها سوءاستفاده 
کرده و گوش��ی قاچاق ثبت کرده اند.« اگرچه در اين 
مورد، كلاهبرداري و سوءاس��تفاده از ناآگاهي حجاج 
اتفاق افتاده بود،  اما پس از آن مشخص شد كلاهبرداران 
به شيوه اي ديگر، حتي اطلاعات مسافران را با خواسته 
خودشان خريداري كردند و حتي جهرمي درباره اين 
كلاهبرداران اظهار كرد: »اين افراد يک روز از پاسپورت 
حجاج و مسافران استفاده می کنند، يک روز سيم کارت 

به نام ديگران صادر می کنن��د و با پرداخت 3۰۰ هزار 
تومان معافيت پاس��پورت آن ها را می خرند. در حال 
حاضر هم مراس��م اربعين را در پيش داريم که بيش از 
3 ميليون نفر از مرز رد می شوند. اخيرا نيز شنيده ام که 
افرادی از لب مرز به مدت نصف روز می روند به آن طرف 
مرز و به عنوان مسافر، اقدام به ثبت گوشی می کنند. 
اين تسهيلات برای مسافر در نظر گرفته شده نه اين که 
چارچوبی باشد برای رانت؛ اين حق مسافر است، بتواند 
گوشی که از سفر آورده را رجيستر کند. اگر اين قانون از 
بين برود، قطعا حق مردم ضايع خواهد شد.« و به همين 
دليل درباره واردات گوشي و فعال كردن آنها به روش 

مسافري، هشدارهايي داده شد.
اما اخيرا روش ديگري از واردات به شيوه مسافري ديده 
شده است، اينكه گوشي ها در وب سايت هاي مختلف 
براي فروش گذاشته مي شوند اما در تبليغاتي كه براي 
اين گوشي ها آمده نوشته شده: »گوشي كد فعال سازي 
ندارد و براي فعال سازي نيازمند پاسپورتي هستيد كه 
طي سه ماه گذشته مس��افرت خارج از كشور داشته 
باشد« اين بدان معناست كه اين گوشي ها از مجاري 
رس��مي وارد كشور نش��دند و به همين دليل، فرآيند 

رجيس��تري برايشان انجام نشده اس��ت. با اين روش، 
گوشي هايي كه به شيوه غيررسمي و قاچاق وارد شدند 
هم مي توانند كد فعال سازي دريافت كنند و به نوعي 
رجيستري را دور بزنند. البته صرف نظر از اينكه در اين 
روش، حتي زحمت خريد اطلاعات پاسپورت به دوش 
فروشنده نيست و آن را به گردن خريدار انداخته، يكي 
ديگر از نكات قابل توجه اين است يكي از گوشي هايي 
كه به اين روش به فروش مي رس��د، آيفون 11 است. 
گوش��ي هاي مدل جديد شركت اپل كه شامل آيفون 
11 و 11پرو مي ش��وند، به تازگي توسط اين شركت 
معرفي شده و حتي عرضه آن ها هم در هفته گذشته 
در جهان اتفاق افتاده اس��ت. اينكه چطور با در اختيار 
داشتن پاسپورتي كه مسافرتي در سه ماه گذشته داشته 
باشد، مي  توان آيفون 11 را وارد كرد كه حدود يك هفته 
از عرضه جهاني آن مي گذرد، هم جالب است. بنابراين 
اگرچه در ماه هاي اخير تلاش براي بس��تن روش هاي 
غيررسمي و قاچاق واردات گوشي انجام شده، اما هنوز 
هم راه هاي مختلفي براي دور زدن رجيس��تري مورد 
استفاده قرار مي گيرد كه برخي از آنها، با نظارت بر بازار 

قابل پيش بيني است

رييس س��ازمان نظام صنف��ي رايانه اي كش��ور گفت: 
همگرايي بين صنعت فن��اوري اطلاعات و ارتباطات با 
ديگر صنايع پيشران توسعه اقتصادي است. به گزارش 
ايرنا، رس��ول س��راييان در همايش اقتص��اد ديجيتال 
و چالش هاي واحده��اي توليدي و كس��ب وكارها در 
مش��هد، اظهار كرد: تحول و اقتصاد ديجيتال زيربناي 
توس��عه پايدار و راه حل چالش هاي واحدهاي توليدي 
و كس��ب وكار اس��ت.۴۰ درصد مش��اغل دنيا طي 1۰ 
سال آينده از بين مي روند و اگر صاحبان كسب وكار در 
سال هاي پيش رو هيچ اقدامي در زمينه ديجيتال سازي و 
برنامه ريزي درست انجام ندهند، خطر بزرگي كسب وكار 
آنها را تهديد مي كند. چالش هاي امروز جهان پيرامون 
موضوعاتي از قبيل آب، ش��فافيت، بيكاري، بهره وري، 
آلودگي محيط زيست است و چالش هاي كشور ما علاوه 

بر آنها، فيلترينگ، تحريم، فرآيندهاي گمركي و برخي 
موارد ديگر اس��ت.« او افزود: بان��ك جهاني و صندوق 
بين المللي پول، اندازه اقتصاد دنيا را به سه بخش صنعت، 
كشاورزي و خدمات تقسيم كرده اند اما سوال اصلي اين 
اس��ت كه خلق ثروت و ارزش افزوده دنيا در كدام يك 
از اين س��ه بخش قرار مي گيرد. در بين اين سه بخش، 
حاشيه سود و اش��تغال زايي حوزه خدمات بيشتر از دو 
بخش ديگر است و همه دنيا به سوي توسعه خدمات آن 
هم از طريق فناوري هاي جديد پيش رفته اند.« سراييان 
با اش��اره به بررس��ي روند تغييرات جي.دي.پي )توليد 
ناخالص داخلي( جهان در سه حوزه كشاورزي، صنعت 
و خدمات طي سال هاي 1995 تا ۲۰16 ميلادي، گفت: 
»سهم بخش كشاورزي دنيا در اين حوزه از 8.5 درصد به 
سه درصد رسيده، سهم بخش صنعت دنيا از 3۲ درصد 

شروع شده و طي اين مدت نوسان داشته و سهم بخش 
خدمات دنيا نيز از 59 درصد به حدود 7۰ درصد رسيده 
است. براس��اس آخرين داده ها سهم بخش خدمات در 
توليد ناخالص داخلي ايران طي مدت يادش��ده به 58 
درصد رس��يده و سهم دو بخش كشاورزي و صنعت در 

مجموع حدود ۴۲ درصد شده است.«
وي با بي��ان اينكه امروز جه��ان »داده« را نفت جديد 
مي دانند، اظهار كرد: »داده هاي ديجيتالي در دنياي 
امروز ثروتي است كه بدون هيچ زحمت، باارزان ترين 
وجه ممكن و تنها از طريق تلفن همراه توليد مي شود. 
قيمت ذخيره سازي داده در حال پايين آمدن است و 
به صفر نزديك مي شود، داده تنها صنعتي است كه با 
بالارفتن كيفيت و قابليت آن، قيمتش كاهش مي يابد، 
اين ويژگي فناوري اطلاعات است. بدون ترديد تحول 

ديجيتال، اقتصاد ديجيتال و هوشمندسازي شهرها سه 
اولويت راهبردي در اكثر كشورهاي جهان است و امروزه 
شاهد تحول ديجيتال در حوزه بانكداري و پرداخت، 
درمان و سلامت، ويترين هاي دانشگاهي، لوازم خانگي 
و بسياري حوزه هاي ديگر هس��تيم. زيرساخت هاي 
ارتباطي در ايران بسيار گسترده و جزو كشورهاي تراز 
يك دنيا به ش��مار مي  رود اما مردم اين كشور هنوز از 
اين زيرساخت ها براي توسعه كسب وكار و ديجيتاليزه 
شدن بخش هاي مختلف به نحو مطلوب بهره نگرفته اند. 
هم اكنون بانكداري در كشورهاي دنيا ديجيتاليزه شده 
است اما همچنان شاهد راه اندازي شعبات مختلف بانك 

در كشورمان هستيم.«
رييس سازمان نظام صنفي رايانه اي كشور خاطرنشان 
كرد: »امروزه دارايي و ثروت بنگاه هاي اقتصادي كشورها 
به س��اختمان و افراد نيس��ت، بلكه دارايي آنها ميزان 
بهره گيري از صنعت اي.سي.تي اس��ت و در واقع مدل 
پول درآوردن مردم دنيا تغيير كرده است. هم اكنون 75 

درصد تراكنش هاي الكترونيكي كل كش��ور در تهران 
انجام مي ش��ود در حالي كه زيرساخت شبكه ارتباطي 
در همه ش��هرهاي كش��ور وجود دارد، از س��وي ديگر 
ضريب نفوذ موبايل در كش��ور بالاي 85 درصد اس��ت 
و 75 ميليون گوش��ي هوش��مند در دست مردم است. 
كشورهاي مختلف دنيا 1۰ صنعت خود را ديجيتاليزه 
كرده و وارد اقتصاد ديجيتال شده اند، ميزان ديجيتاليزه 
شدن به معناي رسوخ فناوري اطلاعات در صنايع است. 
به ازاي هر 1۰ درصد رسوخ فناوري اطلاعات در صنعت، 
يك درصد حاشيه سود صنايع افزايش مي يابد، اين در 
حالي است كه عمده مديران صنعتي كشور با فناوري 

اطلاعات آشنايي ندارند.«
سراييان گفت: »7۰ درصد جمعيت كشور شهرنشين 
هستند و اين آمار نشان مي دهد براي كاهش هزينه ها 
چاره اي جز هوشمندس��ازي شهرها نيست اما با اينكه 
شعار همه مديران شهرهاي ايران هوشمندسازي است 

هنوز تفكر سنتي بر مديريت شهري غالب است.

شركت سهامي نمايشگاه هاي بين المللي از لغو برگزاري 
بيس��تمين نمايش��گاه تله كام كه قرار بود در مهر ماه 
برگزار ش��ود خبر داد. روابط عمومي شركت سهامي 
نمايش��گاه هاي بين الملل��ي با انتش��ار اطلاعيه اي از 
لغو برگزاري بيس��تمين نمايشگاه بين المللي صنايع 
مخابراتي و اطلاع رس��اني )ايران تل��ه كام( در تاريخ 8 
تا 11 مهر ماه خب��ر داد. در اين اطلاعيه آمده اس��ت 
به دلي��ل آماده نبودن فعالان حوزه ICT بيس��تمين 
دوره نمايشگاه صنعت مخابرات و اطلاع رساني برگزار 
نخواهد شد و تاريخ مجدد برگزاري متعاقبا اطلاع رساني 
مي شود. شركت سهامي نمايشگاه هاي بين المللي تاكيد 
كرده با وجود آمادگي و همكاري كامل دست اندركاران 
برگزاري تله كام، به دليل ع��دم آمادگي فعالان حوزه 
ICT براي برگزاري اين نمايشگاه، اين رويداد در تاريخ 
مورد اشاره برگزار نخواهد شد و زمان برگزاري مجدد 
آن به زودي اعلام مي شود. به گزارش مهر، عدم حضور 
وزارت ارتباطات، اپراتورهاي تلف��ن همراه و انصراف 
فعالان صنعت مخاب��رات از حض��ور در تله كام باعث 
شد برگزاري اين نمايش��گاه لغو شود. در همين حال 
سنديكاي صنعت مخابرات در اطلاعيه اي اعلام كرده 
بود وزارت ارتباطات به جاي برگزاري نمايشگاه تله كام 

98، كنفرانس ظرفيت را برگزار مي كند.

معاون وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: س��الانه 
6۰ هزار شكايت از اپراتورهاي تلفن همراه كشور شامل 
همراه اول، ايرانسل و رايتل ثبت مي شود. به گزارش ايرنا، 
حس��ين فلاح جوشقاني اظهار كرد: »س��الانه 6۰ هزار 
شكايت از اپراتورها ثبت مي شود كه حدود 9۰ درصد اين 
شكايت ها در زمان مقرر پيگيري و رسيدگي مي شوند. 
مردم مي توانند هرگونه شكايت از اپراتورهاي كشور را در 
طول شبانه روز از طريق سامانه گوياي 195 اعلام كنند.. 
چنانچه اپراتورهاي كش��ور به هر دليل به شكايت هاي 
ارايه شده از سوي مردم پاس��خ ندهند، سازمان تنظيم 
مقررات نيز تا زمان رفع مشكل پيگيري كننده موضوع 
خواهد بود.« وي همچنين خاطرنشان كرد: »عمده ترين 
ش��كايت هاي مردم از اپراتورهاي كشور شامل پوشش 
ضعيف در جاده هاي ارتباطي، آنتن دهي نامطلوب، قيمت 
بالاي تعرفه ها و وجود برخي پيامك  هاي مزاحم است. 
زيرساخت هاي ارتباطي برخي شهرها با مشكل مواجه 
بوده و مسوولان وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات نيز 
به دنبال مسير جايگزين ارتباطي در تمامي نقاط كشور 
هستند. تمامي تلاش س��ازمان تنظيم مقررات كشور 
رسيدگي به پيامك  هاي مزاحم است. يكي از راهكارهاي 
مهم ب��راي قطع پيامك  هاي مزاحم ش��ماره گيري كد 

#8۰۰* از سوي مشتركان خواهد بود.«

ش��ايعه حذف نماي��ش عمومي تع��داد لايك ها در 
فيس��بوك از مدتي قبل به گوش مي رسيد تا اينكه 
اين شركت سرانجام اين آزمايش را در كشور استراليا 
آغاز ك��رد. به گزارش ديجياتو، كمپاني فيس��بوك 
بطور آزمايشي مخفي شدن لايك ها، ري اكشن ها و 
همچنين تعداد مشاهده ويديوي پست ها و تبليغات 
را از ديد كاربران ش��روع كرد. اين آزمايش فعلا در 
استراليا انجام ش��ده و كمپاني اعلام كرده در حال 
حاض��ر برنامه اي براي آزمايش اي��ن محدوديت در 
ديگر كشورها در س��ر ندارد. بدين ترتيب دوستان 
كاربري كه در استراليا اس��ت مي توانند پست هاي 
او را لايك كرده و براي آنها ري اكشن بگذارند، ولي 
ديگ��ر نمي توانند بفهمند چند نفر پس��ت  هاي او را 

لايك كرده اند.
سخنگوي فيسبوك مي گويد آنها قصد دارند با حذف 
آزمايش��ي لايك از پست هاي فيس��بوك ببينند اين 
محدوديت تجربه كاربران را بهبود مي بخشد يا نه. سپس 
در مورد اقدامات بع��دي تصميم گيري خواهند كرد. 
فيسبوك اواسط ارديبهشت ماه امسال حذف لايك در 
اينستاگرام را به طور آزمايشي در كانادا انجام داد و پس از 
آن دامنه آزمايش را به كشورهاي ديگر از جمله استراليا، 

برزيل، ايرلند، ايتاليا، ژاپن و نيوزلند گسترش داد.

درحالي كه سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي، 
سيم كارت هاي مزاحم ارسال كننده  پيامك تبليغاتي 
را مس��دود مي كند، اين آمار در يك ماه گذشته ثابت 
مانده است. به گزارش ايسنا، براي جلوگيري از ارسال 
پيامك هاي تبليغاتي، راه هاي مختلفي از جمله استفاده 
از سامانه #8۰۰* در نظر گرفته شد و سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي نيز س��امانه 195 را براي 
س��اماندهي پيامك هاي تبليغاتي كه با ش��ماره هاي 
شخصي ارس��ال مي ش��دند، راه اندازي كرد. مسدود 
كردن سرش��ماره هاي ش��خصي از طريق شناسايي 
رفتار س��يم كارت هايي كه تنها به ارسال پيامك هاي 
انبوه اقدام مي كردند ه��م راه ديگري براي جلوگيري 
از ارس��ال پيامك هاي مزاحم با شماره هاي شخصي 
بود. تا پايان مرداد ماه س��ال جاري، آمار مسدود شدن 
سيم كارت هاي مزاحم ارسال كننده پيامك تبليغاتي، 
13۴ هزار و 1۴5 خ��ط بود كه اين آمار تاكنون تغيير 
نكرده است. با توجه به اينكه به گفته رگولاتوري، اين 
آمار به صورت سيس��تمي و خودكار توس��ط سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي تنظيم مي شود، 
اينكه اين آمار در طول يك ماه گذشته ثابت مانده، به 
نظر مي رسد بدين معناست كه در اين مدت شكايتي 

از خطوط شخصي ارسال كننده پيامك نشده است.

سال ۲۰19 هنوز تمام نش��ده و آمار فروش جهاني 
تلفن هاي هوشمند به دست نيامده است، با اين حال 
گارتنر تصويري كاملا تاريك را از فروش گوشي هاي 
هوش��مند در س��ال ۲۰19 پيش رو مي گ��ذارد. به 
گ��زارش ديجياتو، گارتنر كه از جمله ش��ركت هاي 
شناخته شده دنيا در زمينه تحقيقات بازار محسوب 
مي شود در گزارش تازه خود پيش بيني كرده فروش 
تلفن هاي هوش��مند تا پايان امس��ال ب��ا افتي 3.۲ 
درصدي در مقايسه با س��ال قبل روبرو شود. به اين 
ترتيب بدترين تحولات سال به سال صنعت موبايل 
از زمان ظهور آن را ش��اهد خواهيم بود و حتي افت 
قابل توجه فروش تلفن هاي هوشمند در سال گذشته 

نيز در مقابل امسال رنگ  مي بازد.
گارتنر پيش بيني كرده كه امس��ال مجموعا 1.7۴ 
ميليارد تلفن هوش��مند در سراس��ر جهان فروخته 
مي ش��ود كه اين رق��م از 1.8 ميليارد دس��تگاهي 
كه س��ال قبل فروخته ش��د به مقدار قابل توجهي 
كمتر است. گارتنر در مورد بازار كلي تر محصولات 
الكترونيك كه تبلت ها و پي س��ي ها را هم علاوه بر 
موبايل ها شامل مي شود چشم اندازي حتي بدتر از 
اين دارد و پيش بيني افت قابل توجه 3.7 درصدي را 

براي امسال مطرح كرده است.

نمايشگاه تله كام امسال
برگزار نمي شود

ثبت سالانه ۶۰ هزار شكايت
از اپراتورها

فيس بوك حذف نمايش لايك 
را در استراليا آغاز كرد

آخرين آمار پيامك هاي مزاحم 
مسدودشده

بدترين سال فروش 
گوشي هاي هوشمند

عمده مديران صنعتي، با فناوري اطلاعات آشنايي ندارند
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طرفداران فيلتر هم از سرويس 
بومي استفاده   نمي كنند

رييس سازمان فناوري اطلاعات ايران در رويداد 
فيناپ با موضوع »بانكداري باز« گفت: كس��اني 
كه ب��ه فيلترينگ علاق��ه دارند خودش��ان هم 
س��رويس هاي خود را به پيام رسان هاي داخلي 
منتقل نمي كنند، همين مساله باعث پيشرفت 
نكردن اين پيام رس��ان ها مي ش��ود، در كنار آن 
سرمايه اجتماعي پايين مي آيد و مردم اعتمادشان 
را به اجزاي دولت از دس��ت مي دهند. به گزارش 
ايرنا، اميرناظمي در بخ��ش »گفت وگوي داغ« 
رويداد فيناپ، درباره قوانين انحصار اظهار كرد: 
»در گذش��ته كه مفاهيم بازار آزاد شكل نگرفته 
بود، دولت ها در نقش تيم بودند و يك طرف بازي 
دست آنها بود. سال ها بعد نقش دولت ها به داور 
تبديل مي شود. اينكه شرايط را براي بازي تيم ها 
تسهيل كند. اين اولين مرتبه اي است كه دولت ها 
در نقش ناظر وارد ميدان كس��ب و كار مي شوند. 
اس��تارت آپ ها معم��ولا مي گويند دول��ت به ما 
كاري نداشته باشد، اما اين گزاره اشتباه است. اگر 
دولت قوانين ضدانحصار نگذارد كه نمي تواند به 
كس��ب وكارها كمك كند. الان زماني نيست كه 
دولت صرفا نقش داور را داشته باشد، بلكه بايد با 
برداشتن موانع، زمينه را براي رقابت باز كند. در 
كنار اين، ان جي او ها بايد در كنار دولت نقش خود 
را ايفا كنند. زمان��ي كه به عنوان فرد دولتي روي 
صندلي مي نشيني مردم نگاه خوبي به اين افراد 
ندارند، در برخي موارد هم درست است اما بايد اين 
روش از يك جايي درست شود. ما در مقابل برخي 
مس��ائل كم طاقت هستيم، در اين باره هم گاهي 
حق داريم اما بايد به فكر توسعه نيز باشيم. قوانين 
ما درباره مسائل تكنولوژي درست نيست، بايد اين 
را بپذيريم و براي آن نقشه راه طراحي كنيم. برخي 
از مردم و دولت از فناوري ترس دارند. فكر مي كنند 
با عدم قطعيت روبرو مي شوند و همين مساله منجر 
به ترسشان مي شود. اما بايد با اين ترس روبرو شد 

و برايش راهكار در نظر گرفت.«
او درباره تاكس��ي هاي اينترنتي و مشكلاتي كه 
در حوزه پرداخت عوارض ش��هري دارند، گفت: 
»كميته اي براي توافق طرفين تش��كيل ش��د، 
م��ا و معاونت علم��ي رياس��ت جمهوري مدافع 
كس��ب وكارهاي نوآور بوديم. تلاش اين بود كه 
به يك نقطه تعادل برس��يم. در نامه اي كه ارسال 
شد، سه محور داش��تيم. اول اينكه مانع فعاليت 
تاكسيراني به عنوان ناظر ش��ويم؟ دوم اينكه آيا 
تاكس��ي هاي اينترنتي كه از خدمات شهرداري 
اس��تفاده مي كنند بايد ع��وارض بدهند؟ بخش 
سوم مربوط به راننده بود. اينكه راننده چطور بايد 
ماشين خود را در راستاي نوسازي ناوگان حمل و 
نقل، تعويض كنند؟ در مورد اول به توافق رسيديم 
كه ناظر بي طرف��ي در اين حوزه و ترجيحا خارج 
از بخش دولتي باش��د. در مورد دوم به اين نتيجه 
رس��يديم كه 1.5 درصد از درآمد صرف مسائل 
مربوط به شهر شود. در مورد سوم هم تصميم بر آن 
است كه اگر قرار است يارانه و هزينه اي پرداخت 

شود، آن را مستقيم به رانندگان بدهند.«
ناظمي درباره فيلترينگ سايت هايي مانند توييتر 
و يوتيوب گفت: »آيا يك ش��به مي ت��وان كاري 
انج��ام داد يا نه؟ روزي كه مهندس جهرمي وزير 
شد، اولين موضوع مورد سوال ما اين بود كه چرا 
كميته تعيين مصاديق تش��كيل نمي شود؟ چرا 
از س��ال 9۰ به بعد چنين چيزي تشكيل نشده؟ 
از ماه قبل دوباره جلسات ش��روع شد و سومين 
جلس��ه را هم پشت سر گذاشتيم. دومين مساله 
اين بود كه ما در فيلترينگ چند دسته داشتيم. 
دسته اول فيلترينگ هايي بود كه از سوي دولت 
انجام شده است. مصوبه اي از هيات دولت گرفتيم 
كه دولتي ها نمي توانند از استارت آپ ها شكايت 
كنند. اين مصوبه ابتدا محرمانه بود و كس��ي به 
آن گوش نمي داد اما يك س��ال طول كشيد كه 
مصوبه به ش��كل غيرمحرمانه درآمد، به همين 
واسطه كميته اي تشكيل شد و بازيگران مختلفي 
به اين كميته اضافه شد و اكنون كمترين ميزان 
مسدودي مربوط به ش��كايت هاي دولتي است. 
معضلي كه اكنون داريم پلتفرم ها و س��ايت هاي 
خارجي هستند. در حال حاضر با تشكيل كميته 
تعيين مصاديق مجرمانه مي توان اميدوار بود كه 
مزايا و معايب مورد بررسي قرار گيرد. صراحتا من 
هم عاشق اين هس��تم كه پلتفرم ايراني قوي تر 
از توييتر و ش��بكه اجتماعي بهتر از تلگرام وجود 
داش��ته باش��د تا در آن فعاليت كنيم اما الان كه 
نداريم راه حل رسيدن به اين مطلوب اين نيست كه 
جلوي رقبا را بگيريم، اين راه حل ناكارآمد است.«

رييس سازمان فناوري اطلاعات خاطرنشان كرد: 
»ما توانستيم بدون فيلتر كردن اپليكيشن ويز، 
شرايطي ايجاد كنيم كه مسيرياب هاي ايراني حتي 
از ويز هم كاربران بيشتري را جذب كنند. آن هم به 
دليل قابليت هايي است كه در آنها ارايه مي شود. 
كس��اني كه به فيلترينگ علاقه دارند خودشان 
هم سرويس هايشان را به پيام رسان هاي داخلي 
منتقل نمي كنند. مثلا كارت سوخت را روي همين 
پيام رسان  ها ارايه كنند. اين باعث شكل نگرفتن 
پيام رسان هاي داخلي مي شود. در كنار اين مساله 
سرمايه اجتماعي پايين مي آيد و مردم اعتمادشان 
را به اجزاي دولت از دست مي دهند. با اين كار مردم 
را به نصب فيلترش��كن تشويق مي كنيد كه اين 
مساله منجر به تحميل هزينه به كاربران مي شود، 
چرا كه ترافي��ك بين المللي ب��ا ترافيك داخلي 
متفاوت اس��ت. اگر تمام ما ايده آل ما اين اس��ت 
كه توليدات بومي مانند پيام رسان و مسيرياب پا 
بگيرد، بايد بدانيم راه حل آن فيلتر كردن نيست. 
فيلترينگ به ذاته مشكل ندارد، در دنيا نيز اتفاق 
مي افتد و راه حل هايي براي آن وجود دارد اما رفتار 
ما در مقابل فيلترينگ رفتار منصفانه اي نيست. 
اين منصفانه نبودن به ميزان عدم رضايت عمومي 

از فيلتر بودن شبكه هاي اجتماعي برمي گردد.«
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»تعادل«اهميتتوسعهمناسباتاقتصاديباكشورهايهمسايهرابررسيميكند

زمينه هاي گسترش صادرات به عراق

 سهم اپراتورها در ارسال پيامك  هاي مزاحم
 ۶۷درصد ايرانسل، ۲۲درصد رايتل و ۹ درصد همراه اول!

گروهبنگاهها|
در ش��رايطي كه ترام��پ و هيات حاكم��ه امريكا از 
تمام ابزارهاي اقتصادي و ارتباطي ش��ان براي ايجاد 
مشكلات اقتصادي براي كشورمان بهره مي برند و هر 
روز در آتش تحريم هاي اقتصادي مي دمند، استفاده 
از ظرفي��ت اقتصادي و تج��اري پيراموني راهكاري 
است كه اقتصاد ايران از طريق آن مي تواند از چالش 
تحريم ها عبوركرده و به س��مت ثب��ات اقتصادي و 
بهبود شاخص هاي معيش��تي گام بردارد. راهبردي 
كه هم اقتصاد كشورمان را از بيماري كهنه وابستگي 
به درآمدهاي نفتي، نجات مي دهد و هم دريچه هاي 
ت��ازه اي براي رون��ق توليداتي كيفي ت��ر و صادرات 
افزون تر رو به سوي اقتصاد و تجارت ايران مي گشايد. 
ه��م رييس جمهوري و ه��م چهره ه��اي اقتصادي 
كابين��ه اش و هم چهره ه��اي موثر در كميس��يون 
اقتصادي مجلس دهم به تناوب درباره اهميت توسعه 
تجارت ايران با همسايگان سخن گفته اند و از فعالان 
اقتصادي و تشكل هاي بخش خصوصي خواسته اند 
تا برنامه هاي خود براي بهبود شاخص هاي اقتصادي 

با همسايگان را ارايه كنند.
يك��ي از مهم تري��ن بازارهاي پيراموني كش��ورمان 
بازار كش��ور عراق اس��ت كه با توجه به جمعيت بالا 
)80ميليون ايراني و 35ميليون عراقي(، ويژگي هاي 
اقليم��ي و فرهنگي مش��ترك و مي تواند نقش قابل 
توجهي در بهبود ش��اخص هاي صادراتي و توليدي 
كش��ورمان ايفا كن��د. موضوعي كه ابع��اد و زواياي 
گوناگون آن در جريان همايش تجارت ايران و عراق 
در افق 2020 از منظر تحليلي مورد ارزيابي و بررسي 
قرار گرفت. حضور چهره هاي اقتصادي وزارت خارجه 
در كنار فعالان بخش خصوصي اقتصاد و نمايندگان 
دولت عراق در اين همايش، چش��م انداز روشن تري 
از بهبود مناس��بات اقتصادي ميان دو طرف را نويد 
مي دهد. دورنمايي كه بخشي از ويژگي هاي آن را از 
دل اعداد و ارقام مطرح شده مي توان استخراج كرد.

 در حال حاضر ايران، سومين تامين كننده نياز بازار 
غير نفتي عراق پس از تركيه و چين اس��ت. در سال 
96 عراقي ه��ا ح��دود 14.5 درص��د از كل صادرات 
غيرنفتي ايران را خريداري كرده اند كه در مقايس��ه 
با خريد فقط س��ه درصد از كالاهاي غيرنفتي ايران 
توسط 28 كشور عضو اتحاديه اروپا، صادرات به عراق 
رقمي بسيار چشمگير است. بررسي داده هاي آماري 
گمرك ايران نشان مي دهد صادرات غيرنفتي ايران 
به ع��راق از دوميليارد و 762 ميليون دلار در س��ال 
1387 به پنج ميليارد و 150 ميليون دلار در س��ال 
90، پنج ميليارد و 949 ميليون دلار در س��ال 92 و 
6 ميليارد و 424 ميليون دلار در س��ال 96 رس��يده 
است. اين ميزان يعني صادرات 4.6 ميليارد دلاري 
در سال 96 به عراق، ايران را پس از تركيه با بيش از 9 
ميليارد دلار و چين با 4.8 ميليارد دلار در رتبه سوم 
مبادي وارداتي عراق قرار مي ده��د. اعداد و ارقامي 

كه نش��ان مي دهد ايران از دل اين روابط اقتصادي 
مي تواند بخشي قابل توجهي از تحريم هاي اقتصادي 
را بي اثر يا كم اثر كند. نسخه اجرايي ايران براي بهبود 
مناس��بات با عراق تشكيل دفاتر مش��اوره اي ويژه با 
عراق است تا فعالان اقتصادي دو طرف از طريق اين 
دفاتر بتوانند در اتمس��فر اقتصادي و بازرگاني مورد 

نظر فعاليت كنند.

  تشكيل دفاتر مشاوره اي براي تجارت
معاون اقتص��ادي وزير خارجه ب��ا تاكيد بر ضرورت 
تشكيل دفاتر مش��اوره اي براي كار و تجارت با عراق 
گفت: عراق، كشوري بسيار ثروتمند با آينده روشن 
است؛ پس بايد در س��رمايه گذاري ها ديد بلندمدت 

به آن داشت.
غلامرضا انصاري، معاون اقتصادي وزارت امور خارجه 
در هماي��ش تجارت ايران و ع��راق در افق 2020، با 
تاكيد بر اهميت صادرات به كشور عراق گفت: در حال 
حاضر، كشوري مهم تر از عراق چه از نظر سياست، چه 
از نظر اجتماعي و چه در ديگر ابعاد، براي جمهوري 
اس��لامي ايران وجود ندارد و بر همين اس��اس، بايد 
تمام تلاش خود را براي داشتن مراودات گسترده و 

همه جانبه با اين كشور به كار ببنديم.
وي افزود: به زودي شاهد مراسم اربعين خواهيم بود 
كه همبس��تگي مردم ايران و عراق را نشان مي دهد؛ 
اما بيش از هر چيزي بايد در نظر داش��ت كه زمينه 

گس��ترده اي در عراق وجود دارد كه ورود به آن، نياز 
به برنامه ريزي درازم��دت دارد؛ ضمن اينكه اعتماد 
و كس��ب دانش ، محورهاي اصل��ي كار خواهند بود؛ 
چراكه نگاه كوتاه مدت و سودمحور، افت روابط بين 
المل كشور را به دنبال خواهد داشت و بايد به عراق به 

صورت بازتر و با ديدگاه بلندمدت پيش رويم.
انص��اري تصريح كرد: حضور در ب��ازار عراق، بايد به 
سمت قانون محور شدن حركت كند؛ چراكه امروزه 
بيشتر از روي دوس��تي و تعارفات، تعامل داريم؛ در 
حالي كه بايد به س��مت عق��د قراردادهاي محكم و 
قابل اس��تناد در مجامع بين المللي حركت كنيم تا 
برنامه هاي آينده ما، محكم و استوار باشد؛ به نحوي 
كه تم��ام جزييات به صورت قانونمند مورد پيگيري 
قرار گيرند. معاون اقتص��ادي وزارت امور خارجه با 
تاكيد بر تنوع قومي اين كشور گفت: مطالعه درباره 
اقتصاد عراق بسيار با اهميت است؛ اين بازار براي هر 
كالا و محصولي پذيرش دارد؛ اما اطلاعات مناسبي 
از نوع نياز آنها در دسترس نداريم؛ در حالي كه حتي 

بايد به فكر توليد در كشور عراق باشيد.
وي خواس��تار راه اندازي دفاتر مشاوره اي براي كار و 
تجارت با عراق شد و خاطرنشان كرد: تشكيل دفاتر 
مش��اوره اي در عراق، به تجار كش��ور كمك زيادي 
خواهد كرد؛ چراكه بايد مسير و ساختار تصميم گيري 
در اين كشور را مورد بررس��ي قرار دهيم؛ به همين 
دليل ايجاد تش��كل هاي اقتصادي بسيار با اهميت 

است و اقداماتي مثل اتاق مشترك ايران و عراق بايد 
گسترش يابد.

انصاري تاكيد ك��رد: تقويت گردش��گري زيارتي و 
گردشگري س��لامت، براي عراقي ها توجه بيشتري 
مي طلبد و بهتر اس��ت روابط ما از طريق مخاطبين 
محلي باشد؛ به اين معنا كه اگر توانايي احداث دفاتر 
در عراق را نداريم، بهتر اس��ت به صورت مشترك با 
ديگر ش��ركت ها دفتري براي افزايش فعاليت هاي 
خود داشته باشيم. انصاري گفت: بايد سازوكارهاي 
انجام مراودات تجاري تقويت ش��ود؛ به اين معنا كه 
ب��ا يك صندوق ضعي��ف نمي توان امنيت مناس��ب 
را ب��راي مراودات تج��ار ايجاد كرد؛ بلك��ه ارتباط با 
سركنسولگري و س��فارت خانه ها بدون شك به نفع 
ش��ركت ها خواهد بود و اين ارتباط، براي تجار يك 
ضرورت است و در شرايط حس��اس مي تواند بسيار 

مفيد باشد.
معاون اقتصادي وزارت خارج��ه با تاكيد بر اهميت 
پيدا كردن شريك محلي يا شريك ثالث گفت: عراق 
كشوري بس��يار ثروتمند و با آينده اي بسيار روشن 
اس��ت؛ پس س��رمايه گذاري و ديد بلندمدت در اين 

كشور بسيار با اهميت خواهد بود.

  حمايت از توليد داخلي
پرسشي كه با اين توضيحات به ذهن خطور مي كند 
آن اس��ت كه فعالان اقتصادي ايران��ي براي افزايش 

دامنه هاي صادراتي خود به عراق با چه مش��كلاتي 
دس��ت به گريبانند و دولت و مجلس از چه طريقي 
مي توانند به حل اين مش��كلات كمك كنند ؟يكي 
از فعالان توليد كش��ورمان كه سابقه سال ها فعاليت 
در بازار صادراتي عراق را نيز داراست در پاسخ به اين 
پرسش مي گويد: مشكل عمده ما اين است كه هيچ 
متولي نداريم كه تجارت با كشور ها را مديريت و براي 

فعالان اقتصادي ايران بازاريابي كند. 
محمدعلي نادب توليدكننده سيس��تم هاي تهويه 
مطبوع و صادركننده فعال در عراق در ادامه تصريح 
مي كند: من به عنوان يك تاج��ر فعال در عراق چرا 
بايد مشتري يك ساله خود را ناگهاني از دست بدهم 
و دوباره به دنبال مشتري جديد باشم كه من را مدتي 
عقب بيندازد؟ اين چرخه در حال تكرار است، چون ما 
كسي را نداريم كه بگوييم حالا كه ارتباط ما را بر هم 
زدي، راهكار هم به من پيشنهاد بده تا من ضرر نكنم.

وي ادامه داد: تركيه چنين سيستمي را دارد، يعني 
وزارت خارج��ه اين كش��ور بخش��ي دارد كه براي 
توليدكننده، خريدار معرفي مي كند و بازارشناسي 
دارد. اما در ايران مس��ائل سياس��ي، اقتصاد را تحت 

تاثير قرار مي دهد.
فعال صادراتي حوزه مصالح ساختماني گفت: كساني 
ك��ه در وزارت امور خارجه نشس��ته اند بايد مس��ير 
تجارت را تس��هيل كنند. در موارد بسياري به دليل 
عدم حمايت كنسولي و سياسي مشتريان خود را در 
رقابت نابرابر با توليد كننده هاي ترك و چين از دست 
داده ايم. چرا كه شركت هاي ايراني نمي توانند و بنيه 

مالي ندارند كه خودشان بازاريابي كنند.
نادب تاكيد كرد: برخي شركت هاي داخلي بي انصافي 
مي كنند و براي بازاريابي و معرفي تاجران خارجي به 
ما، از توليدكنندگان پول دريافت مي كنند و گاه تاجر 
واقعي هم معرف��ي نمي كنند. در حالي كه اين كار را 

بايد دولت ايران انجام دهد.
اين فعال اقتصادي اس��تفاده از دفاتر مشاوره اي در 
حوزه ه��اي اقتصادي و بازرگان��ي را يكي از بهترين 
روش ه��اي حمايت��ي دول��ت در فض��اي اقتصادي 
پيرامون��ي مي داند و از تصميم س��ازان در مجلس و 
دولت مي خواهد ك��ه فعالان اقتصادي را در مواجهه 

بين المللي كمك كنند. 
آن گون��ه ك��ه از اظهارنظره��اي فع��الان اقتصادي 
پيداست مش��كلاتي چون نبود مديريت و بي ثباتي 
در مرز ه��اي مش��ترك با ع��راق، افزاي��ش عوارض 
گمرك��ي و تعرفه ها، نبود دفاتر مش��اوره اي، فقدان 
س��اختارهاي بازاريابي و...بخشي از مشكلاتي است 
كه توسعه فعاليت هاي صادراتي در عراق را با مشكل 
مواجه كرده مشكلاتي كه در صورت حل و فصل آن 
مي توانن��د ارزش افزوده فراواني را براي كش��ورمان 
فراهم سازند. ارزش افزوده اي كه امروز بيشتر از هر 
عامل ديگري مي توانند به اقتصاد ايران براي رهايي 

از تله درآمدهاي نفتي ياري رسانند.

مديركل حفاظت از حقوق مصرف كننده رگولاتوري 
از مسدودسازي خدمات هشت دفتر فروش متخلف 
اپراتورها و قطع دو هزار و 548 سيم كارت ارسال كننده 

پيامك تبليغاتي مزاحم خبر داد.
به گزارش س��يتنا، مهندس پيمان قره داغي، افزود: 
براساس پايش و نظارت انجام شده در سامانه مديريت 
 كش��ف تخلف رگولاتوري )FMS( از 29 شهريور تا 
2 مهر، 67درصد از سيم كارت هاي كشف شده مربوط 
به تخلف در حوزه پيامك هاي انبوه تبليغاتي مزاحم 
مربوط به سيم كارت هاي اپراتور ايرانسل، 22درصد 
اپراتور رايتل، 9درصد اپراتور همراه اول و 2درصد به 

اپراتورهاي مجازي تلفن همراه اس��ت. او با اشاره به 
اينكه در حال حاضر اولويت رگولاتوري س��اماندهي 
مب��ادي ص��دور س��يم كارت در اپراتوره��ا و دفاتر 
پيشخوان خدمات دولت است، افزود: دفاتر متخلف 
در استان هاي سيستان وبلوچستان، مازندران، ايلام، 
تهران، قم و اصفه��ان بدون رعايت ك��ردن الزامات 
احراز هوي��ت متقاضيان، س��يم كارت هايي را فعال 
كرده و فروخته اند كه متخلفين از آنها براي ارس��ال 
پيامك هاي تبليغاتي مزاحم به مردم استفاده كرده اند.

قره داغي با اش��اره به ابراز نارضايتي مشتركين تلفن 
همراه از دريافت پيامك ه��اي انبوه تبليغاتي گفت: 

سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي به منظور 
جلوگي��ري از ادامه تخلف و سوءاس��تفاده از حقوق 
مردم بر نحوه سرويس دهي اپراتورها نظارت كرده و 
شفاف سازي و اطلاع رساني لازم را در اين زمينه انجام 
مي دهد تا مش��تركين نيز متناسب با تعهد اپراتورها 
به حفظ حقوق آنها، براي انتخاب اپراتور و س��رويس 
خود اقدام كنند. او تاكيد كرد: تمامي مشتركان تلفن 
همراه در صورت دريافت پيام��ك تبليغاتي مزاحم، 
مي توانند شماره سيم كارت ارسال كننده پيامك را به 
سرشماره 195 ارسال كنند تا اين شماره ها در شبكه 

مسدود شوند.

وابستگيبهوارداتشكر
دركشوركمترشدهاست

عضو  | ن س�تا ز خو
تش��خيص  مجم��ع 
مصلح��ت نظ��ام گفت: 
از زمان��ي ك��ه ش��ركت 
توسعه نيشكر در استان 
خوزس��تان آغ��از به كار 
ك��رد بركات زي��ادي به 
همراه داشت و از معضلات توليد شكر كاسته شد 
و وابستگي به واردات اين محصول استراتژيك نيز 
كمتر شده است.  به گزارش ايسنا، حجت الاسلام 
ناطق نوري ديروز در حاش��يه بازديد از كارخانه 
خميرمايه و الكل رازي اظهار كرد: ايجاد اشتغال 
در اس��تان خوزس��تان يكي از نيازهاي اساسي 
كشور است كه خوشبختانه به واسطه اجراي طرح 
توسعه نيشكر در اين استان ايجاد شده است. شكر 
يكي از كالاهاي استراتژيك و مورد توجه در جهان 
اس��ت و گام هاي شركت توسعه نيشكر در تامين 
شكر كشور در جهت خودكفايي قابل تقدير است 
و در اين زمينه بايد از مجموعه مديران و كارگران 
اين كارخانه تقدير و تش��كر شود. وي با اشاره به 
آيت الله هاشمي رفس��نجاني به عنوان بنيانگذار 
طرح توسعه نيشكر در اس��تان خوزستان گفت: 
با همت، همكاري و ديد وس��يع آقاي هاشمي و 
همكارانشان اين طرح اجرايي شد و امروزه شاهد 

بركات و ثمرات اين طرح  هستيم.

ضرورتجبرانخسارت
زيستمحيطيآلودگيهاينفتي
بوش�هر|امروزه خليج 
ف��ارس ب��ا آلودگي هاي 
نفتي متع��ددي درگير 
است و سالانه تخليه نفت 
و ساير مشتقات نفتي در 
اين اكوسيستم ارزشمند 
به دلايل مختلف بر تنوع 
زيس��تي غني خليج فارس تاثيرات نامطلوبي بر 
جاي مي گذارد. به گزارش روابط عمومي محيط 
زيس��ت، مديركل حفاظت محيط زيست استان 
بوش��هر در اين خصوص مي گوي��د: خليج فارس 
يكي از اكوسيستم هاي كلان است كه داراي غنا و 
تنوع زيستي ارزشمندي است و هر گونه تغيير در 
شرايط زيستگاهي اين اكوسيستم آسيب هايي را 

به آن وارد مي كند. 
فرهاد قلي نژاد مي افزايد: آلودگي هاي نفتي ناشي 
از س��وانح و حوادث يا نش��ت و تخليه مش��تقات 
نفتي در خليج ف��ارس يكي از مناب��ع مختلف و 
آلاينده هاي مهم اين اكوسيستم است كه هر ساله 
خس��ارت هاي فراواني را به محيط زيست خليج 

فارس وارد مي نمايد.  
اين مس��وول بيان ك��رد: نمونه اين خس��ارت ها 
حوادث نفتي در اطراف جزيره خارگ اس��ت كه 
در روزه��اي اخير موجب آلودگي س��واحل اين 

جزيره شده است. 

كمبود500كلاسدرس
درخراسانجنوبي

خراس�انجنوب�ي| 
مدي��ركل آم��وزش و 
پرورش خراسان جنوبي 
از كمبوده��اي كلاس 
درس در اس��تان خب��ر 
داد و بيان كرد: در حال 
حاضر 500 كلاس درس 
در استان كمبود اس��ت كه 350كلاس مختص 
مركز استان اس��ت. به گزارش ايسنا، محمدعلي 
واقعي، گف��ت: آموزش و پ��رورش پلي مطمئن 
ميان خانواده، جامعه و آينده محسوب مي شود؛ 
از اين رو فرآين��د ياددهي و يادگي��ري در نظام 
تعلي��م تربيت بايد بتواند دانش آم��وزان را واجد 
مهارت هاي��ي كند تا توان حل مس��ائل گوناگون 
در دني��اي پيچيده امروز را داش��ته باش��ند. وي 
ادامه داد: اين نهاد مي كوش��د تا آينده س��ازان را 
به ژرف انديش��ي، ابتكار، كن��ش ورزي، آزادگي، 
راس��ت گويي، اعتم��اد ب��ه نفس و ع��زت نفس 
رهنمون سازد. در اين مسير، مدرسه بايد بتواند 
آيين نوع دوستي، احترام به بزرگان اين سرزمين 
كه��ن و مهارت هاي زندگي را ب��ه دانش آموزان 
بياموزد و البته اين توفيق بزرگ، محصول تلاش 
معلمان، مربيان و مديراني اس��ت كه  كنجكاوي 
و حل مس��اله را در موقعيت هاي متعدد تدريس 

و در ساير فعاليت هاي مدرسه  به كار مي گيرند.

چهارباندهكردنمحورايلام
بهمهرانتااربعين98

اي�ام| مدي��ركل راه و 
شهرس��ازي اس��تان ايلام 
مي گوي��د: ت��ا اربعين 98 
قسمت عمده عمليات چهار 
بانده ش��دن مسير ايلام به 

مهران انجام خواهد شد.
باش��گاه  گ��زارش  ب��ه 
خبرنگاران كاظمي مديركل راه و شهرس��ازي استان 
ايلام گفت: عمليات چه��ار بانده كردن محور ايلام به 
مهران تا اربعين 98 بطور كامل به بهره برداري نخواهد 
رسيد. او با اش��اره به پيش��رفت فيزيكي راه ارتباطي 
ايلام به مه��ران اعلام كرد: در حال حاضر اين راه 104 
كيلومتري در سه فاز در حال چهار بانده شدن است و 
پيش بيني مي شود قسمت عمده آن تا اربعين 98 به 

بهره برداري برسد.
 مديركل راه و شهرسازي استان ايلام علت اصلي كند 
شدن عمليات راهسازي در اين محور را نبود اعتبارات 
دانست و افزود: بيش از 90 ميليارد تومان به پيمانكاران 
اين مسير بدهكاريم و تنها 30 ميليارد آن در ماه هاي 

اخير پرداخت شده است.
كاظمي به بسته شدن اين محور در روز هاي اخير نيز 
اشاره كرد و گفت: با توجه به حجم بالاي خاكريزي و 
خاكبرداري مسير و عمليات ترانشه برداري در برخي 
از روز ها ش��اهد بسته ش��دن راه ارتباطي هستيم كه 

رانندگان مي توانند از مسير جايگزين تردد كنند.

دولتمقدماتصادرات
محصولخرمارافراهمكند

 كرمان|نماين��ده م��ردم 
ش��رق اس��تان در مجلس 
شوراي اس��لامي با اشاره به 
بحران جدي باغداران اين 
منطقه گفت: بي��ش از 50 
درص��د مع��ادل 110 هزار 
تن خرماي مضافتي استان 
كرمان امس��ال از بين رفت. به گزارش ايرنا، حبيب الله 
نيكزادي پناه در كارگروه تسهيل و رفع موانع توليد در 
شهرستان بم افزود: برخي تصميم گيري ها آسيب بسيار 
جدي به تجار و باغداران شرق استان كرمان وارد كرده و 
با نگاه خوب وزارت صمت در پيشگيري از صادرات خرما و 
اصلاح تعرفه گمركي، مشكلات كشاورزان و باغداران رفع 
شده است. وي ادامه داد: پيش از اين هشت هزار تومان 
تعرفه گمرك براي يك كيلوگرم خرماي صادراتي، مقرر 
شده بود. نماينده شهرستان هاي بم، ريگان و نرماشير و 
فهرج در مجلس گفت: دشمن به دنبال پيداكردن سوژه 
جوس��ازي برعليه ملت و حكومت ايران است كه نبايد 
اجازه اين اتفاقات داده شود لذا دولت مقدمات صادرات 

امسال محصول خرما را فراهم كند.
وي افزود: اميد بسياري از مردم بم و شرق استان كرمان 
براي اشتغال به فعاليت صنايع خودروسازي معطوف 
شده و به علت تحريم ها و بي توجهي به توليد در برخي 
س��ازمان ها، اين مجموعه پرشتاب را به حالت تعطيل 

درآورديم.
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پلمب مطب يك پزشك در 
كاشمر به علت گرفتن زير ميزي

مش�هد|مدي��ر نظارت ب��ر درمان دانش��گاه 
علوم پزشكي مشهد گفت: به دليل گرفتن پول 
زيرميزي مطب يكي از پزشكان متخصص زنان و 

زايمان در كاشمر پلمب شد.
علي اصغ��ر انجيدني بيان كرد: متاس��فانه يكي 
از پزشكان شهرستان كاش��مر اقدام به گرفتن 
زيرميزي خارج از صندوق بيمارستان و در مطب 
خود مي كرده اس��ت.پس از گزارش هاي رسيده 
نه تنها توس��ط كارشناس��ان نظارت ب��ر درمان 
دانشگاه علوم پزش��كي مشهد اين مطب پلمب 
گرديد بلكه پزشك متخلف به كميسيون ماده 11 

و ستاد نظارت بر تعرفه ها معرفي شد.
وي بيان كرد: اگر پزش��كي نخواه��د در اجراي 
طرح هاي سالم س��ازي همكاري كند به مناطق 
محروم فرس��تاده مي ش��ود، البته از روش هاي 
مختلف كم��ك كنيم تا طلب پزش��كان زودتر 
پرداخت ش��ود تا علاقه مندي آنه��ا براي كار در 

شهرستان ها بيشتر شود.

آتش سوزي حريم قلعه 
فلك الافلاك مهار شد

خرمآباد|مديركل مي��راث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشگري لرستان گفت: آتش سوزي 
ظه��ر جمع��ه در حريم بن��اي تاريخ��ي قلعه 
فلك الافلاك مهار شد. سيد امين قاسمي گفت: 
علف هاي حريم خارج از اختيار ميراث فرهنگي 
در حاشيه اين بنا خشك ودچار آتش سوزي شده 
بودند كه بر اثر آن آتش به سمت قلعه كشيده شد.
وي با بيان اينكه با حضور به موقع نيرو هاي آتش 
نش��اني در محل حادثه حريق مهار ش��د افزود: 
آتش سوزي تا پاي ديواره قلعه آمده بود. قاسمي 
با اش��اره به اينكه خوشبختانه از سرايت آتش به 
بناي تاريخي جلوگيري ش��ده و مشكل خاصي 
نيست ادامه داد: حريق اكنون خاموش شده است.

۲۳ نفر از مصدومان سانحه قطار 
زاهدان در تهران بستري هستند

زاهدان|معاون درمان دانشگاه علوم پزشكي 
زاهدان گفت: تنها 23 نفر از مصدومان سانحه قطار 
زاهدان - تهران در بيمارستان هاي زاهدان بستري 

هستند وبقيه افراد مرخص شده اند.
قاس��م ميري عل��ي آب��اد، در حاش��يه بازديد 
از بيمارس��تان هاي خاتم الانبي��ا )ص( و 
 عل��ي اب��ن ابي طال��ب )ع( زاه��دان گف��ت: 
Click here to enter text. تخليه س��ريع 
مصدومان، ترياژ اصولي و توزيع مديريت ش��ده 
مجروحان در بيمارستان هاي زاهدان، مشاركت 
هوش��مندانه مردم و علي الخصوص هموطنان 
خوب شورو، سرجنگل و كورين، همكاري تمامي 
مسوولان و كاركنان ذي ربط و عملكرد درخشان 
كاركنان و پزشكان فوريت ها و بيمارستان هاي 
ش��هر زاهدان باعث ش��د تا هيچ گونه تلفاتي در 

بيمارستان نداشته باشيم.

بارش هاي سيل آسا درجنوب 
سيستان وبلوچستان

زاهدان|مع��اون ام��داد و نج��ات هلال احمر 
سيستان و بلوچس��تان گفت: در پي بارش هاي 
ش��ديد در شهرهاي سرباز و س��راوان در جنوب 
استان تيم هاي هلال احمر در حال امدادرساني 

به روستا هاي سيل زده هستند.
حس��ن مصفا با اعلام وقوع س��يل و آبگرفتگي 
)پدي��ده مانس��ون( در جنوب اس��تان گفت: 2 
شهرستان سرباز و سراوان متاثر از اين پديده جوي 
بوده و امدادگران خدمات لازم را به ساكنان 4 شهر 

و روستا ارايه كرده اند.
مع��اون ام��داد و نجات هلال احمر سيس��تان و 
بلوچستان گفت 2 تيم امدادي خدمات لازم را به 
هموطنان ارايه كردند و به اين منظور ١4 دستگاه 
چادر، 30 تخته پتو و ١٨ تخته موكت توزيع شده 

و امدادرساني ادامه دارد.
او ادم��ه داد: تيم هاي عملياتي ه��لال احمر به 
محض فروكش كردن بارندگي جهت امدادرساني 
به ش��هرونداني كه منازل آنها دچار خس��ارت 
و آبگرفتگي ش��ديد ش��ده ب��ود رفت��ه و اقلام 
اوليه امدادي و اس��كان اضط��راري را در اختيار 

خسارت ديدگان قرار دادند.

اختصاص 150 ميليارد ريال 
براي كانون هاي گرد و غبار

مش�هد|مديركل حفاظ��ت محيط زيس��ت 
خراس��ان رضوي گفت: يك��ي از اين طرح هاي 
س��ازمان، ط��رح مقابله ب��ا گرد و غبار اس��ت 
ك��ه 150ميليارد ري��ال به اس��تان براي بحث 
كانون هاي گرد و غبار در استان اختصاص داده 
شده كه در سراس��ر مناطق ما پراكندگي دارد. 
با كمك مناب��ع طبيعي اي��ن اقدامات صورت 
مي گيرد و مي تواند بخشي از نگراني هاي مردم 
را رفع كند. تورج همتي در جلسه شوراي اداري 
اس��تان اظهار كرد: بحث محيط زيست، بحثي 
ملي بوده و امسال با توجه به نقشه راهي كه مقام 
معظم رهبري ترس��يم كرده ان��د قطعا رويكرد 

محيط زيست اشتغال و توسعه پايدار است.
مديركل حفاظت محيط زيست خراسان رضوي 
ادام��ه داد: در خص��وص مباح��ث عملكردي 
مدل ه��اي جدي��دي را تدوين كردي��م. براي 
اولين بار در كش��ور تنها كلان شهري بوديم كه 
زباله هاي عفوني را ساماندهي كرديم و 1600 
درمان��گاه و مطب در حال حاضر اين مس��اله را 

مديريت مي كنند. 

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

آغاز عمليات مالچ پاشي بدون دريافت نظر سازمان محيط زيست؟

مالچ پاشي، اولين و بدترين راه مقابله با گرد و غبار
همين چند ماه پيش بود كه انتشار تصاويري دلخراش 
از مرگ گونه هاي جانوري در نقاطي كه براي جلوگيري 
از گرد و غبار مالچ پاشي ش��ده اند، سر و صداي زيادي 
كرد و معاون سازمان محيط زيست هم خبر از پيگيري 
اين مساله داد. تجريشي تير امس��ال در حالي خبر از 
پيگيري موضوع داد كه مالچ پاشي بدون مجوز سازمان 
محيط زيست امكان پذير نيس��ت. حالا هم درحالي 
كه قرار اس��ت دوباره، عمليات مالچ پاشي در ۶۵ هزار 
هكتار از بيابان هاي كشور آغاز شود، مديركل دفتر امور 
بيابان سازمان جنگل ها مي گويد كه نقشه  نقاطي كه 
قرار اس��ت در آن عمليات مالچ پاشي انجام شود براي 
سازمان محيط زيست فرستاده شده تا اعلام كنند كه 
آيا اين نقاط جزو مناطق تحت مديريت اين س��ازمان 
هست يا خير؟ اما سازمان محيط زيست هنوز پاسخي 

نداده است.
مالچ پاش��ي يك��ي از روش هاي تثبيت ش��ن  روان در 
بيابان هاي كش��ور براي جلوگيري از وقوع گرد و غبار 
است. هر چند برخي از كارشناس��ان بر اين باورند كه 
مالچ پاشي سبب از بين رفتن پوشش گياهي و جانوري 
منطقه مي شود اما مسوولان سازمان جنگل ها به عنوان 
متوليان مالچ پاشي بارها تاكيد كرده اند مالچ پاشي در 
مناطقي كه شن روان دارند و با هيچ راهي نمي توان آن را 
تثبيت كرد، تنها گزينه است همچنين سازمان جنگل ها 
مي گويد در نقاطي اقدام به اجراي عمليات مالچ پاشي 

مي كند كه عاري از هر گونه پوشش گياهي است.
اما با اين وج��ود هر از گاهي عكس هايي از دفن برخي 
حيوانات زير مالچ ها در رسانه ها و شبكه هاي اجتماعي 
منتشر مي شود كه سازمان جنگل ها هيچ وقت آنها را 
تاييد يا حتي رد نمي كند. حالا نيز با شروع فصل پاييز 
قرار است كه عمليات مالچ پاشي به تدريج در برخي نقاط 
بياباني كشور آغاز شود. همزمان با اجراي اين عمليات 
برخ��ي نگراني ها درباره نقاطي كه قرار اس��ت در آنها 

مالچ پاشي صورت بگيرد به وجود آمده است.
فرهاد س��رداري، مديركل دفتر امور بيابان س��ازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخي��زداري  در اين باره اظهار كرد: 

در حال حاض��ر از ۳۲.۵ ميليون هكتار اراضي بياباني 
كشور، ۶۵ هزار هكتار نياز به اجراي عمليات مالچ پاشي 
دارد. دفتر مهندس��ي و مطالعات س��ازمان جنگل ها 
بررس��ي هايي را درباره اين اراضي و اينكه آيا زيستگاه 
حيات وحش و گونه هايي گياهي هستند يا خير انجام 
داده و سعي كرده است كه طي اين بررسي ها با سازمان 
حفاظت محيط زيست همكاري كند. او ادامه داد: پس 
از پايان بررس��ي ها و مطالعات، نقشه نقاطي را كه قرار 
است در آنها عمليات مالچ پاشي انجام شود در اختيار 
سازمان حفاظت محيط زيست قرار داده ايم و در حال 

حاضر منتظر هستيم تا اين سازمان نظر خود را اعلام 
كند تا مشخص ش��ود آيا اين نقاط جزو مناطق تحت 
مديريت سازمان محيط زيست است يا خير؟ مديركل 
دفتر امور بيابان سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري 
به ايسنا گفت: در حال حاضر چند ماه است كه منتظر 
نظر سازمان حفاظت محيط زيست در اين باره هستيم 
و چنانچه نظر خود را به ما اعلام نكنند مجبور هستيم 
كه عمليات مالچ پاشي را آغاز كنيم. سرداري در پايان با 
بيان اينكه در حال حاضر راهي جز مالچ پاشي در نقاط 
بحراني بياباني نداريم، گفت: چندين طرح تحقيقاتي 

روي ساير پليمرها براي جايگزيني با مالچ نفتي انجام 
شد اما هيچ كدام تاثير مالچ  نفتي را نداشت. ضمن اينكه 
تخريب بيش��تري براي محيط زيست نسبت به مالچ 

نفتي در پي داشتند. 
اما پرويز كردواني كويرش��ناس، در رابطه با استفاده از 
ماده مالچ نفتي براي تثبيت شن هاي روان معتقد است: 
هر روشي كه از آن استفاده مي شود بايد ارزان، زودبازده 
و دايمي باش��د. همچنين نبايد محيط زيست را آلوده 
كند. اين در حالي است كه مالچ نفتي گران و با ارزش 
است، زمين را سياه مي كند و بد بو است و حرارت منطقه 

را بالا مي برد و همين موضوع باعث مي ش��ود بادهاي 
منطقه به صورت گرم و بد بو باشد و همچنين موجب 

نابودي گياهان و موجودات نيز مي شود. 
كردواني مالچ هاي زيستي را خيانتي به محيط زيست 
دانس��ت و افزود: چند طرح زيس��تي در زمينه توليد 
مالچ هاي زيستي پليمري از سوي شركت هاي دانش 
بنيان اجرايي شده كه برخي از آنها به مدت ۶ ماه دوام 
دارند و از سوي ديگر اين مالچ ها حاوي كلروكليسيم 
هس��تند و رطوبت هوا را مي گيرند، از اين رو منجر به 
خشك شدن گياه مي شوند، ضمن آنكه عمر مفيد اين 

مواد تا زماني است كه باران نبارد.
او ادامه داد: پاشيدن مالچ نفتي به دلايلي چون: يك ماده 
نفتي است، براي توليد مالچ ابتدا نفت بايد به قير تبديل 
ش��ود كه در اين صورت نياز به احداث كارخانه داريم، 
قير سفت است كه براي ش��ل كردن آن در كارخانه از 
طريق تركيب ۵۰ درصد آب، ۴۸ درصد قير و ۲ درصد 
ماده ممزوج كننده اين مش��كل رفع مي شود، نياز به 
ماشين هاي مخصوص براي مالچ پاشي است، پس از 
پاشيدن به نظر مي رس��د كه سراسر منطقه سوخته 
است، انتشار بوي نفت سوخته كه براي سلامت مضر 
اس��ت، ضريب حرارتي را افزايش مي دهد كه باعث از 
بين رفتن حشرات و گياهاني نظير »دم گاوي« منطقه 
مي ش��ود، اين ماده حاوي فلزات سنگين مانند سرب 
است، در صورتي كه يكسان پاشيده نشود در مناطق 
داراي تپه هاي ماسه اي موجب سيلاب مي شود و اين 
اتفاقي اس��ت كه در آران و بيدگل رخ داده بود، پس از 
۳ سال اثر آن از بين مي رود و خيانت به محيط زيست 

است.
حالا ك��ه طب��ق روال چند س��ال گذش��ته دوباره 
مالچ پاش��ي به عنوان تنها و گويا بدترين راه مقابله 
با گرد و غبار در مناطق جنوبي كش��ور مطرح شده، 
مي توان به روش هاي جايگزين مثل ريگ كه ارزان تر 
اس��ت و به محيط زيس��ت هم آس��يب نمي رساند 
استفاده كرد. دليل اصرار سازمان مراتع و جنگل ها 

به مالچ پاشي در اين مناطق مشخص نيست. 
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بازنگري در قانون بيمه بيكاري 
الزامي است

مدي��ركل تامين اجتماعي غ��رب تهران گفت: 
قانون بيمه بيكاري در س��ال ۱۳۶۶ تصويب شد 
و پس از سه سال اجراي آزمايشي به اجرا درآمد 
وبازنگري در قانون بيمه بيكاري الزامي اس��ت. 
ناهيد حيدري با بيان اينكه قانون بيمه بيكاري 
در سال ۱۳۶۶ تصويب و پس از سه سال اجراي 
آزمايش��ي در حماي��ت از ني��روي كار در دوران 
جنگ تحميلي به اجرا درآم��د و با وجود برخي 
مشكلات در حال حاضر، بازنگري در قانون بيمه 
بيكاري و رويه هاي آن امري الزامي است، گفت: 
حمايت موثر از ني��روي كار، يكي از ويژگي هاي 
جوامع توس��عه يافته است و نيروي كار به عنوان 
يكي از مهم ترين س��رمايه هاي جوامع به سبب 
سهم و نقشي كه در فرآيند فعاليت هاي اقتصادي 
و توسعه كشور دارد، از جايگاه مهمي برخوردار 
اس��ت. مديركل تامين اجتماعي غ��رب تهران 
بزرگ افزود: يكي از كاركردهاي نظام هاي بيمه و 
تامين اجتماعي؛ حمايت از بيمه شدگان در برابر 
حوادث و رويدادهايي اس��ت كه منجر به قطع و 
كاهش درآمد مي شود يا حوادثي كه نيروي كار را 
تهديد مي كند و موجب از دست دادن غيرارادي 
كار مي ش��ود را تحت پوشش خود قرار مي دهد. 
حيدري با اش��اره ب��ه عملك��رد اداره كل تامين 
اجتماعي غرب تهران بزرگ در سال جاري گفت: 
در سطح اداره كل غرب تهران بزرگ و طي دوره 
فروردين لغايت مرداد ماه سال جاري ۱۹ هزار و 
۹۰۰ نفر از بيمه شدگاني كه به صورت غيرارادي 
شغلشان را از دس��ت داده بودند، مقرري بگير و 
تحت حمايت هاي سازمان تامين اجتماعي قرار 
گرفتند. او افزود: ميزان رشد برقراري بيمه بيكاري 
طي پنج ماهه سال جاري نسبت به مدت مشابه 
در سال گذشته بيش از ۱۴ درصد افزايش داشته 
است. مديركل تامين اجتماعي غرب تهران بزرگ 
با اشاره به بعضي از مشكلات بيمه بيكاري گفت: 
مواد قانوني بيمه بي��كاري از نظر منابع، مدت و 
ميزان پرداخت بيمه بي��كاري، نظارت بر انجام 
كار و تامين مالي صندوق بيمه بيكاري در عبور 

از بحران هاي اقتصادي نيازمند بازنگري است.

شهريه هاي 30 و 40 ميليوني 
مدارس غيردولتي

رييس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي وزارت 
آموزش و پرورش به اظهارات يكي از نمايندگان 
مجلس مبني بر اخذ شهريه هاي ۴۰ ميليوني در 
برخي مدارس غيردولتي واكنش نشان داد و گفت: 
آقايوني كه مصاحبه مي كنند هنوز يك مصداق 
به ما نداده اند. يك مورد را گزارش بدهند كه فلان 
مدرسه شهريه غيرقانوني گرفته است. مجتبي 
زيني وند با اشاره به روند پيگيري شكايات مردمي 
از مدارس غيردولتي اظهار كرد: سامانه اي براي 
اين منظور درنظر گرفته شده و پيگيري هاي لازم 
در ايام ثبت نام انجام ش��د. نظارت مستمر باعث 
شده ميزان شكايات نس��بت به گذشته كاهش 
خوبي داشته باشد؛ گرچه هنوز مدارسي را داريم 
كه متاسفانه رعايت نمي كنند و شكايات فقط بابت 
افزايش دريافتي شهريه است. او به ايسنا گفت: 
هر موردي به ما گزارش ش��ود بازرسان ما همان 
روز براي پيگيري مي روند و پرونده هاي مربوط 
كه نيازمند استرداد شهريه يا ديگر پيگيري ها و 
برخورد با تخلفات باشند به شوراي نظارت تهران 
مي روند و در آنجا مورد بررس��ي قرار مي گيرند. 
رييس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي وزارت 
آموزش و پرورش با اش��اره به اظه��ارات يكي از 
نماين��دگان مجلس مبني بر ضرورت بررس��ي 
شهريه هاي ۴۰ ميليوني مدارس غيردولتي گفت: 
اين موارد در رسانه گفته مي ش��ود؛ اما آقايوني 
ك��ه مصاحبه مي كنند هنوز ي��ك مصداق به ما 
نداده اند. با حرف و حديث و مصاحبه و سخنراني 
كه نمي شود؛ يك مورد را گزارش بدهند كه فلان 
مدرسه شهريه غيرقانوني گرفته است. زيني وند 
تاكيد كرد: مدارس حق ندارند شهريه هاي بالاتر 

از مصوب و ۴۰ ميليوني و ۳۰ ميليوني بگيرند.

۱3۸۲ سقط جنين به دنبال 
غربالگري ژنتيك

 معاون توس��عه پيش��گيري و درمان س��ازمان 
بهزيستي كشور از انجام ۱۳۸۲ مورد سقط قانوني 
جنين به دنبال شناسايي، تشخيص و غربالگري 
ژنتيك سازمان بهزيستي در سال گذشته خبر داد. 
مجيد رضازاده با اشاره به اينكه سازمان بهزيستي 
ب��ا انجام غربالگري ژنتيك، اقدام به شناس��ايي و 
تشخيص افرادي كه داراي فرزند معلول هستند، 
مي كند، گفت: بعد از شناسايي اين افراد از سوي 
س��ازمان بهزيس��تي، در صورتي كه مدت زمان 
بارداري مادر كمتر از هفته هجدهم باشد، بايد به 
سازمان پزشكي قانوني براي دريافت مجوز مراجعه 
كرده و سپس براي سقط جنين اقدام كند. به گفته 
وي در سال ۹۶، ۱۴۸۰مورد سقط قانوني جنين 
به دنبال شناسايي، تشخيص و غربالگري ژنتيك 
سازمان بهزيستي انجام شده كه اين تعداد درسال 
گذشته نيز ۱۳۸۲ مورد بوده است. معاون توسعه 
پيش��گيري و درمان سازمان بهزيستي كشور در 
ادامه ضمن تشريح برنامه غربالگري ژنتيك سازمان 
بهزيس��تي و انجام »مشاوره ژنتيك« نيز توضيح 
داد: در حال حاضر ۲۸۰ مركز مشاوره ژنتيك در 
كشور فعال است و افراد مي توانند پيش از بارداري 
يا ازدواج خودشان به اين مراكز مراجعه كنند. افراد 
مذكور در صورت نياز براي آزمايش هاي ژنتيك 
به س��طوح بالاتر ارجاع داده مي ش��وند. رضازاده 
همچنين افزود: حدود ۵۰ درصد از معلوليت هاي 
شديد مثل نابينايي ، ناش��نوايي و عقب ماندگي 
ذهني و ۶۰ درصد از بيماري هاي عصبي-عضلاني 

بر اثر عوامل ژنتيكي به وجود مي آيند.

موازي كاري سازمان هاي مختلف در كمك به مددجويان 
معاون مشاركت هاي مردمي و اشتغال سازمان بهزيستي 
استان تهران در رابطه با موازي كاري هاي سازمان هاي 
مختلف گفت: ما در باب مسووليت اجتماعي كه يكي از 
قوانين شوراي شهر است، اصرار داريم كه از موازي كاري 
پرهيز كنيم. سازمان بهزيستي، اتاق بازرگاني، شهرداري، 
كميته امداد و صنعت و معدن يا هر س��ازمان مس��وول 
ديگري يك سري توانمندي دارد. بايد يك سامانه جامع، 
حداقل در اس��تان تهران ايجاد شود تا مددجويي كه از 
بهزيستي وام مي گيرد، دوباره از كميته امداد وام نگيرد. 
مهشيد چوبكار افزود: ما خواس��تيم يك سامانه با درج 
كد ملي تشكيل ش��ود تا معلوم شود كه هر شخص چه 
خدماتي دريافت كرده اس��ت. بنابراين بهزيستي و هر 
س��ازمان ديگري توانمندي خود را به ميدان بياورد تا با 

همكاري و نظم اين مشكلات را حل كنيم.  وي افزود: اگر 
اين ساماندهي و عدم فعاليت هاي موازي در سازمان ها 
به وجود بيايد، مسلما ما فرد نيازمند در كشور نخواهيم 
داشت. ولي امروز همه در مسير خودشان فعاليت مي كنند 
و جز تكرار بي ثمر فعاليتي نمي كنيم. با اين رويكرد فقراي 
جامعه بيشتر مي شوند. كودكان كارمان بيشتر مي شوند. 
اين موازي كاري نتيجه ديگري نمي تواند داشته باشد. 
معاون مشاركت هاي مردمي و اشتغال سازمان بهزيستي 
استان تهران با تاكيد بر اينكه سازمان بهزيستي در بين 
مردم پذيرفته ش��ده اس��ت، گفت: وقتي خ��ط ۱۲۳ و 
اورژانس اجتماعي در سازمان بهزيستي راه اندازي شد، 
هيچ كس اين شماره را نمي شناخت. امروز شرايطي را 
داريم كه در آن زنان آس��يب ديده، دختران فراركرده و 

حتي مردان آس��يب ديده بالاي ۶۰ سال به بهزيستي 
مراجعه مي كنند. وقتي سازمان بهزيستي به اين درجه 
رسيده است كه مردم او را مي پذيرند و براي مددخواهي 
به آن مراجعه مي كنند، چرا پتانسيل بيشتري نداشته 
باشم، چرا همياري ارگان هاي ديگر از جمله شهرداري 

با ما بيشتر  نشود. 
او اف��زود: م��ا در تمام جلس��اتمان به دنب��ال حل اين 
ناهماهنگي هس��تيم. اگر بتوانيم اي��ن هماهنگي ها را 
درست كنيم مسلما نتايج خوبي مي گيريم. در حال حاضر 
اعتبارات سازمان بهزيس��تي با توجه به نيازمندي هاي 
اين سازمان و وظايفي كه در دستور كار دارد، ناهمگون 
و متاسفانه بسيار كم است. اعتبارات سازمان بهزيستي با 

توجه به جامعه هدف بزرگ آن بسيار پايين است. 

 چوبكار اظهار كرد: در بحث زنان سرپرست خانوار ما با 
جمعيت بالايي از زنان��ي كه از امكانات تحصيلي و فني 
برخوردار باشند روبه رو نيستيم. در پرونده هاي تشكيل 
شده تا امروز در سازمان بهزيستي، شايد در تعداد اندكي 
زن باسواد وجود داشته باشند كه به سازمان بهزيستي 
مراجعه نموده و جوياي كار هستند. اغلب افراد زناني با 
سطح سواد كم و توان فني پايين هستند كه به سازمان 
مراجعه مي كنند، تقريبا مي توان گفت دو سوم مراجعين 

ما زير ديپلم و افراد بي سواد هستند. 
وي افزود: افزايش آمار زنان سرپرست خانوار به مولفه هاي 
مختلفي وابسته است. طلاق علت هاي مختلفي دارد اما 
هر زني كه طلاق مي گيرد اگر معيشت مناسبي نداشته 
باشد به جامعه هدف بهزيستي اضافه مي شود. همچنين 

يك تصادف معمولي كه موجب فوت يا معلوليت همسر 
ش��ود يك خانواده را به جامعه هدف ما اضافه مي كند. 
فقر علت مهمي است اما نمي توانيم با اطمينان بگوييم 
كه چرا اي��ن خانواده يا فرد به زنان سرپرس��ت خانواده 
اضافه ش��ده اند. خيلي از مواقع زنان سرپرست خانواده 
به ما مراجعه مي كنند كه س��ن لازم براي كار را از دست 
داده اند. ما شايد نتوانيم به اين زنان امدادرساني كنيم، 
اما به كودكان آنها مي توان امداد رساند. اين بسته به سن 
كودك است كه بالا يا زير ۱۸ سال باشد. ما مددجوياني 
داريم كه تحصيلات عاليه دارند اما معلوليت مانع فعاليت 
آنها شده است. در قانون جامع معلولين مبحث سهميه 
س��ه درصدي اشتغال وجود دارد اما ارگان هاي دولتي و 

كارفرمايان دريغ مي كنند. 

امحاي غيرعلمي 90 درصد زباله هاي كشور 
رييس فراكسيون مديريت شهري و روستايي مجلس 
دهم گفت: ما روزانه ۶۰ تا ۶۵ هزار تن پسماند داريم بيش 
از ۹۰ درصد آن بر روش و اصول علمي امحا نمي شوند و 
۱۰ درصد آن در كشور طبق روش هاي قديمي دنيا به كود 
تبديل مي شود.  مهرداد بائوج لاهوتي با بيان مشكلاتي كه 
پسماندها در شهرها و حاشيه شهر ايجاد كرده به شيوع 
سرطان ناشي از پسماند ها هشدار داد و گفت: ما روزانه ۶۰ 
تا ۶۵ هزار تن پسماند داريم بيش از ۹۰ درصد آن بر روي 
اصول علمي امحا نمي شوند و ۱۰ درصد آن در كشور طبق 
روش هاي قديمي دنيا به كود تبديل مي شود؛ شخصا اين 
موضوع را در مجلس مطرح كردم كه هزينه هايي كه صرف 
درمان سرطان مي شود صرف پيشگيري از سرطان شود 

تا ازسرطان جلوگيري كنيم.

   دو راهكار براي حل معضل پسماندها
نماينده مردم لنگرود در مجلس شوراي اسلامي افزود: 
در مورد مش��كل ايجاد شده توسط پسماندها دو راهكار 
وجود دارد يكي ورود سرمايه گذاران براي سرمايه گذاري 
در حوزه پسماندها و تبديل آنها به انرژي مخصوصا انرژي 
برق و ديگري ورود دولت به اين مس��اله اس��ت. نماينده 
مجلس دهم اظه��ار كرد: س��رمايه گذاران تماما در اين 
زمينه سرمايه گذاري نمي كنند در قانون عنوان شده اين 
سرمايه گذاري مي تواند حداقل ۶۰ درصد باشد؛ با جلساتي 
كه با شهردار تهران دراين رابطه داشتيم؛ تمايل همكاري 

در اين حوزه را داشته اما متاسفانه توانايي مالي براي اجراي 
چنين پروژه اي نبود. شهرداري بخش عمده در آمد خود را 
از طريق ساخت و ساز به دست مي آورد و اين در آمد حدود 
۴۰ درصد كم شده است ودر حال حاضر نيمي از در آمد 
شهرداري كه از محل ساخت و ساز بوده دچار آسيب شده 

است و اميدواريم كه دولت در اين زمينه همكاري كند.

   پسماندها سلامتي مردم را تهديد مي كند
وي در ادامه تاكيد كرد: افزايش پسماندها در شهرهاي 
بزرگ علي الخصوص در حاشيه شهرها دليل بر افزايش 
بيماري ها و افزايش سرطان در كشور شده است درشرايط 
تحريم ها و كمبود دارو ما بايد به پيش��گيري بيش��تر از 
درمان بينديشيم اگر به همين رويه پيش رود، آلودگي 
ناشي از پسماندها بي شك س��لامت جامعه را به خطر 
مي اندازد؛ سعي كرديم جلساتي با دكتر نوبخت معاون 
رييس جمهوري و رييس سازمان برنامه و بودجه كشور 
داشته باشيم؛ در اين ارتباط مقدماتي را فراهم كرديم تا 
تمايل به س��رمايه گذاري در اين بخش را داشته باشند 
اميدواريم بتوانيم پسماندها را به شكل مطلوبي اداره كرده 
و با همكاري سازمان و نهادهاي مربوطه بتوانيم شرايط 
را به شكلي مناسبي پيش برده تا با تبديل پسماند ها به 
انرژي شاهد كاهش بيماري ها علي الخصوص سرطان 
در كشور باش��يم. لاهوتي نماينده مجلس دهم گفت: 
متاس��فانه ۲۰ درصداز پس��ماندها در كشورما بازيافت 

مي شود، كم كاري و كوتاهي شهرداري در عدم تفكيك 
زباله ها از مبدا باعث اين بازيافت كم شده است؛ در تمام 
دنيا زباله هايي از قبيل آهن، پلاس��تيك و شيشه بطور 
جداگانه تفكيك مي شود؛ اگر در ايران اين كار به درستي 
صورت بگيرد هزينه ها كمتر خواهد ش��د و شهرداري 
مي تواند اي��ن مواد آلي را به كود تبديل كند؛ نكته ديگر 
اينكه در بس��ياري از كشورهاي دنيا تلاش مي كنند كه 
زباله كمتري توليد كنند و به عن��وان مثال پاكت هاي 
كاغذي را جايگزين پلاستيك مي كنند؛ پاكت كاغذي 
بسيار سريع جذب زمين مي شود در صورتيكه پلاستيك 
اينطور نيست و اين موضوعي است كه بايد با همكاري 
سازمان حفاظت محيط زيس��ت برطرف شود . رييس 
فراكسيون مديريت شهري و روستايي مجلس دهم در 
پايان خاطرنشان كرد: بايد مسوولان و مردم در ساماندهي 
پس��ماندها تلاش كنند در اين راس��تا توليدكنندگان 
كالاهايي كه پسماند كمتري داشته يا زودتر در طبيعت 
تجزيه مي شوند مورد اس��تفاده قرار دهند؛ در ادامه اگر 
بتوانيم معضل پلاستيك در كشور را حل كنيم وحتي 
تفكيك زباله ها از طرف ش��هرداري جدي گرفته شود و 
فرهنگ سازي در اين راستا از طريق رسانه ها پيگير شود، 
بي شك شاهد تحولي بزرگ در راستاي كاهش زباله در 
كش��ور خواهيم بود در نهايت با تم��ام اما و اگرهايي كه 
عنوان كرديم نيازمن��د ورود دولت و همراهي دولت در 

اين زمينه هستيم.

تامين اعتبار براي اجراي قانون جامع حمايت از حقوق معلولان
رييس فراكسيون حمايت از معلولان مجلس شوراي 
اس��لامي، از دستور وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
براي تامين اعتبارات لازم جهت اجراي قانون جامع 

حمايت از حقوق معلولان خبر داد.
زهرا س��اعي با اعلام خبر تامين اعتبارات لازم براي 
اج��راي قانون جامع حماي��ت از حقوق معلولان در 
تش��ريح جزييات آن گفت: قانون جامع حمايت از 
حقوق معلولان در سال ۹۶ بعد از گذشت ۱۴ سال 
با تلاش اعضاي كميس��يون مشتركي كه به منظور 
بررسي لايحه اي كه بدين منظور تدوين و به مجلس 
فرستاده شد، تشكيل شده بود به تصويب رسيد، اما 
رييس جمهور آن را در ارديبهشت سال ۹7 ابلاغ كرد 
به همين دليل ما نتوانستيم رديفي در بودجه براي 
اجراي آن تعيين كنيم. نماينده مردم تبريز، آذرشهر 
و اسكو در مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: بنده در 
بهمن ماه س��ال گذش��ته تلاش زيادي براي تامين 
اعتبارات لازم براي اج��راي قانون جامع حمايت از 
حقوق معل��ولان كردم، چرا كه كميس��يون تلفيق 
بودجه محدودي را براي حوزه معلولان تعيين كرده 
بود، به همين دليل در اعتراض به اين موضوع نامه اي 
به آقايان تاجگردون رييس اين كميسيون و قبادي 
دانا رييس س��ازمان بهزيستي كل كشور نوشتم و از 
آنها درخواس��ت كردم تا اعتبارات لازم براي اجراي 

اين قانون را افزايش دهند.

او اظه��ار كرد: م��ا در كميس��يون اجتماعي نيز در 
جهت تخصيص بخش��ي از درآمد حاص��ل از قطع 
يارانه ه��اي پردرآمدها كه در يك��ي از تبصره هاي 
قانون هدفمندي يارانه ها وجود دارد، تلاش كرديم 
تا تامين اعتبارات براي اجراي قانون جامع حمايت 
از حقوق معلولان نيز در كنار زنان سرپرست خانوار 
لحاظ شود. اين نماينده مردم در مجلس دهم به خانه 
ملت گفت: به دنب��ال پيگيري هايي كه براي اجراي 
قانون جامع حمايت از حقوق معلولان انجام داديم 
در نهايت هفته گذش��ته قرار شد وزير تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي دستور قطعي براي عملياتي شدن اين 
قانون را صادر كند كه نويدي براي جامعه معلولان 

جهت بهبود نحوه ارايه خدمات به آنها خواهد بود.
ساعي تاكيد كرد: آنچه مسلم است بعد از تخصيص 
اعتب��ارات لازم براي اجراي اي��ن قانون مي توان در 
جهت تس��هيل و بهب��ود ارايه خدمات ب��ه جامعه 
معلولان به ويژه در حوزه بهداشت و درمان و افزايش 

يارانه هاي اين بخش گام اساسي برداشت.
رييس فراكسيون معلولان مجلس شوراي اسلامي، 
در پايان از رييس سازمان بهزيستي كشور خواست 
تا براي هزينه ك��رد اين ميزان اعتب��ارات، توجه به 
افرادي كه داراي درصد معلوليت بالاتري هستند و 
خانواده هاي داراي چند معلول را در اولويت قرار دهد 

تا پرداخت كمك هزينه به آنها افزايش يابد.

اجراي طرح خشونت زدايي همه جانبه از محيط مدارس
معاون آموزش ابتدايي وزارت آموزش و پرورش با اشاره 
به اجراي بسته توانمندس��ازي آموزگاران در مدارس 
گفت: يكي از برنامه هاي امسال ما طرح خشونت زدايي 
همه جانبه از محيط مدارس با تأكيد بر كرامت انساني 

دانش آموزان است.
رضوان حكيم زاده با اشاره به اينكه كار رسمي مدارس 
روز اول مهر آغاز شد، گفت: بيش از ۱۴ ميليون و ۶۰۰ 
هزار دانش آموز در مقاطع تحصيلي مختلف ثبت نام 
كرده اند كه هشت ميليون و ۱7۰ هزار نفر از اين تعداد 
متعلق به مقطع ابتدايي است ضمن اينكه حدود ۱,۵ 
ميليون نف��ر كلاس اولي داريم كه براي ب��ار اول وارد 
مدرسه مي ش��وند. وي درباره تغيير الگوي رفتاري در 
آموزش و پرورش گفت: ما بر اساس سند تحول بنيادين 
به عنوان نقشه راه آموزش و پرورش بايد از آموزش بطور 
كلي به امر مه��م تربيت حركت كنيم. معاون آموزش 
ابتدايي وزارت آموزش و پ��رورش با اذعان به اهميت 

محور قرار گرفتن تربيت در مقطع ابتدايي افزود: ما در 
تلاش��يم تا به جاي حافظه محوري، دانش آموزان را با 
مهارت هاي زندگي آشنا كنيم و مدرسه مكاني براي با 
هم زيستن باشد. او با اشاره به رويكرد آموزش و پرورش 
به كاركرد مدرسه بيان كرد: مدرسه در نگاه ما به عنوان 
مكاني است كه افراد را براي حضور در اجتماع به عنوان 
ش��هرونداني مفيد و فعال آماده مي كند و براي تحقق 
اين مهم لازم است كه همه ما تربيت را به جاي آموزش 
صرف محور كار قرار دهيم. حكيم زاده اضافه كرد: اولين 
برخورد دنياي كودكان با دنياي بزرگسالان در روزهاي 
آغازين مدرسه اتفاق مي افتد و واژه مهر مي تواند نقطه 
آغاز مهر ورزيدن به كودكان باشد تا ديد مثبتي به تعامل 
پيدا كنن��د. معاون آموزش ابتداي��ي وزارت آموزش و 
پرورش خطاب به آموزگاران تأكيد كرد: حفظ محيط 
سالم و رواني عاطفي براي دانش آموزان ابتدايي بايد در 
اولويت قرار گيرد و آموزگاران مراقبت كنند كه با حفظ 

كرامت و اين ديد تربيتي با دانش آموزان تعامل داشته 
باشند و از پرسيدن س��وال هاي شخصي بپرهيزند تا 

حريم خصوصي دانش آموزان حفظ شود.
وي همچنين گفت: آموزگاران به ويژه در مناطق محروم 
نشان داده اند كه با وجود تمام سختي و دشواري هاي 
زندگي بيش��ترين تلاش خ��ود را ب��ه كار مي گيرند. 
حكيم زاده با اش��اره به اجراي بس��ته توانمندس��ازي 
آموزگاران در مدارس اظهار كرد: يكي از برنامه هاي مهم 
ما طرح خشونت زدايي همه جانبه از محيط مدارس با 
تأكيد بر كرامت انس��اني دانش آموزان است تا دانش، 

نگرش و مهارت هاي لازم را در مربيان ايجاد كنيم.
معاون آموزش ابتدايي وزارت آم��وزش و پرورش كه 
در برنام��ه اي راديويي صحبت مي كرد، يادآور ش��د: 
اين آموزش ها در گذش��ته نيز وجود داش��ته اما بسته 
توانمندس��ازي به صورت دايمي در دستور كار است 

تا سند تحول بنيادين در كف مدرسه ها اجرايي شود.
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سهم شهرداري تهران از كرايه تاكسي هاي موبايلي سالانه 730 ميليارد تومان خواهد بود

تخصيص 2 درصد كرايه تاكسي هاي اينترنتي به شهرداري ها

75 روز هواي سالم در تابستان براي پايتخت نشينان 

گروه راه و شهرسازي|
سرانجام پس از گذشت حدود 5 سال از فعاليت نخستين 
تاكس��ي اينترنتي در كش��ور، دس��تور العم��ل فعاليت 
تاكسي هاي اينترنتي از س��وي وزارت كشور ابلاغ شد. بر 
اين اساس، شركت هاي تاكس��ي هاي اينترنتي ۲ درصد 
از كراي��ه دريافتي خ��ود را به ش��هرداري ها مي دهند تا 
ص��رف برنامه هاي كاهش آلودگي هوا و توس��عه حمل و 
نقل عمومي در شهرها ش��ود. در عوض، اين شركت ها از 
پرداخت ماليات بر ارزش افزوده معاف مي ش��وند.  اگرچه 
نخس��تين ش��ركت تاكس��ي اينترنتي در ايران فعاليت 
خ��ود را از بهمن س��ال 1393 آغاز كرد، اما اين ش��ركت 
 و ش��ركت هاي مش��ابه بعدي تاكنون توانسته اند حدود

 10 درصد سفرهاي روزانه پايتخت )۲ ميليون از ۲0 ميليون 
سفر روزانه( را به خود اختصاص دهند. البته تاكسي هاي 
اينترنتي طي سال هاي گذشته گستره فعاليت هاي خود 
را به ساير كلان شهرها نيز گس��ترش داده اند و سهمي از 
حمل و نقل عمومي شهرهاي ياد شده را به خود اختصاص 
داده اند. در اين حال، اگر متوسط نرخ هر يك از ۲ ميليون 
سفر روزانه ش��هروندان تهراني با استفاده از تاكسي هاي 
اينترنتي را 10 هزار توم��ان در نظر بگيريم، درآمد روزانه 
تاكسي هاي اينترنتي پايتخت با توجه به انجام ۲ ميليون 
سفر روزانه شهري، حدود ۲0 ميليارد تومان خواهد بود و 
عايدي شهرداري تهران از اين محل به قرار ۲ درصد از كرايه 
هر سفر، روزانه به ۲ ميليارد تومان و سالانه به 730 ميليارد 
تومان خواهد رسيد. با توجه به اينكه بودجه شهرداري در 
س��ال جاري حدود 18 هزار ميليارد تومان است، درآمد 
730 ميلياردي شهرداري از اين محل )يك بيست و پنجم 
بودجه 98( رقم قابل توجهي است و مي توان آن را در زمره 
يكي از منابع پايدار درآمدهاي ش��هرداري تهران و ساير 

شهرداري هاي كشور در نظر گرفت.

  جزييات دستورالعمل تاكسي هاي موبايلي
آن گونه كه مهر گزارش كرده اس��ت، علي پيرحسين لو، 
مشاور معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران، در 
رشته توئيتي جزييات دستورالعمل فعاليت تاكسي هاي 
اينترنتي توضيح داد.  به گفته او، تاكنون قانون مشخص 
و همه جانبه اي براي اين ش��ركت ها وجود نداش��ت. در 
دس��تورالعمل دولت، هم فعاليت شركت ها در اين زمينه 
قانوني و رسمي شده، و هم ضوابط مربوط به شركت و خودرو 
و راننده مشخص شده است.در اين دستورالعمل، فعاليت 
شركت هاي حمل و نقل مسافر مبتني بر اينترنت و استقلال 
آنها به رسميت شناخته شده و در عين حال ضابطه هاي 
قانوني اين فعاليت و نحوه نظارت مشخص شده است. اين 
شركت ها زيرمجموعه شهرداري و نهاد ديگري نخواهند 
بود، اما وزارت كشور و شهرداري ها بر آنها نظارت خواهند 
كرد.دس��تورالعمل به نحوي تنظيم شده كه دغدغه ها و 
نيازهاي هر چهار ذي نفع اصلي را در نظر بگيرد: مسافران، 

رانندگان، شركت ها و شهرداري ها هركدام مسائلي داشتند 
كه اگر ديده نمي شد، كلاف تاكسيراني اينترنتي همچنان 
پيچيده مي ماند. چيزي كه تهيه شده، تا حد قابل توجهي 

قابل دفاع و همه جانبه است.
يكي از تعهدات شركت هاي اينترنتي حمل مسافر، حفظ 
محرمانگي اطلاعات و حريم ش��خصي كاربران اس��ت. 
مهم ترين نكته اينكه دسترسي و رصد تلفن همراه كاربران 
)مسافر و راننده( براي جلوگيري از فعاليت كاربران از ساير 
نرم افزارها ممنوع شده. اطلاعات خودروها و رانندگان در 

سامانه وزارت كشور ثبت مي شود.

 ح�ذف تدريجي خودروهاي فرس�وده از 
تاكسيراني

به گفته پيرحس��ين لو، موضوع آلودگي هوا جدي گرفته 
شده و خودروهاي فرس��وده و آلاينده به تدريج از چرخه 
فعاليت حذف مي شوند: از نيمه دوم 99 خودروهاي با عمر 
بالاي 15 س��ال، از نيمه دوم 1۴00 خودروهاي بالاي 13 
سال و از نيمه دوم 1۴01 خودروهاي بالاي 10 سال )مثل 
تاكسي ها( مجاز به فعاليت در تاكسيراني اينترنتي نيستند.

خودروهاي مسافربر اينترنتي بعد از اين بايد معاينه فني 
خود را مثل بقيه وسايل نقليه عمومي دريافت كنند. 
يعني هر 6 ماه يك بار ميزان پوشش بيمه اين خودروها 
مش��ابه ضوابط آژانس ها خواهد بود. پلاك خودروها 
هم بايد با استان محل فعاليت همخواني داشته باشد.

راننده ها بايد ضمن رعايت تعهدات كلي در قبال مسافر 
مثل داشتن گواهينامه و بيمه و رساندن به مقصد و اعلام 
قبلي هزينه و...، اعتياد و سوءپيشينه نداشته باشند يا 
اس��تعلام صلاحيت از اداره اماك��ن بگيرند. هر راننده 
هم براي حفظ ايمني مسافران، حداكثر 1۲ ساعت در 
ش��بانه روز مجاز به سرويس دهي است.اختيار تعيين 
قيمت و هزينه سفر با ش��ركت ها است. اما اگر هزينه 
سفر بالاتر از تعرفه تاكسي هاي تلفني باشد، بايد قبل از 
سفر از طريق اپليكيشن به مسافر اعلام شود. شركت ها 
درباره قيمت و بقيه الزامات خود، موظف به پاسخگويي، 
رفع اشكال و در صورت لزوم جبران خسارت شده اند.

شركت ها بايد قبل از ورود به هر شهر، با شهرداري آن 
قرارداد ببندند. شهرداري بدون دخالت در رابطه مالي 
مسافر، راننده و شركت، بايد ۲ درصد كرايه هر سفر را 
دريافت و خرج كاهش آلودگي هوا و توسعه حمل و نقل 
عمومي كند. در عوض، اين شركت ها از پرداخت ماليات 
بر ارزش افزوده معاف مي شوند. خودروهاي شخصي كه 
به عنوان تاكسي اينترنتي فعاليت مي كنند، بايد با نصب 
علامت هاي مشخص كننده پشت شيشه جلو، متمايز 
ش��وند و در هنگام تردد از خودروهاي ش��خصي قابل 
تشخيص باشند. تاكس��ي هاي هر شهر هم در صورت 
موافقت شهرداري ها مي توانند در تاكسيراني اينترنتي 

فعاليت كنند.

 دستاورد مذاكرات طولاني و چندجانبه
محسن پور سيدآقايي، معاون شهردار تهران نيز با تاييد 
ابلاغ دستورالعمل تاكس��ي هاي اينترنتي گفت: اين 
دستورالعمل، دستاورد مذاكرات طولاني و مفصل بين 
همه طرف هاي مختلف ذي نفع در موضوع شركت هاي 
تاكسي اينترنتي بود كه با اجماع همه طرف ها بر ضرورت 
ضابطه مندي اين فعاليت ه��ا و خردگرايي جمعي، به 
سرانجام رسيد.به گزارش مهر، معاون شهردار تهران 
ادامه داد: اميدوارم اين گام مهم بتواند زمينه ساز رقابت 
عادلانه تر، محيط زيس��ت شهري س��الم تر و امنيت 
اجتماعي بيشتر باشد و كمك كند كه در عين حفظ 
مزايا و محاسن فعاليت اين شركت ها، پيامدهاي منفي 

اين فعاليت ها نيز كنترل و اصلاح شود.

   رسميت يافتن فعاليت تاكسي هاي اينترنتي
سخنگوي وزارت كشور نيز از ابلاغ دستورالعمل نظارت 
بر تاكس��ي هاي اينترنتي خب��ر داد و گفت: طبق اين 
دستورالعمل فعاليت تاكسي هاي اينترنتي در كشور 
رسميت بيشتري خواهد يافت.به گزارش مهر به نقل از 
پايگاه اطلاع رساني وزارت كشور، سيد سلمان ساماني، 
سخنگوي وزارت كش��ور افزود: اين دستورالعمل در 
اجراي تاكيدات رياست محترم جمهور، وزير محترم 

كشور و دولت در حمايت از استارت آپ ها و نظام مند 
كردن روابط في ما بين ش��هرداري ها با ش��ركت هاي 
ارايه دهنده خدمات هوشمند مس��افر )تاكسي هاي 

اينترنتي( تهيه و ابلاغ شد.
معاون هماهنگي وزارت كشور يادآور شد: دستورالعمل 
نظارت بر فعاليت ارايه دهندگان خدمات هوش��مند 
مسافر س��رانجام پس از مذاكرات گسترده و برگزاري 
جلسات كارشناسي متعدد توسط وزارت كشور، وزارت 
صم��ت، وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، معاونت 
علمي و فناوري رياست جمهوري، تاكسي هاي آنلاين 

و شهرداري ها تهيه و تدوين شده است.
س��خنگوي وزارت كش��ور تصري��ح ك��رد: طبق اين 
دستورالعمل فعاليت تاكسي هاي اينترنتي در كشور 
رسميت بيشتري خواهد يافت و همچنين در آن ضوابط 
مشخص و دقيقي براي شركت ها، رانندگان و خودروها 
تعيين شده است به نحوي كه 10 ضابطه براي رانندگان 
و خودروهاي فعال در شركت هاي حمل و نقل هوشمند 

و اينترنتي در نظر گرفته شده است.
س��اماني اضافه كرد: از اين پس شركت هاي فعال در 
حوزه تاكس��ي هاي اينترنتي و ساير شركت هايي كه 
قصد ورود به حوزه حمل و نقل هوشمند را دارند شاهد 
رقابت عادلانه تر در اين حوزه خواهند بود و مردم هم به 

تبع اين رقابت عادلانه از خدمات با كيفيت تري بهره مند 
خواهند شد.

وي ب��ا بي��ان اينكه بر اس��اس مكانيزمي ك��ه در اين 
دستورالعمل پيش بيني شده وزارت كشور نظارت عاليه 
بر اين نوع فعاليت ها خواهد داشت، گفت: شهرداري ها 
و افرادي كه قصد فعاليت در قالب تاكسي هاي اينترنتي 
را دارند باي��د اين ضوابط و س��اير تعهداتي كه در اين 
دستورالعمل پيش بيني شده اس��ت را رعايت كنند.  
معاون هماهنگي وزارت كش��ور تاكيد كرد: با اجراي 
ضابطه ه��ا، تعهدات و مكاني��زم نظارتي ك��ه در اين 
دس��تورالعمل پيش بيني شده شاهد افزايش ضريب 

امنيت اجتماعي در استفاده از اين امكان خواهيم بود.
وي اظهار كرد: با ابلاغ دستورالعمل نظارت بر فعاليت 
ارايه دهندگان خدمات هوش��مند مس��افر، مس��ائل 
و دغدغه هايي ك��ه بعضاً ميان مس��افران، رانندگان، 
شركت ها و شهرداري ها وجود داشت، رفع خواهد شد.

ساماني اجراي اين دس��تورالعمل را براي ذيفعان اين 
حوزه مثبت ارزيابي ك��رد و گفت: اميدواريم با اجراي 
مفاد مندرج در اين دستورالعمل از محيط زيست بهتر 
و هواي پاك تر برخوردار باش��يم و در نهايت همه اين 
اقدام��ات منجر به افزايش رضايتمن��دي مردم و رفاه 

اجتماعي آنها شود.

هواي تهران در تابستاني كه گذشت 75 روز در شرايط سالم 
و 18 روز در شرايط نامطلوب قرار داشت.

به گزارش ايسنا، طي تابستان امسال كيفيت هواي تهران 
75 روز سالم، 17 روز ناسالم براي گروه هاي حساس و يك 
روز ناسالم براي همه افراد بود، علت آلودگي هوا طي اين 18 
روز از تابستان افزايش غلظت آلاينده ازن اعلام شده است.
هر چند كه غلظت ذرات معلق كمت��ر از ۲.5 ميكرون در 
8 روز از تابستان در شرايط ناسالم براي گروه هاي حساس 
قرار داشت اما به دليل آنكه در تمام روزهاي آلوده، آلاينده 
ازن غلظت به مراتب بيشتري نسبت به ذرات معلق كمتر 
 )AQI( از ۲.5 ميكرون داشت به عنوان آلاينده شاخص
اعلام مي شد.آلاينده ازن پيش س��ازهايي همچون مواد 
آلي فرار )VOC( و ناكس يا اكسيدهاي نيتروژن دارد. اين 
مواد در مجاورت گرما و نور خورشيد به آلاينده ازن تبديل 
مي شوند. مواد آلي فرار )VOC( از منابع مختلفي مانند 
پمپ بنزين ها يا باك خودروها متصاعد مي شوند و خودروها 
نيز بطور مستقيم آلاينده ناكس توليد مي كنند.درباره اثراتي 
كه آلاينده ازن بر سلامت انسان دارد بايد گفت، اين آلاينده 
بعد از ذرات معلق ۲.5 ميكرون خطرناك ترين آلاينده براي 
انسان اس��ت و به ويژه تاثيرات سوء براي بيماران تنفسي، 
مبتلايان آسم و كودكان دارد همچنين زماني كه غلظت 
ازن افزايش مي يابد، احتمال بروز علايم تنفس��ي و سرفه 
در كودكان و افرادي ك��ه فعاليت زيادي در فضاي بيرون 

دارند، بيشتر است.

 افزايش غلظت آلاينده ها طي امروز
بر اساس اعلام شركت كنترل كيفيت هواي تهران، امروز 
)6 مهر( به همراه افزايش حجم ترافيك در نخستين روز 
هفته، انتظار مي رود بر غلظت آلاينده ها طي برخي ساعات 
صبحگاه افزوده شود.به گزارش ايسنا، بنابر پيش بيني هاي 

انجام شده در شركت كنترل كيفيت هواي تهران با برقراري 
ش��رايط جوي نسبتاً آرام در نخستين س��اعات ديروز )5 
مهرماه( افزايش غلظت آلاينده ها در برخي مناطق شهر 
تهران مشاهده مي ش��ود. با تداوم اوضاع جوي تا امروز )6 
مهر( به هم��راه افزايش حجم ترافيك در نخس��تين روز 
هفته، انتظار مي رود بر غلظت آلاينده ها طي برخي ساعات 
صبحگاه افزوده شود كه برقراري شرايط نامطلوب كيفيت 
هوا را در برخي مناطق شهر تهران به دنبال خواهد داشت. 
به تدريج با افزايش ميزان ناپايداري جوي در طول روز همراه 
با وزش باد شديد در برخي ساعات، پراكندگي آلاينده ها دور 
از انتظار نيست. هرچند در برخي مناطق مستعد گسيل 
گرد و خاك و به تبع آن كاهش كيفيت هوا در اين مناطق 
خواهيم بود.در س��اعات پاياني ش��نبه هم در ساعات اوج 
ترافيك غلظت ذرات معلق افزايش مي يابد. اگرچه با توجه 

به ت��داوم ناپايداري جوي و وزش باد، پراكندگي و كاهش 
غلظت آلاينده ها دور از انتظار نخواهد بود.

 افزايش جرايم در روزهاي آلوده
نتايج تحقيقات دانشگاهي ارتباط آلودگي هوا و افزايش 

خشونت را تاييد كرده اند.
به گزارش مهر، محم��ود رضا مومني، متخصص آلودگي 
هوا و تغيير اقليم گفت: نتايج تحقيقي كه توسط دانشگاه  
مينيسوتا )Minnesota( و دانش��گاه ايالتي كولورادو 
)Colorado( كه در مجله Epidemiology به چاپ 
رسيده است، نشان مي دهد كه هواي آلوده سبب مي شود 

كه افراد پرخاشگرتر و خشن تر شوند.
در اي��ن تحقيق محققان وابس��تگي روزان��ه بين جرايم 
خشونت آميز و غيرخشنوت آميز و افزايش كوتاه مدت را 

در 301 شهرس��تان در 3۴ ايالت به مدت 1۴ س��ال براي 
ايالات متحده با اس��تفاده از داده ه��اي آژانس حفاظت از 
محيط زيس��ت امريكا ) EPA( و FBI مورد بررس��ي قرار 

داده اند.
نتايج نشان داده  است كه رفتارهاي بزهكاري خشونت آميز 
مانند دعوا و درگيري با افزايش آلودگي هوا، حتي براي يك 
روز، افزايش يافته است. خطر جرايم غير خشنوت آميز مانند 
دزدي اموال با افزايش آلودگي هوا افزايشي از خود نشان 
نداده است.در اين تحقيق بيان شده است، درحالي كه اين 
تحقيق نمي تواند فرآينده هاي دقيق ارتباط آلودگي هوا و 
رفتار خشونت آميز را شناسايي كند، اما اين اعتقاد وجود 
دارد كه در معرض هواي آلوده قرارگرفتن يك تاثير سريع 
بر روي مغز دارد كه منجر به تغييرات رفتاري مي شود. به 
گفته اين متخصص آلودگي هوا و تغيير اقليم، هر روز ابعاد 
جديدي از مضرات آلودگي هوا شناسايي مي شود و اعمال 
هزينه هاي زيادي به جامعه و مردم نمايان تر مي شود. به 
عنوان مثال آلاين��ده CO، كه غلظت بالايي در زمان اوج 
ترافيك دارد، موجب كاهش عملكرد راننده، سردرد براي 
راننده و سرنشينان و شهروندان و مخصوصا بي حوصلگي 
براي آنها مي ش��ود و اين موضوع ممكن اس��ت احتمال 

درگيري را افزايش دهد.

 تخفيف براي داوطلبان تعويض كاتاليست 
در رويدادي ديگر، مديرعامل سازمان تاكسيراني شهر تهران 
با اعلام اسامي مراكز تعويض كاتاليست تاكسي ها اعلام كرد: 
در صورت تعويض اين قطعه، رانندگان تاكسي مشمول 
تخفيف ۲0درصدي در بهاي خدمات مي شوند. كاتاليست 
ماده اي است كه سرعت واكنش هاي شيميايي را از طريق 
كاهش انرژي فعال سازي، افزايش مي دهد بدون اينكه خود 
در آنها ش��ركت كند. يكي از موارد استفاده كاتاليست ها، 

مبدل هاي كاتاليستي است كه از دهه 70 ميلادي با هدف 
كاهش آلودگي هوا، بر سر راه خروجي موتورهاي بنزيني 
نصب شده اند. جديدترين و مرسوم ترين نوع آنها، مبدل هاي 
س��ه راهه هستند كه اولين نوع آنها سال 1976 در امريكا 
براي موتورهاي بنزيني اجباري ش��د. در ايران نيز از سال 
1383 نصب كاتاليس��ت روي خودروهاي سواري و وانت 

توليدي اجباري شده است.
عليرضا قنادان در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به يارانه ۴00 
هزار توماني شهرداري براي تعويض كاتاليست تاكسي ها، 
گفت: براي رانندگان تاكسي كه احساس مسووليت كرده و 
نسبت به تعويض كاتاليست خود اقدام كنند، علاوه بر يارانه 
۴00 هزار توماني، بسته به نوع خودرو، رانندگان مشمول 
دريافت تخفيف ۲0 درصدي در بهاي خدمات مي شوند و 
همچنين تلاش داريم در ارايه خدمات بيشتر همچون وام، 

دريافت قطعات و... اين افراد در اولويت باشند.
او با بيان اينكه كاتاليست نقش زيادي در كاهش آلايندگي 
هوا دارد، گفت: كاتاليست ها موجب مي شوند كه سه تركيب 
هيدروكربن ها، منوكسيد كربن و اكسيدهاي نيتروژن خارج 
ش��ده از موتور؛ به تركيبات بي ضرر تبديل شود، درواقع 
كاتاليس��ت نقش مهمي در كاهش آلودگي هوا دارند و به 
همين علت طرح تعويض آن در دس��تور كار ش��هرداري 

تهران قرار گرفته است.
او اظهار كرد: با همراهي ستاد معاينه فني، هر تاكسي كه 
به يكي از شش مركز مشخص شده، مراجعه كند و به دليل 
مشكلات ناشي از كاتاليست نتواند معاينه فني برتر اخذ 

كند، مشمول تعويض كاتاليست مي شود.
مديرعامل سازمان تاكسيراني شهر تهران در مورد آدرس 
مراكز معاينه فني افزود: مركز معاينه فني چمران، شقايق، 
سراج، الغدير، آبشناسان و نيايش براي تست كاتاليست 

تاكسي ها انتخاب شدند.

 افتتاح رس�مي ايستگاه متروي امام حسين)ع( 
در ۶ مهر

مديرعامل شركت راه آهن شهري تهران و حومه )مترو(، 
با اعلام خبر راه اندازي رسمي ايستگاه امام حسين)ع( در 
روز شنبه )ششم مهر ماه( با حضور پيروز حناچي، شهردار 
تهران، گفت: اين ايستگاه در بخش جنوبي خط 6 متروي 
تهران قرار دارد.به گزارش ايسنا، علي امام با بيان اين مطلب 
كه اين ايستگاه در منطقه 7 شهرداري تهران قرار دارد، بيان 
كرد: اين ايستگاه از روز شنبه آماده خدمت رساني به همه 
شهروندان است.به گفته مديرعامل شركت راه آهن شهري 
تهران و حومه )مترو( اين ايستگاه با زير بناي بيش از 10 
هزار متر مربع و طول سكوي 1۴0متر؛ در ادامه 9 كيلومتر 
از بخش جنوبي خط 6 مترو قرار دارد كه سه ايستگاه آن 
ش��امل دولت آباد، بعثت و ميدان ش��هدا، در ابتداي سال 
جاري به بهره برداري رسيده است.امام با اشاره به اينكه اين 
ايستگاه در ميدان امام حسين)ع( قرار دارد، افزود: روش 

ساخت ايستگاه امام حس��ين)ع( كاملا زيرزميني بوده و 
عمق آن به 36 متر مي رسد كه به عنوان يكي از عميق ترين 
ايستگاه هاي متروي پايتخت محسوب مي شود.او با اشاره به 
اينكه ايستگاه امام حسين)ع( با خط ۲ تقاطع دارد، تصريح 
كرد: با راه اندازي اين ايس��تگاه، مس��افران خط 6 متروي 
تهران علاوه بر خط ۴ در ايس��تگاه ميدان شهدا؛ از طريق 
ايستگاه امام حسين)ع(، به خطوط ديگر مترو دسترسي 
مي يابند.خط 6 مت��روي تهران به طول 3۲ كيلومتر و ۲7 
ايستگاه از منطقه دولت آباد در جنوب شرقي تهران آغاز و 
پس از عبور از مناطق پرجمعيتي مانند كيانشهر، بعثت، 
17 شهريور، ميدان خراسان، شهيد محلاتي، ميدان شهدا، 
ميدان امام حسين)ع(، ميدان سپاه، ميدان هفت تير، ميدان 
وليعصر)عج(، بلوار كشاورز، جلال آل احمد، نصر )گيشا(، 
شهرك آزمايش، مرزداران، اشرفي اصفهاني، پيامبر، شهيد 
ستاري، آيت الله كاشاني عبور كرده و به منطقه كن و سولقان 

واقع در شمال غربي تهران مي رسد.

 شورا پيگير نتايج نهايي اثربخشي اجراي فاز 
دوم طرح كاهش است

رييس كميته محيط زيست و خدمات شهري شوراي شهر 
تهران، گفت: شوراي ش��هر پيگير نتايج نهايي اثربخشي 
اجراي فاز دوم طرح كاهش است.به گزارش مهر، سيدآرش 
حسيني ميلاني با بيان اينكه گزارش هاي ارايه شده كنوني 
درباره اثربخشي اجراي فاز دوم طرح كاهش صرفا براساس 
آمارهاي ترافيكي است، اظهاركرد: مبناي تصميم گيري 
و بررس��ي اجراي فاز دوم طرح كاهش بايد براساس پايش 
كاهش آلودگي هوا باشد و در اين چارچوب، شوراي شهر 
پيگير نتايج نهايي اثربخشي اجراي فاز دوم طرح كاهش 
اس��ت.او ادامه داد: در اين چارچوب، رضايت ش��هروندان، 
كاهش ترافيك و آلودگي هوا و اثر آن در حلقه هاي مختلف 
ترافيكي تهران اهميت بسياري دارد. رييس كميته محيط 
زيست و خدمات شهري ارايه گزارش هاي منظم از سوي 
معاونت حمل و نقل و ترافيك به شوراي شهر درباره آخرين 

وضعيت ترافيكي و آلودگي هواي تهران در اثر اجراي طرح 
كاهش را ضروري دانست و تصريح كرد: تحليل اطلاعات 
سامانه 137 از اهميت بسياري برخوردار است زيرا حتما در 
اجراي طرح كاهش، نقاط ضعف و حفره هايي وجود دارد كه 
بايد با رفع آنها، به افزايش كارامدي طرح و افزايش رضايت 
شهروندان كمك كرد. حسيني ميلاني افزايش ايمني معابر 
دوچرخه سواري از تاكيد شوراي شهر در توسعه حمل و نقل 
پاك برشمرد و گفت: شورا خواستار هماهنگي بيشتر پليس 
راهور و سازمان بوستان ها با برنامه هاي توسعه دوچرخه در 

معاونت حمل و نقل ترافيك است.

 زنان شرق تهران صاحب پارك مي شوند
در حالي در شرق تهران پارك بانوان به زودي به بهره برداري 
مي رس��د كه اين پارك قرار است مجهز ترين پارك بانوان 
تهران باشد و در آن به س��لامت بانوان توجه ويژه اي شده 
اس��ت.به گزارش فارس درهمين راس��تا، معاون خدمات 

شهري ش��هرداري تهران گفت: پنجمين بوستان بانوان 
به مس��احت 35 هكتار در منطقه ۴ شهرداري تهران و در 
محدوده جنگلهاي لويزان، ضلع جنوبي اتوبان بابايي و ضلع 
غربي باغ پرندگان در دست اجرا اس��ت كه به زودي براي 
استفاده بانوان به افتتاح خواهد رسيد.مجتبي يزداني ادامه 
داد: ب��ه دنبال احداث و بهره برداري از چهار بوس��تان ويژه 
بانوان، بوستان بهشت مادران در منطقه 3، بوستان پرديس 
بانوان در منطقه 15، بوستان نرگس در منطقه 18، بوستان 
شهربانوي بوستان ولايت در منطقه 19، ساخت پنجمين 
بوستان در دس��تور كار قرارگرفته است.او اظهار كرد: اين 
بوستان در اراضي بوستان جنگلي لويزان واقع شده است 
و به دليل موقعيت و ش��رايط ويژه سايت، درختان موجود 
و توپوگرافي طبيعي محل حفظ ش��ده است و مكان هاي 
تفرجي و مسيرهاي جديد در آن جانمايي شده اند، همچنين 
براي احداث اين بوستان از مصالح بومي و سازگار با شرايط 

محيط استفاده شده است. 
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دستور رييس جمهور براي 
پيگيري سانحه قطار زاهدا ن

وزير راه و شهرسازي با اشاره به دستور رييس جمهور 
براي پيگيري علل وقوع سانحه قطار زاهدان-تهران، از 
حضور كميته بررسي سوانح ريلي و مديرعامل شركت 
راه آهن در محل حادثه قطار زاهدان-تهران خبر داد.

به گزارش فارس، محمد اس��لامي ضمن تس��ليت 
به خانواده هاي درگذشتگان اين حادثه، بيان كرد: 
به دنبال اين س��انحه تلخ، كميسيون عالي بررسي 

سوانح راه آهن به منطقه وقوع حادثه اعزام شد.
او افزود: امداد به سانحه ديدگان خيلي سريع صورت 
گرفت و امدادگران 150 نفر را به صورت س��رپايي 
مداوا كردند و 30 نفر هم بستري شده اند كه وضعيت 
آنان در دست پيگيري است.اسلامي افزود: اميدواريم 
كه هرچه سريع تر كميسيون بررسي سانحه دلايل 
اين اتفاق تلخ را گزارش كند تا پس از بررسي هاي 
از نهايي شدن بررسي ها اطلاع رساني لازم صورت 
گيرد.وزي��ر راه و شهرس��ازي در دس��تور خود به 
بررس��ي دقيق حادثه و اقدام لازم براي جلوگيري 
از تكرار اينگونه حوادث در اين منطقه تأكيد كرد.

قطار مس��افري زاهدان - تهران ساعت 1۴:50 روز 
چهارش��نبه پس از حركت از ايس��تگاه زاهدان در 
بلاك نرسيده به ايستگاه شورو حدود ساعت 16 از 
خط خارج شد و 5 واگن اين قطار از ريل خارج شد، 
در اين حادثه متأسفانه 5 مسافر قطار جان باختند و 

تعداد زيادي مسافر  مصدوم شدند.

تحريم ها بر ترانزيت و حمل بار 
كشور بي اثر بوده است

رييس س��ازمان راهداري و حم��ل و نقل جاده اي، 
گفت: رشد ميزان حمل بار و صدور بارنامه طي 6 ماه 
نخست امسال نشان مي دهد تحريم هاي اقتصادي 
عليه ايران بر ترانزيت و حمل بار كش��ور اثر نداشته 
است.عبدالهاشم حس��ن نيا به ايرنا افزود: بر اساس 
آخرين آمار در 6 ماه سال جاري تعداد صدور بارنامه 
1.۴ درصد و وزن بار جابه جا شده داخلي و خارجي و 
ترانزيت نيز 3.۴ درصد نسبت به مدت مشابه پارسال 
افزايش داشته است.او ادامه داد: ناوگان حمل و نقل 
باري جاده اي ايران س��الانه حدود ۴00 هزار تردد 
ترانزيتي به كش��ورهاي منطقه و حتي كشورهاي 
اروپايي و روسيه انجام مي دهند.حسن نيا اظهاركرد: 
ايران ت��وان و ظرفيت خاصي ب��راي ترانزيت دارد 
بنابراين بايد روابط خود را با كش��ورهاي همس��ايه 
به ش��كلي تنظيم كنيم كه فعاليت بخش ترانزيت 

استمرار داشته باشد.

تاييد قاچاق سوخت با مخزن 
اضافه در برخي اتوبوس ها 

مديرعامل اتحاديه شركت هاي تعاوني مسافربري 
كشور با بيان اينكه قاچاق سوخت در برخي مسيرهاي 
محدود و در تعدادي اتوبوس با مخازن اضافه تأييد 
مي شود، گفت: اين كار تخلف است و پليس در صورت 
مواجهه با چنين متخلفان، اتوبوس را توقيف مي كند.

احمدرضا عامري در گفت وگو با فارس در پاس��خ به 
اين سوال كه   آيا بر اتوبوس هايي كه باك اضافه نصب  
و سوخت  قاچاق حمل مي كنند، نظارتي وجود دارد؟ 
اظهاركرد: طبق الزامي كه مصوب و ابلاغ شده است 
و به شركت هاي اتوبوسراني ابلاغ كرده ايم كه ساخت 
مخزن سوخت اضافه براي اتوبوس ها ممنوع است و 
در صورت مشاهده برخورد جدي مي شود.او ادامه 
داد: اتوبوس ها فقط بايد مخزن س��وخت استاندارد 
خود را داشته باشند، اتوبوس ها اصلا اجازه ندارند با 
باك هاي اضافه تردد كنند، اين موجب مي شود ايمني 
سير به خطر بيفتد، ضمن آنكه  پليس هم در صورت 
مشاهده اين باك هاي اضافه، اصلا به اتوبوس اجازه 
تردد نمي ده��د و اتوبوس را توقيف مي كند .عامري 
اضافه كرد: مديران فني بر اتوبوس هاي مس��افري 
نظارت دارند، اما وقتي كه راننده يا مالك خودرو، به 
صورت غيرقانوني و مخفي، باك را زير صندلي ها و 
زير راهرو اتوبوس نصب مي كند، مديران فني امكان 
تش��خيص ندارند.مديرعامل اتحاديه شركت هاي 
تعاوني مسافربري كشور در پاسخ به اين سوال كه آيا 
مراكز معاينه فني خودرو، امكان تشخيص باك اضافه 
روي خودرو را دارند يا خير؟ گفت: در مراكز معاينه 
فني هم در صورتي باك اضافه تشخيص داده مي شود 
كه  جاس��ازي باك در خودرو و زير آن را بشكافند تا 

متوجه اين مخزن سوخت شوند.

 قيمت تمام شده مسكن 
در شمال تهران متري 30 ميليون

عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان با اشاره به اينكه 
سود ۲00 درصدي سازندگان مسكن به هيچ وجه 
قابل باور نيست و قيمت تمام شده مسكن در شمال 
تهران متري 30 ميليون تومان است، گفت: اگرچه 
تورم داريم و مس��كن هم با كمب��ود عرضه مواجه 
اس��ت و تقاضاي موثر در بازار زياد اس��ت، اما سود 
۲00 درصدي از ساخت مسكن براي سازندگان به 
هيچ وجه درست نيست. حسن محتشم در گفت وگو 
با فارس ادامه داد: اين تحليل كه س��اخت يك متر 
آپارتمان در تهران ۲ ميليون تومان اس��ت و فروش 
آن آپارتمان 1۲ ميليون تومان، پس سازندگان در 
هر متر 10 ميليون تومان س��ود مي كنند درس��ت 
نيست.او افزود: بيشترين سهم ساخت و ساز مربوط 
به زمين است، چرا كه وقتي قيمت يك متر آپارتمان 
در شمال تهران ۴0 ميليون تومان است، قيمت هر 
متر زمين در همان نقاط 60 ميليون تومان معامله 
مي شود. عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان ادامه 
داد: پس محاسبات سازندگان را اگر مقايسه كنيم، 
نشان مي دهد كه قيمت تمام شده مسكن در شمال 
تهران با محاس��به قيمت زمين هر متر 30 ميليون 
تومان است و قيمت آپارتمان ۴0 ميليون تومان، حال 
سودي كه يك سازنده از ساخت مسكن در 3 سال 
مي برد، متري 10 ميليون تومان مي شود، پس سود 
۲00 درصدي يك مطلب كاملًا غيركارشناسي است.

در شهر
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قائم مقام وزير صمت در امور بازرگاني تشريح كرد

مختصات جديد تنظيم بازار
تعادل|

قائم مقام وزي�ر »صمت« در ام�ور بازرگاني از پايان 
تدوين »نقش�ه راه جدي�د تنظيم ب�ازار« خبر داد. 
بنابراظهارات حسين مدرس خياباني، در اين طرح 
كه ب�ه زودي قابليت اجراء پيدا خواه�د كرد، يازده 
رويكرد مهم در دس�تور كار قرار گرفته اس�ت. اما 
اولويت نخس�ت تدوي�ن چنين س�ندي »توجه به 
معشيت عمومي و تامين به هنگام كالاهاي اساسي 
مورد نياز كشور« عنوان شده است. »حمايت از توليد 
داخل و افزاي�ش رقابت پذيري توليدات«، »كنترل 
و مديريت واردات«، »گس�ترش زير س�اخت هاي 
تجاري و لجستيكي همگام با ظرفيت هاي توليدي«، 
»همگن س�ازي آمايش تجاري با آمايش صنعتي«، 
»تامين حداكثري كالاهاي اساسي از محل توليدات 
داخلي«، »بهينه سازي الگوي مصرف«، »بهره گيري 
از ظرفيت هاي تجاري استان هاي مرزي«، »تمركز 
سياست گذاري در تنظيم بازار«، »كنترل موجودي 
و قيمت كالا به عنوان دو شاخص كليدي در تنظيم 
بازار«، »تقويت نقش تشكل هاي بخش خصوصي و 
اتحاديه هاي تعاوني و انجمن ها هم در تصميم سازي و 
هم در مراحل مختلف اجرا از جمله اجراي دقيق امور 
مربوط به ذخيره سازي و به كارگيري ابزارهاي تنظيم 
بازار كالاهاي استراتژيك«، از ديگر مختصات مهم 
اين سند به شمار مي رود كه در دستور كار متوليان 

بازرگاني قرار خواهد گرفت. 

    معيشت در راس هرم
قائم مقام وزير صنعت، معدن و تج��ارت در امور بازرگاني از 
تدوين س��ند تازه اي براي مديريت بازار در دور جديد خبر 
داد. حس��ين مدرس خياباني اين اقدام در راستاي دستور 
مقام معظم رهبري درباره تهيه نقش��ه راهي براي تنظيم 
بازار كش��ور عنوان كرده، كه الزامات اجرايي آن تهيه و براي 
مقامات ذي صلاح ارسال شده است. او در اين خصوص به ارايه 
توضيحاتي درباره رويكرد هاي ويژه اين نقشه راه براي مديريت 
بازار كشور پرداخته است. به گفته او، همزمان با جهت گيري 
كاهشي واردات كالاهاي غيرضرور و كالاهايي كه توليد مشابه 
در كشور دارند درباره كالاهاي اساسي ضمن رعايت اين اصل، 
با اولويت تامين كسري نياز كشور انجام خواهد شد. مدرس 
خياباني اما جهت گيري مهم ديگر در اين نقشه راه را »كاهش 
هزينه مبادله كالا و خدمات با اصلاح و نوسازي شبكه توزيع« 
عنوان كرد كه در اين راس��تا سامانه هاي مناسبي طراحي 
و عملياتي ش��ده اند كه اولويت آنها حذف هزينه ها و نقش 

واسطه ها در روند توزيع كالا در سطح كشور است.

    چهار گام  براي اصلاح نظام توزيع
در همين زمينه، قائم مقام وزير صمت در امور بازرگاني به 
تشريح چهار گام اين وزارتخانه براي اصلاح بخشي از نظام 
توزيع كالا و خدمات در كشور پرداخت وگفت: اين سامانه ها 
كه با همكاري اتحاديه هاي صنفي عملياتي خواهند شد، 
تلاش دارند تا كالاها و خدمات را با قيمت رقابتي به دست 
مصرف كنن��دگان برس��انند. او در عين ح��ال از طراحي 
پروژه هاي مرتبط با اصلاح شبكه توزيع كالا در كشور خبر 
داد و در اي��ن باره به »خبرگزاري ف��ارس« گفت: در ادامه 
اجراي برنامه هاي وزارت صمت براي توانمندسازي شبكه 
توزيع كشور و با هدف كاهش هزينه مبادله كالا و قيمت 
مصرف كنندگان، 4 اپليكشن مجزا از سوي حوزه قائم مقام 
در اين حوزه طراحي شده تا در نهايت بتوانند با نقش آفريني 
اتحاديه هاي صنفي، زمينه اي را براي افزايش رقابت ميان 

عرضه كنندگان كالا فراهم آورند.
براس��اس آنچه م��درس خياباني ش��رح داده اس��ت، با 
همكاري دو اتحاديه لوازم خانگي و مواد غذايي، سامانه اي 
طراحي شده تا در ادامه با تبديل شدن به يك اپليكيشن 
جست وجوگر، زمينه اي را فراهم سازد تا كمترين قيمت 
كالاه��اي زيرمجموعه مواد غذايي و ل��وازم خانگي و نيز 
مراكز فروش و عرضه آنها كه اين قيمت هاي پايين را ارايه 
مي دهند، در اختيار مصرف كنندگان قرار گيرد. به گفته 
او، اين سامانه در واقع مي تواند محل عرضه كالا با كمترين 
قيمتي را كه از سوي عرضه كنندگان، ارايه شده است، در 
اختيار مردم قرار دهد و دسترسي آسان مردم به كالاها با 
قيمت مناس��ب را به دنبال داشته باشد. مدرس خياباني، 
هدف از راه اندازي اين س��امانه را افزاي��ش قدرت رقابت 
صنوف و عرضه كالاها با قيمت مناسب دانست و اظهار كرد: 
هزينه مبادله و قيمت تمام شده در اين فضاي رقابتي، به 
نفع مصرف كنندگان كاهش خواهد يافت و مردم با قيمت 

مناسب تري كالاها را خريداري خواهند كرد. 
يكي ديگر از سامانه هاي مورد اش��اره مدرس خياباني، 
براي توزيع كم هزينه تر كالاها به دست مصرف كنندگان 
»س��امانه درج نرخ خدمات« است. اين سامانه به عنوان 
مكمل سامانه 124 سازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان آغاز به كار خواهد كرد كه بر اين اساس، 
قيمت 100 قلم خدمت مورد نياز مردم در كنار نرخ 100 
قلم كالاهاي اساسي و ضروري مورد نياز عرضه خواهد شد. 
البته به گفته اين مقام مسوول، در حال حاضر بخشي از 
افزايش قيمت ها و نابساماني هايي كه در حوزه كالاها رخ 
مي دهد، از جنس خدمات است و بر اين اساس، با طراحي 
اين سامانه كه با همكاري و همراهي اتحاديه هاي صنفي 
عملياتي خواهد شد، تلاش مي شود تا نظام ارايه نرخ به 
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مناطق آزاد از مصوبه دولتي 
ثبت سفارش كالا مستثني شدند

فرينا| نشست بررسي و رفع موانع و مشكلات 
پيش روي فعالين اقتص��ادي مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي ب��ا بانك مركزي جمهوري اس��لامي 
ايران برگزار شد. در نشست بررسي و رفع موانع و 
مشكلات پيش روي فعالان اقتصادي مناطق آزاد 
و ويژه اقتصادي با بانك مركزي جمهوري اسلامي 
ايران ك��ه با حضور عبدالناصر همتي رييس كل 
بانك مركزي و مرتضي بانك مشاور رييس جمهور 
و معاونين دبيرخانه و مديران عامل مناطق آزاد و 
بانك مركزي تشكيل شد، مقرر گرديد در راستاي 
بهبود فضاي كسب وكار و رفع موانع توليد و نيز 
رفع مشكلات بانكي فعالان مستقر در اين مناطق، 
كليه مجوزهاي صادره توسط سازمان هاي مناطق 
آزاد و ويژه اقتصادي ملاك عمل بانك هاي عامل 
براي اعطاي تس��هيلات و خدم��ات بانكي قرار 
گيرد. در ادامه نشست مقرر شد با توجه به نقش 
فعاليت هاي بانكي در مناطق آزاد سرمايه بالاي 
تاسيس بانك هاي افشور مجددا مورد بررسي قرار 
گرفته و شرايط استقرار اينگونه بانك ها در مناطق 
تسهيل شود. در پايان اين نشست و با هدف رفع 
موانع ومشكلات فعالين اقتصادي رييس كل بانك 
مركزي ايران موافقت كرد، رويه واردات كالاهاي 
ضروري و تخصيص ارز به اين دسته از كالاها انجام 
شود. همچنين مقرر ش��د از اين پس رويه هاي 
واردات و ثبت سفارش مطابق با قوانين و مقررات 

مناطق آزاد اجرايي شود.

معادن سوريه فرصتي جديد 
براي سرمايه گذاري

ايلنا| رييس كميسيون معادن و صنايع معدني اتاق 
بازرگاني ايران با اشاره به اينكه كشور سوريه داراي 
پتانسيل خوب در حوزه معدن است، گفت: با توجه 
به ثبات، استقرار آرامش و آغاز بازسازي در سوريه، 
اين كش��ور فرصت خوبي براي حضور محصولات 
ايراني خواهد بود و ع��لاوه بر آن، بخش معدن اين 
كشور نيز مي تواند براي س��رمايه گذاران جذابيت 
داشته باشد. بهرام شكوري در مورد سفر اخير وزير 
نفت و منابع معدني سوريه به كشور گفت: سفر علي 
سليمان غانم به ايران با هدف تقويت فعاليت هاي 
اقتصادي مشترك در حوزه استخراج، پالايش نفت و 
فعاليت هاي معدني با طرف هاي ايراني صورت گرفته 
است و آنها نيز قبل از اين سفر علاقه مندي خود را 
براي ورود ايران به معادن اين كشور نشان داده بودند. 
او با اشاره به معادن بوكسيت در سوريه گفت: سوريه 
علاقه مند است تا س��رمايه گذاران ايراني در معدن 
بوكسيت اين كشور ورود پيدا كرده و سرمايه گذاري 
كنند. طبيعتا كشور سوريه نياز به سرمايه گذاري هم 

در بخش  استخراج و هم فرآوري دارد. 

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و 
پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه 

را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

مردم، س��اختاريافته تر شده و خدمات به صورت رقابتي 
عرضه شوند؛ بر اين اساس تلاش شده تا از ظرفيت سامانه 

قيمتي استفاده شود. 
البته »س��امانه اعلام قيمت 100 قلم كالاي اساس��ي، 
حساس و ضروري« مورد نياز مردم هم اكنون در تمامي 
 IOS گوشي هاي هوشمند با سيس��تم عامل اندرويد و
فعال بوده و  روي آن، گزينه آيكون شكايات نيز فعال شده 
و مردم مي توانند به صورت آنلاين شكايات خود را به ثبت 
برسانند؛ ضمن اينكه از مصرف كنندگان نيز تقاضا مي شود 
تا نقطه نظرات خود را براي تكميل اين سامانه ها اطلاع 
دهند. راه اندازي چنين س��امانه هايي مي تواند يك روند 
اطلاع رساني مطمئن از قميت كالاها و خدمات را در اختيار 
مردم قرار دهد و ش��رايطي را فراه��م آورد تا اگر در روند 
طبيعي نوسان  قيمت كالاها، برخي مراكز فروش بر روي 
فروش كالاها به مصرف كنندگان اجحاف مي كنند، نه تنها 
با كاهش و افت فروش و استقبال مصرف كنندگان مواجه 
شوند؛ بلكه زمينه اي نيز براي رهگيري تخلفات از سوي 
مردم فراهم شود. بر همين اساس نوسانات قيمتي از سوي 

مردم و مسوولان قابل برنامه ريزي و اطلاع خواهد بود. 
اما دومين ابزار وزارت »صمت« براي اصلاح بخش��ي از 
نظام توزيع، »راه اندازي سامانه اي براي عرضه پوشاك با 
محوريت مانتو، روسري و چادر« است. بنابه توضيحات 
مدرس خياباني، در راس��تاي سياس��ت عفاف و حجاب 
و ب��ا هم��كاري اتحاديه پوش��اك، س��امانه اي طراحي 
ش��ده تا محصولات مذكور را كه ب��ا كمترين قيمت به 
مصرف كنندگان عرضه مي شوند، معرفي كرده و محل هاي 
عرضه اين كالاها با نرخ درج شده در سامانه را ارايه كند. 
او اين اقدام را در راس��تاي اجراي الگوي عفاف و حجاب 
كه يكي از سياس��ت هاي دولت اس��ت، دانست وگفت: 
اتحاديه هاي صنفي از اين طرح بس��يار استقبال كرده و 
در اجراي آن پيش��گام هستند؛ ضمن اينكه اين سامانه 
قرار است با برند اتحاديه پوش��اك معرفي شود و در آن، 
كالاهاي ايراني كه 100 درصد توليد داخلي هستند، با 
برند ملي عرضه شوند. او ادامه داد: دسترسي به كالاهاي 
ارزان و مورد نظر مصرف كنندگان، حذف كالاهاي قاچاق 
در حوزه پوش��اك، توسعه برند ايراني و حذف واحدهاي 

غيرمجاز و فاقد پروانه كسب از جمله مزاياي راه اندازي اين 
سامانه بزرگ ملي است. 

به كارگيري اين ابزار، رسيدگي به شكايات مصرف كنندگان 
در تمامي بخش هاي اين س��امانه ها تدارك ديده ش��ده 
و محل��ي فراهم آمده، ك��ه مصرف كنن��دگان به عنوان 
بزرگ ترين گروه ناظر بر بازار، تخلفات را به صورت آنلاين 
گزارش دهند. او در مورد ساز وكارهاي برگشت كالاهاي 
خريداري شده در قالب اين سامانه ها عنوان كرد كه مهلتي 
در هر يك از اين سامانه ها به لحاظ نوع كالا تعيين خواهد 
ش��د تا بر اساس آن، چنانچه مش��تري قصد مرجوعي يا 
تعويض كالا را داشت، بتواند به عنوان يكي از حقوق خود، 

مطابق با قانون نظام صنفي آن را پيگيري نمايد. 
»دسترسي رايگان به كالاها درب منزل« از ديگر ابزارهاي 
مورد اس��تفاده براي اصلاح نظام توزيع است كه دراين 
نقشه راه مد نظر قرار گرفته است. قائم مقام وزير صمت 
در امور بازرگاني، در اينجا يكي از معضلات كنوني جامعه 
شهرنشيني را كمبود وقت دانست و عنوان كرد: دسترسي 
س��ريع و رايگان كالاهاي اساسي، حس��اس و ضروري 
مورد نياز م��ردم در كمترين زمان يكي از نيازهاي امروز 
مصرف كنندگان است و بر اين اساس، سامانه اي طراحي 
شده تا زمينه دسترس��ي رايگان مردم به كالاهاي مورد 
نياز خود درب منزل را فراهم آورد. بنابه توضيحات او، در 
واقع، اين كار سامانه اي را براي فروش اينترنتي كالاها و 
خدمات پرمصرف مردم فراهم مي آورد و در چهار حوزه 
»لوازم خانگي، مواد غذايي، پوش��اك و ميوه و تره بار« با 
همكاري واحدهاي صنفي عرضه كننده كالاها كه مورد 
تاييد اتحاديه هاي صنفي نيز هستند، در محلات مختلف 
شهر تهران اقدام به خدمات رساني خواهند كرد. مدرس 
خياباني عنوان كرد كه اين س��امانه ها در فاز اول در شهر 
تهران راه اندازي خواهند ش��د و قابلي��ت ارايه خدمات 
خواهند داش��ت و با برطرف كردن مشكلات پيش روي 
آن، در سراسر كشور عملياتي خواهد شد؛ اما هدف اصلي 
و غايي اين اس��ت كه مصرف كنندگان از كالاها با قيمت 
رقابتي بهره مند شوند و از سوي ديگر، اصلاح نظام توزيع 
كه يكي از پروژه هاي مهم براي بخش بازرگاني كش��ور 

است، در اين بخش تكميل شود.

    رويكردهاي بعدي كدامند؟
همچنين بنابه اظهارات مدرس خياباني، اس��تفاده از 
»ظرفيت هاي نوين و نقش اس��تارت آپ ها در ش��بكه 
توزيع، كاهش تجارت غير رسمي و كاهش قاچاق كالا، 
تقويت و توسعه محصولات صادراتي با ارزش افزوده بالا، 
تنوع بخشي در بازار ها، متنوع سازي كالاهاي توليدي و 
تنوع بخشي در بنگاه هاي توليدي صادراتي« نيز در اين 

نقشه راه به صورت پررنگ ديده شده است.
براساس آنچه اين مقام مسوول در وزارتخانه »صمت« 
عنوان كرده است؛ »توسعه صادرات« بخشي از نقشه راه 
تنظيم بازار است؛ چرا كه با فعالسازي ظرفيت هاي خالي 
واحدهاي توليدي و افزايش توليد مسلما قيمت كالا نيز 
كاهش يافته و به نفع مصرف كننده نهايي خواهد بود. به 
گفته او، تقويت برندهاي ايراني و ساخت ايراني با تغيير 
نگرش عمومي به وي��ژه در عوامل توزيع و عرضه كه به 
نوعي در ترويج فرهنگ استفاده از كالاي داخلي نقش 
موثري دارند نيز از جهت گيري هاي نقش��ه راه تنظيم 

بازار كشور هستند. 
مدرس خياباني در ادامه افزود: بهره گيري از توان علمي 
دانشگاه هاي كشور در اصلاح روند اجرايي تنظيم بازار، از 
اهميت بالايي برخوردار است. او با اشاره به اهميت پيش 
بيني شرايط فعلي و آتي روند جاري در بازار نيز گفت: 
بسياري از تلاطمات بازار ناشي از تكانه هاي شاخص هاي 
عمده اقتصادي كشور اس��ت كه در اين برنامه ها اصل 

فراواني كالا و مقدم بر قيمت، در دستور كار است.
همچني��ن بنابر بخش ديگ��ري از صحبت هاي معاون 
وزير »صمت«، در چارچوب اين س��ند نگاه ويژه اي به 
موضوع »كنترل بازار و روش هاي نوين نظارتي« شده، 
تا از همه ظرفيت هاي موجود به حفظ ثبات بازار كمك 
شود. او در پايان تاكيد كرد كه تنظيم بازار يك ماموريت 
كاملا فرابخش��ي و نيازمند همه دس��تگاه هاي ذيربط 
در اين بخش اس��ت. برنامه هاي عملياتي، رويكردها و 
چشم اندازهاي متصور در اين نقشه راه با همكاري همه 
بخش هاي مس��وول تدوين و در حال اجرا است و تا به 
عنوان يك الگو و چارچوب معين به روند اصولي تنظيم 

بازار در كشور كمك كند.

  براي توزيع كم هزينه تر كالاها به دست مصرف كنندگان »سامانه درج نرخ خدمات« است. اين سامانه به عنوان مكمل سامانه 124 سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان آغاز به كار خواهد كرد كه بر اين اساس، قيمت 100 قلم خدمت مورد نياز مردم در كنار نرخ 100 قلم كالاهاي اساسي 

و ضروري مورد نياز عرضه خواهد شد.
   با همكاري دو اتحاديه لوازم خانگي و مواد غذايي، سامانه اي طراحي شده تا در ادامه با تبديل شدن به يك اپليكيشن جست وجوگر، زمينه اي را 
فراهم سازد تا كمترين قيمت كالاهاي زيرمجموعه مواد غذايي و لوازم خانگي و نيز مراكز فروش و عرضه آنها كه اين قيمت هاي پايين را ارايه مي دهند، 

در اختيار مصرف كنندگان قرار گيرد.
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آسان مردم به كالاها با قيمت مناسب را به دنبال داشته باشد.
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»جورجيوا« جانشين لاگارد شد 

تشديد اختلافات  بر سر سياست هاي پولي 

گروه جهان| 
كريستالينا جورجيوا معاون بلغارستاني بانك جهاني از 
سوي هيات اجرايي صندوق بين المللي پول به عنوان 
رييس اين صندوق انتخاب ش��د. جورجيوا نخستين 
كسي اس��ت كه از يكي از اقتصادهاي در حال ظهور به 
رياست اين صندوق برگزيده مي شود. او پس از انتخابش 
به عنوان رييس IMF با هش��دار نسبت به وقوع ركود 
اقتصادي گفته كه اقتصاد جهاني باي��د براي مقابله با 
ريسك هاي احتمالي آماده باشد. صندوق بين المللي پول 
يكي از سازمان هاي بين المللي فعال در عرصه وام دادن 

به كشورها و توصيه به آنها براي توسعه اقتصادي است.
به گزارش آسوشيتدپرس، كريس��تالينا جورجيوا كه 
جواني خود را در دوران كمونيس��م بلغارستان سپري 
كرده و پيش��تر در بانك جهاني فعاليت داشته از سوي 
هيات اجرايي صندوق بين المللي پول به عنوان رييس 
مديرعامل صندوق صندوق بين المللي پول انتخاب شد 
تا جايگزين كريستين لاگارد شود كه پس از كناره گيري 
از اين سمت رياست بانك مركزي اروپا را برعهده گرفت. 
ناظران بسياري بر اين باورند كه او سياست هاي لاگارد 
را در اغلب بخش ها از جمله تلاش براي برقراري ثبات 
مالي، رفع تبعيض جنس��يتي و مقابله با تغييرات آب و 

هوايي ادامه خواهد داد. 
جورجيوا كه قرار اس��ت از اول اكتبر رياس��ت صندوق 
بين الملل��ي پول را برعه��ده گيرد، اولي��ن رييس اين 
صندوق اس��ت كه به جاي قدرت هاي اقتصادي سنتي 
اروپا همچون آلمان يا فرانسه از كشوري با بازار اقتصاد 
نوظهور مي آيد. اين اقتصاددان ۶۵ ساله از اوايل ۲۰۱۷ 
دارنده دومين س��مت در بانك جهاني ب��وده و به دليل 
تلاش  براي تصويب افزايش سرمايه ۱۳ ميليارد دلاري 
به همراه اصلاح بسته كاهش بدهي بانك جهاني براي 
كشورهاي در حال توسعه ثروتمند همچون چين كه از 
اهداف مهم دولت ترامپ به شمار مي رود مورد تحسين 

قرار گرفته است.
رياست صندوق بين المللي پول يك نقش كليدي است و 
ناظران بر اين باورند كه شايد مهم ترين ويژگي مورد نياز 
رييس صندوق بين المللي پول توانايي و جرات رهبري 
باش��د. صندوق بين المللي پول در ش��رايطي به  دنبال 

تحكيم همكاري هاي بين المللي اس��ت كه تحقق اين 
همكاري ها مورد تهديد ق��رار دارد. رييس جديد بايد 
بتواند فشار از سوي قدرت هاي اقتصادي در حال رشد و 
قدرت هاي موجود را مديريت كند و در عين حال اصول 
اوليه صندوق مبني بر مشاركت، سياست گذاري منطقي 
و ش��فافيت مالي را حفظ كند. دومين نياز جدي مدير 
جديد صندوق بين المللي پول داشتن وزن سياسي است. 
حضور يك مدير اروپاي��ي با حمايت بزرگ ترين بلوك 
داراي راي در صندوق بين المللي پول همراه خواهد شد. 
با اين  حال صندوق بايد مراقب باش��د كه وجهه جهاني 
خود را حفظ كند تا مبادا چين به سمت ايجاد ساختار 
مالي جهاني خاص خودش حركت كند، به همين منظور 

رييس جديد بايد از مقبوليت كافي بين اروپا، امريكا و 
ساير قدرت هاي مالي جهان برخوردار باشد. نياز بعدي 
مدير آينده صندوق بين المللي پول داشتن توانايي فني 
است. كريستين لاگارد نشان داد كه اقتصاددان بودن 
رييس صندوق بين المللي پول به اندازه اي كه پيش��تر 
تصور مي شد حياتي نيست. رييس صندوق با اين حال 
بايد درك كافي از اقتصاد داش��ته باشد تا براي گرفتن 
تصميم هاي بزرگ از اعتماد به نفس لازم برخوردار باشد.

كريستالينا جورجيوا پس از انتخابش به عنوان جانشين 
لاگارد گفته: »مفتخرم ك��ه به عنوان رييس صندوق 
بين المللي پ��ول انتخ��اب ش��ده ام و از اعتمادي كه 
اعضاي اين صن��دوق و هيات اجرايي آن به من كردند 

سپاسگزارم. مي خواهم از كريستين لاگارد رييس سابق 
صندوق، قدرداني كنم. او يك رهبر بزرگ و يك دوست 
عزيز براي من است. ديدگاه و كار خستگي ناپذير او باعث 

موفقيت مداوم اين صندوق بوده است.
صندوق بين المللي پول يك نهاد منحصر به فرد با يك 
تاريخ بزرگ و كاركناني در سطح جهاني است. من به 
حكم اين صندوق آمده ام تا به ثبات اقتصاد و سيستم 
مالي جهان از طريق همكاري بين المللي كمك كنم. 
به نظر من نق��ش اين صندوق هيچگاه ت��ا اين حد با 
اهميت نبوده اس��ت. هدايت صندوق بين المللي پول 
زماني به من داده شده كه رشد اقتصاد جهاني همچنان 
نااميدكننده اس��ت، درگيري هاي تجاري ادامه دارد و 

بدهي به بالاترين حد خود در تاريخ رسيده است و اين 
مسووليت بزرگي است. در چنين شرايطي اولويت اول 
ما كمك به كشورها براي به حداقل رساندن خطر بحران 
و آمادگي براي مقابله با ركود است. ولي نبايد از اهداف 
بلندمدت هم غافل شويم يعني حمايت از سياست هاي 
درست پولي، مالي و ساختاري براي ايجاد اقتصادهاي 
قوي تر و بهبود زندگي مردم و اينها همه مستلزم مقابله 
با مس��ائلي مانند نابرابري، خطرات جوي و تغييرات 
سريع تكنولوژيكي است. براي حفظ آمادگي، حفاظت 
از قدرت مالي صندوق بسيار حياتي است و همچنين 
توسعه نظارت و تلاش براي افزايش ظرفيت آن. هدف 
من اين است كه با همكاري تيمم صندوق بين المللي 
پول را از طريق آينده نگري بيش��تر و توجه بيشتر به 

نيازهاي اعضايش قدرتمندتر كنم.« 
گفته ش��ده، ش��اخص هاي اصلي بازاره��اي بورس 
كشورهاي آسيايي جز چين پنج شنبه و پس از انتخاب 
رييس صندوق بين المللي پول سير صعودي در پيش 
گرفتند. بلومبرگ گزارش داده، ش��اخص هاي اصلي 
بازارهاي بورس كش��ورهاي آسيايي پنج شنبه به جز 
چين س��ير صعودي در پيش گرفتند. ارزش شاخص 
تركيبي ش��انگهاي چين با ريزش ۰.۸۹ درصدي در 
سطح ۲,۹۲۹.۰۹ واحد قرار گرفت. همچنين شاخص 
»سانس��كس« بورس هند با افزايش ۰.۸درصدي به 
۳۸,۹۰۳.۰۵ واحد و ش��اخص »هنگ سنگ« بورس 
هنگ كنگ نيز با رشد ۰.۱۷درصدي به ۲۵,۹۹۰.۱۶ 
واحد دست يافتند. شاخص »كوس��پي« بازار بورس 
كره جنوبي با رشد ۰.۰۵درصدي به ۲,۰۷۴.۵۲ واحد 
دس��ت يافت. بازار بورس ژاپن نيز رشد ۰.۱۳درصدي 

داشته است. 
نشريه تايم نوشته: »اقتصاددان بلغاري كه در كشوري 
كمونيس��تي بزرگ ش��ده قرار است س��كان صندوق 
بين الملل��ي پول يك��ي از مهم تري��ن نهادهاي جهان 
سرمايه داري را به دست بگيرد. بسياري بر اين باورند كه 
جورجيوا هم بر نابرابري جنسيتي، مسائل محيط زيستي 
و ضرورت منابه بيشتر براي توسعه پايدار كشورهاي در 
حال توسعه تمركز خواهد كرد، كاري كه در بانك جهاني 

نيز در آن خبره بود.« 

گروه جهان|
 ريي��س بانك مرك��زي اروپا از نماين��دگان پارلمان 
خواس��ته براي نجات اقتصاد منطقه يورو دس��ت به 
كار شوند. ماريو دراگي با اشاره به وجود ريسك هاي 
متعدد بر س��ر راه اقتصاد منطقه ي��ورو از نمايندگان 
مجلس اروپا خواس��ته تا با همكاري مشترك با بانك 
مركزي، پاسخي نيرومند به روند نزولي اخير بدهند.

به گزارش يورواكتيو، ماريو دراگي كه براي آخرين بار 
پيش از پايان دوره رياست خود در جمع نمايندگان 
كميته اقتصادي و پولي پارلمان اروپا حاضر شده بود، 
هش��دار داده روند كاهش رشد اقتصادي كشورهاي 
عضو اتحاديه اروپا س��ريع تر و وخيم تر از چيزي بوده 

كه تصور مي شد.
اين مقام اروپايي با اش��اره به باق��ي ماندن نرخ تورم 
منطقه يورو در سطح كمتر از محدوده هدف گذاري 
ش��ده گفته تنها بس��ته محرك بانك مركزي براي 
بازگرداندن قط��ار اقتصاد اروپا به ريل صعودي كافي 
نيست و در اين زمينه بايد مجلس و دولت هاي اروپايي 

نيز اقدامات لازم را انجام دهند.
دراگ��ي خطاب به دولت ه��اي هلند و آلم��ان كه از 
مخالفان برنامه جديد بانك مركزي هس��تند، گفته 
اكنون زمان افزايش مخارج براي پرهيز از بدتر شدن 

شرايط است. 

رشد اقتصادي كش��ورهاي عضو منطقه يورو اكنون 
در پايين ترين سطح خود از سال ۲۰۱۱ تاكنون قرار 
دارد. بانك مركزي اروپا نرخ رش��د اقتصادي منطقه 
يورو را ۱.۱ درصد براي س��ال جاري و ۱.۲درصد در 
س��ال آينده پيش بيني كرده اس��ت و ماريو دراگي با 
اشاره به مشكلات بخش توليد در كشورهاي اروپايي 
گفته: »هر چه ضعف بخش توليد بيشتر ادامه داشته 
باشد ريسك هاي موجود سر راه اقتصاد منطقه يورو 

خطرناك تر خواهند بود.« 
فايينشال تايمز نوشته: در نشست طبقه۴۱ دفاتر بانك 
مركزي اروپا در فرانكفورت، دراگي در جايگاه رييس 
بانك مركزي اروپا به عنوان يكي از آخرين جلس��ات 
كاري خود از ساير اعضاي انجمن يك درخواست ويژه 
كرد. اين مرد ۷۲س��اله ايتاليايي از اعضا خواست كه 
خلاصه گزارش هاي ثبت شده مربوط مربوط به بسته 
محرك پولي را در اختيار رسانه ها قرار ندهند. با اين حال 
»كلوس نات« رييس بانك مركزي هلند، با صداي بلند 
اعلام كرده كه اين گزارش ها را منتشر خواهد كرد. در 
ادامه ساير اعضاي انجمن واكنش شديد خود را نسبت 
به قوانين ناديده گرفته ش��ده در دوره ۸ساله رياست 
انجمن توس��ط دراگي نشان دادند، جايگاهي كه تنها 
چند هفته پيش به خانم كريستين لاگارد سپرده شده 
بود. از آن تاريخ به بعد و طي دو هفته اخير، جلسه سران 

آلماني، فرانسوي، هلندي و اتريشي بانك هاي مركزي 
آشكارا با طرح هاي اخير بانك مركزي اروپايي مخالفت 
كرده اند، اين طرح ها كاهش حذف نرخ سود به منفي 
۰,۵% و شروع مجدد برنامه كاهش كميتي خريد اوراق 

قرضه را شامل مي شوند.
سابين لاتنشلاگر نماينده آلمان در هيات اجرايي بانك 
مركزي اروپا، اين هفته به دليل رها كردن تعهداتش 
دوسال پيش از به پايان رسيدن زمان مقرر، تبديل به 
نقطه كانوني مشاجرات شده است. او اخيرا مخالفت 

خود را با سياست هاي بانك مركزي اعلام كرده بود.
مخالفت هاي صريح و آش��كارا قدرت هاي اروپايي از 
جمله فرانسه، آلمان و هلند كه بيش از نيمي از توليد 
ناخالص داخلي اروپا را دارند، ترديدهايي را نس��بت 
به مش��روعيت تصميم جديد بانك مركزي اروپايي 
ايجاد كرده اس��ت. حال اين پرسش ها ايجاد شده كه 
آيا اين شكاف ها اجراي سياست هاي انبساطي پولي 
را دش��وارتر مي كند؟ آيا لاگارد كه حمايت خود را از 
دراگي اعلام كرده بود اين اختلاف را كاهش خواهد 

داد يا بايد موضع خود را تغيير دهد؟
دني كرياكوپولو اقتصاددان ارشد بانك مركزي معتقد 
اس��ت كه دراگي با طرح بندي ش��فاف هم��ه موارد، 
درحال ايجاد مس��يري هموار براي لاگارد است. اما 
مخالفت هاي سياسي كه ش��اهد آن هستيم چيزي 

است كه لاگارد بايد با آنها كنار بيايد.
هيچ كشوري مانند آلمان مخالف تصميم اخير بانك 
مركزي اروپا نيست. جنز ويدمن رييس بانك مركزي 
آلمان يك روز پس از نشس��ت اعضاي بانك مركزي 
گفته بود كه اين نهاد پا را از حد اختيارات خود فراتر 
گذاشته و سياست هاي آن به همه آسيب خواهد زد. 
او كه پيشتر كمپيني تبليغاتي عليه نرخ هاي منفي 
س��ود راه اندازي ك��رده و تصوي��ري از دراگي با لقب 
»كنت دراكولا« طراحي ك��رده بود كه در آن دراگي 
در حال مكيدن حساب هاي پس اندازكنندگان است، 
در مصاحبه با روزنامه بيلد گفته: »هركاري كه بتوانم 
مي كنم تا افزايش نرخ س��ود بيش از اندازه مورد نياز 

انجام نش��ود.«  برخي اقتصاددان ها بر اين باورند كه 
طرح دراگي باعث كاهش فشار روي جانشين او شده 
است. اين مساله در كنار حمايت از مشروعيت تصميم 
بانك مركزي اروپا باعث مي ش��ود ك��ه لاگارد توجه 
به نتايج طرح را در اولويت ق��رار دهد. به گفته اوليور 
بلنچارد اقتصاددان ارش��د صندوق بين المللي پول 
در دوره زمامداري لاگارد بر اين نهاد مالي، مي گويد: 
»درواقع دراگي با قراردادن تمامي مس��ائل روي ميز 
پيش از آغاز به كار لاگارد، كار را براي او آس��ان كرده 
اس��ت. اما لاگارد همچنان با ش��رايط سختي مواجه 
است، زيرا مشخص شده كه سياست هاي قراردادي و 
غير قراردادي پولي فضاي زيادي براي تغيير ندارند.« 

دريچه

فراخوانآلمانبراياتحاد
جهانيحاميانچندجانبهگرايي
گ�روه جه�ان| وزير خارج��ه آلم��ان از كنش هاي 
خودخواهانه بس��ياري از رهبران كشورها انتقاد كرد. او 
خواستار اتحاد طرفداران چندجانبه گرايي شده و گفته 
نمايندگان بيش از ۵۰ كشور براي ايجاد چنين اتحادي 
اعلام آمادگي كرده اند.  به گزارش دويچه وله، هايكو ماس 
در مجمع عمومي سازمان ملل بر همكاري و تعامل جهاني 
كشورهاي مختلف تاكيد كرده و گفته: »هر كس كه كشور 
خود را دوست دارد، از همكاري و تعامل استقبال مي كند. 
زيرا تنها از اين طريق مي توان آينده را براي همه كشورها 
نجات داد.«  به باور هايكو ماس، پاسخ به مسائل برخاسته از 
جهاني شدن، ديجيتالي شدن جهان، مهاجرت و مشكلات 
اقليمي تنها مي تواند پاسخي مشترك و همگاني باشد. از 
اين رو، رهبران كشورهاي جهان بايد يك سياست خارجي 
پايدار و چندجانبه گرايانه را در پيش گيرند. هايكو ماس با 
تاكيد بر اهميت تعامل و همكاري گسترده، غيرمستقيم 
از سياست هاي تكروانه ترامپ و همچنين ژايير بولسونارو، 
رييس جمهوري برزيل انتقاد كرد. ماس گفته اين رهبران 
به جاي تلاش براي حفظ توافق هاي پايدار و موثر خواستار 
كسب توافق هاي كوتاه مدت و گذرا هستند و هزينه  چنين 
توافق هايي را به ديگر كش��ورها تحميل مي كنند. وزير 
خارجه آلمان تاكيد كرده همكاري با ساير كشورها خيانت 
به كشور خود نيست. اشاره هايكو ماس به سخنراني دونالد 
ترامپ در مجمع عمومي سازمان ملل است كه تاكيد 
كرده بود آينده جهان در گروي ميهن پرس��تي است. 
هايكو ماس تاكيد كرده اتحاد طرفداران چندجانبه گرايي 
مي تواند هم باعث تداوم و تحكيم توافق هاي بين المللي 
ش��ود و هم زمينه هاي مربوط به اصلاح موسس��ات و 

نهادهاي بين المللي را فراهم كند. 

ترامپبهاحتمالزياد
بهپيونگيانگميرود

گروه جهان| نماينده سابق امريكا در امور كره شمالي 
گفت، رييس جمه��وري ايالات متحده احتمالا براي 
نشست با رهبري كره شمالي و به منظور تلاش براي 
استفاده از اين فرصت براي تقويت كمپين انتخاباتي اش 
به پيونگ يانگ مي رود. به گزارش يونهاپ، جوزف يون، 
فرستاده سابق امريكا در امور كره شمالي گفته: »ترامپ 
به احتمال زياد به پيونگ يانگ سفر مي كند و هدفش 
از اين س��فر تقويت كمپين انتخاباتي اش اس��ت. هر 
چيزي كه به انتخاب مجددش كمك كند را او انجام 
مي دهد. برگزاري يك نشس��ت ديگر احتمال دارد. 
ترامپ با كره شمالي در ارتباط است و تقريبا اين رابطه 
موفقيت آميز بوده است همانطور كه اكثر امريكايي ها 
با آن موافق هستند. فكر نمي كنم دونالد ترامپ راهي را 
برگزيند كه اين ابتكار عمل را پيش از انتخاب مجددش 
از مس��ير اصلي خود منحرف كند.« اين مقام سابق 
امريكايي همچنين ادامه داد، ه اگر ترامپ تصميم بگيرد 
به كره شمالي برود، به او قدرت بيشتري در رويارويي با 
كره شمالي در زمينه خلع سلاح اتمي مي دهد. دونالد 
ترامپرييس جمهوري ايالات متحده، اخيرا گفته بود 
كه انتظار دارد يك بار ديگر در سال جاري ميلادي با 
كيم جونگ اون رهبر كره شمالي، ديدار كند اما گفته 
بود كه سفرش به پيونگ يانگ امري غيرمحتمل است. 
ترامپ و رهبري كره ش��مالي از نخستين نشست در 
سال گذشته ميلادي كه در سنگاپور برگزار شد سه بار 
با يكديگر ملاقات داشتند. دومين نشست در ويتنام 
همانند دو نشس��ت ديگر به موضعي مشترك درباره 
خلع س��لاح اتمي پيونگ يانگ و كاهش تحريم هاي 

امريكا عليه پيونگ يانگ منجر نشد.

يونكر:بريتانيامسوولبرگزيت
بدونتوافقخواهدبود

گروه جهان| رييس كميس��يون اروپايي گفته او 
و مذاكره كننده ارشد اروپا در امور مربوط به خروج 
بريتانيا از اتحاديه اروپا )برگزيت( تمام تلاش خود را 
به كار مي گيرند تا به توافق برگزيت دست پيدا كنند و 
اگر چنين نشود، مسووليت آن بر گردن بريتانيا است. 
به گزارش رويترز، ژان كلود يونكر رييس كميسيون 
اروپايي، گفته او و ميشل بارنيه مذاكره كننده ارشد 
برگزيت، مشتاقانه براي يك توافق تلاش مي كنند 
چون اگ��ر بريتانيا بدون يك روند خروج س��ازمان 
يافته اتحاديه اروپا را ترك كن��د، يك فاجعه براي 
بريتاني��ا و اروپا خواهد بود. يونكر به روزنامه آلماني 
آگسبرگر الگماينه گفته: »ميشل بارنيه و من همه 
تلاش هايمان را به خ��رج مي دهيم تا يك توافق به 
دست بيايد. اما اگر در نهايت موفقيت حاصل نشود، 
مس��ووليت آن بر گردن طرف بريتانيايي اس��ت.«  
بريتانيا قرار اس��ت ۳۱ اكتبر از اتحاديه اروپا خارج 
شود. مقام ها در بروكسل مي گويند، بوريس جانسون 
نخست وزير بريتانيا، پيش��رفت كمي در مذاكرات 
براي يك توافق خ��روج جديد به جاي توافق قبلي 
مورد توافق ترزا مي نخست وزير سابق به دست آورده 
است. يونكر همچنين گفته: »مذاكرات درباره رابطه 
آتي تجاري بين بريتانيا و اتحاديه اروپا به واس��طه 
يك برگزيت بي نظم به ش��دت پيچيده مي شود. ما 
به دنبال يك توافق تجاري آزاد هستيم. اما همانطور 
كه برخي از بريتانيا چنين تصوري دارند اين مساله 
اتفاق نخواهد افتاد. برخي از پيمان هاي تجاري كه ما 
در زمان فعاليت من در اين سمت امضا كرده ايم، هنوز 

چندين سال تا اجرايي شدنشان زمان نياز است.« 

هشدارنخستوزيرپاكستان
بهسرمايهگذاراندرهند

گروه جهان| نخس��ت وزير پاكستان در اظهارنظري 
غيرصريح، احتم��ال بروز جنگ هس��ته اي ميان اين 
كشور و هند را به جامعه بين الملل يادآور شده و از بي ثمر 
بودن س��رمايه گذاري در هند صحبت كرد.  به گزارش 
اس��پوتنيك، عمران خان با اش��اره اي غير مستقيم به 
احتمال جنگ پاكستان و هند گفته كه دهلي نو درگير با 
يك قدرت هسته اي )اسلام آباد( است و اگر مساله كشمير 
حل نشود، عاقبت كار واضح نخواهد بود. او در نشست 
خبري در حاش��يه مجمع عمومي سازمان ملل گفته: 
»تصور نكنيد هند، بازاري با يك ميليارد جمعيت است، 
هند درگير منازعه  با يك قدرت هسته اي است و اگر مساله 
كشمير حل نشده باقي بماند، چه پيامدي پيش خواهد 
آمد؟ چه اتفاقي براي سرمايه گذاري ميليارد دلاري شما 
خواهد افتاد؟«  اين تهديد غير صريح از سوي بالاترين 
مقام دولت پاكستان، در حالي مطرح شده كه هند تلاش 
دارد سرمايه خارجي سوي كشورش جذب كند. نارندرا 
مودي نخست وزير هند، اواخر هفته گذشته ميزگردي 
اختصاصي با حضور ۴۲ مقام بلندپايه از ش��ركت هاي 
صنعتي در ۲۰ حوزه مختلف برگزار كرد. ارزش دارايي  
اين شركت ها مجموعا ۱۶,۴ تريليون دلار است كه ۵۰ 
ميليارد دلار از اين مقدار، تنها در هند سرمايه گذاري شده 
است. به نظر مي رسد موضع كشورهاي حاضر در هفتاد 
و چهارمين نشست مجمع عمومي سازمان ملل، عمران 
خان را خش��نود نكرده اس��ت؛ دليل نارضايتي او، عدم 
جانبداري اين كشورها از پاكستان در موضوع كشمير 
است. نخست وزير پاكستان اميدوار بوده تا رهبران جهان 
اقدام دولت هند در منسوخ كردن وضعيت خودمختاري 

كشمير را طي اين گردهمايي محكوم كنند. 

مامورسياافشاگرمكالمهترامپ
ورييسجمهوراوكراين

گروه جهان| رسانه هاي امريكا گفته اند كه افشاگري 
كه ش��كايت او باعث به جريان افتادن طرح استيضاح 
دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا ش��ده، يك مامور 
سازمان اطلاعات مركزي امريكا )سيا( است. اين مامور 
اطلاعاتي كه نامش منتشر نشده در يك دوره زماني در 
كاخ سفيد مشغول به كار بوده است. به گزارش بي بي سي، 
اين افشاگر گفته كاخ سفيد تلاش كرده بود تمام اطلاعات 
مربوط به تماس تلفني ترامپ و ولاديمير زلنس��كي، 
رييس جمهور اوكراين، را مخفي كند. ترامپ خواهان آن 
شده كه مشخص شود چه كسي اين اطلاعات را به اين 
مامور سيا داده و او را احتمالا يك جاسوس خوانده است. 
پس از گزارش ها از شكايت اين مقام افشاگر اطلاعاتي، 
متن مكالمه تلفني ترامپ با زلنسكي منتشر شد. در اين 
مكالمه ترامپ از زلنس��كي مي خواهد تا احتمال فساد 
اقتصادي پسر جو بايدن را پيگيري كند. پسر بايدن براي 
يك شركت انرژي در اوكراين كار مي كرده است. شكايت 
مقام اطلاعاتي اين است كه ترامپ در ازاي دريافت اين 
اطلاعات عليه رقيب سياسي خود، وعده افزايش كمك 
نظامي به اوكراين داده است. در متن اين شكايت آمده 
كه كاخ سفيد متن مكالمه با رييس جمهور اوكراين را 
در سيستم هاي كامپيوتري معمولي ضبط نكرده، بلكه 
آن را در سيستمي جداگانه و مربوط به اسناد محرمانه 
ذخيره كرده است. اين افشاگري باعث شد دموكرات ها 
روند اس��تيضاح رييس جمهور را رس��ما در مجلس 
نمايندگان آغاز كنند. ترامپ برنامه دموكرات ها براي 
استيضاح را مضحك خوانده و گفته آنها به دنبال نابودي 
حزب جمهوري خواه هستند و جمهوري خواهان بايد در 

برابرشان متحد بمانند.
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 شيراك، سياستمداري
با گام هاي كوچك درگذشت

گروه جهان| ژاك شيراك رييس جمهوري اسبق 
فرانسه در ۸۶ سالگي درگذش��ت. او حدود ۴۰ سال 
در سياست فرانسه نقشي موثر داشت. او سياستمدار 
گام هاي كوچك و تاكتيكي بود و ميانه اي با طرح هاي 
استراتژيك و چشم اندازهاي دور نداشت. او از ۱۹۹۵ 
تا ۲۰۰۷ به عنوان رييس جمهوري فرانسه در بسياري 
از تحولات كش��ورش و اروپا س��همي مهم ايفا كرد. 
به گزارش دويچه وله، اين سياس��تمدار محافظه كار 
مدتي بود كه به بيماري فراموشي و مشكلات حافظه 
دچار بود. او در س��ال ۲۰۰۵ نيز دچار س��كته مغزي 
شده بود. شيراك گرچه سياستمداري محافظه كار 
بود، اما روابط نزديكي با ش��هروندان فرانسه داشت 
كه منتج از دوران رياست او بر شهرداري پاريس بود. 
اغلب رسانه هاي فرانسوي او را سياستمداري آگاه به 
الزامات قدرت و حكومت ورزي محس��وب مي كنند. 
او نخستين رييس جمهوري فرانس��ه بود كه نقش 
كش��ورش در تعقيب و نابودي يهودي��ان در دوران 
اش��غال فرانسه توس��ط آلمان نازي را پذيرفت. او به 
جنبه هاي ضدانساني سياست استعماري كشورش 
نيز آشكارا اذعان كرد. همه پرسي بر سر قانون اساسي 
اتحاديه اروپا در سال ۲۰۰۵ و نتيجه منفي آن يكي از 

ناكامي هاي مهم سياسي شيراك به حساب مي آيد.
شيراك كه با دولتش در تدوين قانون اساسي اروپا سهم 
عمده اي داشت، شكست را با روي باز پذيرفت و آن را 
نشانه بلوغ و استقلال رأي مردم توصيف كرد، اما از آن 
پس ديگر در شرايطي نبود كه ايده و ابتكار تازه اي براي 
به حركت درآوردن چرخ هاي اتحاديه اروپا نشان دهد. 
عضويت در تركيه را هم كه تا پيش از آن هوادارش بود 
مسكوت گذاشت و كم و بيش به جرگه مخالفان آن 
پيوست. شيراك در سال ۱۹۳۲ در پاريس به دنيا آمد 
و از دانشگاه نخبگان ENA فارغ التحصيل شد و سپس 
در جنگ الجزاير ش��ركت كرد. فعاليت سياسي رادر 
كنار ژرژ پمپيدو رييس جمهوري اسبق فرانسه، شروع 
كرد. او دو بار نخس��ت وزير فرانسه و به مدت ۱۸سال 
شهردار پاريس بود. معروف است كه او مرد تاكتيك ها 
بود               ، اما با راهبردها و چشم اندازهاي بلند مدت ميانه اي 
نداشت. رويكرد شيراك در مبارزات انتخاباتي اينگونه 
بازتاب يافت كه همه نامزدها، حتي ساركوزي، يعني 
هم حزبي او هم، درست يا نادرست، شعار گسست از 
سال هاي گذشته را مطرح كردند. نداشتن ابتكار عمل 
اتهام سوءاستفاده مالي از امكانات عمومي ً نكاتي بودند 

كه وزن منفي كارنامه او را بيشتر كردند.

كوتاه از منطقه

طالبان شركت كنندگان 
در انتخابات را تهديد كرد

گروه طالبان از ش��هروندان افغانستان خواسته در 
روز انتخاب��ات رياس��ت جمهوري در خانه بمانند. 
در پي افزايش تهديده��اي اين گروه، صدها حوزه 
راي گيري در روز انتخابات بسته مي مانند. به گزارش 
آسوش��يتدپرس، بيش از ۷۲هزار نيروي امنيتي 
و انتظامي فراخوانده ش��دند تا شنبه تامين امنيت 
انتخابات رياست جمهوري در افغانستان را بر عهده 
بگيرند. گرچه بخش��ي از اين نيروها از سه شنبه در 
برخي مناطق حساس و حوزه هاي مهم راي گيري 
مستقر ش��ده اند، با نزديك شدن به روز راي گيري 

تهديدهاي طالبان افزايش يافته است.

 رشد اقتصادي امارات
 بيشتر مي شود

بان��ك مرك��زي ام��ارات در گ��زارش جديد خود 
پيش بيني كرد رش��د اقتصادي اين كشور افزايش 
پيدا كند. به گزارش رويترز، بانك مركزي امارات در 
گزارش جديد خود از اقتصاد اين كشور پيش بيني 
كرد رشد امسال اين كشور معادل ۲.۸درصد باشد 
كه اين نرخ مشابه نرخ رشد پيش بيني شده توسط 
صندوق بين المللي پول براي اين كش��ور اس��ت. 
اين بانك رش��د پنج درصدي را براي بخش نفتي 
پيش بيني كرده است كه در صورت تحقق، ۸۰درصد 
بيشتر از رشد بخش نفتي در سال ۲۰۱۸ خواهد بود. 

 بن سلمان مسووليت 
قتل خاشقجي را پذيرفت

در آستانه سالگرد قتل جمال خاشقجي روزنامه نگار 
منتقد، وليعهد عربستان سعودي بطور غيرمستقيم 
مس��ووليت اين رخداد را بر عه��ده گرفت. جمال 
خاشقجي از منتقدان وليعهد عربستان سال گذشته 
در كنسول گري اين كش��ور در استانبول تركيه به 
قتل رسيد و جنجالي به راه انداخت كه هنوز دامان 
خاندان سعودي را رها نكرده است. سلطان و وليعهد 
س��عودي چندين بار اعلام كرده اند كه از وقوع اين 
جنايت بي خبر بوده اند، امري كه از س��وي چندين 
شخصيت و سازمان از جمله سيا رد شده است. با اين 
حال بن سلمان در مصاحبه اخير خود گفته از آنجا كه 
خاشقجي تحت مسووليت او به قتل رسيده او خود را 

نيز در اين امر مسوول مي داند.

پدافند ضد پهپاد امريكايي
 در راه عربستان

وزارت دفاع امريكا جزييات سيستم هاي دفاع هوايي 
جديدي كه قصد استقرار آن در عربستان سعودي 
دارد را اعلام كرده است. به گزارش بي بي سي، مارك 
اس��پر وزير دفاع امريكا، مدعي ش��ده كه اين اقدام 
دفاعي است. بنا بر بيانيه پنتاگون، يك سيستم دفاع 
هوايي موشكي پاتريوت و چهار سيستم سنتينل به 
همراه حدود۲۰۰ پرسنل نظامي به عربستان اعزام 
مي شوند. سنتينل يك پدافند سه بعدي متحرك 
اس��ت كه عليه اه��داف در ارتفاع پايي��ن از جمله 

هليكوپتر، موشك هاي كروز و پهپاد كاربرد دارد. 
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عكسروز

چهرهروز

احمدرضادرويش:بهگذشتهغبطهميخورم
احمدرضا درويش گفت: به روزگار گذشته غبطه خوردم، اميدوارم موقعيتي كه من به آن گرفتارهستم براي هيچ كس اتفاق نيفتد. فيلم 
سينمايي »دوئل« با حضور احمدرضا درويش نويسنده و كارگردان، بازيگران و عوامل فيلم شب گذشته 4 مهرماه به مناسبت هفته دفاع 
مقدس در سالن فردوس موزه سينما به نمايش درآمد.  درويش با بيان اينكه مي خواهم نقبي به دوران خودم بزنم، بيان كرد: جهان رويا و 
جهان خيال پردازي بسيار عجيب و غريب و حيرت انگيز است كه هر فردي وقتي از اين مساله فاصله مي گيرد و خودرا با عينيت و واقعيت 
مي س��نجد و مرور مي كند خودش را به جا نمي آورد. احمدرضا درويش كارگردان فيلم»دوئل« بعد از نمايش اين فيلم در موزه س��ينما 

گفت: بعد از مدت ها و حدود 14 سال كه از فضاي فيلم »دوئل« خارج شده بودم دوباره امروز ذهنم با يك حال خوب به آن سال ها رفت. 

بازارهنر

آغاز حضور بين المللي »مسخره باز« با جشنواره »ورشو«
فيل��م »مس��خره باز« س��اخته همايون 
غني زاده در بخش اصلي مسابقه جشنواره 
ورش��و به نمايش درمي آيد. طبق اعلام 
روابط عموم��ي فيلم؛ س��ي و پنجمين 
جشنواره بين المللي ورش��و از 1۹ تا ۲۸ 
مهر ماه در لهس��تان برگزار خواهد شد و 
اين فيلم در بخش مس��ابقه اين رويداد 
روي پرده مي رود. جش��نواره ورشو يكي 

از معتبرترين رويدادهاي فرهنگي، هنري اس��ت كه 
از س��ال 1۹۸۵ تاكنون در بخش هاي مختلف برگزار 
مي شود. همچنين اين جش��نواره جوايز فدراسيون 
بين المللي منتقدان فيلم )فيپرشي( براي سينماگران 
اروپاي مركزي و ش��رقي را هم اهدا مي كند. پيش از 

اين اصغر فرهادي براي فيلم »شهر زيبا« 
و پرويز ش��هبازي براي فيل��م »مالاريا« 
جايزه بزرگ اين جشنواره را در سال هاي 
مختلف دريافت كرده اند. »مسخره باز« 
با بازي عل��ي نصيريان، صاب��ر ابر، بابك 
حميديان، رضا كيانيان، داريوش موفق، 
محسن حسيني و هديه تهراني به زودي 
اكران عمومي مي ش��ود. عرضه و پخش 
بين المللي »مس��خره باز« به عه��ده محمد اطبايي 
)مستقل هاي ايراني( است. همچنين اين فيلم اواسط 
مهر ماه توسط خانه فيلم در سينماهاي سراسر كشور 
اكران مي شود. »مس��خره باز« به تهيه كنندگي علي 
مصفا و سرمايه گذاري مهدي كرمي ساخته شده است.

تاريخنگاري

شكايتانگليسازايرانبهدليلمليشدنصنعتنفت
در حالي كه انگلستان، سيدضياءالدين طباطبايي را براي نخست وزيري ايران مناسب 
ديده و براي اين مقصود كوشش هايي را انجام داده بود، افشاي اين موضوع و خبردار 
شدن برخي از نمايندگان مجلس، اين نقشه را با شكست مواجه ساخت و دكتر محمد 
مصدق، با پذيرفتن نخست وزيري، دو ماه پس از تصويب قانون ملي شدن صنعت 
نفت، فرصت يافت تا مبارزه اي را كه آغاز كرده بود، مصمم تر دنبال كند. در مذاكرات 
شوراي امنيت سازمان ملل براي رسيدگي به شكايت انگليس از ايران، گلادوين جپ 
)نماينده انگليس( خواست تا باز با تكيه بر ادعاهاي پيشين و پرهيز دادن مصدق از 
روش هاي تجاوزكارانه ناسيوناليستي! تصويري تيره از مصدق ارايه كند اما سخنان 
نسنجيده اي بر زبان راند كه بيان آرام، منطقي و خردمندانه نخست وزير ايران )به زبان 
فرانسوي( كه بر احترام گذاشتن به اصل آزادي و عدالت و حرمت نهادن به ديگري 
اس��توار بود، هم دفاع خوبي از حقوق ملت ايران شمرده شد )وي يادآوري كرد كه 
قرارداد نفت ميان دولت ايران و يك كمپاني انگليسي، هيچ نوع حقوقي براي دولت 
انگليس ايجاد نمي كند. همچنين خواستار دوستي بر پايه صميميت و اعتماد متقابل 
با دولت انگليس شد و گستاخي هاي آنان را با تكيه بر عقلانيت و انسانيت پاسخ داد.( و 
هم تصويري باشكوه از وي در ذهن جهانيان به يادگار گذاشت. سرانجام شوراي امنيت 
هم بر اساس پيشنهاد فرانسيس لاكوست )نماينده دولت فرانسه( براي رهايي از آن 
وضعيت دشوار و با راي موافق اكثريت، مساله را تا هنگام تصميم گيري ديوان لاهه، 
مسكوت گذارد و انگليس ناكام ماند. پس از مذاكرات شوراي امنيت و پيشنهاد بانك 
جهاني كه گرهي از مشكل گشوده نشد، انگليس در چهارم بهمن 1۳۳۰، درخواست 
خود از لاهه را تكرار كرد و به اين ترتيب، مصدق و همراهانش  )در هفتم خرداد 1۳۳1( 
راهي لاهه شدند. در لاهه، پروفسور هنري رولن، استاد حقوق بين الملل در دانشگاه 
بروكسل و رييس پيشين مجلس سناي بلژيك وكيل مدافع ايران بود و به خوبي از 
حق ايران دفاع كرد. مصدق هم در دادگاه لاهه باز از حقوق ملت ايران سخن گفت 
و ابراز داشت كه ملت ايران به علت العلل بدبختي هاي خود پي برده و مصمم است 
فساد را براي هميشه ريشه كن كند و اجازه نمي دهد خارجي بر سرنوشت اش تسلط 
يابد... سرانجام، بر اساس راي ديوان بين المللي دادگستري، عدم صلاحيت ديوان در 

رسيدگي به شكايت مطرح شده، اعلام گرديد و ديوان، نظر دولت انگليس را موجه 
ندانست. به اين ترتيب، شامگاه ۳۰ تير، كه اين خبر به تهران رسيد، طعم پيروزي قيام 
ملي ۳۰ تير در ذهن و ضمير ملت ايران، شيرين تر و دوچندان شد... هرچند سيزده 
ماه بعد ائتلاف سياه )دربار، ارتش و انگليس-امريكا( پايان بندي اندوهناكي را براي 
دولت ملي مصدق رقم زد، چيزي از ارزش هاي احترام  برانگيز مصدق كاسته نشد، 
مردي كه مبارزه اش )با وجود اشتباهاتش( چه در برابر استبداد و چه در برابر استعمار، 
شرافتمندانه بود، ذره اي از اصول اخلاقي كوتاه نيامد و هنگامي كه به قدرت رسيد، 
دو هدف بزرگ در سر داشت؛ برگزاري انتخابات آزاد و ملي كردن صنعت نفت و از روز 
نخستِ قدرت يافتن اش »آزادي« را ارج نهاد، چنانچه در 11 ارديبهشت طي نامه اي 
به شهرباني كل كشور نوشت: »شهرباني كل كشور! در جرايد آنچه راجع به شخص 
اينجانب نگاشته مي شود، هر چه نوشته باشد و هر كه نوشته باشد، به هيچ وجه نبايد 

مورد تعرض و اعتراض قرار گيرد...«

بهناز جعفري و رضا داودنژاد در فيلم جديد مهرجويي
بهن��از جعف��ري و رضا داودن��ژاد به جمع 
بازيگران »لامينور« مهرجويي پيوستند. 
با ادامه فيلمب��رداري »لامينور« تازه ترين 
فيلم داريوش مهرجويي، بهناز جعفري و 
رضا داودنژاد به جم��ع بازيگران اين فيلم 
پيوستند تا براي نخس��تين بار حضور در 
فيلمي از مهرجوي��ي را تجربه كنند. علي 
نصيريان، پرديس احمديه، سيامك انصاري، 

علي مصف��ا، مهرداد صديقي��ان، كاوه آف��اق، عزت الله 
رمضاني فر و ام��رالله صابري از بازيگران قطعي اين فيلم 
هستند. »لامينور« به كارگرداني داريوش مهرجويي با 

طراحي گريم عبدالله اسكندري و مديريت 
فيلمبرداري بهرام بدخشاني، طراحي لباس 
گلناز گلشن، طراحي صحنه امير حسين 
حداد، برنامه ريزي و دستيار اول كارگردان 
حميد غفارزاده، صدابرداري اميرحاتمي و 
دستياري كارگردان امير سيدي با مديريت 
توليد فواد بوربور و با نويسندگي مشترك 
وحيده محمدي فر و داريوش مهرجويي به 
تهيه كنندگي رضا درميشيان جلوي دوربين رفته است. 
»لامينور« فيلمي اس��ت كه گفته مي شود كاملا بدون 

حمايت دولتي و سازمان سينمايي توليد مي شود.

»شاتر شيطان« يك تراژدي ماليخوليايي
كارگردان نمايش »شاتر شيطان« درباره 
ويژگي هاي اين اثر نمايشي و اقتباسي كه 
در ايده پردازي اين نمايش از »فاوست« 
گوته شده است، سخن گفت. مريم برزگر 
كارگردان نمايش »شاتر شيطان« كه اين 
روزها در عمارت نوفل لوش��اتو روزهاي 
پاياني اجراي خود را مي گذراند با اشاره به 
استقبال خوبي كه از نمايش شده است، 

گفت: خوش��بختانه از حضور مخاطبان راضي هستم 
و بيش از ۷۰ درصد بازخوردها نيز مثبت بوده اس��ت 
چون نمي توان انتظار داش��ت كه همه يك نمايش را 
دوست داشته باشند. او درباره ايده شكل گيري اين اثر 
نمايشي توضيح داد: دغدغه اصلي من كه هميشه در 
آثارم نيز نمود پيدا مي كند پرداختن به انسان و اينكه از 
كجا آمده و قرار است به كجا برود، است در همين راستا 
نمايش هاي »ماراساد«، »تهوع« و »شاتر شيطان« سه 
اثر نمايشي من كه يك س��ه گانه را از لحاظ مضموني 
ش��كل مي دهند به اين س��وال كه »من كه هستم« 
مي پردازند. ۲ نمايش قبلي من آثاري اقتباسي بودند 
و اين نمايش نيز از نظر ايده از كاراكترهاي »فاوست« 

گوته اقتباس شده است اما داستان هيچ 
ارتباطي به »فاوست« ندارد. البته واگنر 
كاراكتر اصلي نمايش از لحاظ جهان بيني 
به مفيستو )شيطان( »فاوست« نزديك 
اس��ت. برزگر درباره ش��خصيت پردازي 
نمايش عن��وان كرد: معتقدم انس��ان ها 
سرشار از يك ذهن قدرتمند هستند كه در 
مواقعي براي رسيدن به اهدافشان شمايل 
شيطاني پيدا مي كنند. در واقع چون كهن الگويي به 
نام ش��يطان براي ما متصور است من از اين نام استفاه 
كرده ام اما ش��يطان تجسم ندارد و در ذهن هر انساني 
چه خوب و چه بد به نوعي جاي مي گيرد. متاسفانه ۹۰ 
درصد كارهايي كه انسان ها براي رسيدن به اهدافشان 
انجام مي دهند منفي اس��ت و معتقدم حتي كارهاي 
خيرخواهان��ه را هم ب��راي آرام كردم روح س��ركش و 
ناآرامشان انجام مي دهند و در اين نمايش نيز شخصيت 
اصلي داس��تان براي رس��يدن به مقصودش دست به 
كارهاي شيطاني مي زند. وي يادآور شد: نمايش »شاتر 
شيطان« اول از هر چيز يك تراژدي است كه در فضايي 

ماليخوليايي و سوررئاليستي جريان دارد. 

»متري شيش و نيم« هم به لهستان سفر مي كند
فيلم »متري شيش و نيم« به كارگرداني 
سعيد روستايي در بخش »كشف هاي« 
سي  و پنجمين جشنواره بين المللي فيلم 
»ورش��و« در كشور لهس��تان روي پرده 
مي رود. »متري ش��يش و نيم« كه پيش 
از اي��ن اولين نمايش جهاني خ��ود را در 
بخش افق هاي هفتاد و ششمين جشنواره 
فيلم ونيز تجربه كرد بود علاوه بر حضور 

در سي  پنجمين جش��نواره فيلم »ورشو«، در بخش 
رقابتي پانزدهمين جشنواره فيلم »زوريخ« در كشور 
سوييس و همچنين بخش رقابتي اصلي سي و دومين 
جشنواره بين المللي فيلم توكيو در كشور ژاپن نيز روي 
پرده مي رود.  س��عيد روستايي پس از فيلم »ابد و يك 
روز« كه در جشنواره فجر چند سال قبل جوايز زيادي 
كسب كرد، »متري شيش و نيم« را در دومين تجربه 

فيلمسازي خود با بازي پيمان معادي، نويد 
محمدزاده و پرينار ايزديار مقابل دوربين 
برد. هومن كيايي، مازيار سيدي، مهدي 
حسيني نيا، علي باقري، مرجان قمري و 
پيمان شريعتي جمعي از ديگر بازيگران 
فيلم »متري ش��يش و نيم« هستند كه 
داستاني اجتماعي را با محوريت معضل 
مواد مخدر به تصوير مي كشد. جشنواره 
 فيلم »ورشو« امس��ال علاوه بر »متري شيش و نيم«، 
در بخش رقابتي اصلي خود ميزبان فيلم »مسخره باز« 
به كارگردان��ي همايون غني زاده ب��ه نمايندگي از 
سينماي ايران است.  پخش بين المللي اين دو فيلم را 
محمد اطبايي برعهده دارد. سي و پنجمين جشنواره 
بين المللي فيلم ورشو از تاريخ 11 تا ۲۰ اكتبر )1۹ تا 
۲۸ مهر ماه( در كشور در لهستان برگزار خواهد شد.

میراثنامه

انگارنهانگاركهحسنآبادبازهمآتشگرفت!
نه خاني آمده و نه خاني رفته؛ فقط آتشي بوده كه براي دومين بار گريبان ميدان 
تاريخي حسن آباد را در كمتر از دو ماه گرفته، شايد به همين دليل هم هست كه 
ديگر نه خبر از مسوولي است، نه آه و ناله اي و متني درفضاي مجازي منتشر شده. 
براساس مشاهدات، اين بار فقط يك مغازه در ضلع كناري فضاي آتش گرفته قبلي 
ميدان حسن آباد آتش گرفته، آتش سوزي كه هشدارها را پررنگ تر از قبل مي كند، 
پررنگ تر از ۲۷ تير يعني بيش از دوماه قبل كه همه ضلع ش��مال غربي را درگير 
خود كرد، جداره ها و كلاه فرنگي هاي سوخته شده اين ضلع هر چند حالا با بنري 
كه مثلا قرار است اين ضلع را بعد از مرمت به درستي نشان دهد پُر شده، اما به جز 
آواربرداري ها هنوز به نظر نمي رسد كار ديگري براي آن كرده باشند، در كنار همه 
قول و قرارهايي كه مي توانستند زودتر از اينها نخستين قدم ها براي شان عملي 
شوند. حرف هايي كه مسوولان شهري، شوراي شهر و ميراثي ها در ساعت هاي 
اوليه آتش سوزي مطرح كردند اما حالا كه آب از آسياب افتاده، با وجود وقوع دومين 
آتش سوزي با حدود دو ماه فاصله، آنها هم گويا فراموش كرده اند و به همين دليل 
هم آتش س��وزي دوم در طول دو ماه، واكنشي را به دنبال نداشت، به جز محسن 

شيخ الاسلام  معاون ميراث فرهنگي اداره كل ميراث فرهنگي استان تهران .
او بعد از بازديد از مغازه آتش گرفته در ميدان حسن آباد به ايسنا مي گويد: يك مغازه 
كه در طبقه همكف ضلع شمال شرقي ميدان است، احتمالا به دليل اتصالي برق 
آتش گرفته، هر چند خوشبختانه آسيبِ چنداني به بنا وارد نكرده است. خود مغازه 
آسيب ديده كه آن نيز به سرعت اطفا شده است. او با بيان اينكه متاسفانه در اكثر 
فضاي مغازه هاي قرار گرفته در اطراف اين ميدان تاريخي، از ابزار و مصالح ام دي اف 
و ابزار و يراق در داخل مغازه ها استفاده شده است، كه خود به عنوان يك ايراد مطرح 
است، اضافه مي كند: جعبه برق مغازه آتش گرفته بسيارقديمي وهمه سيم هاي 
آن فرسوده بود، به نظر مي رسد اين اتفاق به علتِ بي احتياطي مغازه  دار رخ داده 
باشد. در حد يك متر مربع در بالاي قوس ورودي به صورت دودزدگي به جداره بنا 

آسيب وارد شده كه آن هم قابل پاكسازي است.  او با تاكيد بر اينكه هر كدام از اين 
بناها و اتفاقاتي كه براي آنها رخ داده يك اخطار محسوب مي شوند، اظهار مي كند: 
مردم به خودشان هم رحم نمي كنند، بناي تاريخي يك بحث است اما صاحبان 
اين مغازه ها نه رعايت برق را دارند و نه احتياط مناس��ب براي كاربري بناهاي در 
اختيار را. شيخ الاسلام با تاكيد بر تعريفِ سه فازِ مرمتي براي احياي ضلع شمال 
غربي كه بيش از دو ماه قبل در ميدان حسن آباد آتش گرفته، نيز توضيح مي دهد: 
رفع خطر، اقدامات و كارهاي اضطراري و احتياطي روي بناي آتش گرفته بايد در 
بازه زماني ۶ ماهه انجام شوند، پروژه اي كه متولي آن شهرداري تهران است. حتي 
مجري طرح را سازمان زيباسازي و شهرداري منطقه 11 انتخاب كردند، با نظارت 
ميراث فرهنگي. طبق قول و قرارهاي شهردار تهران نيز بايد يك كميته مشترك 

براي آغاز مطالعه و مرمت تشكيل بدهد .

ايستگاه

استيوجابز»مردآهني۲«را
مزخرفخواندهبود

تمجيدكيانوريوز
از»ماتريكس۴«

به تازگي روش��ن شده 
كه استيو جابز از »مرد 
آهني ۲« نفرت داشت 
و اين امر را به مسوولان 
م��ارول منتق��ل كرده 
ب��ود. ب��ه گ����زارش 
آسوشيتدپرس، در حالي 
كه »انتقام جويان: پايان 

بازي« پاياني بر مجموعه فيلم هايي بوده كه در 1۰ 
سال اخير راهي سينماها شده اند و در مجموع ۲۰ 
فيلم از اين مجموعه روي پرده  نقره اي رفته است، 
اكنون كمپاني مارول آماده مي شود تا فاز 4 اين 
پروژه را با »بيوه س��ياه« و »ابدي ها« شروع كند. 
با اين ح��ال باب ايگر مديرعامل ديزني كه اخيرا 
كتابي منتشر كرده است، در كتابش آورده است 
كه استيو جابز مديرعامل موفق اپل از »مرد آهني 
۲« متنفر بود. در اين فيلم رابرت داوني جونيرو بار 
ديگر در نقش ابرقهرمان مشهور ظاهر شده بود و 
با وجود استقبال شديد از فيلم اول اين مجموعه، 
اين فيلم با نظرهاي مثبتي روبرو نشد. در ميان 
افراد زيادي كه با اين فيلم موافق نبودند اس��تيو 
جابز جاي داشت كه به باب ايگر گفته بود اين فيلم 
مزخرف بود. در كتاب باب ايگر مديرعامل ديزني 
كه با عنوان »گردش يك عمر: درس هايي از 1۵ 
سال مديرعاملي والت ديزني« مشخص شده كه 
خود جابز با ايگر تماس گرفته و گفته اس��ت اين 
فيلم يك فاجعه بوده اس��ت. ايگر در كتاب خود 
نوشته اس��ت: وقتي »مرد آهني ۲« بيرون آمد، 
استيو پس��رش را براي ديدن فيلم به سينما برد 
و روز بعد با من تماس گرفت و گفت: ديشب ريد 
را براي ديدن »مرد آهني ۲« بردم. افتضاح بود. 

كيانو ري��وز با تمجيد از 
فيلمنام��ه »ماتريكس 
4« گفت منتظر اس��ت 
تا ب��ار ديگر در نقش نئو 
ظاهر ش��ود. به گزارش 
تايم، كيان��و ريوز گفت 
آماده اس��ت تا نقش نئو 
را در »ماتريك��س 4« 

كه فيلمنام��ه اش را خوانده و به نظرش بس��يار 
جاه طلبانه است، ايفا كند. كمپاني برادران وارنر 
در مرداد اعلام كرد كه س��اخت قسمت چهارم 
»ماتريكس« به صورت رس��مي در دس��تور كار 
قرار گرفته و كمپاني با كارگردان قس��مت هاي 
پيشين يعني لانا واچوفسكي به عنوان كارگردان 
و هم نويسنده فيلمنامه اين قسمت را مي سازد. 
فيلمنامه اين قس��مت توس��ط واچوفس��كي و 
آلكساندر همون و ديويد ميچل نوشته مي شود 
و گرچه كسي قصد ندارد ماجراي فيلم بعدي را 
افشا كند اما به نظر مي رسد كيانو ريوز فيلمنامه 
را خوانده و در گفت وگويي تلويزيوني اين را اعلام 
كرده است. ريوز گفته است: فيلمنامه همانطور كه 
بايد مي بود بسيار جاه طلبانه است. او عنوان كرد 
كه از نقش نئو بسيار هيجان زده است. كري آن 
ماس همبازي ريوز نيز بار ديگر در نقش ترينيتي 
بازي مي كند. سه گانه اول را لانا و ليلي واچوفسكي 
به اتفاق نوشته و كارگرداني كرده بودند كه با اقبال 
زيادي هم روبرو ش��ده ب��ود. چندي پيش ليلي 
واچوفكسي بازگشت خود را در فيلم بعدي تكذيب 
كرد و گفت در حال ساخت سريالي با عنوان »كار 
در حال پيش��رفت« براي شبكه شوتايم است و 
نمي تواند وقتي به »ماتريكس« اختصاص بدهد. 
»ماتريكس 4« اولين پروژه  سينمايي لانا پس از 

ساخت »صعود ژوپيتر« در سال ۲۰1۵ است.

سيدجلالحتيباويلچرهمشدهبازيكند

دبير: بنا و محمدي تا المپيك مي مانند

مرتضي فنوني زاده معتقد اس��ت فشارها 
و خس��تگي باعث ش��ده مهاج��م گلزن 
پرسپوليس در ۵ هفته ابتدايي نتواند زهردار 
باشد و معتقد است راه حل بازگشت او به گلزني با يك بازي 
نيمكت نشيني حل خواهد شد. پنج شنبه پرسپوليس در 
حساس ترين بازي هفته پنجم در خانه مغلوب سپاهان 
شد تا به رده چهارم سقوط كند و شاگردان قلعه نويي را 
به صدر جدول بفرستد. مرتضي فنوني زاده پيشكسوت 
پرسپوليس درباره گل هاي سپاهان گفت: پرسپوليس 
دفاع خوبي دارد و هم شجاع خليل زاده و هم محمدحسين 
كنعاني زادگان مدافعان خوبي هستند اما تيم رهبر ندارد و 
سيدجلال حتي با ويلچر هم شده بايد بازي كند. نوراللهي 
از موقعي كه كاپيتان شده، بازي تاثيرگذارش را فراموش 
كرده اس��ت كه اين براي رهبر يك تيم خوب نيس��ت. 
پرسپوليس رهبر ندارد كه بعد از خوردن چنين گل هايي 

روحيه تيم از هم مي پاشد.

رييس فدراسيون كشتي با تاكيد بر اينكه سرمربيان 
تيم ملي تا المپيك به كارشان ادامه مي دهند، گفت: به 
آنها اعتماد و اعتقاد دارم و از آنها خواسته ام برنامه شان 
را تا المپيك ارايه كنن��د. عليرضا دبير درباره مطرح 
شدن بدهي ۵۰ ميلياردي فدراسيون كشتي گفت: 
اين رقم بدهي ۵۲ ميليارد تومان بود و بهتر اس��ت 
وارد آن نشويم، چرا كه ممكن است به مذاق برخي ها 
خوش نيايد. اين ميزان بدهي در دفاتر مالي فدراسيون 
ثبت ش��ده و اين نيس��ت كه كار من و نايب رييس 
فدراسيون باش��د. قبلا به مجمع اين بدهي ها اعلام 
نمي شد اما ما واقعيت را به اعضاي مجمع فدراسيون 
گفتيم. رييس فدراس��يون كش��تي درباره عملكرد 
تيم هاي ملي كشتي آزاد و فرنگي ايران در رقابت هاي 
جهاني قزاقستان به ايسنا گفت: برآورد من كسب يك 
سهميه المپيك در آزاد و يك سهميه در فرنگي بود. 
حسن يزداني فقط يك حريف در دنيا دارد كه آن هم 
كشتي گير امريكايي است خود او هم اين را مي داند. 
ما دوست داريم كشتي گير امريكايي به المپيك نرسد 
اما اگر بيايد بايد براي بردن او برنامه داشته باشيم. او 

قبلا دوبار موفق به شكست يزداني شده بود و بايد با 
برنامه كار كنيم. او اظهار كرد: در كش��تي آزاد ما سه 
كشتي گيرمان ش��امل مصطفي حسين خاني، رضا 
يزداني و پرويز هادي را به دليل مصدوميت در اختيار 
نداش��تيم كه هركدام از اينها مي توانستند براي ما 
مدال آور باشند. دومين سهميه المپيك ما در كشتي 
آزاد توسط رضا اطري به دست آمد كه واقعا بيشتر از 
خودش كشتي گرفت. او در اين مسابقات سه برنده 
خود را شكست داد كه كار سختي بود. اگر حواسش 

را جمع مي كرد واقعا شايسته رسيدن به فينال بود.

دبير با اشاره به نتايج كش��تي فرنگي اظهار كرد: در 
كشتي فرنگي به شخصه فكر مي كردم فقط گرايي 
س��هميه المپيك بگيرد اما منجزي هم در سنگين 
وزن مقابل حريف روس غيرت كرد و كش��تي را برد. 
نجاتي س��تاره ما در مسابقات جهاني چه در كشتي 
آزاد و چه در فرنگي بود. او به تمام معنا كشتي را بلد و 
نقصي ندارد. گرايي كه فكر مي كردم راحت سهميه 
بگيرد كشتي خود را پنج بر پنج برد اين واقعيت كشتي 
ماست و بايد خيلي بيشتر از اينها كار كنيم.كار سختي 
براي س��هميه باقي مانده داريم اما اعتقاد نداريم كه 
نمي شود س��هميه هاي باقي مانده را گرفت. رييس 
فدراس��يون كشتي با تاكيد بر اينكه المپيك ميدان 
سختي براي كشتي ايران خواهد بود، گفت: مسابقات 
جهاني قزاقستان نشان داد كش��تي ما از دنيا عقب 
است. كشتي آزاد روسيه ۹ مدال در مسابقات جهاني 
گرفت كه پنج مدال آن طلا بود. برخي دوستان كشتي 
ايران را با روسيه مقايسه مي كنند، چرا ما بايد خودمان 
را با روسيه قياس كنيم؟ روسيه قدرت كشتي جهان 

است و ما بايد تلاش زيادي كنيم تا به آنها برسيم.

ورزشي
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